
Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Y Λ Η Σ

Θ' ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ (ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ)

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Γ'

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΜΕ'

Τρίτη 15 ∆εκεµβρίου 1998 (πρωί)

Αθήνα, σήµερα στις 15 ∆εκεµβρίου 1998, ηµέρα Τρίτη και ώρα
10.15', συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου
η Βουλή σε ολοµέλεια, για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του
Προέδρου αυτής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφορές
προς το Σώµα.
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Ευάγγελο Στάϊκο,
Βουλευτή Φθιώτιδος, τα ακόλουθα:
"Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ
1) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία ο ∆/ντης του 45ου ∆ηµοτικού Σχολείου Βόλου
Μαγνησίας ζητεί να του χορηγηθούν εποπτικά µέσα διδασκαλίας για
την εύρυθµη λειτουργία του Σχολείου.
2) Ο Βουλευτής 'Αρτας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΟΝΤΑΞΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Κοινότητα Κοµποτίου του Νοµού 'Αρτας
ζητεί χρηµατοδότηση για να λειτουργήσουν οι ανεµιστήρες
αντιπαγετικής προστασίας.
3) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο Αθήνας (ΕΚΑ) καθώς
και άλλοι φορείς Αττικής ζητούν τη σύνταξη δασικών χαρτών και την
ίδρυση ενιαίου φορέα δασοπροστασίας.
4) Ο Βουλευτής Θεσ/νίκης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία οι εργαζόµενοι στην Ελληνική Βιοµηχανία 'Οπλων
Αθήνας ζητούν τη λήψη µέτρων για την ενίσχυση και ανάπτυξη της
εγχώριας αµυντικής βιοµηχανίας.
5) Ο Βουλευτής Σάµου κ. ΚΩΝ/ΝΟΣ ΚΑΡΑΜΗΝΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία φορείς της νήσου Ικαρίας του Νοµού Σάµου
ζητούν να ληφθούν µέτρα για τον εκσυγχρονισµό της Λουτρόπολης
Θερµών Αγίου Κηρύκου Ικαρίας.
6) Ο Βουλευτής 'Αρτας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΟΝΤΑΞΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η 'Ενωση Αγροτικών Συνεταιρισµών 'Αρτας
Φιλιππιάδας διαµαρτύρεται για την απώλεια της επιδότησης των
500 τόνων οπωροκηπευτικών.
7) Ο Βουλευτής Πέλλας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία οι αδιόριστοι επιτυχόντες εκπαιδευτικοί στο
διαγωνισµό του ΑΣΕΠ της 11-15 Ιουνίου 1998 ζητούν την
απορρόφησή τους στο ∆ηµόσιο.
8) Ο Βουλευτής Σάµου κ. ΚΩΝ/ΝΟΣ ΚΑΡΑΜΗΝΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία οι µαθητές του Γυµνασίου και Λυκείου Σάµου

ζητούν την τροποποίηση του ν. 2525/97.
9) Ο Βουλευτής Πειραιά κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΡΑΠΗΣ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία οι κάτοικοι της παραµεθωρίου περιοχής του Νοµού
Θεσπρωτίας διαµαρτύρονται για το κλείσιµο των τελωνείων της
χώρας επειδή παρεµποδίζονται οι εξαγωγές.
10) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΗΜΑΡΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Συλλόγων Εκπαιδευτικού
Προσωπικού ΤΕΙ υποβάλλει προτάσεις για τη διάρκεια σπουδών
στα ΤΕΙ.
11) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Ελλήνων Κοινωνιολόγων ζητεί
την ένταξη του µαθήµατος της Κοινωνιολογίας στην οµάδα
Μαθηµάτων Γενικής Παιδείας.
12) Η Βουλευτής Πέλλας κ. ΠΑΡΘΕΝΑ ΦΟΥΝΤΟΥΚΙ∆ΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Συνταξιούχων
Επαγγελµατοβιοτεχνών Γιαννιτσών και Περιφέρειας ζητεί νέες
ρυθµίσεις συνταξιοδότησης.
13) Η Βουλευτής Πέλλας κ. ΠΑΡΘΕΝΑ ΦΟΥΝΤΟΥΚΙ∆ΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία οι αδιόριστοι επιτυχόντες στο διαγωνισµό
Ιουνίου 1998 ζητούν τη διατήρηση των πινάκων επιτυχόντων.
14) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Αγροτικός Συνεταιρισµός
∆οξάτου ζητεί τη ρύθµιση προς την ΑΤΕ των χρεών µελών του,
καλλιεργητών βαµβακιού.
15) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Εργαζοµένων στη
Γενική Γραµµατεία ∆ηµοσίας ∆ιοίκησης διαµαρτύρεται για τη
συγχώνευση του Ταµείου Αρωγής Υπαλλήλων Υπουργείων
Προεδρίας, Εξωτερικών και Πολιτισµού.
Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
1. Στην µε αριθµό 2576/25.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
4756/20.10.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Υγείας και Πρόνοιας
ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 2576/25.9.98 που σας κατέθεσαν οι
Βουλευτές κύριοι Σταύρος Παναγιώτου και Μαρία Μπόσκου, σας
πληροφορούµε τα εξής:
'Οπως προκύπτει από έγγραφα του παραρτήµατος Μακεδονίας-
Θράκης της Ελληνκής Αντικαρκινικής Εταιρείας, τα οποία
επισυνάπτονται, το Υπουργείο µας έχει διαθέσει 25.000.000
δραχµές στον φορέα αυτό και συνεπώς δεν είναι
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ακριβές ότι δεν έδωσε καµία ενίσχυση.
Πέραν αυτού, είµαστε σε επαφή µε το Υπουργείο Μακεδονίας-
Θράκης για συντονισµό των ενεργειών προώθησης του έργου και
όταν έχουµε περισσότερα στοιχεία για το θέµα θα σας τα
γνωρίσουµε.

Ο Υφυπουργός
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΚΟΥΛΑΚΗΣ"

Σηµ.: Τα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της ∆/νσης
Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)
2. Στην µε αριθµό 2583/25.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1/21.10.98 έγγραφο από τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2583/25.9.1998, που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Γεώργιος Σούρλας σας γνωρίζουµε τα εξής:
Η συµµετοχή των αστυνοµικών από του βαθµού του
Ανθυπαστυνόµου και κάτω, ως υποψηφίων στις εκλογές της
Τοπικής Αυτοδιοίκησης είναι σύµφωνη µε την ισχύουσα νοµοθεσία
και εποµένως η διοίκηση δεν µπορεί να στερήσει το δικαίωµα αυτό
των υπαλλήλων.
Τα αναφερόµενα περί παρότρυνσης της ηγεσίας της Αστυνοµίας για
συµµετοχή των αστυνοµικών σε συγκεκριµένους συνδυασµούς είναι
βέβαια εντελώς ανυπόστατα και αναφέρονται προφανώς για τη
δηµιουργία εντυπώσεων, αφού από πουθενά δεν προκύπτει κάτι
τέτοιο και είναι γνωστό ότι οι αστυνοµικοί συµµετέχουν σε
διάφορους συνδυασµούς της επιλογής τους.
Το Υπουργείο µας, µε σκοπό να προασπίσει το κύρος τόσο της
Υπηρεσίας όσο και του προσωπικύ, εξέδωσε συγκεκριµένες
εντολές και οδηγίες προς όλες τις Υπουρεσίες, για τη συµπεριφορά
και εµφάνιση των υποψηφίων αστυνοµικών, η οποία, σε κάθε
περίπτωση, πρέπει να είναι σύµφωνη µε τους κανονισµούς του
Σώµατος. Συνεπώς για κάθε παράπτωµα που θα βεβαιώνεται
σχετικά µε τη δραστηριότητα αυτή θα εφαρµόζεται χωρίς διακρίσεις
το ισχύον πειθαρχικό δίκαιο.

Ο Υπουργός
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΩΜΑΙΟΣ"

3. Στην µε αριθµό 2620/28.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
35817/22.10.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2620/28.9.98 που κατατέθηκε στη
Βουλή των Ελλήνων από το Βουλευτή κ. Σπήλιο Σπηλιωτόπουλο
και αναφέρεται στο πιο πάνω θέµα, σύµφωνα µε στοιχεία που µας
δόθηκαν από την Περιφέρεια ∆υτικής Ελλάδας, σας πληροφορούµε
ότι το έργο έχει ενταχθεί στον ΠΕΠ ∆υτικής Ελλάδας µε
προϋπολογισµό 66,2 εκατοµµύρια δραχµές και θα εκτελεσθεί από
την ∆ιεύθυνση Τεχνικών Υπηρεσιών της Ν.Α. Αχαϊας. Στην
παρούσα φάση η Περιφέρεια ∆υτικής Ελλάδας εξετάζει το Τεχνικό
∆ελτίο του έργου, µετά την έγκριση του οποίου θα προβεί στη
δηµοπράτησή του.

Ο Υφυπουργός
ΛΑΜΠΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ"

4. Στην µε αριθµό 2626/28.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
35810/22.10.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην 2626/28.9.1998 ερώτηση που κατέθεσαν οι
Βουλευτές κύριοι Απόστολος Τασούλας και Μαρία Μπόσκου,
σχετικά µε το αντικείµενο του θέµατος, σας στέλνουµε
φωτοαντίγραφο του Α.Π. 20678/14.10.98 απαντητικού εγγράφου
του Γενικού Γραµµατέα του ∆ήµου Ιωαννιτών καθώς επίσης και
απάντηση του προαναφερθέντος ∆ήµου στην καταγγελία του
Συλλόγου Εργαζοµένων στο ∆ήµο Ιωαννιτών, για ενηµέρωσή σας.

Ο Υφυπουργός
ΛΑΜΠΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ"

5. Στην µε αριθµό 2686/29.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
21140/21.10.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης µε αριθµό 2686/29.9.1998 που
κατέθεσε στη Βουλή ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Καρασµάνης σχετικά
µε τη διενέργεια παράνοµων προσλήψεων σε ∆ΕΚΟ και φορείς του
δηµοσίου όπως η ∆ΕΗ, ο ΟΤΕ, το ΙΚΑ, ο ΟΑΕ∆, τα ΕΛΤΑ κλπ.
στην Κεντρική Μακεδονία, σας πληροφορούµε τα εξής:
'Οπως σχετικά πληροφορηθήκαµε ουδεµία πρόσληψη προσωπικού
µε οποιαδήποτε σχέση εργασίας διενεργήθηκε στη ∆ΕΗ, το ΙΚΑ, τον
ΟΑΕ∆ και τα ΕΛΤΑ Νοµού Πέλλας και γενικότερα Κεντρικής
Μακεδονίας. Η πρόσληψη εποχιακού προσωπικού από τον ΟΤΕ
έγινε σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στις διατάξεις του
ν.2190/1994, όπως συµπληρώθηκε και τροποποιήθηκε µε τον
ν.2527/1997.

Ο Υφυπουργός
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΠΕΝΟΣ"

6. Στην µε αριθµό 2783/2.10.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
24802/20.10.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην υπ' αριθµ. 2783/2.10.98 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Παναγιώτη Ψωµιάδη, που κατατέθηκε στη Βουλή, αναφορικά µε
τη διακίνηση των Ελλήνων πολιτών στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση µε τις
αστυνοµικές τους ταυτότητες καθώς και τη διαδικασία έκδοσης
διαβατηρίου σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
Σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 2 παρ. 1 του προεδρικού
διατάγµατος 308/91 (ΦΕΚ 106/τΑ'/10.7.91) οι 'Ελληνες πολίτες,
κατά τη διακίνησή τους σε κράτη-µέλη της Ερυωπαϊκής 'Ενωσης,
µπορούν να χρησιµοποιούν ως ταξιδιωτικό έγγραφο είτε το εν
ισχύει δελτίο ταυτότητάς τους είτε το εν ισχύει διαβατήριο.
Αναφορικά µε τη διαδικασία έκδοσης διαβατηρίου, σας γνωρίζουµε
ότι µε την υπ' αριθµ. Φ 60901/17773/3.7.98 εγκύκλιό µας, στην
οποία αναφέρεσθε, γνωστοποιήθηκε, κατά κύριο λόγο, στις Νοµ/κές
Αυτ/σεις η κατάργηση του εκλογικού βιβλιαρίου ως απαραίτητου
δικαιολογητικού για την έκδοση διαβατηρίου, όπως τούτο
προβλέπεται από τις διατάξεις του άρθρου 6 παρ.5 του ν.2623/98
(ΦΕΚ 139/τΑ'/25.6.98).
Η προσκόµιση οποιουδήποτε αποδεικτικού στοιχείου από τον
ενδιαφερόµενο από το οποίο να αποδεικνύεται ο τόπος διαµονής
του, πέραν της υπεύθυνσης δήλωσης που εµπεριέχεται στο έντυπο
της αίτησης έκδοσης διαβατηρίου και όχι πρόσθετης του ν.1599/86,
κρίθηκε απαραίτητη αφ' ενός µεν για τη νοµιµότητα έκδοσης του
διαβατηρίου από την αρµόδια Νοµ/κή Αυτ/ση του τόπου διαµονής
του και αφ' ετέρου προς αποφυγή έκδοσης πολλαπλών
διαβατηρίων για το ίδιο πρόσωπο από διαφορετικές Νοµ/κές
Αυτ/σεις.
Φρονούµε ότι µε την ανωτέρω εκγύκλιό µας εξασφαλίζουµε τη
νοµιµότητα έκδοσης του Ελληνικού Ευρωπαϊκού διαβατηρίου,
χωρίς ταλαιπωρία των Ελλήνων πολιτών, αλλά παράλληλα το
προστατεύουµε από το φαινόµενο εµπορίας του µε ποικίλους
τρόπους από άτοµα χωρών µη µελών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.

Ο Υφυπουργός
ΛΑΜΠΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ"

7. Στην µε αριθµό 2816/5.10.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1/21.10.98 έγγραφο από τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Σε  απάντηση  της  ερώτησης  2816/5.10.1998,  που  κατέθεσε  ο
Βουλευτής  κ.  Γεώργιος  Σούρλας,  σας  γνωρίζουµε  ότι  η
διάθεση  αστυνοµικών ως συνοδών ασφάλειας µεταφεροµένων
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χρηµάτων και αξιών, όταν η αξία τους είναι µεγάλη και κρίνεται
αναγκαία η ασφάλειά τους, ανάγεται στις αρµοδιότητες της
Ελληνικής Αστυνοµίας, σύµφωνα µε τους κανονισµούς του
Σώµατος (άρθρο 157 π.δ. 141/1991).
Για την εκτέλεση της υπηρεσίας αυτής, από τις υφιστάµενες
διατάξεις δεν προβλέπεται η χορήγηση πρόσθετης αµοιβής. Στο
αστυνοµικό προσωπικό καταβάλλεται επίδοµα ειδικής
απασχόλησης, το οποίο είναι συνάρτηση του χώρου, των
συνθηκών και του τρόπου απασχόλησης των αστυνοµικών εν γένει.

Ο Υπουργός
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΩΜΑΙΟΣ"

8. Στην µε αριθµό 2938/13.10.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
220/16.10.98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2938 από 13.10.98 του Βουλευτή κ.
Παναγιώτη Σκανδαλάκη σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού υπάρχει για τον Παναµά
καταχωρηµένο το έντυπο: "BOLETIN INFOR MATIVO".
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατ' εξοχήν αρµόδιο για τη συλλογή των
στοιχείων των οµογενειακών µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µε την
παράκληση να σας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΙΩΡΓΟΣ Α. ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

9. Στην µε αριθµό 2939/13.10.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.

221/16.10.98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2939 από 13.10.98 του Βουλευτή κ.
Παναγιώτη Σκανδαλάκη, σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού δεν υπάρχουν καταχωρηµένα
οµογενειακά µέσα µαζικής ενηµέρωσης για την Παραγουάη.
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατ' εξοχήν αρµόδιο για τη συλλογή στοιχείων
των οµογενειακών µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µε την παράκληση
να σας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΙΩΡΓΟΣ Α. ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

10. Στην µε αριθµό 2940/13.10.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
222/16.10.98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2940 από 13.10.98 του Βουλευτή κ.
Παναγιώτη Σκανδαλάκη, σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού δεν υπάρχουν καταχωρηµένα
οµογενειακά µέσα µαζικής ενηµέρωσης για το Περού.
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατ' εξοχήν αρµόδιο για τη συλλογή των
στοιχείων των οµογενειακών µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µε την
παράκληση να σας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΙΩΡΓΟΣ Α. ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ")
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Εισερχόµαστε στην
ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ
Θα γίνει προεκφώνηση των νοµοσχεδίων, που είναι γραµµένα στην
ηµερήσια διάταξη.
Υπουργείου Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Οικονοµικοί πόροι της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης
και άλλες διατάξεις".
Κύριοι συνάδελφοι, για το νοµοσχέδιο αυτό αποφασίστηκε η
σηµερινή πρωϊνή εµβόλιµη συνεδρίαση.
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.
Συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Οργανωτική και λειτουργική αναδιάρθρωση των
φορέων κοινωνικής ασφάλισης και άλλες διατάξεις".
Η συζήτησή του θα συνεχιστεί στην απογευµατινή συνεδρίαση.
Υπουργείου Εσωτερικων, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Κύρωση του Κώδικα Κατάστασης ∆ηµοσίων
Πολιτικών ∆ιοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.∆.∆. και
άλλες διατάξεις".
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΜΕΡΙΚΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Κρατείται.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Το νοµοσχέδιο
κρατήθηκε και θα συζητηθεί κατά τον Κανονισµό.
Υπουργείου Μεταφορών και Επικοινωνιών.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Κύρωση του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας".
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΜΕΡΙΚΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Κρατείται.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Το νοµοσχέδιο
κρατήθηκε και θα συζητηθεί κατά τον Κανονισµό.
Υπουργείου Οικονοµικών.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "∆ιαρρυθµίσεις στη φορολογία των αυτοκινήτων
οχηµάτων και άλλες διατάξεις".
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΜΕΡΙΚΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Κρατείται.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Το νοµοσχέδιο
κρατήθηκε και θα συζητηθεί κατά τον Κανονισµό.
Επανερχόµαστε στην αρχή της ηµερήσιας διάταξης.
Θα συζητηθεί το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης:"Οικονοµικοί πόροι της
Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης και άλλες διατάξεις".
Για τη συζήτηση του νοµοσχεδίου αυτού Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας ορίζεται ο Βουλευτής
Επικρατείας κ. Προκόπης Παυλόπουλος.
Από την πλευρά του Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ορίζεται η Βουλευτής κ. Μαρία
∆αµανάκη και ειδική αγορήτρια η κ. Στέλλα Αλφιέρη.
Από την πλευρά του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος ορίζεται
ως ειδικός αγορητής ο κ. Ευάγγελος Μπούτας.
Κύριοι συνάδελφοι, υποθέτω ότι θα κατορθώσουµε να τελειώσουµε
νωρίς σήµερα, γιατί το απόγευµα θα έχουµε τη συνέχιση της
συζητήσεως του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων.
Ο κ.Ευάγγελος Στάϊκος, εισηγητής της Πλειοψηφίας, έχει το λόγο.
Κύριε συνάδελφε, λόγω της αποφάσεως αυτής που λάβαµε, να
συντοµεύσουµε τη συζήτηση, αν µας δώσετε από το χρόνο σας,
καλά θα κάνετε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΣΤΑΪΚΟΣ: Θα προσπαθήσω, κύριε Πρόεδρε.

Πιστεύω ότι θα υπάρξει περίσσευµα, του χρόνου, αφού µάλλον δεν
θα τον εξαντλήσω.
Πριν προβώ στην ανάπτυξη της εισήγησής µου για το συζητούµενο
σχέδιο νόµου: "Οικονοµική πόροι της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης
και άλλες διατάξεις", θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, να κάνω
µια σύντοµη αναφορά, τόσο στο περιεχόµενο και την εξέλιξη του
θεσµού της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης όσο και στους σχετικούς
προβληµατισµούς που διατυπώθηκαν και εκφράστηκαν.
Κάνοντας, λοιπόν, µια ιστορική αναδροµή στην πολιτική και
διοικητική ιστορία του κράτους και ειδικότερα της ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης, θα διαπιστώσουµε µία αδυσώπητη πραγµατικότητα, την
ύπαρξη δηλαδή ενός άκρατου συγκεντρωτικού, κοµµατικού και
πελατειακού κράτους. Μίας διοίκησης που ουσιαστικά κινείται και
δραστηριοποιείται στο λεγόµενο ιστορικό κέντρο των Αθηνών και
ειδικότερα στους υποθαλάµους των υπουργικών και βουλευτικών
γραφείων, µε πολίτες που έρχονται από τα πλέον αποµακρυσµένα
σηµεία της επικράτειας, που συνωστίζονται εκεί για να λύσουν τα
προβλήµατά τους και να διεκπεραιώσουν υποθέσεις τους, οι οποίες
θα µπορούσαν ευκολότερα και ευχερέστατα να επιλυθούν σε τοπικό
επίπεδο. Και τούτο διότι το κράτος άπλωσε τα πλοκάµια του και
στην περιφέρεια, αδυνατώντας έτσι το νοµαρχιακό σύστηµα να
απαγκιστρωθεί από τον ασφυκτικό εναγκαλισµό του, αφού
ουσιαστικά αποτέλεσε προέκτασή του µε το διορισµό του νοµάρχη
και τη συνακόλουθη υπακοή και συµµόρφωσή του στα κελεύσµατα
της κεντρικής εξουσίας, όπως αυτή κάθε φορά εκφραζόταν από
τους εκάστοτε ισχυρούς τοπικούς κυβερνητικούς παράγοντες.
Αυτό γίνεται περισσότερο οφθαλµοφανές αν συγκρίνει κανείς τις
αρµοδιότητες, τις εξουσίες και τον ρόλο που είχαν σε σχέση µε
αυτές που έχουν και καθηµερινά αποκτούν και θα αποκτήσουν,
έστω καθυστερηµένα, οι αιρετοί νοµάρχες µας.
Αυτό αναµφισβήτητα ήταν και είναι αποτέλεσµα που επετεύχθη µε
τη συνεχή και συνεπή κατοχύρωση και εφαρµογή των θεσµικών
αλλαγών που επέφεραν οι κυβερνήσεις του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και µε τις
οποίες άλλαξε η εικόνα του συγκεντρωτικού και αυταρχικού
κράτους.
Θα µου πείτε, κύριοι συνάδελφοι, ότι κοµίζω γλαύκα εις Αθήνας
αναφέροντας όλα αυτά, γιατί για τους παροικούντες στην
Ιερουσαλήµ είναι γνωστά. Και ειδικότερα για µας που τα βιώνουµε
στην Αίθουσα αυτή -σε µας που θητεύουµε στην Αίθουσα αυτή-
διότι, επαναλαµβάνω, τα βιώναµε σε έντονο βαθµό και σήµερα
φυσικά τα βιώνουµε, έστω σε µικρότερο βαθµό.
Παρά τη θεσµοθέτηση του ν. 2190, δυστυχώς, ο κόσµος δεν µπορεί
να συµβιβαστεί µε την ιδέα αυτή και εξακολουθεί να έχει αξιώσεις
και να κατακλύζει τους διαδρόµους των υπουργικών γραφείων και
των βουλευτικών γραφείων και έτσι να παρουσιάζεται αυτό το
τριτοκοσµικό φαινόµενο που ανέφερα προηγούµενα.
'Ερχοµαι στο 1982, κύριε συνάδελφε, όπου θεσµοθετείται ο
µετακλητός νοµάρχης, µε την παράλληλη όµως συγκρότηση του
αντιπροσωπευτικού νοµαρχιακού συµβουλίου, αφού σε αυτό
συµµετέχουν εκπρόσωποι της πρωτοβάθµιας Τοπικής
Αυτοδιοίκησης και των κοινωνικών και παραγωγικών φορέων και
οργανώσεων του νοµού.
Με αυτόν τον τρόπο δίνεται πνοή έστω και µε την έµµεση λαϊκή
συµµετοχή στο γηρασµένο και παρηκµασµένο νοµαρχιακό
σύστηµα, ανοίγοντας έτσι το δρόµο για τη δευτεροβάθµια
αυτοδιοίκηση.
Το 1986 µε το ν. 1622 θεσµοθετείται η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση
ως δεύτερος βαθµός Τοπικής Αυτοδιοίκησης, χωρίς δυστυχώς να
καταστεί δυνατή η υλοποίησή του, αφού δεν εκδόθηκαν τα
προβλεπόµενα σχετικά προεδρικά διατάγµατα.
Επί Οικουµενικής ψηφίστηκε καινούριο πλαίσιο για τη Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση, το οποίο όµως δεν ετέθη σε εφαρµογή, δεν ετέθη σε
ισχύ από την κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας, που εν τω µεταξύ
προέκυψε από τις διενεργηθείσες βουλευτικές εκλογές, αλλά
ανεστάλη και έτσι ουσιαστικά παραπέµφθηκε στις ελληνικές
καλένδες.
Το 1994 η κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. µε το ν. 2218 έθεσε
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νέο πλαίσιο για τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση, ενταγµένο πλέον στα
πλαίσια µιας συνολικής µεταρρύθµισης του ελληνικού κράτους. Η
µεταρρύθµιση αυτή περιελάµβανε τέσσερα επίπεδα: Κράτος-
επιτελείο, οργανωµένη περιφέρεια, νοµαρχιακή αυτοδιοίκηση,
τοπική αυτοδιοίκηση. 'Ετσι υλοποιείται µία από τις βασικές
συνταγµατικές επιταγές, η οποία δυστυχώς παρέµεινε
ανεκπλήρωτη για δύο ολόκληρες δεκαετίες.
∆εν ισχυριζόµαστε, κύριοι συνάδελφοι, ότι επιδείξαµε τη θέληση και
την επιµονή, την οποία έπρεπε να επιδείξουµε για τη θεσµοθέτηση
της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης, πλην όµως ασχοληθήκαµε και
προχωρήσαµε προς την κατεύθυνση αυτή, έστω µε αργά βήµατα,
πάντως µε συνέπεια και ανυποχώρητα.
Στη ∆ιαρκή Επιτροπή µας κατακρίνατε για αθέτηση δεσµεύσεων,
όσον αφορά τις αρµοδιότητες και τους πόρους που θα δίναµε στη
Nοµαρχική Αυτοδιοίκηση. Ανεξάρτητα από τη βασιµότητα ή µη των
ισχυρισµών σας, εσείς, κύριοι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας,
είστε οι τελευταίοι που δικαιούστε να µας κατακρίνετε, αφού πολλοί
από σας ήσασταν πολέµιοι του θεσµού, όπως προκύπτει από τα
Πρακτικά της σχετικής συζήτησης στη Βουλή.
Το ίδιο άλλωστε κάνατε και στο νοµοσχέδιο "ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ".
Πολεµήσατε τις συνενώσεις δήµων και κοινοτήτων µε το επιχείρηµα
ότι θα έπρεπε να είναι προαιρετικές, καίτοι γνωρίζετε ότι η
εθελουσία συνένωση δεν είχε τύχη, "δεν περπατούσε" παρ'όλο που
συνοδεύτηκε και από ισχυρά κίνητρα, όταν έγινε απόπειρα
εφαρµογής της στο παρελθόν.
∆εν θέλετε, αλλά ούτε και µπορείτε, κύριοι συνάδελφοι της Νέας
∆ηµοκρατίας, να προσαρµοστείτε στα νέα σύγχρονα δεδοµένα, στις
νέες απαιτήσεις των καιρών. Μένετε δογµατικά προσκολληµένοι
στο παρελθόν, από το οποίο δεν µπορείτε να απαγκιστρωθείτε, δεν
µπορείτε να το υπερβείτε, γιατί διακατέχεστε από το σύνδροµο της
άρνησης. Αυτό είναι χαρακτηριστικό γνώρισµά σας. Και αυτό είναι
επόµενο, αφού η παράταξή σας εκφράζει το παρελθόν και τη
συντήρηση και όχι την πρόοδο, την προοπτική, την ελπίδα, το
µέλλον.
Αδυνατώντας να αντικρούσετε µε πειστικά επιχειρήµατα την ουσία
του συζητούµενου σχεδίου νόµου, ασχοληθήκατε κατά τη συζήτησή
του στη ∆ιαρκή Επιτροπή κύρια µε την εισηγητική του έκθεση.
'Ηταν επόµενο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα πρώτα βήµατα
εφαρµογής του θεσµού, ο θεσµός της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης
να συναντήσει δυσκολίες και προβλήµατα. Αρκετά από αυτά
οφείλονταν στην ολιγωρία της πολιτείας, άλλα στην περιορισµένη
εµπειρία των στελεχών, άλλα ήταν αναπόφευκτα συνυφασµένα µε
τη µεταβατικότητα από το σύστηµα του "Ναπολεόντειου νοµάρχη"
στη δηµοκρατική κατάκτηση της δευτεροβάθµιας αυτοδιοίκησης.
Αξιολογώντας όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την πορεία του
θεσµού στα τέσσερα χρόνια που πέρασαν, καταλήγουµε στην
εκτίµηση ότι µε τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση διευρύνθηκε η
διείσδυση της κοινωνίας στο πολιτικό και διοικητικό σύστηµα,
δεδοµένου ότι τον κύριο λόγο θα τον έχουν οι πολίτες, θα τον έχει η
ίδια η τοπική κοινωνία, πολίτες που θα συµµετέχουν ενεργά και
µέσα από τους θεσµοθετηµένους φορείς θα συνθέτουν, θα
προτείνουν, πολίτες που ζουν στην περιφέρεια, που γνωρίζουν τα
προβλήµατά της και που την πονούν. 'Ετσι, στον αντίποδα του
σχεδόν παραδοσιακού συγκεντρωτισµού, που για δεκαετίες
ταλάνιζε, απονεύρωσε και ακινητοποίησε τις ζωντανές
αναπτυξιακές δυνάµεις του τόπου, µε τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση
καταστρώθηκε και υπάρχει η συµµετοχική δηµοκρατική διοίκηση.
Η στελέχωση, κύριε Πρόεδρε, της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης ήταν
φυσικά ένα από τα προβλήµατα που αντιµετώπισε ο νεοσύστατος
αυτός θεσµός. 'Ηδη έχουν ξεκινήσει οι σχετικές διαδικασίες για την
πρόσληψη του αναγκαίου επιστηµονικού προσωπικού και
πιστεύουµε ότι µε τις προσλήψεις αυτές δεν λύνεται βέβαια το
πρόβληµα, πάντως γίνεται ένα σηµαντικό βήµα προς την
κατεύθυνση αυτή.
Και έρχοµαι τώρα στο επίπεδο των αρµοδιοτήτων. Το βασικό
θεσµικό πλαίσιο που εισήγαν οι ν. 2218 και 2240 του 1994 υπήρξε
η αφετηρία. Εν συνεχεία µε το νόµο 2503/97 µεταβιβάστηκαν νέες

αρµοδιότητες απευθείας στη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση. Σε
εφαρµογή του ίδιου νόµου συγκροτήθηκε επιτροπή για τη
µεταβίβαση αρµοδιοτήτων προς την περιφέρεια και τη Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση. Η επιτροπή αυτή ολοκλήρωσε ως γνωστόν το έργο
της και επίκειται η σχετική νοµοθετική πρωτοβουλία από το
Υπουργείο Εσωτερικών. Αξίζει εδώ να σηµειωθεί η σθεναρή
αντίθεση και αντίδραση που προέβαλε η κεντρική διοίκηση, η οποία
µε κανέναν τρόπο δεν ήθελε να αποστερηθεί αρµοδιότητες, γιατί τις
θεωρούσε φέουδό της.
Σε τελική ανάλυση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορεί καµία
πολιτική ενίσχυση και αναβάθµιση του θεσµού να είναι
αποτελεσµατική στους στόχους της, εφόσον δεν διασφαλίζονται οι
βασικές πτυχές, η πεµπτουσία του αυτοδιοικητικού του χαρακτήρα.
Συγκεκριµένα η κατοχύρωση της διοικητικής αυτοτέλειας, που
αποτελεί θεµελιώδη συνταγµατική επιταγή, θα παρέµενε άνευ
αντικρίσµατος εάν δεν κατοχυρωθεί και η οικονοµική αυτοτέλεια
δηλαδή η δυνατότητα της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης να
διαχειρίζεται συγκεκριµένους και δικούς της πόρους και δικό της
προϋπολογισµό.
Στην κατεύθυνση αυτή και αξιοποιώντας και τη θετική εµπειρία των
κεντρικών αυτοτελών πόρων της πρωτοβάθµιας Τοπικής
Αυτοδιοίκησης θεσµοθετούνται µε το προτεινόµενο νοµοσχέδιο οι
οικονοµικοί πόροι της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης, οι κεντρικοί
αυτοτελείς πόροι της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης.
'Ετσι, αποκτώντας οικονοµική αυτοτέλεια οι Νοµαρχιακές
Αυτοδιοικήσεις θα έχουν τη δυνατότητα να σχεδιάσουν και να
υλοποιήσουν τη νοµαρχιακή πολιτική, στο πλαίσιο φυσικά των
αρµοδιοτήτων και των αντικειµενικών οικονοµικών δεδοµένων και
δυνατοτήτων, µε σαφήνεια, ασφάλεια υλοποίησης και συνεπώς
εµπέδωση της εµπιστοσύνης των πολιτών στο θεσµό.
Η οικονοµική αυτοτέλεια κατοχυρώνεται επίσης µε την πρόβλεψη
διαδικασιών επιχορήγησης και από το κράτος για τις λειτουργίες
εκείνες που ασκεί η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση στο πλαίσιο ειδικών
καθηκόντων.
Κύριοι συνάδελφοι, µε το προτεινόµενο σχέδιο νόµου
ολοκληρώνεται ένας κύκλος θεσµικών πρωτοβουλιών για την
κατοχύρωση των συνταγµατικών αρχών που διέπουν το δεύτερο
βαθµό Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Πιστεύουµε ότι ο θεσµός θα
προχωρήσει και έτσι θα επιτευχθεί και ο άλλος στόχος, που
αποβλέπει στη δηµιουργία του κράτους-επιτελείου, το οποίο θα
χαράσσει τη γενικότερη πολιτική και δεν θα ασχολείται µε
µικροζητήµατα, τα οποία το απασχολούσαν και το ταλάνιζαν µέχρι
τώρα. Τα προβλήµατα αυτά θα επιλύονται από τη Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση σε τοπικό επίπεδο. Είναι φυσικό η Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση να γνωρίζει καλύτερα τα τοπικά προβλήµατα, η οποία
θα τα αξιολογεί, θα τα ιεραρχεί και θα τα επιλύει. Για να
διαδραµατίσει το κράτος τον επιτελικό του ρόλο, πρέπει το ίδιο το
κράτος να εκσυγχρονισθεί, να επαναπροσδιορίσει το ρόλο του, να
αποκεντρωθεί, µεταβιβάζοντας εξουσίες, αρµοδιότητες και πόρους
στην περιφέρεια. Η αποτελεσµατική, συνεπώς, περιφερειακή
συγκρότησή του µε τη θεσµική και οικονοµική ενίσχυση της
περιφέρειας και η ανάδειξη των δύο βαθµίδων της αυτοδιοίκησης σε
υποδοχείς του µεγαλύτερου µέρους της εξουσίας, που έως τώρα
είχε "φορτωθεί" στο δυσκίνητο άρµα της κεντρικής ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης, είναι "εκ των ων ουκ άνευ" για την πραγµάτωση του
κράτους-επιτελείου.
Τελειώνοντας, θα ήθελα να εκφράσω την πεποίθησή µου ότι ο
θεσµός της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης θα προχωρήσει και πολύ
γρήγορα, θα αποκτήσει πλήρη οικονοµική αυτοτέλεια και τις
αρµοδιότητες εκείνες που είναι απαραίτητες για την ολοκλήρωσή
του.
Τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας την εισήγησή
µου ως προς το συζητούµενο σχέδιο νόµου, που είχα την τιµή να
αναπτύξω ενώπιον της Ολοµέλειας, θα µου επιτρέψετε να ζητήσω
την επιψήφισή του από όλους σας και από όλες τις πτέρυγες της
Βουλής. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Κουρής έχει
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το λόγο.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΚΟΥΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανάγκη
ανασυγκρότησης των κρατών στην Ευρώπη µετά το Β' Παγκόσµιο
Πόλεµο οδήγησε στην επιλογή ενός µοντέλου που στηρίχθηκε στον
"εκ των άνω" προγραµµατισµό αναπτυξιακής διαδικασίας. Η
συµπυκνωµένη εµπειρία πενήντα και πλέον ετών αποτυπώνει µεν
τους υψηλούς ρυθµούς αύξησης των εθνικών εισοδηµάτων, τη
γρήγορη ανασυγκρότηση των κρατών, τη δηµιουργία του κράτους
πρόνοιας, αλλά ταυτόχρονα και σηµαντικές παρενέργειες που
απαιτούν ριζικές και ουσιαστικές λύσεις.
Αναφέροµαι συγκεκριµένα στις περιφερειακές ανισότητες, στην
άµετρη επέκταση των αστικών συγκροτηµάτων και τη συνακόλουθη
υποβάθµιση της ποιότητας ζωής, στην αναποτελεσµατική
λειτουργία του γραφειοκρατικού κράτους και πολλά άλλα.
Αν οι διαπιστώσεις αυτές ισχύουν για τα ευρωπαϊκά κράτη, πολύ
περισσότερο ισχύουν για την πατρίδα µας, όπου όλοι
συνοµολογούν ότι το διοικητικό µοντέλου του νεοελληνικού
κράτους, κατ'εξοχήν συγκεντρωτικό, έχει διαγράψει την ιστορική του
πορεία και σήµερα πια έχει χάσει την προωθητική του δύναµη,
έχοντας εξαντλήσει προ πολλού τις όποιες δυνατότητές του. 'Ετσι
στη χώρα µας αναδεικνύεται όλο και περισσότερο η ανάγκη για την
υιοθέτηση µιας στρατηγικής, που να προσεγγίζει και να απαντά στα
µεγάλα προβλήµατα της ελληνικής κοινωνίας, προκειµένου να
αντιµετωπίσουµε αποτελεσµατικά τις προκλήσεις της νέας
χιλιετηρίδας, µιας πολιτικής που να αξιοποιεί τις τοπικές
ιδιαιτερότητες και να διευρύνει τις αναπτυξιακές προοπτικές κάθε
περιοχής.
∆υστυχώς, η σηµερινή Κυβέρνηση παρά τις αλλεπάλληλες
νοµοθετικές της ρυθµίσεις, δεν µπόρεσε να διαµορφώσει και να
εφαρµόσει µία συνολική πρόταση για την αποκέντρωση και την
αυτοδιοίκηση, δέσµια εσωκοµµατικών ισορροπιών και
βραχυχρόνιων µικροκοµµατικών επιδιώξεων, µία πρόταση που να
δίνει το περίγραµµα των θεσµοθετηµένων επιπέδων του πρώτου
και δεύτερου βαθµού αυτοδιοίκησης, αλλά και την οριοθέτηση της
περιφέρειας, που βέβαια δεν µπορεί να έχει ως περιεχόµενο αυτό
που επίµονα υπό το πρόσχηµα µιας ψευδεπίγραφης
αποκέντρωσης προσπαθεί µε συνεχείς νοµοθετικές ρυθµίσεις να
της προσδώσει η Κυβέρνηση.
∆εν µπορεί και δεν πρέπει η περιφέρεια να καταλήξει να είναι, όπως
κάποιοι επιδιώκουν, απόληξη κυβερνητικών υπηρεσιών, που δρουν
χωρίς διαφάνεια και χωρίς οποιονδήποτε έλεγχο και εξάρτηµα
κοµµατικών µηχανισµών, αντί να είναι το επίπεδο συνάντησης των
αιρετών εκπροσώπων, στο οποίο διαµορφώνεται και εφαρµόζεται η
συνολική αναπτυξιακή πρόταση κάθε περιοχής.
Πρόσφατο δείγµα της κοµµατικής νοοτροπίας, µε την οποία
αντιµετωπίζει τα θέµατα της αυτοδιοίκησης η Κυβέρνηση, αποτελεί
το προωθούµενο διάταγµα για την εκλογή διοικήσεων στα
συλλογικά όργανα της Tοπικής Aυτοδιοίκησης, της ΤΕ∆Κ και της
ΚΕ∆ΚΕ.
Είµαι υποχρεωµένος να καταγγείλω την κυβερνητική προσπάθεια
αναγόρευσης της µειοψηφίας σε πλειοψηφία, παραγνωρίζοντας τις
βασικές αρχές του πληθυσµιακού κριτηρίου και της εκπροσώπησης
των περιφερειακών ενοτήτων. Αρχές που πρέπει να χαρακτηρίζουν
τις σχετικές διαδικασίες, αν θέλουµε πραγµατικά τη γνήσια, ποιοτικά
και ποσοτικά, εκπροσώπηση των ζωντανών δυνάµεων της
αυτοδιοίκησης.
Στο σηµείο αυτό θα µου επιτρέψετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
να κάνω δύο καίριες επισηµάνσεις.
Πρώτον, η επίµονη σύγχυση που δηµιουργεί η κυβερνητική
πρακτική, σχετική µε τις έννοιες αποκέντρωσης και
αποσυγκέντρωσης, πρέπει επιτέλους να σταµατήσει. Είναι
ξεκαθαρισµένο εννοιολογικά εδώ και αρκετά χρόνια από ειδική
επιτροπή του ΟΗΕ ότι αποκέντρωση έχουµε αποκλειστικά και µόνο,
όταν µεταβιβάζονται αρµοδιότητες από την κεντρική εξουσία σε
µονάδες αιρετής αυτοδιοίκησης. Ενώ έχουµε αποσυγκέντρωση,
όταν απλώς εξουσιοδοτεί η κεντρική εξουσία περιφερειακά κρατικά
όργανα για λήψη αποφάσεων σε θέµατα τοπικής σηµασίας. Αυτό,
δηλαδή, που κάνει συστηµατικά η Κυβέρνηση τα τελευταία χρόνια

µε τη γιγάντωση των περιφερειών, αλλά αντί αποσυγκεντρώσεως
βαφτίζει την όλη διαδικασία αποκέντρωση, προκειµένου να ρίχνει
στάχτη στα µάτια του ελληνικού λαού.
∆εύτερον, είναι βέβαιο ότι η σχέση κεντρικής εξουσίας και
αυτοδιοίκησης όλων των επιπέδων είναι σχέση αµφίδροµη και
δυναµική. Εξίσου βέβαιο όµως είναι ότι, προκειµένου να
λειτουργήσει απερίσπαστα και αποτελεσµατικά η αυτοδιοίκηση,
πρέπει η εκάστοτε σχέση της µε την κεντρική εξουσία να είναι
πάντα σαφής και αντιληπτή.
Η µέχρι σήµερα εµπειρία δείχνει ότι αυτό δεν έχει γίνει
πραγµατικότητα στη χώρα µας και είναι ανάγκη να υπάρξουν
σύντοµα πρωτοβουλίες, ώστε η αναγκαία οριοθέτηση ρόλων,
ευθυνών και µηχανισµών ελέγχου, να αποκρυσταλωθεί σε
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 'Οσο αυτό δεν γίνεται, τόσο η καχυποψία
θα αυξάνει και τα προβλήµατα θα οξύνονται.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Β'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ)
Πριν προχωρήσω σε οποιαδήποτε αναφορά στην ουσία του
συζητούµενου νοµοσχεδίου, είναι αναγκαίος ο σύντοµος
σχολιασµός της αιτιολογικής έκθεσης που το συνοδεύει. Αποτελεί
δυστυχώς ένα κείµενο συντεταγµένο σε άθλια ελληνικά, µε
παραποίηση πραγµατικών γεγονότων, ιστορικές ανακρίβειες και
έλλειψη ενηµέρωσης, αφού οι συντάκτες του εµφανίζονται να
αγνοούν ακόµη και νοµοθετήµατα της σηµερινής Κυβέρνησης.
Ενδεχοµένως ένα τέτοιο κείµενο να είναι αποδεκτό για κοµµατικές
συνάξεις µεσοκατώτερων µελών του κυβερνώντος κόµµατος, αδικεί
όµως την πολιτική ηγεσία των Υπουργείων Εσωτερικών και
Οικονοµικών, που το υπογράφουν, και βεβαίως δεν µπορεί να
αποτελέσει τύποις και ουσία την αιτιολογική έκθεση νοµοσχεδίου,
όπως τουλάχιστον την αντιλαµβάνεται ο συνταγµατικός νοµοθέτης
και ο Κανονισµός της Βουλής.
Οι επιλεκτικές αναφορές του συντάκτη της αιτιολογικής έκθεσης στο
ιστορικό του θεσµού µε αναγκάζει να αναφερθώ δι' ολίγων σε µία
σειρά γεγονότων-σταθµών, που προηγήθηκαν της θέσπισης της
Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης το 1994.
Αναφέροµαι κατ' αρχήν στην παντελώς αγνοούµενη οµόφωνη
ψήφιση από τη Βουλή επί οικουµενικής κυβερνήσεως του ν. 1878, ο
οποίος δεν εφαρµόστηκε ουσιαστικά ακολουθώντας διαδροµή
ανάλογη µε τον προηγηθέντα και ουδέποτε εφαρµοσθέντα ν. 1622.
Αµέσως µετά ακολουθεί η ανάδειξη σε κορυφαίο στόχο από την
τότε διοίκηση της ΚΕ∆ΚΕ, µοναδικού εκείνη την εποχή συλλογικού
οργάνου της αυτοδιοίκησης, η καθιέρωση της αιρετής Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης.
Η συνεχής και αταλάντευτη διεκδίκησή του οδηγεί αρχικά σε θετική
ανταπόκριση από την κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας στο
συνέδριο της ΚΕ∆ΚΕ στη Χαλκιδική το 1992 και στην εν συνεχεία
δέσµευση της κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ στο αµέσως επόµενο
συνέδριό της στα Χανιά το Νοέµβριο του 1993, που είχε ως
αποκλειστικό θέµα την καθιέρωση της αιρετής Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης.
∆υστυχώς, οι συνεχείς κυβερνητικές παλινωδίες, τόσο στα θέµατα
των αρµοδιοτήτων όσο και στα θέµατα των πόρων, οδήγησαν το
νέο θεσµό σε ουσιαστικά αδιέξοδα, µε ορατό σε πολλές
περιπτώσεις τον κίνδυνο να απαξιωθεί στη συνείδηση των πολιτών,
παρά τις ελπίδες που όλοι στήριξαν στο ξεκίνηµά του πριν τέσσερα
χρόνια.
Τα αίτια είναι πολλά. Θα περιοριστώ να αναφερθώ στα κυριότερα.
Πρώτον, η έλλειψη εµπιστοσύνης σε µεγάλο κοµµάτι αυτού που
ονοµάζουµε κεντρική εξουσία στους αυτοδιοικητικούς θεσµούς,
ιδίως µάλιστα όταν συρρικνώνονται συνήθειες δεκαετιών, που
έχουν να κάνουν µε τον κοµµατικό και πελατειακό χαρακτήρα του
κράτους. Αυτό βέβαια σε καµιά περίπτωση δεν σηµαίνει υιοθέτηση
πρακτικών και συµπεριφορών που αναδεικνύουν αντίστοιχους
χαρακτήρες της αυτοδιοίκησης.
∆εύτερον, ο διαδοχικός περιορισµός του πεδίου δράσης της
Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης, που αναιρεί ουσιαστικά τις δεσµεύσεις
της κυβέρνησης, σε σχέση µε το πλαίσιο που είχε



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΜΕ' - 15 ∆ΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 1998 (ΠΡΩ'Ι') 2443

συµφωνηθεί στο ξεκίνηµα του νέου θεσµού.
Τρίτον, η ύπαρξη τριών διευρυµένων Νοµαρχιακών
Αυτοδιοικήσεων, που αντιστοιχούν περίπου στο µισό πληθυσµό της
χώρας, χωρίς καµία αρµοδιότητα. Οι συνεχείς διαµαρτυρίες των
εκλεγµένων σε αυτές τις θέσεις, προεξάρχοντος του απερχόµενου
υπερνοµάρχη Αθηνών-Πειραιώς και Προέδρου της ΕΝΑΕ κ.
Κουλουµπή, δεν έφεραν αποτέλεσµα, παρά τα τέσσερα χρόνια που
πέρασαν. Η απραξία συνεχίζεται και το ερώτηµα είναι, ως πότε;
Τέταρτον, η συνεχής µείωση των επιχορηγήσεων από τον κρατικό
προϋπολογισµό στην τετραετία που πέρασε. Οι µειώσεις αυτές σε
συνδυασµό µε τη µη συµµόρφωση της Κυβέρνησης στη ρητή
διάταξη του ν. 2218, που η ίδια ψήφισε, για να αποκτήσουν και οι
Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις τους δικούς τους πόρους από την 1η
Ιανουαρίου 1997, έχει οδηγήσει το νέο θεσµό σε πλήρη οικονοµική
αδυναµία.
Πέµπτον, η απουσία από τη χώρα µας της ουσιαστικής τριµερούς
ισότιµης εταιρικής σχέσης, ευρωπαϊκά όργανα-κυβέρνηση-
αυτοδιοίκηση, που ισχύει σε όλες τις ευρωπαϊκές χώρες. Η
αδυναµία αποτελεσµατικής λειτουργίας αυτής της σχέσης, µε κύρια
ευθύνη της Κυβέρνησης και µάλιστα σε µία περίοδο που η Ευρώπη
εγκαθιδρύει ένα ευρύ δίκτυο επικοινωνίας των πολιτών και έναν
πυκνό ιστό ανθρώπινης αλληλεγγύης, είναι ιδιαίτερα επώδυνη για
το νέο θεσµό.
Τέλος, θα πρέπει να αναφερθούµε στην προσπάθεια συρρίκνωσης,
τυπικής και ουσιαστικής, του νέου θεσµού, µε τις αναγκαστικές
συνενώσεις δήµων και κοινοτήτων αφ'ενός και τη γιγάντωση των
αρµοδιοτήτων του διορισµένου περιφερειάρχη αφ'ετέρου,
αποτέλεσµα λογικών κοµµατικής και κυβερνητικής ποδηγέτησης
των αιρετών της αυτοδιοίκησης.
Με καθυστέρηση λοιπόν τεσσάρων ετών σε σχέση µε τη
θεσµοθέτηση της αιρετής Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης και τριών
ετών, σε σχέση µε τη νοµοθετηµένη υποχρέωσή της για την
καθιέρωση κεντρικών αυτοτελών πόρων και στο δεύτερο βαθµό της
αυτοδιοίκησης, η Κυβέρνηση κατέθεσε το νοµοσχέδιο που σήµερα
συζητούµε.
Στο διάστηµα αυτό γίνονται δύο µελέτες, κατ'εντολήν του
Υπουργείου Εσωτερικών, που πληρώνονται µε αρκετά εκατοµµύρια
δραχµές, έµειναν όµως αχρησιµοποίητες και το περιεχόµενό τους
δεν δόθηκε ποτέ στη δηµοσιότητα. Το ερώτηµα είναι, γιατί;
Το νοµοσχέδιο που συζητούµε, αν µάλιστα λάβουµε υπόψη το
περιεχόµενο του ν. 1828, που καθιέρωσε τους ΚΑΠ στους δήµους
και στις κοινότητες, τη µεσολαβήσασα δεκαετή εµπειρία και τις
προτάσεις που διαµόρφωσαν τα συλλογικά όργανα της
αυτοδιοίκησης, µπορεί αβίαστα να χαρακτηριστεί ως δειλό και
άτολµο. ∆ειλό µεν, όχι µόνο γιατί συνεχίζει τη λογική της τετραετίας
που πέρασε, δηλαδή οι προϋπολογισµοί των Νοµαρχιακών
Αυτοδιοικήσεων να είναι προεκτάσεις του κρατικού
προϋπολογισµού και µάλιστα µε φθίνοντα ποσά σε πραγµατικές
τιµές, αλλά και γιατί στηρίζει ένα µεγάλο τµήµα των πόρων των
Νοµαρχιακών Αυτοδιοικήσεων σε φόρους και τέλη, που, µε
εξαίρεση το Φ.Π.Α., δεν φηµίζονται για τη δυναµικότητά
τους.'Ατολµο δε, αφού επιχειρεί να θέσει ασφυκτικούς περιορισµούς
και για τον τρόπο µε τον οποίον θα διατεθούν οι όποιοι πόροι
αναλογούν σε κάθε Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση, αλλά και για την
απόλυτη χειραγώγηση των αιρετών οργάνων που επιχειρεί, αφού
οποιαδήποτε περισσεύµατα, δείγµατα το πιθανότερο χρηστής
διοίκησης, επιστρέφουν σε ειδικό αποθεµατικό κεφάλαιο στο Ταµείο
Παρακαταθηκών και ∆ανείων και δεν διατίθενται για την κάλυψη
άλλων αναγκών της περιοχής.
Πέρα όµως απ'αυτά, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο είναι και
πρόχειρο, αφού εκτός όσων επισηµάνσεων έγιναν για την
εισηγητική έκθεση αντιγράφει άλλοτε µεν χωρίς λόγο παλαιότερες
υφιστάµενες διατάξεις, όπως το άρθρο 1, άλλοτε δε επιχειρεί άκριτα
τη µεταφορά στη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση ρυθµίσεων που
ισχύουν για την Τοπική Αυτοδιοίκηση, όπως είναι τα κριτήρια
κατανοµής των κεντρικών αυτοτελών πόρων.

Στο σηµείο αυτό και πριν προχωρήσουµε σε λεπτοµερή εξέταση
του νοµοσχεδίου, είναι απαραίτητο να συζητήσουµε και να δώσουµε
µία ξεκάθαρη απάντηση στην Αίθουσα αυτή, για το τι αυτοδιοίκηση
θέλουµε στον τόπο µας. Θέλουµε µία αυτοδιοίκηση που να
λειτουργεί σε µία συγκεκριµένη γεωγραφική περιοχή σαν ένας
µεσάζων µεταξύ κεντρικής εξουσίας και πολίτη ή θέλουµε µία
αυτοδιοίκηση που πρέπει να είναι ανεξάρτητη και να έχει µέσα σε
θεσµοθετηµένα όρια συγκεκριµένο πλαίσιο δικαιωµάτων και
υποχρεώσεων έναντι της κεντρικής εξουσίας;
Η ενστικτώδης υιοθέτηση του δεύτερου σκέλους του διλήµµατος δεν
φαίνεται να υιοθετείται πάντοτε και αυτό για διάφορους λόγους. Θα
µου επιτρέψετε να αναφέρω τους δύο πιο σηµαντικούς.
Πρώτον η αποσαφήνιση των ρόλων µπορεί να µην εξυπηρετεί ούτε
την Κυβέρνηση ούτε την αυτοδιοίκηση αφού µε τη σύγχυση που
επικρατεί, η µια αποδίδει συχνά στην άλλη ευθύνες για λάθη και
παραλείψεις που γίνονται. Και, δεύτερον, η υιοθέτηση για την
αυτοδιοίκηση κύριου και πρωταγωνιστικού ρόλου και όχι ρόλου
µεσάζοντα προϋποθέτει αποκέντρωση εσόδων, επαρκή
χρηµατοδότηση και βέβαια τη δυνατότητα ιεράρχησης από τα
αιρετά όργανα των προτεραιοτήτων στα οικονοµικά κάθε
αυτοδιοίκησης. Προφανώς και αυτοί οι δύο λόγοι λειτούργησαν
αθροιστικά στη σκέψη των συντακτών του παρόντος νοµοσχεδίου.
Μόνο έτσι µπορεί να εξηγήσει κανείς ότι, πρώτον, καθιερώνουν ως
κεντρικούς αυτοτελούς πόρους της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης
ποσοστά σε πέντε φόρους και τέλη που όλα, µε εξαίρεση το ΦΠΑ,
είναι ανελαστικά. Πρόκειται δηλαδή για έσοδα που προϊόντος του
χρόνου θα αποδυναµώνονται, ιδίως µάλιστα εάν ληφθεί υπόψη ότι
σε δύο τουλάχιστον από αυτά, στα τέλη κυκλοφορίας και στα τέλη
ελέγχου σε ΚΤΕΟ, ολόκληρο ή το µέγιστο ποσοστό κατευθύνεται
στην αυτοδιοίκηση Α'και Β' βαθµού.
∆εύτερον, υιοθετούν ένα άκρως περιοριστικό τρόπο διάθεσης των
εσόδων που προέρχονται από τους ΚΑΠ, αφού αυτά µπορούν να
καλύψουν µόνο βοηθήµατα περίθαλψης και επιδόµατα πρόνοιας,
επενδύσεις Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης που χρηµατοδοτούνται
από εθνικούς πόρους και λοιπές λειτουργικές δαπάνες.
Ο κλοιός αυτός καθίσταται ασφυκτικός, εάν ληφθεί υπόψη η
δέσµευση που επιβάλλεται µε την παράγραφο 4, του άρθρου 5
δηλαδή ότι η ετήσια αύξηση του προϋπολογισµού κάθε
Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης δεν µπορεί να υπερβαίνει τη συνολική
αύξηση του κρατικού προϋπολογισµού, µία δέσµευση που µόνο σε
κρατική υπηρεσία προσιδιάζει και όχι βέβαια σε οργανισµό
αυτοδιοίκησης. Εάν µάλιστα συνυπολογίσουµε και την ασφυκτική
απαγόρευση της επόµενης παραγράφου 5, του άρθρου 5, που δεν
ισχύει κατ'αυτόν τον απόλυτο τρόπο ούτε για νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου, αντιλαµβάνεται ο καθένας ότι οι συντάκτες του
νοµοσχεδίου έχουν κατά νου µοντέλα κατ'επίφαση µόνο
αυτοδιοικητικά.
Τρίτον, θεσπίζουν το σχηµατισµό του ειδικού αποθεµατικού
κεφαλαίου Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης κατά τρόπο που τιµωρεί
ουσιαστικά την διαχείριση που παρουσιάζει περίσσευµα, τεκµήριο
χρηστής κατά πάσα πιθανότητα διαχείρισης όπως προανέφερα και
δηµιουργεί τις προϋποθέσεις για επαναφορά στην διανοµή του
λογικών που ευτέλισαν στο παρελθόν και θεσµούς και πρόσωπα.
Τέταρτον, καθιερώνουν άκριτα κατά απόλυτον αντιγραφή των
διατάξεων του ν. 2539/97 που επέβαλε τις αναγκαστικές
συνενώσεις δήµων και κοινοτήτων, τα ίδια ακριβώς κριτήρια για την
κατανοµή των ΚΑΠ που ισχύουν στην πρωτοβάθµια αυτοδιοίκηση.
Η επανάληψη των κριτηρίων που επεβλήθησαν µε τον
ψευδεπίγραφο "ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ" και στο συζητούµενο νοµοσχέδιο,
δείχνει,  πέρα  από  την  προχειρότητα  µε  την  οποία  έχει
καταρτιστεί  το  νοµοσχέδιο  που  συζητούµε  και  την  αδυναµία
κατανόησης  σηµαντικών  κριτηρίων,  που  είτε  συζητήθηκαν
αναλυτικά  κατά  την  επεξεργασία  του  νοµοσχεδίου  στη  ∆ιαρκή
Επιτροπή  και  αναφέρονται  σε  ιδιόµορφα  χαρακτηριστικά
ακριτικών  ή  αστικών  περιοχών  ή  ακόµα  και  σε  περιοχές  µε
επιλέξιµους  αναπτυξιακούς  στόχους,  είτε  υιοθετούνται  στην
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πράξη από συλλογικά όργανα της αυτοδιοίκησης και αναφέρονται
σε δράσεις µε ειδικό περιεχόµενο, όπως είναι ο πολιτισµός, ο
αθλητισµός, τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες, προγράµµατα για τα
ναρκωτικά κλπ.
Πέµπτον, επιβάλλουν µία διαδικασία κατάρτισης των
προϋπολογισµών της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης, που και
διαδικαστικά αλλά και ουσιαστικά θα δηµιουργήσει σωρεία
προβληµάτων.
Εκείνο που κανένας δεν µπορεί να εξηγήσει και προκάλεσε βέβαια
τις δίκαιες διαµαρτυρίες των νοµαρχών, απερχοµένων και
νεοεκλεγµένων, είναι ότι άλλα γράφει η έκθεση του Γενικού
Λογιστηρίου που συνοδεύει την εισηγητική έκθεση του νοµοσχεδίου
που συζητούµε και που υπολογίζει τη ροή πόρων από τον κρατικό
προϋπολογισµό υπό µορφή ΚΑΠ σε εκατόν πέντε δισεκατοµµύρια
(105.000.000.000) δραχµές και άλλα προβλέπει η εισηγητική
έκθεση του προϋπολογισµού του 1999, που προβλέπει πιστώσεις
ενενήντα δισεκατοµµυρίων (90.000.000.000) δραχµών. Γι'αυτό
άλλωστε γίνεται και η σηµερινή έκτακτη και εµβόλιµη συνεδρίασή
µας µετά τις διαµαρτυρίες της ΕΝΑΕ.
Το πρόβληµα όµως που δηµιουργείται είναι πιο σύνθετο απ' ό,τι εκ
πρώτης όψεως εµφανίζεται, δίνοντας ένα ακόµα δείγµα της
προχειρότητας µε την οποία η Κυβέρνηση χειρίζεται τα οικονοµικά
της χώρας, αλλά και της αυτοδιοίκησης γενικότερα.
Συγκεκριµένα η κατ'αρχήν συµφωνία Υπουργείων Εσωτερικών και
Οικονοµικών µε την ΕΝΑΕ είναι ότι για το έτος βάσης -1998- τα
έσοδα της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης από τους ΚΑΠ θα ανέλθουν
στα εκατόν πέντε δισεκατοµµύρια (105.000.000.000), για να
καλύψουν τα έξοδα των Νοµαρχιακών Αυτοδιοικήσεων, που είχαν
αναλυτικά υπολογιστεί σε διαχρονική βάση.
Από τα στοιχεία του Γενικού Λογιστηρίου για τις αποδόσεις φόρων
προκύπτει ότι µέχρι 31.12.98 δεν θα έχουµε αυτό το συνολικό ποσό
των εκατόν πέντε δισεκατοµµυρίων (105.000.000.000), αλλά µόνο
εκατόν δύο δισεκατοµµύρια (102.000.000.000) δραχµές. Εποµένως
η υστέρηση κατά τρία δισεκατοµµύρια (3.000.000.000) δραχµές,
στο έτος βάσης, πρέπει να αναπληρωθεί. Γιατί σε αντίθετη
περίπτωση το έλλειµµα αυτό θα αποτελεί µία δυσπλασία των ΚΑΠ,
η οποία δεν θα µπορέσει να θεραπευθεί στην προοπτική του
χρόνου, εφόσον δεν έχουν υπολογισθεί σωστά οι αρχικές δαπάνες
της Nοµαρχιακής Aυτοδιοίκησης για το έτος βάσης που είναι το
1998.
Μέχρι σήµερα έχουµε ακούσει διάφορες δικαιολογίες από πλευράς
κυβερνητικών υπευθύνων, που µάλλον αποσκοπούν στο να
συσκοτίσουν, παρά να ξεδιαλύνουν τα πράγµατα.
Το βασικό ζητούµενο µε δεδοµένη, επαναλαµβάνω, τη συµφωνία
για υπολογισµό των εκατόν πέντε δισεκατοµµυρίων
(105.000.000.000) για το 1998, από την πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Εσωτερικών, είναι το ξεκαθάρισµα της διαφοράς στο
ποσό που προορίζεται για τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση το 1999
µεταξύ προϋπολογισµού, που επαναλαµβάνω είναι ενενήντα
δισεκατοµµύρια (90.000.000.000) δραχµές και της αρχικής
συµφωνίας Κυβέρνησης-ΕΝΑΕ, που υπερβαίνει για το 1999 τα
εκατόν δέκα δισεκατοµµύρια (110.000.000.000) δραχµές, αν
υπολογίσουµε και την τιµαριθµική αναπροσαρµογή των εκατόν
πέντε δισεκατοµµυρίων (105.000.000.000) δραχµών που
αναφέρονται στο 1998. 'Εχουµε δηλαδή µία απόκλιση του 20%.
Η καθιέρωση κεντρικών αυτοτελών πόρων για τη Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση αποτελεί απαραίτητη προϋπόθεση επιβίωσης για το
νεοσύστατο θεσµό. Εποµένως η φιλελεύθερη παράταξη της Νέας
∆ηµοκρατίας που πιστεύει σε µία πολυκεντρική δοµή στην
οικονοµία και την κοινωνία, δηλαδή σε µία αποκεντρωµένη κοινωνία
των πολιτών, θα είχε κάθε λόγο να επικρατήσει µία τέτοια
θεσµοθέτηση.
Η Κυβέρνηση δέσµια διαχρονικά λογικών κοµµατικής επιβολής και
χειραγώγησης των θεσµών, εισάγει στην Εθνική Αντιπροσωπεία
ένα νοµοσχέδιο δειλό και άτολµο. 'Ενα νοµοσχέδιο που, αν και
συζητείται µε τριετή καθυστέρηση σε σχέση µε τη νοµοθετηµένη
υποχρέωσή της, δεν δίνει απαντήσεις ρεαλιστικές και
αποτελεσµατικές στα οικονοµικά προβλήµατα της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης. Και γι' αυτό η Νέα ∆ηµοκρατία δεν συµφωνεί επί της

αρχής του συζητούµενου νοµοσχεδίου. Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε και εµείς
τον κ. Κουρή.
Ορίστε, κύριε Μπούτα. Αφήσατε τα µετερίζια εκεί στη Λάρισα, για να
εισηγηθείτε το νοµοσχέδιο!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ: Και τις κινήσεις τύπου ...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΟΥΤΑΣ: Τι να κάνουν, κύριε Πρόεδρε, οι αγρότες;
Αυτοί θα την πληρώσουν τη νύφη πάλι, αφού και αυτό το
νοµοσχέδιο φόρους στέλνει, δικαιώµατα από την άδεια τσέπη του
αγρότη θα πάρει. Να µην κάνουµε κινήσεις στη Θεσσαλία και σε
όλη την Ελλάδα; Πώς αλλιώς θα αντιµετωπίσουµε τα ζητήµατα;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): 'Ολοι κοντά στον
αγρότη είµαστε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΟΥΤΑΣ: Και βέβαια δεν µιλάµε µόνο για τους
αγρότες, µιλάµε για όλα τα λαϊκά στρώµατα όπου, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο επιβεβαιώνεται η θέση του
Κ.Κ.Ε. ότι η Κυβέρνηση θέλει τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση σαν ένα
διοικητικό µηχανισµό µακριά από το λαό, στην υπηρεσία και
εξυπηρέτηση της κυρίαρχης πολιτικής.
Με το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται η Κυβέρνηση και υποτάσσει τους
προϋπολογισµούς της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης στο
περιεχόµενο, το πνεύµα και τους στόχους του κρατικού
προϋπολογισµού. Βασικά έσοδα αναδείχνονται τα έσοδα από
φόρους και ανταποδοτικά τέλη και την εκποίηση της περιουσίας
τους, για τα οποία δεν υπάρχει κανένας περιορισµός.
Η τοποθέτηση του κυρίου Υφυπουργού στη ∆ιαρκή Επιτροπή, ότι
µόνο του το Κοινοβούλιο µετά την ψήφιση τυπικού νόµου µπορεί να
επιβάλει φορολογία, δεν καθησυχάζει, αλλά προκαλεί µεγαλύτερη
ανησυχία, γιατί το άρθρο 1, προβλέπει ότι τα έσοδα της
Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης είναι από τέλη και φόρους και
εισφορές ανταποδοτικού χαρακτήρα.
Αυτή η προσπάθεια εφησυχασµού δείχνει την ουσία των
προθέσεων της Κυβέρνησης να µετατρέψει τη Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση σε ένα ακόµα εισπρακτικό µηχανισµό. Γιατί τάχα δεν
είναι φόρος η εισφορά, τα τέλη και τα δικαιώµατα από τα οποία θα
αντλεί πόρους η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση, σύµφωνα µε το παρόν
σχέδιο νόµου;
∆εν παραπέµπει στη φορολογία, µε όποιον τρόπο, το τέταρτο
κριτήριο της παραγράφου 3 του άρθρου 3; Με βεβαιότητα πλέον
λέµε πως επιβεβαιώνεται για µία ακόµη φορά η θέση του Κ.Κ.Ε. ότι
η Κυβέρνηση φτιάχνει την Τοπική και Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση
φοροµπηχτικό µηχανισµό, για να φορολογεί τους εργαζόµενους
δεύτερη και τρίτη φορά.
Τα έσοδα της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης, όπως καθορίζονται από
το παρόν σχέδιο νόµου, ανέρχονται στο ισχνό ποσό του 0,68% του
κρατικού προϋπολογισµού. Και βέβαια, άλλα µας λέει η αιτιολογική
έκθεση και άλλα µας λέει ο προϋπολογισµός. Υπολείπονται, πριν
ακόµα ξεκινήσουν οι διαδικασίες, καµιά δεκαπενταριά
δισεκατοµµύρια. Αρχίζουµε στο δρόµο και το κόβουµε, όπως
γινόταν µέχρι σήµερα και γίνεται ακόµα και µε την Τοπική
Αυτοδιοίκηση.
Αυτά τα έσοδα δεν είναι ένα συγκεκριµένο ποσό, αλλά επί µέρους
φόροι, που µπορούν εύκολα να περιοριστούν µε επί µέρους
ερµηνείες ή πολιτικές πράξεις. Κατά συνέπεια δεν µπορεί να έχει
βάση το επιχείρηµα τόσο της Κυβέρνησης όσο και της ΕΝΑΕ ότι
έχουν δυναµική οι πόροι που προέρχονται από τους
συγκεκριµένους φόρους.
Μόνο το παράδειγµα µε τη µείωση του ΦΠΑ στους λογαριασµούς
της ∆.Ε.Η. µας δείχνει πόσο επισφαλή είναι τα οικονοµικά της
Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης µε τους αυτοτελείς πόρους, όπως
επίσης µε τη µείωση ή την απαλλαγή τελών κυκλοφορίας των
αυτοκινήτων.
Στις  σηµερινές  συνθήκες  πιστεύουµε  ως  Κοµµουνιστικό  Κόµµα
ότι  µόνο  ένα  συγκεκριµένο  ποσοστό  από  τον  κρατικό
προϋπολογισµό,  που  θα  αυξάνει  σταθερά  ανάλογα  µε  την
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ανάπτυξη των αρµοδιοτήτων και την ολοκλήρωση του θεσµού, θα
µπορούσε να εξασφαλίσει κατ'αρχήν τη λειτουργία της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης, πράγµα το οποίο η Κυβέρνηση δεν το θεσπίζει µε
το παρόν νοµοσχέδιο.
Είναι φανερό, λοιπόν, ότι η προσπάθεια που γίνεται από την
Κυβέρνηση, να παρουσιάσει ότι προωθεί την αποκέντρωση και την
ανάπτυξη µε τη συγκεκριµένη λειτουργία της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης και τα πλαίσια που καθορίζει, είναι ψευδεπίγραφη.
Και αυτό το νοµοσχέδιο έρχεται να επιβεβαιώσει ότι οι ρυθµίσεις για
τη λεγόµενη αποκέντρωση δεν ήταν τίποτα άλλο παρά ενίσχυση της
συγκεντρωτικής εξουσίας προς τα κάτω ή µεταφορά ευθυνών και
βαρών στην αυτοδιοίκηση και στους πολίτες. 'Ερχεται να
επιβεβαιώσει τον ασφυκτικό κλοιό γύρω από τη δράση και τη
λειτουργία της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης.
Κύριοι συνάδελφοι, γενική είναι η εκτίµηση ότι τα νοµαρχιακά
συµβούλια αποτέλεσαν -και επιδιώκει η Κυβέρνηση να
αποτελέσουν και στο µέλλον- µηχανισµό επικύρωσης ειληµµένων
αποφάσεων. Βρίσκονται καθηλωµένα στα πλαίσια ενός διοικητικού
µηχανισµού. Γίνονται αποδέκτες οδηγιών και κατευθύνσεων από τα
όργανα της κρατικής εξουσίας ακόµα και σήµερα µε το εντέλεσθαι.
Βρίσκονται στη σκιά του κεντρικού διοικητικού µηχανισµού, που
εκφράζεται, εκτός των άλλων, από τον περιφερειάρχη. Η θέση του
περιφερειάρχη είναι θέση επέµβασης στη λειτουργία του θεσµού
από την Κυβέρνηση και την κεντρική εξουσία στην εφαρµογή του
πλαισίου δράσης της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης, η οποία µε
νόµους, διατάξεις και ρυθµίσεις, περιορίζεται σε συντηρητικότερη
κατεύθυνση.
Οι αρµοδιότητες, ο προγραµµατισµός, οι επενδύσεις, αποδείχθηκαν
κενό περιεχοµένου. Βεβαίως δόθηκαν άλλες δυνατότητες στα
νοµαρχιακά συµβούλια και στους νοµάρχες, όπου εκδηλώνονται
κινητοποιήσεις, όπου εκδηλώνεται η αντίδραση των λαϊκών
στρωµάτων εναντίον της γενικότερης αντιλαϊκής πολιτικής της
Κυβέρνησης, να παίζουν το ρόλο του εκλεγµένου κυβερνητικού
εκπροσώπου, να υπονοµεύουν αυτούς τους αγώνες και να
προσπαθούν να βάζουν πλάτη καθηµερινά για να περάσει
αντιλαϊκή πολιτική της Κυβέρνησης και της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Η πολύποθη αποκέντρωση δεν αποδείχθηκε µόνο ψευδεπίγραφη,
αλλά αναδείχθηκε ψευδεπίγραφο και το περιεχόµενο που της δίνει η
αστική τάξη για τη µεταφορά στους νοµούς και στους δήµους
υποχρεώσεων του κράτους, για να πληρωθούν τελικά από το λαό.
Η Κυβέρνηση επιδιώκει -και αυτό προωθεί µε το παρόν σχέδιο
νόµου- η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση να µη λειτουργεί ως
παράγοντας ανάπτυξης, αλλά ούτε ως εύρυθµα κινούµενος
µηχανισµός διοικητικών πράξεων ή υπηρεσιών, αφού ο περίφηµος
δηµοκρατικός προγραµµατισµός έµεινε στα λόγια.
Με το παρόν σχέδιο νόµου τα οικονοµικά της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης θα παραµείνουν σε τραγική κατάσταση. Το
προσωπικό της δεν επαρκεί ούτε στο σηµερινό της ρόλο.
Αντιµετωπίζουν οι εργαζόµενοι σοβαρά προβλήµατα παραγωγικής
αξιοποίησης, εργασιακών σχέσεων και µισθών. Προβλήµατα που
θα οξύνονται όλο και πιο πολύ µε τα ασφυκτικά πλαίσια που βάζει
το παρόν σχέδιο νόµου στο άρθρο 5, που µε απόφαση της
Κυβέρνησης καθορίζονται τα όρια εξέλιξης των δαπανών, ώστε να
είναι σύµφωνα µε τις γενικότερες µακροοικονοµικές και
δηµοσιονοµικές εξελίξεις, δηλαδή, µε τη σύγκλιση στην πορεία για
την Ο.Ν.Ε. σήµερα και για την πειθαρχία στο µέλλον, αφού µπει η
χώρα στην Ο.Ν.Ε., για να µην υποστεί τις κυρώσεις.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι ζήσαµε στα τέσσερα χρόνια που
πέρασαν, το πώς λειτούργησε η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση και
βεβαίως και προεκλογικά αναδείχθηκαν τα ζητήµατα του πώς
κατανοεί, του πώς θέλει κάθε κόµµα τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση,
του τι Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση έχει ανάγκη ο τόπος.
Αποδεικνύεται και από τις τοποθετήσεις που έγιναν στη ∆ιαρκή
Επιτροπή, αλλά και σήµερα εδώ από τη µέχρι τώρα τοποθέτηση
του κυβερνώντος κόµµατος, αλλά και της Νέας ∆ηµοκρατίας, ότι επί
της ουσίας στο ρόλο που θέλει να δώσει η Κυβέρνηση στη

Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση, δηλαδή στο να είναι ένας διοικητικός
µηχανισµός που θα αντλεί πόρους, κύρια από το υστέρηµα και από
τα πενιχρά εισοδήµατα των εργαζοµένων, δεν διαφωνεί ούτε η Νέα
∆ηµοκρατία ούτε ο Συνασπισµός.
Είναι αλήθεια ότι επιµελώς αποκρύπτεται ή δικαιολογείται αυτή η
λογική ή αφήνεται, εν πάση περιπτώσει, να περπατήσει, όπως
προβλέπεται από το σχέδιο νόµου, που προωθεί η Κυβέρνηση,
ανοίγοντας δρόµο και υποδεικνύοντας ουσιαστικά και µε τη
σύµφωνη γνώµη της ΕΝΑΕ -τουλάχιστον από την τοποθέτηση του
αντιπροέδρου στη ∆ιαρκή Επιτροπή αυτό φάνηκε- ότι αυτά θα είναι
τα χρήµατα τα οποία θα δίνετε για τη δήθεν ανάπτυξη στη
Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση, αλλά ο νοµάρχης πρέπει να προνοήσει,
πρέπει να είναι αποφασιστικός, πρέπει να επιβάλει τέλη, φόρους,
δικαιώµατα, όπως προβλέπονται από τους διάφορους νόµους, για
να µπορέσει να παίξει αυτόν το ρόλο που θέλει να προσδώσει η
Κυβέρνηση στη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση.
Βεβαίως, δεν γίνεται λόγος -και εµείς αυτό υποστηρίζουµε- ότι
πρέπει το νοµαρχιακό συµβούλιο, οι νοµάρχες και του κάθε νοµού
αλλά και σε επίπεδο χώρας, µαζί µε το µαζικό, µε το λαϊκό κίνηµα,
πρέπει να πιέσουν, πρέπει να αγωνιστούν, πρέπει να αναγκάσουν
την Κυβέρνηση να υπάρξουν συγκεκριµένοι, δεσµευτικοί πόροι από
τον κρατικό προϋπολογισµό, για να µπορούν να παίξουν
αναπτυξιακό ρόλο. Πρέπει, κατά την άποψή µας, το νοµαρχιακό
συµβούλιο και ο νοµάρχης να έχει το δικαίωµα του
προγραµµατισµού και της εκτέλεσης συγκεκριµένων έργων που έχει
ανάγκη η κάθε περιοχή, έτσι που οι ίδιοι να ξέρουν ότι υπάρχει
προγραµµατισµός κόντρα και στην κατεύθυνση που βάζει η
Ευρωπαϊκή 'Ενωση, αλλά και αυτό που θέλει η Κυβέρνηση.
Το παρόν νοµοσχέδιο δεν διασφαλίζει τα οικονοµικά της
Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης, δεν δίνει τον αναπτυξιακό ρόλο, δεν
προωθεί την αποκέντρωση, γι' αυτό και το καταψηφίζουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Η κ. Αλφιέρη έχει το
λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΑΛΦΙΕΡΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο
Συνασπισµός είχε υποδεχθεί την υλοποίηση της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης ως ένα σηµαντικό, πολιτικό και θεσµικό γεγονός.
Παρά τις αναµφισβήτητες ελλείψεις και σοβαρές αναπάρκειες που
επισηµάναµε, ήταν ένα ουσιαστικό βήµα για την Αυτοδιοίκηση.
Εκτός της µεγάλης χρονικής καθυστέρησης ο ν.2218/94 δεν
συνδυάστηκε µε µία ευρύτερη αντίληψη για τη µεταρρύθµιση του
διοικητικού συστήµατος και την ολοκλήρωση της αποκέντρωσης. Ο
θεσµός έµεινε µετέωρος και ευάλωτος στους κεντρικούς
µηχανισµούς της πολιτικής, οικονοµικής και διοικητικής εξουσίας.
Η µετέπειτα ψήφιση του ν. 2240/94, που ήταν ένα προϊόν πολιτικών
συµβιβασµών, ανέλυσε σηµαντικά στοιχεία του ν. 2218/94, δηλαδή
το νόµο ως ενιαία διοικητική µονάδα και τη Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση ως τη µόνη πολιτική αρχή σε νοµαρχιακό επίπεδο.
Κατηγορήσαµε τότε την Κυβέρνηση ότι αποδυναµώνει τον ίδιο το
θεσµό που είχε δηµιουργήσει. 'Ενας από τους λόγους ήταν η µη
θεσµοθέτηση αυτοτελών πόρων για τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση.
Τώρα, µε το σχέδιο νόµου για τους οικονοµικούς πόρους της
Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης η Κυβέρνηση επιχειρεί µε
καθυστέρηση τεσσάρων ετών να ανταποκριθεί στις απαιτήσεις του
θεσµού.
Το νοµοσχέδιο για τους κεντρικούς αυτοτελείς πόρους της
Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης δεν καταφέρνει να πετύχει το στόχο
αυτό µε τα σηµερινά δεδοµένα. Το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου σε
πολλά σηµεία αποκαλύπτει τη συγκεντρωτική νοοτροπία της
Κυβέρνησης, παραπέµπει τη ριζική φορολογική µεταρρύθµιση στις
καλένδες και προτιµά να αντιµετωπίζει τους θεσµούς της
αποκέντρωσης ως παράρτηµα του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους.
Εκτίµησή µας είναι πως το ύψος των πόρων, που προβλέπει
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το νοµοσχέδιο, συντηρεί µετά βίας τηn υφιστάµενη κατάσταση.
Κρατά τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση δέσµια µιας αντιαναπτυξιακής
και συγκεντρωτικής λογικής. Σε αυτά έρχεται να προστεθεί και η
συνήθης λογιστική αντίληψη της Κυβέρνησης, που επιµένει να
φέρνει τις δαπάνες υπό τη δαµόκλειο σπάθη της δηµοσιονοµικής
πειθαρχίας.
Είναι, για µια ακόµη φορά, φανερό πως την ώρα που επιχειρείται να
γίνει ένα βήµα µε κάποιο νοµοσχέδιο και ειδικά αυτό που αφορά την
οικονοµική αυτοτέλεια της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης, η αδυναµία
της Κυβέρνησης και η εµµονή της σε συγκεντρωτική διάθεση το
καθιστά άτολµο. Είναι µικρόψυχη αυτή η αντιµετώπιση.
Με υπόµνηµά της η 'Ενωση Νοµαρχιακών Αυτοδιοικήσεων
Ελλάδας επεσήµανε την αντίθεσή της προς τους περιορισµούς της
δηµοσιονοµικής πειθαρχίας, που προβλέπεται στους κεντρικούς
αυτοτελείς πόρους της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης.
Θα εστιάσω τις παρατηρήσεις µου σε τρία άρθρα του νοµοσχεδίου,
γιατί θεωρούµε πέρα απ'όλες αυτές τις αδυναµίες ότι το νοµοσχέδιο
αυτό είναι ένα µικρό όπλο στους δηµάρχους και στους νοµάρχες,
για να απαιτήσουν µέσα από το θεσµικό πλαίσιο την οικονοµική
τους αυτοτέλεια. Ο δρόµος βέβαια είναι µακρύς.
Ο τρόπος υπολογισµού του ετήσιου ύψους του αποθεµατικού
κεφαλαίου της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης, οι προϋποθέσεις -
µιλάω για το άρθρο 2 παράγραφος 4- και η διαδικασία κατανοµής, ο
τρόπος τήρησης και διαχείρισης του σχετικού λογαριασµού
καθορίζεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης και Οικονοµικών. Η ίδια
ακριβώς αντίληψη επικρατεί και στο άρθρο 5 παράγραφος 2 όπου η
σύνταξη του σχεδίου προϋπολογισµού εσόδων-εξόδων από τη
νοµαρχιακή επιτροπή και την ψήφιση του προϋπολογισµού από το
νοµαρχιακό συµβούλιο, γίνεται µε βάση την απόφαση κατάρτισης
προϋπολογισµού, που εκτελείται από τα ίδια Υπουργεία.
Είναι φανερό ότι η δηµοσιονοµική αντίληψη επιµένει να υπάρχει
εδώ και να κρατά δέσµια τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση.
Η 'Ενωση Νοµαρχιακών Αυτοδιοικήσεων Ελλάδας δεν συµφωνεί µε
τους περιορισµούς της δηµοσιονοµικής πειθαρχίας, που προβλέπει
η παράγραφος 2 του άρθρου 5, πολύ δε περισσότερο µια και µέσα
στις δαπάνες που θα γίνονται από τους κεντρικούς αυτοτελείς
πόρους, το 20% περίπου αφορά το πρόγραµµα δηµοσίων
επενδύσεων των Νοµαρχιακών Αυτοδιοικήσεων, που σε καµία
περίπτωση δεν ακολουθεί τους ρυθµούς αύξησης των δαπανών
των Υπουργείων, αλλά επιταχυνόµενους ρυθµούς.
Στο άρθρο 3, παράφραφος 3, καθορίζονται τα κριτήρια και η
διαδικασία κατανοµής εσόδων. Κύριοι Υπουργοί, εδώ θα πρέπει να
δούµε το θέµα των κριτηρίων µε τα πραγµατικά γεγονότα που
υπάρχουν σήµερα. Τα κριτήρια που κατατίθενται εδώ, κατά τη
γνώµη µας, είναι κριτήρια παλιάς λογικής, έχουν λειτουργήσει σε
προηγούµενα χρόνια και σήµερα νοµίζω ότι δεν διαγράφουν την
πραγµατική εικόνα που υπάρχει στις νοµαρχίες.
Εµείς προτείνουµε να υπάρξουν επιπλέον κριτήρια, όπως είναι η
οικονοµική ιδιαιτερότητα, το αναπτυξιακό έλλειµµα, η ανεργία, η
ένταξη των περιοχών αυτών στις φθείνουσες περιοχές. Και ακόµη,
επειδή βλέπουµε ότι µεγάλες οµάδες οικονοµικών µεταναστών
µένουν σε κάποιες περιοχές, θα πρέπει, κύριε Υπουργέ, να λάβετε
υπόψη σας ότι είναι ένα κριτήριο που σήµερα πρέπει να
υπολογιστεί στις υπάρχουσες προτάσεις σας, γιατί για να
αποκλείσει µια κοινωνία το ρατσισµό, την ξενοφοβία κλπ.,
χρειάζεται µηχανισµούς στήριξης και οικονοµικούς µηχανισµούς,
που σήµερα δεν είναι σε θέση να ανταποκριθεί η Τοπική
Αυτοδιοίκηση.
Ο Συνασπισµός ψηφίζει το σχέδιο νόµου. 'Εχει κάνει συζήτηση και
µε τους νοµάρχες. Πιστεύουµε ότι είναι ένα βήµα. Πιστεύουµε ότι το
βήµα από τη µεριά της Κυβέρνησης θα πρέπει να ενισχυθεί µε πιο
γρήγορους ρυθµούς, για να φέρει ένα αποτέλεσµα.
Το πιο σηµαντικό απ'όλα, κύριε Υπουργέ, είναι ότι θα πρέπει να
κατανοήσουµε ότι η ουσιαστική αποκέντρωση λύνει προβλήµατα,
δυναµώνει τη λειτουργία του κράτους, που σήµερα το έχουµε
ανάγκη. Σας ευχαριστώ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε και εµείς
την κ. Αλφιέρη.
Ο Πρόεδρος του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. ∆ηµήτριος
Τσοβόλας ορίζει ως ειδικό αγορητή στο νοµοσχέδιο αυτό τον κ.
Γεώργιο Τσαφούλια.
Ο κ. Τσαφούλιας έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Κύριε Υπουργέ, µε πήρατε στο
τηλέφωνο και συµφωνήσαµε να συζητηθεί το νοµοσχέδιο και µία
τροπολογία. ∆εν λέω ψέµατα, έτσι δεν είναι;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΠΕΝΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: ∆έχθηκα, για να λειτουργήσει η
Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση.
Σήµερα τι κάνεις, κύριε Μπένο; Πες µου τι κάνεις; Μου στέλνεις, την
ώρα που µιλάω, έξι τροπολογίες για τους δήµους και τις κοινότητες,
για όλες τις παραλείψεις που µέχρι τώρα έχεις κάνει, που από τις 19
Οκτωβρίου µέχρι σήµερα έπρεπε να έχουν γίνει τα πάντα, και µου
λες "µέχρι τις 15.00' ή τις 16.00', τροπολογίες µε δέκα σελίδες κάθε
µία, να τις συζητήσουµε, να αποφασίσουµε. Και να µάθει ο
ελληνικός λαός τι γίνεται". Σε αυτό το σηµείο, κύριε Μπένο, µε
εξηπάτησες. 'Επρεπε να µου πεις ότι θα φέρεις και άλλες έξι
τροπολογίες. Γιατί δεν µου το είπες; Με εξηπάτησες, κύριε
Υπουργέ. Γιατί, εάν ήξερα ότι είναι έξι τροπολογίες ακόµα, θα σου
έλεγα "προς Θεού" και µάλιστα, αν µου έλεγες ότι θα τις φέρεις
σήµερα πέντε λεπτά προτού µιλήσω στο Βήµα.
Καταγγέλλω ενώπιον του ελληνικού λαού τη χειρότερη
πραξικοπηµατική λειτουργία του Κοινοβουλίου από πλευράς
Κυβέρνησης. ∆εν θα έπρεπε να την ανέχεται το Προεδρείο της
Βουλής. Αλλά την ανέχεται, γιατί δεν ήξερε. Ούτε το Προεδρείο της
Βουλής ξέρει ότι µας έφερες έξι τροπολογίες.
Τι λένε οι τροπολογίες αυτές, κύριε Υπουργέ; ∆εν τις ξέρω εγώ, θα
τις ξέρει ο ελληνικός λαός; Είναι λειτουργία του Κοινοβουλίου αυτό;
Είναι λειτουργία παραγωγής νοµοθετικού έργου αυτό; Είναι η πλέον
χειρότερη έκφραση λειτουργίας νοµοθετικού έργου.
Αντιδηµοκρατική τακτική, αντικοινοβουλευτική και φιµωτική.
Η Κυβέρνηση θέλει τη Βουλή και το νοµοθετικό έργο σαν
χειροκροτητές και όχι σαν Βουλευτές βουλευόµενους. ∆εν µας
επιτρέπει η λειτουργία της Βουλής και του νοµοθετικού έργου να
ασκούµε τα καθήκοντά µας.
Το λέω στο λαό της Ελλάδας, για να καταλάβει τι γίνεται εδώ µέσα,
πώς νοµοθετεί η Κυβέρνηση και πώς φέρνει φιµωτικά διατάξεις,
χωρίς να πάρουµε χαµπάρι.
Σ' αυτές τις τροπολογίες εδώ µιλάτε για πρόσληψη προσωπικού, το
οποίο κάνετε προσωρινό κατά την παρέκκλιση των διατάξεων του
ν. 2190. Ναι µεν µιλάτε για το ν. 2190, αλλά όπως το κάνετε είναι
για να προσληφθούν οι δικοί σας, από µία πρώτη µατιά που έριξα.
∆εν προλαβαίνει να µάθει ο κόσµος για την πρόληψη του
προσωπικού την 1η Ιανουαρίου. Εδώ γίνεται δηλαδή της τρελής.
Εάν διαβάσει ο λαός αυτές τις διατάξεις των τροπολογιών, θα
πρέπει να µας πει "φευγάτε από τη Βουλή, κάντε απεργία πείνας,
διαµαρτυρηθείτε, δεν είστε Βουλευτές, δεν είστε άξιοι των
καθηκόντων σας, σας φέρνουν χαρτιά και τα καταπίνετε και είστε
όλοι σύµφωνοι µε την Κυβέρνηση, προκειµένου να εξυπηρετηθούν
σκοτεινοί και άλλοι ρουσφετολογικοί σκοποί".
Πέστε µου πως θα τις διαβάσω και τι θα απαντήσω. Αφού εγώ δεν
θα µπορέσω να απαντήσω, ο ελληνικός λαός πως θα µάθει;
∆εν είναι, όµως, µόνο αυτό. Εκτός από µία τροπολογία που τη
δέχθηκα, τις άλλες πρέπει να τις αποσύρετε. 'Η εάν δεν τις
αποσύρετε, πρέπει να οριστεί άλλη εµβόλιµη συνεδρίαση στη
Βουλή -άλλες δύο εµβόλιµες- ώστε να λειτουργήσουν οι θεσµοί, να
λειτουργήσει η δηµοκρατία, να λειτουργήσει το Κοινοβούλιο, να
λειτουργήσει η απαγόρευση της φίµωσης του κοινοβουλευτικού
λόγου.
Αυτές τις καταγγελίες κάνω στον ελληνικό λαό. ∆εν ξέρω
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εάν είναι δική σας δουλειά. Μπορεί να είναι δουλειά του κ.
Παπαδόπουλου αυτή, διότι φέρνει εδώ όλα τα θέµατα των ΟΤΑ,
δηλαδή των δήµων και των κοινοτήτων, όπως για τις αµοιβές τους
κλπ. Τι πράγµατα είναι αυτά;
Λοιπόν, δεν γίνεται έτσι Κοινοβούλιο. Με ένα τέτοιο Κοινοβούλιο, µε
τέτοιας µορφής λειτουργία του, µε τις κλούβες απέξω να µαζεύει
τους µαθητές ο Αρσένης επειδή κάνουν πορείες και µε την
απαγόρευση και φίµωση των αγροτών εν όψει της διάσκεψης που
έγινε για τη µείωση των δαπανών στη γεωργία, δεν γίνεται κράτος.
Είναι κράτος εµπαιγµού. Είναι κράτος το οποίο ωθεί το λαό στη
σκέψη ότι καλώς κάνει καθηµερινώς και αποδεκατίζει στα ποσοστά
την Κυβέρνηση και το κόµµα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
'Οταν ο λαός βλέπει αυτήν τη λειτουργία του Κοινοβουλίου, όταν ο
λαός βλέπει τις κλούβες απέξω, για να µαζεύουν το πνευµατικό
υλικό της Ελλάδος, τους νέους, και όταν βλέπουν τους αγρότες στα
πεζοδρόµια, γιατί η αγροτική πολιτική λέει ότι πρέπει να υπάρξει
περιορισµός των δαπανών, σας ερωτώ: Είναι δικαιολογηµένο µε
αυτά τα τρία πραγµατάκια, να φθάσετε στο µηδενισµό. Αυτό είναι το
στοιχείο που σας φέρνει στα γκάλοπ σε σηµεία που είναι
καταστροφικά για την Ελλάδα, για το έθνος και για σας.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΠΕΝΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Κύριε Τσαφούλια, µου επιτρέπετε
µία διακοπή;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): ∆έχεστε, κύριε
Τσαφούλια, µία διακοπή;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Μάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ορίστε, κύριε
Υφυπουργέ.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΠΕΝΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης & Αποκέντρωσης): Επειδή υπάρχει λάθος εικόνα στο
Κοινοβούλιο, θα σας πω κύριε Τσαφούλια, ότι εγώ έχω κάνει
προσωπικά αγώνα για τις τροπολογίες.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Πού είναι; Σήµερα το πρωί;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΠΕΝΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Μισό λεπτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Σήµερα το πρωί έξι τροπολογίες;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΠΕΝΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): ∆εν είναι σήµερα το πρωί.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Αφού δέχεστε τη
διακοπή, σας παρακαλώ, αφήστε να µιλήσει ο κύριος Υφυπουργός.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΠΕΝΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Κύριε Τσαφούλια, πρόκειται για
τέσσερις τροπολογίες. Οι τρεις τροπολογίες είχαν κατατεθεί ακόµη
από τη συζήτηση στην επιτροπή. Αν δείτε την ηµεροµηνία, θα είναι
18.11.98. Πάνω από ένα µήνα έχουν κατατεθεί αυτές, για τις οποίες
λέτε ότι τις καταθέσαµε σήµερα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Σήµερα τις φέρνετε για συζήτηση, µέσα
σε τρεις ώρες, αφού µπορούν να συζητηθούν σε άλλη εµβόλιµη
συνεδρίαση.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΠΕΝΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Είχε τεθεί λοιπόν από την
επιτροπή. 'Οσον αφορά για την άλλη, που δεν είχε τεθεί στην
επιτροπή -γιατί η βασική αρχή που έχουµε συµφωνήσει όλοι είναι,
αν δεν συζητείται κάτι στην επιτροπή, να µην έρχεται στην
Ολοµέλεια- επειδή υπήρξε πρόβληµα µε το φαξ και το e-mail, πήρα
όλους τους συναδέλφους και τους ενηµέρωσα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Για τη µία.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΠΕΝΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Οι άλλες τρεις, για τις οποίες
υπάρχει ο δικός σας ψόγος ότι τις φέραµε εκβιαστικά, έχουν
κατατεθεί πάνω από ένα µήνα. Ακόµη από τη συζήτηση στην
επιτροπή. Αυτό σας λέω.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Μπορεί να έχουν κατατεθεί πάνω από
ένα µήνα, αλλά εµείς για την εµβόλιµη συνεδρίαση, που λάβαµε
γνώση ότι θα γίνει σήµερα, δεν είχαµε καµία ιδέα ότι θα συζητηθούν

σ' αυτό το νοµοσχέδιο. Είναι διατάξεις της πρωτοβάθµιας Τοπικής
Αυτοδιοίκησης, που αφορούν όλα τα ελλείµµατα που είχατε µέχρι
τώρα για τους δήµους και τα φέρνετε τώρα. Μπορεί να είναι
κατατεθειµένες, αλλά ορίζετε εµβόλιµη. Γιατί δεν µου είπατε ότι οι
τροπολογίες αυτές θα συζητηθουν και γιατί δεν µου στείλατε στο
φάκελό µου και αυτές τις τροπολογίες από την Παρασκευή;
Τουλάχιστον να είµαι ενηµερωµένος, αφού τις έχετε καταθέσει και
θα τις συζητήσουµε. Να µου πείτε "είναι και αυτές".
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ούτως ή άλλως οι
τροπολογίες αυτές είναι µέσα στη συζήτηση του νοµοσχεδίου.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: 'Εχουν περιεχόµενο διατάξεων, τις
οποίες αµφισβητούµε, γιατί κρύπτουν ρουσφέτια, κρύπτουν άλλα
πράγµατα και ως εκ τούτου δεν είναι δυνατόν να τις ψηφίσουµε.
'Ερχοµαι στο νοµοσχέδιο: Μιλήσαµε για την Τοπική Αυτοδιοίκηση.
'Εγινε µία αναδροµή του παρελθόντος για το θέµα του θεσµού της
Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης. 'Εγινε µία αναδροµή του παρελθόντος
για το τι είναι Νοµαρχιακή Αυτοδιοικηση και ποια ήταν η εξάπλωση
του θεσµού αυτού, ποια τα αποτελέσµατά του και ποιες οι
προοπτικές του και τι έγινε µέχρι τώρα.
Από το 1994 µέχρι τώρα που θεσπίστηκε η Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση ήταν ένας νεκρός θεσµός, γιατί ακόµη και τώρα
οικονοµικά είναι νεκρός ο θεσµός και από απόψεως µεταφοράς
αρµοδιοτήτων και από απόψεων πόρων αναλόγων προς την
άσκηση των αρµοδιοτήτων και τη µεταφορά αυτών που έγιναν.
Και ως εκ τούτου ύστερα από τέσσερα χρόνια φέρνουµε
νοµοσχέδιο εν όψει ανάγκης καταρτίσεως προϋπολογισµού την
τελευταία στιγµή. ∆ηλαδή αυτό το νοµοσχέδιο, που έρχεται τώρα,
έρχεται λόγω µεγάλης ανάγκης καταρτίσεως των προϋπολογισµών.
Και το φέρνουµε την τελευταία στιγµή, κατά τρόπον που δεν είναι
δυνατόν να πει κανένας ότι αποτελεί προσπάθεια οµαλής
λειτουργίας των θεσµών και ιδιαίτερα του θεσµού της
δευτεροβάθµιας Νοµαρχιακής Αυτοδιοικήσεως. Αυτό είναι
αναποτελεσµατικό, είναι ευκαιριακό, είναι ένα νοµοσχέδιο της
στιγµής, που καλύπτει τεχνοκρατικές ανάγκες.
Από τον καιρό που ιδρύθηκε η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση µέχρι
σήµερα, δεν υπήρξαν εµφανείς πόροι στον προϋπολογισµό για
αυτή. ∆εν υπήρξαν αυτοτελείς κεντρικοί πόροι που να
προσδιορίζουν, πράγµατι, το περιεχόµενο της λειτουργίας για µία
προοπτική στη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση. ∆εν ανέπεµψαν οι
θεσµοί της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης. Η ΕΝΑΕ, πράγµατι, ήταν
ένα όργανο που λειτούργησε µε υποβάθµιση εκ του γεγονότος ότι η
διοίκησή της ήταν εξαρτηµένη από την κεντρική εξουσία λόγω
κοµµατικής και κυβερνητικής εξάρτησης. Και γι' αυτό οι αγώνες της
ΕΝΑΕ δεν ήταν ικανοί να δώσουν ένα άλλο περιεχόµενο στον
αγώνα, ο οποίος θα επέτρεπε πολύ νωρίτερα, µετά το 1994, την
αποτελεσµατική αντιµετώπιση του θεσµού που ετέθη για να
λειτουργήσει.
Εκείνο που θέλω να πω είναι ότι η περιφερειακή αποκέντρωση και
η αυτοτέλειά της είναι ένα µεγάλο γεγονός στην εποχή µας, γιατί την
εποχή των κρίσεων που διερχόµαστε, δεν είναι δυνατόν να
αντιµετωπίσει τα προβλήµατα ο λαός µας, παρά µόνο µε τη
λειτουργία της περιφερειακής αποκέντρωσης, της περιφερειακής
ανάπτυξης και της αυτοτέλειας της Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Μπορεί
να πει κανείς ότι αν υπήρχε πρόβλεψη να λειτουργήσει µια
Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση, µία Τοπική Αυτοδιοίκηση µε
προϋποθέσεις, θα ήταν δυνατόν να επιτραπεί να ζει σαν µία κλειστή
κοινωνία, ακόµα να έχει ένα δικό της οργανισµό, µια εσωτερική
δύναµη δική της, που σε µεγάλες παγκόσµιες και εσωτερικές
κρίσεις να µπορεί να ανταπεξέρχεται. Αυτά τα µέτρα τα έχουν λάβει
άλλα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και εκτός αυτής, που
έχουν οχυρώσει τους θεσµούς τους µε Τοπική Αυτοδιοίκηση και
περιφερειακή ανάπτυξη σε τέτοιο βαθµό, που σε µεγάλες
κοινωνικές  και  οικονοµικές  κρίσεις  να  έχουν  τη  δυνατότητα  να
ανταπεξέρχονται  αυτές  οι  κοινωνίες.  Αυτό  δεν  έγινε  µέχρι
τώρα,  ούτε  γίνεται.  Σκεφθείτε  ότι  στο  νοµοθετικό  πλαίσιο  η
Επιστηµονική  Υπηρεσία  της  Βουλής  λέει  ότι  µε  το  ν.  1850,
που  κυρώθηκε  από  τη  χώρα  µας  ο  ευρωπαϊκός  χάρτης
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Τοπικής Αυτοδιοίκησης, αποτελεί διεθνή σύµβαση που
καταρτίστηκε και υιοθετήθηκε από τα κράτη-µέλη του Συµβουλίου
της Ευρώπης το 1985. Σύµφωνα µε το άρθρο 28 παράγραφος 1
του Συντάγµατος υπερισχύει από κάθε άλλη αντίθετη διάταξη
νόµου. Πράγµατι υπάρχει αυτός ο ν. 1850/89, ο ΕΧΤΑ. Προσέξτε τι
λέει η έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής: Οι
διατάξεις του νοµοσχεδίου φαίνεται να ευρίσκονται γενικώς σε
αρµονία προς τις προβλέψεις τόσο του άρθρου 102 παράγραφος 6
του Συντάγµατος όσο και του άρθρου 9 του ΕΧΤΑ. Εδώ δεν
βρίσκονται σε αρµονία. Στο τέλος λέει: Η κοινή υπουργική απόφαση
για τον τρόπο υπολογισµού της κατανοµής των εσόδων στις
διάφορες Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις µε βάση τα κριτήρια του
άρθρου 3 παράγραφος 3, πρέπει να αποβλέπει και στην προστασία
των ασθενεστέρων οικονοµικά νοµαρχιακών αυτοδιοικήσεων, όπως
επιτάσσει η παράγραφος 5 του άρθρου 9 του ΕΧΤΑ. Και σας
ερωτώ, για τους ασθενέστερους οικονοµικά ΟΤΑ και ασθενέστερες
οικονοµικά Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις, ποια είναι η πραγµατική
προστασία, ώστε να πραγµατοποιείται και η αρχή του Συντάγµατος
του άρθρου 102 παράγραφος 6 και το άρθρο 9 του ΕΧΤΑ;
Σκεφθείτε ότι απέχει η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής να
πάρει θέση, γιατί ξέρει ότι παραβιάζεται το δίκαιο των πτωχοτέρων
Νοµαρχιακών Αυτοδιοικήσεων και επίσης παραβιάζονται οι
προϋποθέσεις που προβλέπει το άρθρο 9 του ΕΧΤΑ και το άρθρο
102 παράγραφος 6 του Συντάγµατος. Γι'αυτό αναφέρει τη λέξη
"φαίνεται".
Εποµένως είναι αντισυνταγµατικό το νοµοσχέδιο. Με την ερµηνεία
που δίνω στην απάντηση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της
Βουλής, το νοµοσχέδιο που φέρνετε, επαναλαµβάνω, είναι
αντισυνταγµατικό, γιατί η πρόβλεψη των πόρων δεν είναι ίση µε την
αξία της ερµηνείας και της έννοιας του άρθρου 102 παράγραφος 6
του Συντάγµατος. Σκέφθηκαν, λοιπόν, να το διατυπώσουν έτσι,
ώστε να περάσει το νοµοσχέδιο. ∆εν ξέρω µήπως πιέζετε εσείς και
την Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής. Νοµίζω πως θα έπρεπε να
υπάρξει και έξω από την υπηρεσία αυτή µία άλλη υπηρεσία, που να
ελέγχει τη συνταγµατικότητα του νοµοσχεδίου.
Είπατε για τα έσοδα των αυτοτελών πόρων, για εκατόν πέντε
δισεκατοµµύρια (105.000.000.000) δραχµές και βγαίνουν στον
προϋπολογισµό ενενήντα δισεκατοµµύρια (90.000.000.000)
δραχµές. Εποµένως υπάρχει έλλειµµα, αφού δεν καλύπτονται από
τον προϋπολογισµό τα εκατόν πέντε δισεκατοµµύρια
(105.000.000.000) δραχµές, ούτε γράφεται ποσοστό. ∆εν
κατοχυρώνεται από τώρα µε το νοµοθέτηµα σύµφωνα µε τη διάταξη
του Συντάγµατος τι θα δίνεται στις νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις. Να
πείτε κάθε χρόνο τόσα, ή από τα έσοδα θα δίνουµε τόσα.
Εποµένως πώς είναι δυνατόν να πιστέψει κανείς ότι σε αυτήν την
περίπτωση ενεργείτε σύµφωνα µε το Σύνταγµα και µε το άρθρο 9
του ΕΧΤΑ; ∆εν ενεργείτε. Απλούστατα, µέσα από πρόχειρους
υπολογισµούς λειτουργείτε, για να βολέψετε την Τοπική
Αυτοδιοίκηση, όπως το κάνατε και τώρα µε αυτές τις τροπολογίες
που φέρνετε, που όσο να ισχυρίζεστε ότι τις είχατε καταθέσει,
εκείνοι που θα µάθουν το περιεχόµενό τους και που θα ψηφιστούν
σήµερα, δεν θα µπορέσουν να τις εφαρµόσουν, είτε είναι δήµαρχοι
είτε είναι κοινοτάρχες. Τους λέτε να πάρουν προσωπικό,
µπουλντοζιέρηδες, και να είναι έτοιµοι την 1η Γενάρη. Πού να τους
βρουν; Εκείνοι θα πάρουν την τροποποίηση από το ΦΕΚ µετά την
1η Γενάρη και εσείς τους λέτε από τώρα να τους έχουν βρει.
Πήγε ο κ. Παπαδόπουλος στην Πάτρα και λόγω του ότι ήµουν
ασθενής, δεν µπόρεσα να πάω. Απήντησα την άλλη ηµέρα σε όλες
τις εφηµερίδες, γιατί ήταν η πρώτη φορά που δεν πήγα.
∆εν µπόρεσα να τα βγάλω πέρα και δεν πήγα γιατί, είχα
φουρτούνες. Απέκανα από τον αγώνα τον οποίο κάνω και
σταµάτησα εκεί.
Την άλλη µέρα, που τα διάβασα, του απάντησα ότι δεν είπε στη
Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση τι δίνει σε κάθε δήµο. Είναι είκοσι δήµοι
στο Νοµό Αχαϊας. Τι δίνετε, κύριε Υπουργέ, σε κάθε δήµο του
Νοµού Αχαϊας; Πόσα µηχανήµατα θα δώσετε σε κάθε δήµο του
Νοµού Αχαϊας; Τους είπε να γυροβοηθιούνται και να

γυροδανείζονται τα µηχανήµατα. Θα στείλει, δηλαδή, ορισµένα
µηχανήµατα για το 1/4 των δήµων του Νοµού Αχαϊας, τα οποία δεν
φθάνουν ούτε για δύο-τρεις δήµους και λέει στους άλλους
δεκαεπτά-δεκαοχτώ δήµους να τα αλληλοδανείζονται. Σκεφθείτε σε
ποιο σηµείο βρίσκεται η λειτουργία του "Καποδίστρια"!
Το ίδιο λένε και αυτές οι τροπολογίες εδώ. Είναι δυνατόν να γίνει η
λειτουργία της Τοπικής Αυτοδιοίκησης µε τέτοια κατάσταση, όπως
επικρατεί αυτήν τη στιγµή; Εποµένως τους πόρους της
Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης και της Τοπικής Αυτοδιοίκησης
γενικότερα τους κανονίζετε εσείς µε αποφάσεις και υπουργικά
διατάγµατα και όπως θέλετε εσείς και ό,τι θέλετε εσείς δίνετε. Και τα
δίνετε, όπως θέλετε εσείς, διότι δεν προσδιορίζετε επακριβώς τι και
τι θα δώσετε, αλλά τα δίνετε και µε το άρθρο 2, παράγραφος 3,
όπου λέει για τα κριτήρια. Κριτήρια λέει, το µήκος του οδικού
δικτύου, το επίπεδο των κοινωνικών εξυπηρετήσεων, η δυνατότητα
άντλησης τοπικών πόρων και οι περιβαλλοντικές επιπτώσεις και
συνθήκες.
Σας ερωτώ, ποια είναι αυτά; Τα προσδιορίζετε συγκεκριµένα τα
κριτήρια, ώστε να ξέρει κάθε δήµος τι θα πάρει; Και θα υπάρχει
δήµος πλουσιότερος, που δεν θα πρέπει να πάρει τόσα και θα
παίρνει περισσότερα για λόγους κοµµατικής εξυπηρετήσεως και θα
υπάρχει ασθενής δήµος που θα παίρνει λιγότερα. ∆ιότι τα κριτήρια
αυτά τα έχετε εσείς στα χέρια σας. ∆εν είναι µόνο ότι χορηγείτε ό,τι
εσείς θέλετε, αλλά κανονίζετε και ό,τι θα πάρουν οι δήµοι, οι
κοινότητες, αλλά και ό,τι θα πάρουν και οι νοµαρχιακές
αυτοδιοικήσεις, βάσει των κριτηρίων που λειτουργούν στο χέρι σας.
Εσείς ερµηνεύετε τα κριτήρια, εσείς αποφασίζετε για τα κριτήρια,
εσείς είστε εκείνοι οι οποίοι θα εξυπηρετήσετε τους δήµους και τις
νοµαρχιακές αυτοδιοικήσεις. Γιατί µία νοµαρχιακή αυτοδιοίκηση που
δεν είναι της Κυβέρνησης και δεν είναι του κόµµατός σας να την
καταδικάσετε βάσει της λειτουργίας του νόµου που λέει για τα
κριτήρια; Αυτό περιέχει το νοµοσχέδιο στη συγκεκριµένη
περίπτωση. 'Ετσι δεν είναι, κύριε Ζαφειρόπουλε;
∆ηλαδή, υπάρχει περίπτωση, όσον αφορά ένα νοµάρχη ο οποίος
δεν είναι αρεστός, να ερµηνευθούν τα κριτήρια κατά τον τρόπο που
θέλει αυτός και εποµένως να µη δοθεί στην τάδε Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση το πραγµατικό ποσοστό. ∆ιότι το µήκος της οδού, οι
περιβαλλοντικές συνθήκες, το επίπεδο των κοινωνικών
εξυπηρετήσεων, είναι πράγµατα τελείως άσχετα, µη κρίσιµα, µη
συγκρίσιµα και µη επιδεχόµενα έλεγχο. Είναι εκτός λειτουργίας
ελέγχου τα κριτήρια αυτά. Ως εκ τούτου, αφού είναι εκτός
λειτουργίας ελέγχου τα κριτήρια αυτά, δεν είναι δυνατόν να υπάρξει
λειτουργία Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης, όπως πράγµατι εµείς την
επιθυµούµε και τη θέλουµε να υπάρξει για όλους.
Εδώ λέτε για τους φόρους, τα δικαιώµατα και τις εισφορές, τα
εισοδήµατα από την εκµετάλλευση κινητής και ακίνητης περιουσίας
-πού να τη βρουν- και ειδική τακτική επιχορήγηση. ∆ηλαδή, όσον
αφορά την επιχορήγηση από τον προϋπολογισµό, εάν δεν είναι
αναγκαία για να ανταποκριθούν τα ΟΤΑ στις εξυπηρετήσεις, πρέπει
να βάλουµε φόρους. Εποµένως µε τα δεδοµένα της προχειρότητας
ενός νοµοσχεδίου που έρχεται την τελευταία στιγµή, χωρίς
πραγµατικές προϋποθέσεις που να λειτουργούν υπέρ της
απονοµής δικαίου και δηµοκρατίας, εµείς δεν είναι δυνατόν να
συµφωνήσουµε σε αυτό το νοµοσχέδιο και ως εκ τούτου το
καταψηφίζουµε κατ' αρχήν.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριοι συνάδελφοι,
είναι πέντε οι οµιλητές...
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Κύριε Πρόεδρε, έχουν γίνει
κάποιες αναδιατυπώσεις.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Τις αναδιατυπώσεις
αυτές δεν χρειάζεται να τις αναγνώσετε. Τις έχουµε ήδη µοιράσει
στους συναδέλφους. Να κατατεθούν στα Πρακτικά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Θέλω να κάνω µία
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προσθήκη, που δεν υπάρχει εδώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Στην παράγραφο 4 του άρθρου 5
µετά τη φράση "Οι συνολικές λειτουργικές και λοιπές δαπάνες του
προϋπολογισµού των Νοµαρχιακών Αυτοδιοικήσεων" προστίθεται η
φράση "που αναφέρονται στην περίπτωση γ' της παραγράφου 2
του άρθρου 2 του παρόντος νόµου". Υπήρξε µια παρεξήγηση, όταν
το συζητούσαµε στην επιτροπή, αν αναφέρεται στο σύνολο των
δαπανών. Πρέπει να γίνει η διευκρίνιση ότι αφορά µόνο τις
συγκεκριµένες λειτουργικές δαπάνες.
ΜΑΡΙΑ ∆ΑΜΑΝΑΚΗ: Εδώ αναφέρεται στις επενδύσεις;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης):'Οχι, γι' αυτό το διευκρινίζουµε
τώρα µε την προσθήκη αυτής της φράσης, για να µην έχουµε
προβλήµατα.
Θα καταθέσω την προσθήκη και τις τροποποιήσεις στα άρθρα για
τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο ο Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και
Αποκέντρωσης κ. Γεώργιος Φλωρίδης καταθέτει για τα Πρακτικά
την προαναφερθείσα προσθήκη και τις τροποποιήσεις στα άρθρα,
οι οποίες έχουν ως εξής:
"'Αρθρο 5 παρ. 4
Οι συνολικές λειτουργικές και λοιπές δαπάνες του προϋπολογισµού
των Νοµαρχιακών Αυτοδιοικήσεων [που αναφέρονται στην
περίπτωση γ' της παραγράφου 2 του άρθρου 2 του παρόντος
νόµου]..."
"ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΚΑΙ ΠΡΟΣΘΗΚΕΣ ΣΤΟ
ΣΧΕ∆ΙΟΥ ΝΟΜΟΥ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΟΙ ΠΟΡΟΙ
ΤΗΣ ΝΟΜΑΡΧΙΑΚΗΣ ΑΥΤΟ∆ΙΟΙΚΗΣΗΣ
ΚΑΙ ΑΛΛΕΣ ∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ
1. Η διάταξη του γ' εδαφίου της παραγράφου 1 του άρθρου 2
αντικαθίσταται ως εξής:
γ) Τέλος ταξινόµησης στα επιβατικά αυτοκίνητα, φορτηγά και
λεωφορεία ιδιωτικής χρήσης και δηµόσιας χρήσης που
κυκλοφορούν για πρώτη φορά στην Ελλάδα, σε ποσοστό 4,5%.
2. Το τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 2 του άρθρου 2
αντικαθίσταται ως εξής:
Οι πιστώσεις που προβλέπονται στον τακτικό προϋπολογισµό για
την κάλυψη των ως άνω κατηγοριών δαπανών παύουν να ισχύουν
από την ηµεροµηνία έναρξης εφαρµογής του παρόντος. Οι
πιστώσεις του προγράµµατος δηµοσίων επενδύσεων που
προβλέπεται για την κάλυψη των δαπανών για επενδύσεις
νοµαρχιακής αυτοδιοίκησης που χρηµατοδοτούνται αποκλειστικά
από εθνικούς πόρους παύουν να ισχύουν από την 1-1-2000.
3. Μετά το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 2 του άρθρου 5
προστίθεται νέο εδάφιο ως εξής:
Αν το σχέδιο του προϋπολογισµού δεν καταρτιστεί και δεν
υποβληθεί, όπως προβλέπεται στην προηγούµενη παράγραφο ή αν
ο πρόεδρος του νοµαρχιακού συµβουλίου δεν µεριµνήσει για να
συγκληθεί το συµβούλιο ως το τέλος Σεπτεµβρίου, το συµβούλιο
συνέρχεται αυτοδίκαια την πρώτη Κυριακή στις 11 π.µ. µετά την
ηµεροµηνία αυτή και προχωρεί στην σύνταξη και ψήφιση του
προϋπολογισµού.")
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Βεζδρεβάνης έχει
το λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν πολλοί
λόγοι στους οποίους οφείλεται η υποβάθµιση του Κοινοβουλίου.
'Ενας βασικός λόγος, όµως, είναι ο τρόπος, µε τον οποίο θέλει να
νοµοθετεί η Κυβέρνηση.
Θέλω να συνταχθώ µε την άποψη του κ. Τσαφούλια και να
διαµαρτυρηθώ για τις τροπολογίες που εισάγονται, καθ' ον τρόπον
εισάγονται.
Στις πρώτες κυβερνήσεις του ΠΑ.ΣΟ.Κ. κάθε Υπουργός
προσπαθούσε να φανεί αρεστός στην πρωτοβάθµια τότε Τοπική

Αυτοδιοίκηση. 'Ολοι οι Υπουργοί προσπαθούσαν να δώσουν
κάποια αρµοδιότητα στους δήµους και τις κοινότητες και τούτο
χωρίς αντίστοιχους πόρους. Για παράδειγµα, δόθηκε η ευχέρεια
στους δήµους να συστήσουν πολεοδοµικές υπηρεσίες, αλλά ποτέ
κανένας δεν εξέτασε αν µπορούσαν δήµοι µε δύο και τρεις
διοικητικούς υπαλλήλους και χωρίς πόρους να κάνουν χρήση της
ευχέρειας που τους παρείχε ο νόµος.
Τέτοια φαινόµενα "σπεκουλαρίσµατος" της πρωτοβάθµιας Τοπικής
Αυτοδιοίκησης είναι πάµπολλα. 'Ηταν τόσες οι αναφορές προς την
Τοπική Αυτοδιοίκηση, χωρίς ουσιαστικά κανένα περιεχόµενο, που
αναγκαζόµασταν -συγχωρείστε µου την ειρωνική διάθεση- να
προτρέπουµε τους κυρίους Υπουργούς, να βάζουν στα νοµοσχέδιά
τους το µαϊντανό, όπως τον είχαµε αποκαλέσει τότε.
Μετά το 1986, που η Νέα ∆ηµοκρατία κέρδισε τους τρείς µεγάλους
δήµους της χώρας, όπως καλή ώρα συνέβη πρόσφατα και πιστεύω
να έχει το ίδιο αποτέλεσµα, την ίδια κατάληξη, που είχε εκείνη η
νίκη...
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: ∆εν κέρδισε ακριβώς η Νέα ∆ηµοκρατία,
αλλά παράξενα σκευάσµατα.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Το γνωρίζετε, αγαπητέ συνάδελφε, και
σας πονάει. Η αλήθεια είναι ότι µίλησε ο λαός. ∆εχθείτε την και
ακόµα δεχθείτε τα συνεχή γκάλοπ, που δίνουν στη Νέα ∆ηµοκρατία
6-5 και 7 µονάδες διαφορά.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Πίσω έχει η αχλάδα το κοτσάνι!
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Αν θέλετε, µην καταναλώνετε το χρόνο
µου, γιατί µου χρειάζεται και ο κύριος Πρόεδρος θα µου πει στο
τέλος ότι τον έχασα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Μιλάµε για την Τοπική
Αυτοδιοίκηση και όχι για τις επερχόµενες εθνικές εκλογές.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Τους έχει πιάσει φούρια τώρα.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, όπως ξέρετε, εγώ δέχοµαι
τις διακοπές. Ο αείµνηστος Παναγιώτης Κανελλόπουλος απ' αυτό
το Βήµα είχε πει ότι οι διακοπές είναι το αλάτι και το πιπέρι των
συζητήσεων, η νοστιµιά. Τις δέχοµαι, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, µόνο
που εσείς θα µε ανεχθείτε, αν µου χρειασθεί κάποιο λεπτό στο
τέλος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Μόνο που ο
Κανονισµός έχει αλλάξει και οι διακοπές δεν προσµετρώνται. Ο
χρόνος παραµένει ο ίδιος.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Συνεχίζω. Τότε άρχισε η σπέκουλα, όσον
αφορά την αυτοδιοίκηση του δευτέρου βαθµού που έφθασε στο ν.
1622/96. Αν σήµερα διαβάσουµε -και σας το συνιστώ- στα Πρακτικά
της Βουλής τις συζητήσεις εκείνες, µπορεί και να γελάσουµε για τα
"ψεύτικα τα λόγια, τα µεγάλα"! Ο νόµος αυτός ψηφίστηκε από την
κυβερνητική Πλειοψηφία µε διθυράµβους, αλλά έµεινε στο ράφι επί
τέσσερα χρόνια και δεν εφαρµόστηκε ποτέ.
Με την έλευση της Νέας ∆ηµοκρατίας στην εξουσία και αφού είχε
προηγηθεί η οικουµενική κυβέρνηση, που είχε αποφασίσει να φέρει
το θεσµό της δευτεροβάθµιας Τοπικής Αυτοδιοίκησης και την οποία
αρνηθήκατε, κύριοι συνάδελφοι -σεις που πανηγυρίζετε για την
αγάπη σας προς το θεσµό της δευτεροβάθµιας Τοπικής
Αυτοδιοίκησης- διαπιστώθηκε ότι δεν υπήρξε καµία προετοιµασία
για την εφαρµογή του θεσµού της δευτεροβάθµιας Τοπικής
Αυτοδιοίκησης.
Στην προσπάθειά της η Νέα ∆ηµοκρατία το 1990-1993 να
συµµαζέψει το διαλυµένο κράτος -και ξέρετε τι κράτος µας
παραδώσατε, κράτος πρασινοφρουρών, κράτος µε ψυγειοποιηµένα
όλα τα εκλεκτά στελέχη της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, προσπάθησε να
αντιµετωπίσει τα θέµατα συγκροτήσεως του κράτους και της
οικονοµίας, που είχαν συσσωρευθεί και την οδηγούσαν στη
χρεοκοπία- δεν προχώρησε στη θέσπιση του δευτέρου βαθµού
Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Είχε κάνει όµως σοβαρές προετοιµασίες,
που οι κυβερνώντες του 1994 αγνόησαν, διεκδικούντες το αλάθητο
του πάπα. 'Ετσι προήλθε ο ν. 2218/1994, που µέσα σε λίγο χρόνο
χρειάστηκε να τροποποιηθεί µε το ν. 2240/1994, αλλά και µε
διάσπαρτες διατάξεις σε πολλά νοµοσχέδια µε τροπολογίες, που
ήρχοντο  εδώ  λαχανιασµένοι  οι  Υπουργοί  για  να  προλάβουν
κάποιες  καταστάσεις, όπως καλή ώρα γίνεται και τώρα. Γιατί η
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Κυβέρνηση έρχεται λαχανιασµένη στη Βουλή, να συζητήσει αυτό το
νοµοσχέδιο σε µία συνεδρίαση -και µάλιστα σε µία εµβόλιµη
συνεδρίαση- πριν λήξει το έτος, γιατί µε τη λήξη του έτους δεν θα
µπορούσαν να φτιαχτούν οι προϋπολογισµοί της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης.
Στη συνέχεια µε το ν. 2503/1997 παρεχωρήθησαν κάποιες
αρµοδιότητες, χωρίς όµως οικονοµικούς πόρους προς τη
δευτεροβάθµια αυτοδιοίκηση. Οι υποσχέσεις που αφήνονταν µέσα
από το νόµο, ότι θα ακολουθήσουν διαδικασίες, χρειάστηκαν να
περάσουν τέσσερα χρόνια για να έρθει σήµερα η Κυβέρνηση -είπα
λαχανιασµένη- να φέρει αυτό το νοµοσχέδιο.
Η σπέκουλα, όµως, κύριοι συνάδελφοι, συνεχίστηκε µε τέτοιον
τρόπο, που ήθελε να µεταφέρει στον 'Ελληνα πολίτη την άποψη ότι
το ΠΑΣΟΚ είναι εκείνο που θέλει αυτόν το θεσµό.
Επειδή σ' αυτήν την Αίθουσα ο αληθινός λόγος πρέπει να κατισχύει
οποιουδήποτε άλλου, ας πούµε την αλήθεια µε παρρησία. Σε
κανένα Σύνταγµα της πατρίδας µας δεν υπήρξε διάταξη για την
καθιέρωση του θεσµού, δηλαδή της δευτεροβάθµιας Τοπικής
Αυτοδιοίκησης, πλην του Συντάγµατος του 1975, που η Νέα
∆ηµοκρατία κατήρτισε, εψήφισε, και σεις από τις διαδικασίες, ως
γνωστόν, και την ψηφοφορία έχετε απόσχει. Απ' αυτήν τη
συνταγµατική επιταγή που θέσπισε η Νέα ∆ηµοκρατία προέρχεται ο
θεσµός της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Τον οποίο σεις καταψηφίσατε.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Κύριε Τζανή, καταψηφίζουµε τα πρόχειρα
νοµοσχέδιά σας, όχι το θεσµό. Γιατί το θεσµό των καθιερώσαµε
εµείς και σας παραπέµπω στο Σύνταγµα του 1975, που είναι
Σύνταγµα της Νέας ∆ηµοκρατίας.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Μου επιτρέπετε µία διακοπή;
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: 'Οχι, γιατί δεν έχω χρόνο. Αν ο κύριος
Πρόεδρος µου κρατήσει το χρόνο, να σας δώσω όσο θέλετε.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Γιατί δεν ενεργοποιήσατε το ν. 1622/86;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Τζανή, σας
παρακαλώ.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: 'Εκανα, κύριοι συνάδελφοι, αυτήν την
αναδροµή, διότι στο κάτω-κάτω της γραφής οι 'Ελληνες πολίτες
έχουν νοηµοσύνη και δεν επιτρέπεται αυτό το σπεκουλάρισµα, που
συνεχίζεται, τόσο µε την εισηγητική έκθεση του νοµοσχεδίου -κύριε
Υπουργέ, ειλικρινά, βάλτε κανέναν που να ξέρει περισσότερα
γράµµατα, να συντάσσει εισηγητικές εκθέσεις- όσο και µε τις οµιλίες
του εισηγητού της Πλειοψηφίας και του Υφυπουργού των
Εσωτερικών.
Το νοµοσχέδιο είναι κατώτερο των περιστάσεων και δυσανάλογο
προς τις ελπίδες που εξέθρεψε. Κάνει δειλά και άτολµα βήµατα,
παρ' ότι είχε η Κυβέρνηση τη διαρρεύσασα τετραετία της
λειτουργίας του θεσµού και έπρεπε να είχε γίνει σοφότερη από την
κτηθείσα εµπειρία.
Οι πόροι της κεντρικής εξουσίας µε το νοµοσχέδιό σας, κύριε
Υπουργέ, ξαναδίνονται µε το ίδιο σταγονόµετρο. Λειτουργεί στη
λογική "βρείτε πόρους τοπικά". Σε αυτήν τη λογική λειτουργεί το
νοµοσχέδιο αυτό. Να βρουν οι Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις πόρους
τοπικά. Γι' αυτό και το άρθρο 1 του νοµοσχεδίου για τα έσοδα της
νοµαρχιακής αυτοδιοίκησης αρχίζει µε φόρους, τέλη, δικαιώµατα και
εισφορές. Είναι ενδεικτικό γιατί το άρθρο 1 αρχίζει µε αυτήν τη
διάταξη.
Ειλικρινά, µπαίνουµε στον πειρασµό να ισχυριστούµε ότι η
Κυβέρνηση, αφού εξήντλησε τις δικές της φοροµπηχτικές
ικανότητες, απευθύνεται σε Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις, για να
ξεζουµίσουν εκείνες το λαό, ώστε να αποφύγει η Κυβέρνηση το
πολιτικό κόστος. 'Ετσι όµως θεσµοθετούνται πόροι της νοµαρχιακής
Αυτοδιοικήσεως και δεν δίνεται η δυνατότητα σε αυτές να
προγραµµατίσουν ούτε την τοπική ανάπτυξη ούτε την αντιµετώπιση
της ανεργίας ούτε την ανάπτυξη πρωτοβουλιών, που κρίνονται
απαραίτητες από τις τοπικές κοινωνίες.
Αυτές οι απόψεις και εκτιµήσεις, κύριε Υπουργέ, δεν είναι µόνο
δικές µας. Είναι απόψεις και εκτιµήσεις αυτών που επί τέσσερα

χρόνια υπηρέτησαν τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση, αλλά και αυτών
οι οποίοι πρόσφατα εξελέγησαν και έχουν άποψη. Οι απόψεις τους,
λοιπόν, είναι όµοιες µε τις δικές µας.
∆εν πιστεύουµε, κύριε Υπουργέ, ότι εκπληρώσατε το χρέος µε αυτό
το σχέδιο νόµου προς τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση. Γι' αυτό η Νέα
∆ηµοκρατία στην κατ' αρχήν συζήτηση θα καταψηφίσει το
νοµοσχέδιό σας.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Βεζδρεβάνη.
Ο κ. Καλαφάτης έχει το λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί
συνάδελφοι, αποφεύγω να σχολιάσω τις απόψεις της Νέας
∆ηµοκρατίας, αν και είναι προκλητικές και σε πολλά σηµεία
αντιφατικές και κωµικοτραγικές. Θα προσπαθήσω να κάνω µία άλλη
προσέγγιση στο ζήτηµα της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης.
Πρώτα απ' όλα, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας πω ότι µέσα στο
νοµοσχέδιο είναι κατάσπαρτη η φράση "Νοµαρχιακές
Αυτοδιοικήσεις". Τι σηµαίνει άραγε "Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις";
Ποια είναι η έννοια; Ξέχωρα που πρόκειται για χείριστο άκουσµα,
που προκαλεί αισθητική αλλεργία, προκαλεί και νοηµατική
χασµωδία. ∆εν λέµε "Τοπικές Αυτοδιοικήσεις Ελλάδος". Λέµε η
"Τοπική Αυτοδιοίκηση". Μία είναι η έννοια της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης που περιγράφει ακριβώς αυτόν το διοικητικό θεσµό,
όπως η Τοπική Αυτοδιοίκηση περιγράφει αυτόν το διοικητικό θεσµό.
∆εν λέµε οι "δικαιοσύνες της Ελλάδος". Λέµε η "ελληνική
δικαιοσύνη". Εάν θέλουµε να προσδιορίσουµε τη λειτουργία της
δικαιοσύνης στην Κεφαλλονιά ή στη Ζάκυνθο, θα πούµε "το
δικαστήριο της Κεφαλλονιάς", όπως θα πούµε ο "∆ήµος της
Καλαµάτας", εάν θέλουµε να προσδιορίσουµε µια επί µέρους
λειτουργία αυτού του θεσµού.
Θα παρακαλούσα, λοιπόν, στο κείµενο αυτό, όπου υπάρχει η
φράση "Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις" να αντικατασταθεί µε την
έννοια "νοµαρχίες" και όπου θέλουµε να προσδιορίσουµε το θεσµό
στο σύνολό του, να µιλήσουµε για Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση.
Το νοµοθέτηµα είναι καλό, είναι θετικό και είναι κάτι που ανέµενε
όλος ο κόσµος που ασχολείται και εµπνέεται από τη Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση και αυτό αποδεικνύει και τη συνέπεια των
κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ, ανεξαρτήτως παλινωδιών και
παραλείψεων.
Υπάρχει όµως ένα κεντρικό ερώτηµα: Για ποιο λόγο πρέπει να γίνει
η αποκέντρωση; Πρέπει να γίνει για να χαϊδέψουµε τους
ψηφοφόρους, για να µπορέσω εγώ ή ο Υπουργός ή ο
αντιπολιτευόµενος Βουλευτής να πάει στην επαρχία και να πει
"ψηφοφόροι µου, εγώ σας εκπροσώπησα και ζήτησα την
περιφερειακή ανάπτυξη και την αποκέντρωση"; Μήπως γιατί πρέπει
να υποστηρίξουµε τα δικά µας τοπικά συµφέροντα, οικονοµικά,
κοινωνικά ή οποιαδήποτε άλλα; Μήπως γιατί την αποκέντρωση την
επιβάλλουν εθνικοί λόγοι, γιατί µια δυναµωµένη επαρχία είναι και
εγγύηση για την εθνική ασφάλεια; 'Η µήπως γιατί µια εύρωστη
επαρχία είναι και προϋπόθεση για εύρωστη εθνική οικονοµία;
'Η µήπως γιατί µε µία ζωντανή περιφέρεια µπορεί να έχουµε και
ζωντανό πολιτισµό; Είναι όλα αυτά µαζί, αλλά υπάρχει και κάτι
πολύ πιο σπουδαίο, που επικαλύπτει όλα αυτά. Είναι το ανθρώπινο
αδιέξοδο, στο οποίο έχει περιέλθει πλέον το γένος µας.
Πιστεύω ότι το τέλος των µεγάλων πόλεων, όπως αυτές
δηµιουργήθηκαν  από  τον  18ο,  τον  19ο  και  κυρίως  τον  20ο
αιώνα,  έχει  εκλείψει.  Οι  ιστορικοί  λόγοι  που  τις  δηµιούργησαν
έχουν  εκλείψει.  Η  αντίστροφη  µέτρηση  για  τη  δηµιουργία
ανθρώπινων  πόλεων  είναι  γεγονός  και  αυτό  θα  έρθει  σαν  µία
ιστορική  νοµοτέλεια,  µόνο  που  εµείς  θα  πρέπει  να  το
επισπεύσουµε  αυτό,  εάν  πραγµατικά  πιστεύουµε  ότι  η
ανθρώπινη ύπαρξη δεν πρέπει να ξεκοπεί από το περιβάλλον, δεν
πρέπει  να  ξεκοπεί  από  τις  ανθρώπινες  σχέσεις,  που θα  πρέπει
να  προσδιορίζουν  την  ανθρώπινη ύπαρξη. Αλλά κυρίως δεν
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θα πρέπει να αποκόψουµε τον άνθρωπο και την ύπαρξή του από
τη σχέση και το αποτέλεσµα της εργασίας του. Εάν ξεκόψουµε τον
άνθρωπο από όλα αυτά, τότε προφανώς θα έχουµε οδηγηθεί σε
έναν άλλο δρόµο του ανθρώπινου γένους, που δεν ξέρουµε ποιο θα
είναι το αποτέλεσµά του.
Για να συµβεί αυτό, θα πρέπει να υπάρξουν ισχυροί
αποκεντρωµένοι θεσµοί αυτοδιοίκησης, που πρέπει να είναι ο
καµβάς πάνω στον οποίο θα στηριχθεί η ανάπτυξη και οι καινούριες
πόλεις, που θα είναι ισχυρές.
Η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση και η Τοπική Αυτοδιοίκηση µπορούν
να παίξουν αυτόν το ρόλο αναµφισβήτητα. Το ερώτηµα όµως που
κανείς δεν το έθιξε -παρά όλοι κανακεύουµε τους άρχοντες και τους
θεσµούς, αλλά κανείς δεν βάζει το χέρι επί τον τύπον των ήλων-
είναι: Η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση στα τέσσερα χρόνια που
πέρασαν έπαιξε αυτόν το ρόλο; Να µιλήσουµε µε ειλικρίνεια, όχι µε
υποκρισία και φαρισαϊσµό. Συνεπήρε άραγε η Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση την τοπική κοινωνία σε µία άλλη πορεία, σε ένα άλλο
όραµα, σε µία άλλη ανάπτυξη;
Η δική µου απάντηση είναι: όχι. Βεβαίως ο θεσµός καθιερώθηκε.
Βεβαίως άνοιξε ο θεσµός πρωτόγνωρες πολιτικές και κοινωνικές
διαδικασίες, που ήταν άγνωστες µέχρι τότε.
'Ο,τι θα πω παρακάτω, σε καµία περίπτωση δεν πρέπει να
εκληφθούν ως µηδενισµός της λειτουργίας της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης, που έτσι και αλλιώς λειτούργησε. 'Εχει τα θετικά της
αποτελέσµατα και το ποτάµι δεν γυρίζει πίσω, προχωρούµε
µπροστά. ∆εν µπορούµε όµως να αµφισβητήσουµε ότι η
Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση δεν συνέγειρε το λαό της κάθε
νοµαρχίας. ∆εν µπορούµε να αµφισβητήσουµε ότι η Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση λειτούργησε ως κακέκτυπο, τις περισσότερες φορές,
της κρατικής νοµαρχίας. Αυτές είναι οι εµπειρίες, τις οποίες πρέπει
να αναλύσουµε.
Η γραφειοκρατία τις περισσότερες φορές επεβλήθη και της
φαντασίας και όταν η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση ήρθε να
αντιµετωπίσει µία καθιερωµένη και εγκατεστηµένη γραφειοκρατία
και δεν µπόρεσε να το κάνει, έπρεπε να υπερφαλαγγίσει τη
γραφειοκρατία, διότι, αν προσπαθήσεις να την αλλάξεις εκ των έσω,
τότε θα σε αφοµοιώσει και αυτό έγινε στις περισσότερες νοµαρχίες.
Οι νοµαρχιακοί άρχοντες συµπεριφέρθηκαν πάλι τις περισσότερες
φορές ως πολιτικοί αφέντες. Απελευθερώθηκε ως ένα βαθµό η
κοινωνία από τους Βουλευτές, αλλά τους Βουλευτές τους
αντικατέστησαν οι νοµάρχες µε τους συµβούλους τους και τις
νοµαρχιακές επιτροπές.
'Οσον αφορά τις σχέσεις των δήµων και των κοινοτήτων µε τη
νοµαρχία, από την πλευρά της νοµαρχίας δεν έγινε προσπάθεια να
απεµπλακεί η πελατειακή σχέση των µικρών οργανισµών Τοπικής
Αυτοδιοίκησης από την εξάρτηση του νοµάρχη. Καλλιεργήθηκε
ενσυνείδητα αυτή η παλαιοκοµµατική αντίληψη.
Υπήρξε και µία πρωτοφανής πολιτική δειλία και ένας ανυπέρβλητος
λαϊκισµός. ∆εν υπάρχει δυσάρεστη πολιτική απόφαση νοµαρχιακού
συµβουλίου ή του νοµάρχη. Οποιαδήποτε οµάδα τυχάρπαστων
ανέβαινε τα σκαλιά της νοµαρχίας, εύρισκε ευήκοον ους. ∆εν
υπήρχε άρνηση σε οποιοδήποτε αίτηµα, όσο αντιφατικό και
αντιλαϊκό και αν ήταν. Και το κυριότερο, υπήρξε ένας σφετερισµός
όλων των προσπαθειών, ενώ αντίθετα υπήρξε και η απεµπόληση
των οποιωνδήποτε δυσαρεσκειών.
Βεβαίως, οι φωτεινές εξαιρέσεις, που υπήρξαν στη λειτουργία, τι
κάνουν; Απλώς επιβεβαιώνουν τον κανόνα. Υπήρξε µία
συνδικαλιστική αντίληψη....
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Αν µου επιτρέπετε, κύριε συνάδελφε,
για ποιο χρονικό διάστηµα µιλάτε;
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Μιλάω για την τετραετία. Αυτήν τη
νέα τετραετία λειτούργησε ο θεσµός.
Είχε η Nοµαρχιακή Aυτοδιοίκηση µια συνδικαλιστική αντίληψη.
Απλώς, θα σας αναφέρω -θυµηθείτε το- τις µνηµειώδεις
διαµαρτυρίες της ΕΝΑΕ, των νοµαρχών, εναντίον του
περιφερειακού διευθυντή, λες και ο περιφερειακός διευθυντής ήταν

αυτός που ποδηγετούσε το πέταγµα της Nοµαρχιακής
Aυτοδιοίκησης.
Καταργήθηκε εδώ και δυο-τρία χρόνια ο περιφερειακός διευθυντής
και τι άλλαξε στη Nοµαρχιακή Aυτοδιοίκηση; Αυτή η διαµαρτυρία
ήταν η τρανή απόδειξη της πολιτικής ανεπάρκειας που επιδείχθηκε
από τη µεριά της Nοµαρχιακής Aυτοδιοίκησης.
'Ενα άλλο φαινόµενο το οποίο παρατηρήθηκε ήταν, γύρω από τους
εκλεγµένους άρχοντες της Nοµαρχιακής Aυτοδιοίκησης στο σύνολό
τους -είπα ότι υπάρχουν εξαιρέσεις, που επιβεβαιώνουν τον
κανόνα- να αναπτύσσεται η τοπική διαπλοκή, ένα νέο είδος
διαφθοράς. ∆εν εννοώ ότι οι νοµάρχες συµµετείχαν σε ατασθαλίες.
Προς Θεού! Εννοώ αυτό που αναπτύχθηκε στους διαδρόµους και
γύρω από τις εκλογές και πριν από τις εκλογές και κυρίως -και αυτό
πρέπει να το προσέξουµε, γιατί είναι φαινόµενο που αφορά όλη την
ελληνική ∆ηµόσια ∆ιοίκηση- τα καραβάνια των φωστήρων που
σαρώνουν την επαρχία στη διαδροµή Βρυξέλλες-Αθήνα-επαρχία,
που έρχονται για να πουλήσουν την εξ αποκαλύψεως γνώση.
Θα αναφερθώ στις ευθύνες της πολιτείας για την καθήλωση του
θεσµού. Και φοβίες είχαµε από την πλευρά της πολιτείας και
ολιγωρία και οικονοµική ανεπάρκεια είχε ο θεσµός και δυσκαµψία
και αναπτύχθηκε ο ανταγωνισµός. Επίσης, υπήρχε και έλλειψη
στελεχών στη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση και είναι και αυτή µια
αιτιολογία για τη µη καλή λειτουργία της. Ακόµα, υπάρχει αδράνεια,
όπως υπάρχει πάντα, όταν επιχειρούµε µια νέα µεταρρύθµιση.
Πιστεύω ότι το νοµοσχέδιο αυτό, που καθιερώνει την οικονοµική
αυτοτέλεια, λύνει εν πολλοίς τα χέρα της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης και της δίνει ένα καινούριο εργαλείο, να προχωρήσει
παραπέρα και να καθιερωθεί ακόµη περισσότερο στη συνείδηση
του λαού ως ένας αναγεννητικός διοικητικός θεσµός, που θα είναι
και η βάση της επιθυµούµενης αποκέντρωσης.
Βεβαίως, εδώ κάνω µία παρένθεση και λέω ότι εµείς, ως οι
εκπρόσωποι του κοινοβουλευτικού θεσµού του κοινοβουλευτικού
µας συστήµατος, βρισκόµαστε σε ακόµη δυσµενέστερη θέση. ∆εν
θα το αναλύσω περισσότερο, γιατί τελειώνει και ο χρόνος, αλλά θα
πω, κύριε Υπουργέ, το εξής και σηµειώστε το. Νοµάρχες, νοµαρχίες
και ακόµα και δήµαρχοι µπορεί να δώσουν δεξιώσεις των δύο, των
τριών και των τεσσάρων εκατοµµυρίων, στις οποίες συµµετέχουν
όλοι, αλλά µπορεί να λείπει ο Βουλευτής. Μπορεί να µην είναι καν
προσκεκληµένος, να έχει ξεχαστεί. Αυτή είναι µια πραγµατικότητα
και πρέπει να την αντιµετωπίσουµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ: Ποιος τα πληρώνει αυτά;
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Πάντως, σε κάθε περίπτωση το
πρώτο βήµα για το θεσµό έγινε. Θα προχωρήσουµε, και αυτό το
νοµοσχέδιο είναι ένα όπλο για να προχωρήσει ο θεσµός.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Καλαφάτη.
Ο κ. Πολύζος έχει το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΠΟΛΥΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι,
αποτελεί γεγονός -και αποδεικνύεται για µια ακόµη φορά και µε το
παρόν νοµοσχέδιο- ότι η Κυβέρνηση έχει διαφοροποιηθεί, έχει
αλλάξει γνώµη, έχει υπαναχωρήσει. ∆εν πιστεύει και δεν
εµπιστεύεται πλέον το θεσµό της αιρετής Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης, όπως η ίδια άλλωστε το 1994 τη θεσµοθέτησε. Πλην
όµως, δεν έχει το πολιτικό θάρρος να εκφράσει την πολιτική της
αυτή θέση και να πει για ένα τέτοιο σοβαρό θέµα την αλήθεια στον
ελληνικό λαό, την αλήθεια στην ελληνική κοινωνία. Προσπαθεί µε
διάφορα νοµοθετικά τεχνάσµατα να δηµιουργήσει τέτοια διοικητική
ασφυξία και οικονοµική καταπίεση, που αποτελεί πλέον πολυτέλεια,
να γίνεται λόγος για διοικητική αυτοτέλεια και οικονοµική
αυτοδυναµία.
Η  Νοµαρχιακή  Αυτοδιοίκηση  εκτός  από  αρµοδιότητες  πρέπει
να  έχει  και  οικονοµικούς  πόρους,  πρέπει  να  αποκτήσει
διοικητική,  δηµοσιονοµική  και  διαχειριστική  αυτοτέλεια,  αλλά  και
τον απαιτούµενο διοικητικό και οικονοµικό έλεγχο, µε
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κατάλληλες νοµοθετικές ασφαλιστικές δικλείδες για την προστασία
του ιδρώτα του ελληνικού λαού, αλλά και τη θωράκιση των
δικαιωµάτων του.
Πρέπει, κύριοι συναδελφοι, να δηµιουργήσουµε τις προϋποθέσεις
σεβασµού και αξιοπιστίας στο νευραλγικό αυτό θεσµό, πριν φθαρεί
και καταστεί αναξιόπιστος, οπότε και δεν θα είναι πλέον ωφέλιµος
για την πατρίδα και για τον ελληνικό λαό.
Και αυτό γιατί δεν είναι δυνατόν να υπάρχει το άβατο στη
Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση, δεν είναι δυνατόν να µην παρέχονται οι
απαιτούµενες πληροφορίες ούτε σε µας ακόµη, που ασκούµε
κοινοβουλευτικό έλεγχο.
Γνωρίζετε, κύριοι συνάδελφοι, τι απαντούν σε ερωτήσεις µας τα
αρµόδια Υπουργεία, όταν πρόκειται για έργα ή για άλλες
πληροφορίες της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης. Κατά κανόνα το
γνωστό και στερεότυπο: "Είναι αρµοδιότητα της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης", γεγονός που εκτιµώ ότι θεωρείται απαράδεκτο και
για µας, που έχουµε την αρµοδιότητα της νοµοθετικής εξουσίας.
Κύριοι συνάδελφοι, το ύψος των πόρων που προβλέπονται, µετά
βίας καλύπτει την τρέχουσα διαχειριστική κατάσταση και κρατά τη
Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση µακριά από τις προσδοκίες του
ελληνικού λαού και στο περιθώριο της πολιτικής ζωής και τη στερεί
από τον πρωταγωνιστικό ρόλο σε θέµατα τοπικής ανάπτυξης, αλλά
και καταπολέµησης ακόµη της ανεργίας.
Τα κριτήρια κατανοµής των πόρων δεν ανταποκρίνονται στις
πραγµατικές ανάγκες και είναι της αναχρονιστικής λογικής και των
ψυχρών αριθµών.
Κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι τα πραγµατικά και σύγχρονα
κριτήρια είναι άλλα. Είναι η φθίνουσα πορεία µιας περιοχής, είναι η
ανεργία, είναι τα προβλήµατα των ορεινών και παραµεθορίων
περιοχών, είναι τα προβλήµατα των αγροτικών περιοχών, είναι η
ξεχασµένη Ελλάδα. Kαι στο σηµείο αυτό δεν θα κουραστώ και πάλι
να επαναλάβω, ως αντιπροσωπευτικό παράδειγµα, την εκλογική
µου περιφέρεια, την Πιερία, που ήταν νοµός πιλότος στην
ανάπτυξη, στην πρόοδο, στην ποιότητα ζωής και τώρα µαστίζεται
από 27% καταγεγραµµένη ανεργία. Και λέω καταγεγραµµένη, γιατί
σύµφωνα µε στοιχεία του Εργατικού Κέντρου πλησιάζει το 50%,
αλλά και τη δραµατική µείωση του αγροτικού εισοδήµατος και τον
οικονοµικό αφανισµό των µικροεπαγγελµατιών, µε αποτέλεσµα τον
οικονοµικό µαρασµό ολόκληρης της περιοχής.
Κύριοι συνάδελφοι, από την αιτιολογική έκθεση του νοµοσχεδίου
προκύπτει ότι τα τέσσερα πρώτα χρόνια η Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση απέτυχε και αυτό γιατί στα κρίσιµα αυτά χρόνια ήταν
χωρίς πόρους και την απαραίτητη υλικοτεχνική υποδοµή. Οι πόροι
για τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση είναι ανεπαρκέστατοι, αλλά και το
πλέον σηµαντικό είναι αυτό που προτίθεται να κάνει τώρα η
Κυβέρνηση σχετικά µε το ύψος των κονδυλίων προς τη Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση από τον κρατικό προϋπολογισµό. Από την κατανοµή
των κεντρικών αυτοτελών πόρων φαίνεται η αποθέωση της
διοικητικής ασφυξίας και ποδηγέτησης, αλλά και στο αποθεµατικό,
που δηµιουργείται, η κατανοµή γίνεται µε εκτός πραγµατικότητας
κριτήρια και µε αποφάσεις της κεντρικής εξουσίας, γεγονός το οποίο
για µια ακόµη φορά αποδεικνύει τη δυσπιστία της Κυβέρνησης
προς τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση.
Επίσης, µια µεγάλη απόδειξη σ' αυτά που προανέφερα, είναι ότι
µετά τη θεσµοθέτηση της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης, στη
συνέχεια µε το νόµο για τις αναγκαστικές συνενώσεις των δήµων
και κοινοτήτων, το γνωστό "ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ", αλλά και στο νόµο για
τις περιφέρειες, έγιναν σοβαρότατες µεταρρυθµίσεις, για να
αποδυναµωθεί ο θεσµός.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Για ποιες µιλάτε;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΠΟΛΥΖΟΣ: ∆ώσανε, κύριε συνάδελφε, µεγάλες
αρµοδιότητες στην περιφέρεια, µε αποτέλεσµα...
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Αυτό έγινε πολύ πριν τις εκλογές.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΠΟΛΥΖΟΣ: Εκείνο που πρέπει να καταλάβει η
Κυβέρνηση αλλά και ολόκληρος ο πολιτικός κόσµος είναι ότι η
επαρχία δεν αντέχει άλλο, χρειάζεται ανάπτυξη και ποιότητα ζωής.
Για να πετύχουν όµως αυτά, χρειάζεται οικονοµική στήριξη και

αποκέντρωση.
'Ετσι όπως πάµε, δεν θα είναι πλέον αναστρέψιµη η κατάσταση. Αν
δεν ληφθούν µέτρα, σε λίγα χρόνια η δραµατική µείωση του
πληθυσµού σε ολόκληρη την ελληνική επαρχία θα είναι γεγονός,
όπως τώρα είναι γεγονός η µείωση στις ορεινές, ηµιορεινές
περιοχές, µε τις γνωστές κοινωνικές και εθνικές επιπτώσεις για την
πατρίδα µας.
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας θέλω να πω ότι ο
λαός της επαρχίας είναι γεγονός ότι θέλει αποκέντρωση των
υπηρεσιών και πάταξη της γραφειοκρατίας. Θέλει νοµάρχη µε
αρµοδιότητες. Θέλει νοµάρχη να συµβάλλει αποφασιστικά στην
ανάπτυξη και στην πρόοδο και στη µείωση της ανεργίας. Η
Κυβέρνηση οφείλει να δώσει σαφή απάντηση για το τι θέλει. ∆εν
είναι δυνατόν να διαιωνίζεται αυτή η γκρίζα και αναχρονιστική και
συγκεχυµένη κατάσταση. Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Πολύζο.
Κύριοι συνάδελφοι, τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της
αίθουσας "ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ", είκοσι ένας µαθητές και
τρεις συνοδοί-καθηγητές από το 6ο Γυµνάσιο Ξάνθης.
Η Βουλή τους καλωσορίζει. Και είναι ιδιαίτερη τιµή σε µένα που
τους ανακοινώνω, γιατί και εγώ απ' αυτήν την εκλογική περιφέρεια
εκλέγοµαι.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες)
Ορίστε, κύριε Παπαδηµόπουλε, έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µέχρι τώρα η πορεία της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης
έδειξε πεντακάθαρα ότι ο θεσµός δεν επέτυχε τους στόχους. Και
δεν επέτυχε για πολλούς και ποικίλους λόγους.
Πρώτα-πρώτα η Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. ή γενικότερα το
ΠΑ.ΣΟ.Κ. από τότε που πήρε την εξουσία στη χώρα µας, δεν
κατάφερε να οριοθετήσει ακριβώς τις αρµοδιότητες του Α' βαθµού
Τοπικής Αυτοδιοίκησης και εν συνεχεία της παλαιάς νοµαρχίας
αλλά και τώρα της αιρετής Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης.'Αφησε
πάρα πολλά παράθυρα ανοικτά από πολλές πολιτικές
σκοπιµότητες. Θέλησε δήθεν να τα δώσει όλα στον Α' βαθµό
Τοπικής Αυτοδιοίκησης αρχικά, άνοιξε µε δυο λόγια την όρεξη της
Τοπικής Αυτοδιοίκησης και όταν εκείνη δικαίως ζητούσε, δεν
µπορούσε να ανταποκριθεί ούτε η πρώτη, αλλά ούτε και η δεύτερη,
παρέχοντας σοβαρούς πόρους για την εκπλήρωση των µεγάλων
στόχων, που είχε θέσει η Τοπική Αυτοδιοίκηση.
Κύριοι συνάδελφοι, είναι γεγονός ότι η Τοπική Αυτοδιοίκηση, όπως
βγαίνει από την ερµηνεία του όρου, δεν πρέπει να έχει τόσες
αρµοδιότητες, όσο ζητούν µερικοί, οι οποίοι δεν έχουν σφαιρική
αντίληψη, τι σηµαίνει Τοπική Αυτοδιοίκηση.
Η Τοπική Αυτοδιοίκηση Α' βαθµού είχε αρχικώς αξίωση να ρυθµίζει
τα πάντα στη χώρα, και τούτο δικό µας και το άλλο δικό µας. Η
κεντρική εξουσία δεν χρειάζεται, να διαλύσουµε το ενιαίο του
κράτους και όλα να τα κάνει η Τοπική Αυτοδιοίκηση.
Ξεχνάτε, κύριοι συνάδελφοι, ότι εάν η Τοπική Αυτοδιοίκηση Α'
βαθµού κατάφερνε να ανταποκριθεί σε αυτόν τον κύριο και
µοναδικό στόχο, που έχει, να θεραπεύσει τις τοπικές υποθέσεις, να
εξασφαλίσει δηλαδή άφθονο υγιεινό νερό στους δηµότες, να
κατασκευάσει τις πλατείες, τα πεζοδρόµια, τους υπονόµους, το
φωτισµό οδών και πλατειών, να παρακολουθεί τη δηµοτική
κατάσταση των δηµοτών, να κάνει σωστή καθαριότητα, αποκοµιδή,
να έχει καθαρή πόλη, νοµίζετε ότι περισσεύει και τίποτα άλλο, αν
ένας άρχοντας τοπικός κατάφερνε να ανταποκριθεί πλήρως σε
αυτές τις υποχρεώσεις του; Νοµίζετε ότι µένει και τίποτα άλλο;
Ναι, αλλά βλέπετε, µερικοί θεωρούν τις δραστηριότητες αυτές
ταπεινωτικές.  Αλλά  αν  θέλεις,  κύριε  δήµαρχε,  και,  κύριε
Νοµάρχα,  να είσαι πρώτος στον τόπο σου, να γίνεις υπηρέτης των
πάντων. Πρέπει να κάνεις όλα τα παραπάνω, να κοιτάξεις
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το περιβάλλον, να κοιτάξεις την πόλη σου. Ωστόσο, όµως, ξέφυγε
και ο ένας βαθµός και ο άλλος από την κυρία αποστολή. Μόνο για
δεξιώσεις, µόνο για µεγαλοστοµίες και την κυρία αποστολή την
αφήνουµε σε δεύτερη µοίρα.
'Ετσι λοιπόν και µε την ανοχή της Κυβέρνησης του ΠΑ.ΣΟ.Κ. άνοιξε
η όρεξη και τώρα δεν µπορεί να µαζέψει τα πράγµατα. 'Ετσι
έρχεσθε µε µία σειρά νόµων µε τον 1235/82, τον 1416/84 των
1622/86, τον 1828/89, για να αναβαθµίσετε δήθεν την Τοπική
Αυτοδιοίκηση. 'Ηρθαν και οι γνωστοί νόµοι για τη Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση, ο 2218 και ο 2240, ο 2503, φθάνει και ο νόµος του
"Καποδίστρια" 2539. 'Εχει γίνει ένα κοµφούζιο και ένα µεγάλο
µπλέξιµο. Ενώ θα έπρεπε να υπάρχει ένας νόµος, το Σύνταγµα της
Τοπικής Αυτοδιοίκησης µε δύο κεφάλαια Α' και Β' και αν ποτέ γίνει
και τρίτος βαθµός και κεφάλαιο Γ' και εκεί µέσα να είναι όλα τα
διοικητικά, τα φορολογικά, τα λειτουργικά, όλα δηλαδή τα θέµατα
της Τοπικής Αυτοδιοίκησης. ∆εν υπάρχει αυτό. Και έρχεται τώρα η
Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ και λέει, θέλετε αυτοτελείς κεντρικούς
πόρους, κάτι θα σας δώσουµε από εδώ, φροντίστε να βρείτε και
εσείς κάτι από εκεί.
Κύριοι συνάδελφοι, είναι ουτοπία ή µαταιοπονία να ψάχνουµε να
βρούµε πηγές. Πρέπει να είµαστε καθαροί απέναντι του θεσµού. 'Η
έχουµε το θάρρος και εφαρµόζουµε ένα σύστηµα καθαρό, δηλαδή
όλους τους φόρους να τους επιβάλλει η κεντρική εξουσία και να
δίνει ποσοστό και στον έναν και στον άλλο βαθµό να επιβιώσει, ή
παίρνουµε την άλλη εκδοχή και λέµε, θέλεις να έχεις ανεξαρτησία
και να είσαι, κύριε νοµάρχα, ο πραγµατικός άρχοντας στον τόπο
σου; Χάσε και λίγο από το "image" σου. Βάλε και µερικούς φόρους
και βρες και γέµισε τα ταµεία σου και κάνε έργα. ∆εν µπορεί να έχει
το πολιτικό κόστος η κεντρική εξουσία, η κυβέρνηση, το κράτος και
εσύ µόνο να µιλάς ότι δεν σε προσέχει η κεντρική εξουσία. 'Η βάλε
φόρους ή άσε να τα πάρει όλα το κράτος και να σου δίνει ένα
ποσοστό. Βεβαίως σε άλλες χώρες έχουν τη δυνατότητα να
επιβάλλουν τοπικούς φόρους, αλλά σ' αυτές είναι άλλα τα
γεωγραφικά, τα οικονοµικά και τα πληθυσµιακά δεδοµένα.
Παράδειγµα, στις Ηνωµένες Πολιτείες. 'Οταν έχουν το state, την
πολιτεία TEXAS, που έχει εξακόσιες πενήντα χιλιάδες τετραγωγικά
χιλιόµετρα, δηλαδή πέντε φορές σαν την Ελλάδα, εκεί οι τοπικές
εξουσίες µπορούν να βρουν πόρους, γιατί αν έχεις πέντε Ελλάδες,
γεωγραφικά, πληθυσµιακά κλπ., βρίσκεις φόρους από λιµενικά
ταµεία, δασµούς, τοπικούς άλλους πόρους, φόρους εισοδήµατος,
που δεν τους βρίσκεις σε τέτοια έκταση σε µικρά διαµερίσµατα.
Επίσης και στα κρατίδια της Γερµανίας. Και εκεί έχουν βιοµηχανία
ανεπτυγµένη, είναι πολυπληθέστερα και εκεί πάλι βρίσκεις πόρους.
Τι πόρους να βρει ο καηµένος ο Νοµάρχης στην Ευρυτανία, όταν
έχει µερικές δεκάδες πτωχών χωριών, που µερικά εγκαταλείφθηκαν
και φυσικά δεν έχει την ευχέρεια να βάλει φόρους, τέλη, εισφορές
και δικαιώµατα, και όταν ακόµα επιτρέπονταν συνταγµατικά.
'Αρα, λοιπόν, αν εφαρµόζαµε το δεύτερο σύστηµα, δηλαδή οι
νοµαρχιακές αυτοδιοικήσεις να επιβάλλουν φόρους, τέλη και
διάφορα δικαιώµατα και εισφορές, τότε η Θεσσαλονίκη, η Αθήνα, ο
Βόλος κλπ., θα είναι σε καλύτερη µοίρα, ενώ οι φτωχοί νοµοί, όπως
η Ευρυτανία, δεν θα µπορούν να εξασφαλίσουν πόρους για τη
λειτουργία τους, οπότε πάλι θα χρειαστεί η κεντρική εξουσία να
ανοίξει τον κορβανά και να µεταφέρει κάποιους πόρους, για να
λειτουργήσει και αυτή η φτωχή περιφέρεια. Τώρα το κακό έγινε.
∆οκιµάσαµε τον ένα θεσµό, δοκιµάζουµε και τον άλλον. Από το ένα
µέρος θέλουµε τους δηµάρχους και τους προέδρους να πάνε στο
νοµάρχη και να ζητούν οικονοµική βοήθεια και από την τεχνική
υπηρεσία να κάνει σχετικές µελέτες και από την άλλη να στέλνουµε
την Τοπική Αυτοδιοίκηση πρώτου βαθµού στην περιφέρεια, να
ελέγχει τις πράξεις των κοινοτικών και δηµοτικών συµβουλίων. Για
όνοµα του Θεού! Τι είναι ο δεύτερος βαθµός Τοπικής
Αυτοδιοίκησης, κύριε Υπουργέ, στρατός κατοχής είναι; Εξουσία και
αυτή από τον ελληνικό λαό προερχοµένη, πρώτα ξαδέλφια, είναι ο
ένας βαθµός µε τον άλλον. Τα πάντα να ελέγχονται, όπου
χρειάζεται έλεγχος, από το δεύτερο βαθµό στον πρώτο. Αλλά τι
είπαµε; Μερικοί έξυπνοι δήµαρχοι δεν θέλουν καµία εποπτεία, λένε,
είµαστε αυτοτελείς. Μα αν είσαι αυτοτελής, βρες τους πόρους και

αυτοδιοικήσου. Τι θα πει "είµαι αυτοτελής"; 'Εξω από το κράτος
είναι αυτοί; Μόνοι τους λειτουργούν; Να, λοιπόν, γιατί ο θεσµός
πήρε στραβή κατεύθυνση. Θα έπρεπε ο δεύτερος βαθµός να
ελέγχει, όπου, επαναλαµβάνω, χρειάζεται έλεγχος σε όλες τις
εκδηλώσεις και δραστηριότητες, τον πρώτο βαθµό, που εµείς για
πολιτικούς λόγους ξεφεύγουµε να το νοµοθετήσουµε, µε
αποτέλεσµα να δηµιουργούµε φυγόκεντρες τάσεις.
Είπαµε αποκέντρωση. ∆εν υπάρχει αµφιβολία.
Εγώ, παρά τα όσα λέω τώρα, θέλω να είµαι υπέρ µιας πολύ πιο
γενναίας αποκέντρωσης φερ' ειπείν στο θέµα του πολεοδοµικού
σχεδιασµού. Επιτρέπεται να έχουµε τώρα σχέδια στο Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε.
και να περιµένουµε δέκα, δεκαπέντε χρόνια; Και έπειτα λένε
ξεφυτρώνουν σαν τα µανιτάρια τα αυθαίρετα. Καλά κάνουν και
ξεφυτρώνουν. Πότε η πολιτεία τέλος πάντων, µισό αιώνα µετά τον
πόλεµο, θα συνέλθει, για να δώσει σχέδια; Και θα έπρεπε αυτά σε
πέντε, έξι χρόνια να γίνουν. ∆ιότι µην ξεχνάτε, κύριοι συναδελφοι,
σε παλαιότερες εποχές δυο, τρεις υποµηχανικοί υπήρχαν στον κάθε
νοµό και υπήρχαν σχέδια. Τώρα έχουµε επτακόσιους µηχανικούς
στην εκλογική µου περιφέρεια, ιδιώτες και κρατικούς και σχέδια δεν
παίρνεις.
'Ετσι, λοιπόν, φθάσαµε εκεί που φθάσαµε και η Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση δυστυχώς απέτυχε. ∆εν είναι εξυπνάδα να λέµε τώρα,
πάρτε το 10% από το φόρο µεταβίβασης, πάρτε και το 15% από τα
τέλη κυκλοφορίας. 'Η το κράτος αναλαµβάνει αορίστως όλες τις
δαπάνες ή ανοίγει το δρόµο στη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση να
βρίσκει µόνη της τους πόρους.
Επειδή δεν υπάρχει σαφής πρόθεση και βούληση εκ µέρους της
Κυβέρνησης να ξεχωρίσει, να οριοθετήσει ευκρινέστατα τα όρια,
έτσι θα σέρνεται και ο ένας θεσµός και ο άλλος.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εν πάση περιπτώσει, είναι δύσκολο να πούµε, ότι όλοι οι δηµόσιοι
υπάλληλοι θα πληρώνονται από το δηµόσιο προϋπολογισµό ή όλοι
από τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση, όσοι είναι εκεί; Ξέρετε, τους
υπαλλήλους υγείας θα τους πληρώνει η νοµαρχία. Τους
εκπαιδευτικούς τους πληρώνει κατευθείαν το Υπουργείο Παιδείας.
Τι γίνεται τώρα; Υπάρχει ενιαία Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση; 'Εχει τον
έλεγχο όλων των υπαλλήλων, όλων των κλάδων, όλων των
Υπουργείων που υπηρετούν στη συγκεκριµένη Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση; Ναι ή όχι; Να αναλάβει τα πάντα, άλλως δεν έχουµε
Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση τέτοια που επιζητούµε να έχουµε.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Σπυριούνης έχει
το λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι,
συζητούµε σήµερα την τρίτη διάσταση του µεγάλου προβλήµατος
της µεγάλης µεταρρύθµισης, την καθιέρωση του β' βαθµού Τοπικής
Αυτοδιοίκησης. Και λέω την τρίτη διάσταση, γιατί η πρώτη διάσταση
αφορούσε τη δοµή, την οργάνωση, το θεσµό. Η δεύτερη διάσταση
ήταν η κατανοµή των αρµοδιοτήτων και η τρίτη διάσταση, που
αφορά το παρόν νοµοσχέδιο, η πρόβλεψη των πόρων. ∆ιότι ο
τρίποδας αυτός των τριών διαστάσεων, προσδιορίζει την θεωρία και
πράξη, δυνατότητα της Τοπικής Αυτοδιοίκησης να καλύψει τις
προβλέψεις του Συντάγµατος για τη δοµή της και το ρόλο της.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο ∆'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ)
Να  δούµε  λίγο  το  ιστορικό  στοιχείο.  Το  Σύνταγµα,  κύριοι
συνάδελφοι  της  Νέας  ∆ηµοκρατίας,  σας  το  αναγνωρίζουµε.
Γιατί  όχι  δηλαδή;  Μόνο  µία  κυβέρνηση  κάνει  καλό  στον  τόπο;
Μόνο  δηλαδή  η  κυβέρνηση  του  δικού  µας  κόµµατος  είναι  η
κυβέρνηση  που  κάνει  καλό  στον  τόπο;  Οι  άλλες  κυβερνήσεις
ήταν  όλες  αποτυχηµένες;  Να  σοβαρευτούµε  και  να  περιφρου-
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ρήσουµε την αξιοπιστία του πολιτικού συστήµατος και να ριζώσει η
δηµοκρατία και η σχέση της πολιτικής µε τον πολίτη σε ένα
σύστηµα εντιµότητας και πολιτικής αρετής. Είναι όρος επιβίωσης
της πολιτικής.
'Ετσι, λοιπόν, το άρθρο 101 του Συντάγµατος αναφέρεται στην
οργάνωση κατά το αποκεντρωτικό σύστηµα και το άρθρο 102 στον
χειρισµό των τοπικών υποθέσεων. Και πέρασε από τότε πάνω από
µία δεκαετία για να φθάσουµε στο ν. 1335/82, όπου καθιερώνεται ο
µετακλητός νοµάρχης και τα νοµαρχιακά συµβούλια.
Εν συνεχεία, µε ένα άλµα τεσσάρων ετών πάµε στο 1986 που
ψηφίζεται ο ν. 1622 και καθιερώνεται ο β' βαθµός Τοπικής
Αυτοδιοίκησης. Ο νόµος ήταν ατυχής. Θα έλεγα, κύριε Υπουργέ, µε
την οφειλοµένη παρρησία ότι δεν υπήρχε η τόλµη για να υλοποιηθεί
ή δεν υπήρχε η αναγκαία ενισχυµένη βούληση για να υπερβληθούν
οι αρνητικοί παράγοντες, από τη νοοτροπία µέχρι τα δεδοµένα της
εποχής και να καθιερωθεί.
Εν συνεχεία έχουµε νοµίζω τη γνωστή προσπάθεια µε την ψήφιση
του νόµου από τη συγκυβέρνηση το 1989. 'Ηταν και αυτό ένα
ενδιάµεσο βήµα. ∆εν έχω κανένα πρόβληµα, προσωπικά
τουλάχιστον, να το αναγνωρίσω.
Επιτέλους το 1994 µε τους δύο νόµους, τον ν.2218 και τον ν.2240
οικοδοµείται ο β' βαθµός Τοπικής Αυτοδιοίκησης, η Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση. 'Ετσι, έχουµε το πρώτο σκέλος του τρίποδα.
Το δεύτερο σκέλος του τρίποδα έρχεται να το καλύψει ο ν. 2503/97.
Αυτός ο νόµος παραχωρεί αρµοδιότητες στην Τοπική Αυτοδιοίκηση.
Εδώ δηµιουργείται τω όντι ένα µεγάλο πρόβληµα που έχει αφετηρία
τη βούληση. Περνά από τη νοοτροπία να µπορεί να ενσωµατώσει η
κοινωνία, τα όργανα της Τοπικής Αυτοδιοίκησης να ενσωµατώσουν
αυτό το στοιχείο των αρµοδιοτήτων µέσα σε ένα σύστηµα αυστηράς
οριοθέτησης, όπως προσδιορίζεται µε σχετική απόφαση του
Συµβουλίου Επικρατείας. Είναι πρόβληµα η οριοθέτηση
αρµοδιοτήτων, για να κινηθούµε και µε τον οφειλόµενο σεβασµό
στο πλαίσιο του Συντάγµατος που καθορίζεται στα άρθρα 101 και
102.
Θα έλεγα ότι συναφές είναι και το άρθρο 103 -εν ευρεία εννοία
συναφές- που καθορίζει τα καθήκοντα των υπαλλήλων της
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, που, κύριε Υπουργέ, είναι ένα τεράστιο θέµα,
είναι ένα µεγάλο κενό στην κοινωνία. Ποιο είναι το πνεύµα του
άρθρου 103 του Συντάγµατος; Επιτέλους πότε θα γίνει, κύριε
Υπουργέ, πράξη ότι οφείλει ο δηµόσιος υπάλληλος να είναι
εκφραστής της κρατικής θέλησης µέσα στο πλαίσιο του
κοινοβουλευτικού µας πολιτεύµατος; Προσέξτε ποιο είναι το
δεύτερο που οφείλει να κάνει. Οφείλει να υπηρετεί το λαό.
Μη µου πείτε ότι έχουµε πετύχει όλοι µας να υπηρετείται ο λαός
από τη βαρύτατα νοσούσα σήµερα ∆ηµόσια ∆ιοίκηση. Είναι ένα
πελώριο θέµα.
Μέσα στον εκσυγχρονισµό, κύριε Υπουργέ, που έχουµε υποσχεθεί -
να τα ακούσει και ο κύριος Πρωθυπουργός από µένα- οφείλετε το
ταχύτερο δυνατό να µεριµνήσετε, να επιµεληθείτε για τη βελτίωση
αυτών των σχέσεων, της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης µε τους πολίτες, που
είναι η υπέρτατη πηγή της εξουσίας, µε την έννοια του εκλογικού
σώµατος. 'Ολες οι εξουσίες πηγάζουν από το λαό και ασκούνται µε
το γνωστό τρόπο και η ετυµηγορία του είναι το θεµέλιο της
δηµοκρατίας. Αυτά όµως να µη µένουν θεωρίες για όλους µας. Να
γίνουν επιτέλους, πράξη. Να αναλάβουµε τις ευθύνες µας όλοι µας.
Ερχόµαστε µε την κατανοµή των πόρων πλέον, σαν περιεχόµενο
του συζητούµενου νοµοσχεδίου, να δούµε και την τρίτη διάσταση.
Εδώ προκύπτει ένα δεύτερο πρόβληµα. Το πρόβληµα είναι η
οριοθέτηση των αρµοδιοτήτων, ποιες θα είναι κρατικές, ποιες θα
είναι περιφερειακές µε κρατική µορφή και ποιες θα είναι οι
αρµοδιότητες της Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Αυτό είναι ένα πρόβληµα.
Μπορεί η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση µε το υφιστάµενο Σύνταγµα να
επιβάλει φόρους; Αναµφισβητήτως όχι. Ο µόνος δικαιούµενος και
µε ειδικό νόµο να επιβάλει φόρο, είναι το κράτος. Για να µπορούµε
να προσπεράσουµε αυτόν τον προσδιορισµό του Συντάγµατος
χρειάζεται αναθεώρηση του Συντάγµατος.

∆εν µπορούν, λοιπόν, να επιβληθούν φόροι, ίσως µε κάποια µορφή
τελών και κάποιες παραχωρήσεις πόρων. Είναι και αυτό ένα
δεύτερο πρόβληµα.
Και υπάρχει, κύριε Υπουργέ, ένα τρίτο πρόβληµα που είναι και αυτό
µία διάσταση µέσα στην κακοδαιµονία τη συνολική που
καλλιεργείται χρόνια στην πατρίδα µας µε ευθύνη όλων των
κυβερνήσεων και κυρίως µε ευθύνη του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
'Οπως βλέπετε, κύριοι του Κ.Κ.Ε., δεν έχουµε κανένα πρόβληµα να
κάνουµε την αυτοκριτική µας, να αναλάβουµε τις ευθύνες µας.
'Οµως, κύριε Μπούτα, να δέχεστε και εσείς τη δική µας τη κριτική
όπως δεχόµαστε και εµείς τη δική σας. Μόλις πάµε να πούµε κάτι
σε εσάς, αντιδράτε αµέσως. Και µε αναγκάζετε πλέον να πω "µα,
δεν άνοιξαν λίγο τους ορίζοντές τους;". Συγγνώµη για την τελευταία
φράση. Είναι προσωπική εκτίµηση, που µπορεί να είναι και
εσφαλµένη.
'Ετσι, λοιπόν, το τρίτο στοιχείο που χρειάζεται σαν θεµέλιο του όλου
συστήµατος είναι οι έλεγχοι. 'Εχει καθιερωθεί στην πατρίδα µας το
καθεστώς της ατιµωρησίας. Στο τέλος πληρώνουν µόνο οι εργάτες
και οι αγρότες, κατά τη γνώµη µου.
Επιτέλους πρέπει να γίνει δόγµα στο χειρισµό της ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης, αλλά και ευρύτερα, ότι για κάθε πράξη και για κάθε
παράλειψη πρέπει το υπεύθυνο όργανο να λογοδοτεί. Εάν δεν
αλλάξουµε το καθεστώς της ατιµωρησίας, µην περιµένετε να
λειτουργήσει η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση.
Θα έχουµε, κύριοι συνάδελφοι, όλα τα παρατράγουδα που
βλέπουµε, από το ρουσφέτι -και δεν διστάζω να το πω- µέχρι τη
διαφθορά. 'Ενα άλλο κεφάλαιο θα ανοιχτεί.
Τι γίνεται µε τη συνολική σήψη που υπάρχει στην πατρίδα µας; Τι
γίνεται µε τις προµήθειες και τα φακελάκια; Πότε θα σταµατήσει η
εκµετάλλευση, η ασέλγεια στον ιδρώτα και στην περηφάνεια του
λαού; Πότε επιτέλους θα λειτουργήσει το δόγµα, ότι όποιος και εάν
είσαι και για ό,τι πράττεις και για ό,τι παραλείπεις θα λογοδοτήσεις;
Και έτσι δεν θα έχουµε το φαινόµενο να γυρίσουν οι δέκα εφτά από
τους είκοσι πέντε µε δικαστικές αποφάσεις στο Υπουργείο
Συγκοινωνιών, που τους έπιασαν να συναλλάσσονται στη
διαδικασία χορήγησης αδειών. Μπορεί να γίνει κράτος έτσι; Η
έννοια της δηµοκρατίας αυτήν τη διάλυση θέλει;
Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, έχει έντεκα άρθρα και χτίζει το τρίτο πλαίσιο
του πόδα του τρίποδα, της τρίτης διάστασης, του τρίτου ερίσµατος,
µέσα στα συνταγµατικά πλαίσια. Και σαφώς, µε µία θετική βούληση
της Κυβέρνησης να λύσει τις αρµοδιότητες, πρέπει να λύσει και το
θέµα των πόρων.
Αναµφισβητήτως υπάρχουν προβλήµατα. 'Ενας νέος θεσµός που
τον ιχνηλατούµε όλοι µας, που τον οσφραινόµαστε, που τον
αναζητούµε, που τον εξερευνούµε, δεν µπορεί δια µέσω µίας
µονοκονδυλιάς να δουλέψει. Και θα συµφωνήσω µε το συνάδελφο
της Νέας ∆ηµοκρατίας, ότι όταν ολοκληρωθεί η διαµόρφωση του
θεσµού, θα πρέπει να υπάρχει ένας νόµος που να ρυθµίζει όλες τις
λεπτοµέρειες. Πιστεύω, ότι η Κυβέρνηση θα αχθεί στην τελική
πράξη, που είναι η ενιαιοποίηση του θεσµικού πλαισίου κλπ. για την
απόδοση σε µία σύγχρονη µορφή του καταστατικού, µέσα στο
οποίο θα δρα η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση.
Νοµίζω, ότι ο νόµος επιλύει και το τρίτο πρόβληµα µέσα στις
δυνατότητες του Συντάγµατος και της συγκυρίας της οικονοµίας.
Ψηφίζω το νοµοσχέδιο επί της αρχής. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κύριος Υπουργός έχει το
λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη
χώρα µας διανύουµε µία ιδιαίτερα ενδιαφέρουσα περίοδο, η οποία
συνδέεται µε το εγχείρηµα της νέας συγκρότησης του κράτους κατά
το µέρος που αφορά τη συγκρότηση της διοικητικής του
λειτουργίας.
Οι Κυβερνήσεις του ΠΑ.ΣΟ.Κ υλοποιούν µε συνέπεια ένα
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µακροπρόθεσµο σχέδιο, το οποίο αφού το επεξεργαστήκαµε
ολοκληρώσαµε το καινούριο θεσµικό πλαίσιο και το σχέδιο αυτό
περιλαµβάνει τα τέσσερα επίπεδα της διοίκησης στη χώρα µας µε
τη µετατροπή της κεντρικής διοίκησης των Υπουργείων δηλαδή σε
επιτελικούς µηχανισµούς, σε µηχανισµούς παραγωγής πολιτικής
και µηχανισµούς ελέγχων στα άλλα επίπεδα. Με τη συγκρότηση
των περιφερειών ως αυτοδύναµων διοικητικών και
προγραµµατικών µονάδων µε τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση και την
ισχυρή πλέον αυτοδιοίκηση του πρώτου βαθµού.
Οι εκλεκτοί συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, επεχείρησαν µια
ιστορική αναδροµή στην πορεία της αυτοδιοικητικής λειτουργίας της
χώρας µας, της αποκεντρωτικής λειτουργίας του κράτους και
βέβαια, εγώ δεν µπορώ να αποφύγω τον πειρασµό να
πραγµατοποιήσω µια συγκριτική αναδροµή, γιατί νοµίζω ότι την
ιστορία δεν πρέπει να την ξεχνάει κανείς. Μην ξεχνάτε επίσης ότι το
παρόν -ειδικά το δικό µας παρόν- είναι συνέχεια ενός λαµπρού
παρελθόντος στο χώρο της αποκέντρωσης και της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης.
Το ΠΑ.ΣΟ.Κ. µε το ν.1235/82 θεσµοθέτησε το µετακλητό νοµάρχη
και δίπλα σ' αυτόν έβαλε το αιρετό -έστω και µε έµµεσο τρόπο-
νοµαρχιακό συµβούλιο, δηλαδή έφερε στο προσκήνιο τους
εκπροσώπους των παραγωγικών φορέων του νοµού και των άλλων
φορέων, έτσι ώστε να υπάρχει ένας καλύτερος τρόπος
συγκρότησης του αναπτυξιακού προγραµµατισµού του νοµού.
Με το ν.1416/84 εισήχθη η δυνατότητα της επιχειρηµατικής
πρωτοβουλίας της Τοπικής Αυτοδιοίκησης µε τη δηµιουργία των
δηµοτικών επιχειρήσεων, η συνολική αποτίµηση της οποίας νοµίζω
ότι µόνο θετικά ή κυρίως θετικά µπορεί να καταγράψει.
Με το ν.1622 επιχειρήθηκε για πρώτη φορά συστηµατικά και
οργανωµένα να εισαχθεί στη χώρα µας ο θεσµός της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης, που όµως από έλλειψη µάλλον πολιτικής βούλησης
στη συνέχεια, δεν επέτρεψε την ολοκλήρωσή του. Τότε τέθηκαν και
τα θεµέλια της οργάνωσης του δηµοκρατικού προγραµµατισµού στα
διάφορα επίπεδα.
Το 1989 είχαµε το ν. 1828, αυτό το µεγάλο και τολµηρό βήµα για
την οικονοµική αυτοτέλεια των ΟΤΑ πρώτου βαθµού.
Το 1997 η Βουλή αυτή ψήφισε το νόµο για την οργάνωση των
περιφερειών. Εµείς πιστεύουµε ότι η µεγαλύτερη µεταρρύθµιση στη
διοικητική οργάνωση του κράτους ήταν ακριβώς αυτός ο νόµος. ∆εν
είναι τόσο οι µεταβιβάσεις αρµοδιοτήτων και η συγκρότηση µιας
ισχυρής αυτοδιοίκησης, όσο κυρίως η περιφερειακή συγκρότηση
του κράτους, στην οποία η αυτοδιοίκηση βρίσκει έναν ισχυρότατο
σύµµαχο και οι πολίτες µια βαθµίδα στην οποία µπορούν να
εξαντλούν όλες τις προσφυγές τους.
Εδώ θα πρέπει να υπενθυµίσω ότι αυτήν τη µεγάλη
µεταρρυθµιστική προσπάθεια η Νέα ∆ηµοκρατία δεν την
αποδέχθηκε καταψηφίζοντας το σχετικό νόµο.
Θέλω επίσης να υπενθυµίσω ότι η οικουµενική κυβέρνηση είχε
ψηφίσει το Ν.1878 για τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση στη χώρα µας,
αλλά ήρθε στη συνέχεια η αυτοδύναµη κυβέρνηση της Νέας
∆ηµοκρατίας τον Απρίλιο του 1990 και το πρώτο της µέληµα ήταν
να παραπέµψει στις ελληνικές καλένδες την εφαρµογή του νόµου
αυτού, µε την ψήφιση σχετικής διάταξης, µε την οποία
αναστέλλονταν η εφαρµογή του. Η Νέα ∆ηµοκρατία πολύ σύντοµα
δηλαδή είχε αρνηθεί, θα έλεγα για πολλοστή φορά, τον εαυτό της.
Βέβαια, είναι αλήθεια αυτό που επεσήµανε ο συνάδελφος της Νέας
∆ηµοκρατίας, ότι όλα αυτά είναι σε εφαρµογή ενός Συντάγµατος
που η Νέα ∆ηµοκρατία εισήγαγε στη χώρα και ψήφισε. Πρέπει
όµως εδώ να υπενθυµίσουµε -και αυτό είναι µια ακόµη ιστορική
αλήθεια- ότι όλες οι προοδευτικές διατάξεις του Συντάγµατος 1974-
1975, οι οποίες προέβλεπαν στη συνέχεια θεσµικές ρυθµίσεις µε
νόµο, δεν υλοποιήθηκαν. Απλώς οι κυβερνήσεις του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
έκαναν χρήση αυτών των προοδευτικών διατάξεων και όλες οι
σχετικές ρυθµίσεις προέκυψαν από τις κυβερνήσεις του ΠΑ.ΣΟ.Κ.,
προς όφελος του ελληνικού λαού.
Θέλω επίσης να υπενθυµίσω ότι η Νέα ∆ηµοκρατία δεν απεδέχθη -

και µάλιστα µε κραυγές που έλεγαν ότι πάµε στη διάλυση του
κράτους- το ν.2218 για τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση που ψήφισε η
Ελληνική Βουλή το Μάιο του 1994. Πέρασαν τέσσερα χρόνια, για να
έρθει σ' αυτήν την Αίθουσα και να δηλώσει, µετά ίσως και από τα
τελευταία αποτελέσµατα των νοµαρχιακών εκλογών, ότι πλέον είναι
ένθερµος υποστηρικτής το κόµµα της Νέας ∆ηµοκρατίας αυτής της
µεγάλης µεταρρύθµισης για την ελληνική διοίκηση. Ενώ πέρασαν
τέσσερα χρόνια για να αποδεχθεί τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση,
αποχώρησε από την ψήφιση του νοµοσχεδίου για το πρόγραµµα
"ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ", που επιχειρεί τη δηµιουργία ισχυρών
και βιώσιµων δήµων.
Χρειάστηκε µόνο ένας χρόνος -και αυτό είναι σηµαντική πρόοδος
για τη Νέα ∆ηµοκρατία- ενώ αποχώρησε από την ψήφιση του
νοµοσχεδίου για το πρόγραµµα "ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ" που
επιχειρεί τη δηµιουργία ισχυρών και βιώσιµων δήµων, και
χρειάστηκαν και πάλι τα αποτελέσµατα των δηµοτικών εκλογών για
να έρθει ο Πρόεδρός της στην Αίθουσα αυτή, κατά τη συζήτηση της
παροχής ψήφου εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση, για να δηλώσει ότι
και η Νέα ∆ηµοκρατία συντάσσεται µε την προσπάθεια αυτή.
Θα έλεγα πραγµατικά πως προσαρµόζεται σχετικά εύκολα. Και
υπάρχει και υπήρξε και µία αναφορά στα πρόσφατα γκάλοπ -γιατί
τα ιστορικά προηγούµενα είναι πρόσφατα- ότι και το '95 και το '96 η
Νέα ∆ηµοκρατία εµφανιζόταν να προηγείται του ΠΑ.ΣΟ.Κ. µάλιστα
µε ποσοστά µη αναστρέψιµα. Η Νέα ∆ηµοκρατία πράγµατι µπορεί
να συνεχίσει να προηγείται στα γκάλοπ, απλώς το ΠΑ.ΣΟ.Κ. θα
κερδίσει τις εκλογές, όπως έγινε και στο παρελθόν.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτήν την πράγµατι κρίσιµη και
ιστορική περίοδο της χώρας, τα Υπουργεία πλέον καλούνται να
καταθέσουν οργανισµούς σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα και
να προσαρµοστούν στην καινούρια τους αποστολή. Τα Υπουργεία
του ελληνικού κράτους θα πρέπει πλέον να πάψουν να εκδίδουν
ατοµικές διοικητικές πράξεις. Και µέχρι τον Απρίλιο του 1999 αυτή η
προσπάθεια θα έχει ολοκληρωθεί, όπως ολοκληρώνεται
συστηµατικά η δηµιουργία µηχανισµών ελέγχου από το κεντρικό
κράτος, ελέγχου των άλλων επιπέδων της διοίκησης της χώρας
γιατί αυτή είναι και η αποστολή του κράτους, σύµφωνα µε το
Σύνταγµά µας.
Στις περιφέρειες έχει ήδη ολοκληρωθεί η υλοποίηση σε µεγάλο
βαθµό του καινούριου θεσµικού πλαισίου µε την υποχρεωτική
µετάταξη σε αυτές των επτά χιλιάδων περίπου υπαλλήλων που
υπηρετούσαν στις περιφερειακές υπηρεσίες των Υπουργείων. Οι
υπάλληλοι είναι πλέον υπάλληλοι των περιφερειών, οι
περιφερειακές υπηρεσίες των Υπουργείων είναι πλέον υπηρεσίες
των περιφερειών και έχουν αποκοπεί από τις κεντρικές υπηρεσίες
των Υπουργείων.
Η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση συµπλήρωσε ήδη τέσσερα χρόνια
λειτουργίας και παρά τα όσα προβλήµατα αντιµετώπισε, σήµερα
νοµίζω ότι µε την παρουσία της, µε την πορεία της, µε τα όσα
ανέδειξε ως σηµαντικά ζητήµατα της τοπικής ανάπτυξης, έχει τύχει
της αποδοχής του ελληνικού λαού αλλά και των µερίδων εκείνων
του ελληνικού Κοινοβουλίου, που αµφισβητούσαν τότε την
προσπάθεια του 1994.
Απλώς αυτήν τη στιγµή µε το νοµοσχέδιο που εισάγουµε σε
συζήτηση, σε υλοποίηση της συνταγµατικής διατάξεως του άρθρου
102 παρ.6 ολοκληρώνεται, αν θέλετε, όλο το πλαίσιο που της είναι
απαραίτητο για να µπορέσει να λειτουργήσει πιο αποτελεσµατικά.
Ακούστηκαν  πολλά  για  το  ότι  το  βήµα  αυτό  δεν  είναι  τολµηρό,
δεν  είναι  ολοκληρωµένο,  δεν  λύνει  όλα  τα  προβλήµατα  των
δαπανών  που  θα  πρέπει  να  λειτουργούν  στις  Νοµαρχιακές
Αυτοδιοικήσεις.  Αυτό  µπορεί  να  είναι  αλήθεια  σε  ένα  βαθµό,
µε  την  έννοια  ότι  δεν  αποτελεί  την  πλήρη  εφαρµογή  της
οικονοµικής  τους  αυτοτέλειας.  Θέλω  όµως  να  πω,  ότι  το
νοµοσχέδιο  αυτό  έρχεται  µετά  από  συνεννόηση  µε  την  'Ενωση
των  Νοµαρχιακών  Αυτοδιοικήσεων  Ελλάδος  και  κανείς  πρέπει
να  λάβει  υπόψη,  ότι  η  ρύθµιση  αυτή  γίνεται  σε  µία  περίοδο
δηµοσιονοµικής  πειθαρχίας  η  οποία  υπηρετεί  ένα
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µεγάλο στόχο του έθνους αυτήν τη στιγµή, που είναι η ισότιµη
ένταξη στις ευρωπαϊκές διαδικασίες, δηλαδή στην Οικονοµική και
Νοµισµατική 'Ενωση.
Υπάρχει γι'αυτόν το στόχο µία ευρύτατη πολιτική και κοινωνική
συµφωνία και στα πλαίσια αυτά θα πρέπει να δούµε και την
προσπάθεια που καταβάλλεται να επιλυθούν τα ζητήµατα της
Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης µε το συζητούµενο νοµοσχέδιο.
Θέλω να σας πω, επειδή έγινε πολλή συζήτηση για το ποια είναι
τελικά τα ποσά που πρόκειται να εισρεύσουν στη Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση, προκειµένου να χρηµατοδοτήσουν τους κεντρικούς
αυτοτελείς πόρους, ότι τα τελικά ποσά είναι πολύ µεγαλύτερα από
αυτά που είχαν συµφωνηθεί. Και αν κανείς διαβάσει προσεκτικά τον
προϋπολογισµό που έχει κατατεθεί και η συζήτησή του θα αρχίσει
τις επόµενες ηµέρες στην Εθνική Αντιπροσωπεία, θα διαπιστώσει
ότι είναι πράγµατι έτσι.
Υπήρξε µόνο µία διαφοροποίηση από την 'Ενωση Νοµαρχιακών
Αυτοδιοικήσεων, όσον αφορά το φόρο µεταβίβασης ακινήτων, γιατί
υπάρχει µία πρόβλεψη ότι ενδεχοµένως τα έσοδα κατά το 1999 θα
είναι µειωµένα σε σχέση µε το έτος βάσης, που ήταν το 1997.
Το 1997 πράγµατι τα έσοδα από το φόρο αυτό ήταν αυξηµένα,
επειδή επίκειτο η αύξηση των αντικειµενικών αξιών και πολλοί
προσήλθαν για να κάνουν συµβόλαια. 'Ετσι, παρουσιάστηκαν
αυξηµένα τα έσοδα.
Πρέπει να σας πω ότι αυτό παρατηρείται στη χώρα µας κάθε δύο
χρόνια οπωσδήποτε, γιατί αύξηση των αντικειµενικών αξιών
σύµφωνα µε το σύστηµα που υπάρχει, λειτουργεί κάθε δύο χρόνια.
Κατά συνέπεια, την παραµονή του δεύτερου έτους πάντα έχουµε
προσέλευση στα συµβολαιογραφεία για να γίνουν οι πράξεις
µεταβίβασης και εποµένως εισρέουν στα κρατικά ταµεία αυξηµένοι
φόροι. Και εφόσον το ποσοστό του 10% παραµένει σταθερό, όταν
έχουµε αυξηµένη εισροή φόρων, θα έχουµε και αυξηµένη απόδοση
στη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση. Και πρέπει σ'αυτό το σηµείο να
τονίσουµε και µία άλλη σηµαντική παράµετρο του νοµοσχεδίου.
Τα έσοδα που πρόκειται να χρηµατοδοτήσουν τους κεντρικούς
αυτοτελείς πόρους προέρχονται σε ποσοστά επί των
αναγεγραµµένων εσόδων του κρατικού προϋπολογισµού και όχι επί
των αναγραφοµένων δαπανών. Η παρεξήγηση που έχει
δηµιουργηθεί µέχρι στιγµής είναι ότι στο φετινό προϋπολογισµό στις
δαπάνες προς απόδοση για τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση
αναγράφεται το ποσόν των ενενήντα δισεκατοµµυρίων
(90.000.000.000) δραχµών και υπάρχει αµφισβήτηση ότι η τελική
συµφωνία ήταν σαν έτος βάσης τα εκατόν πέντε δισεκατοµύρια
(105.000.000.000) δραχµές. Τι σηµαίνει αυτό; Θα το αποσαφηνίσω.
Τα ενενήντα δισεκατοµµύρια (90.000.000.000) δραχµές, τις
ανελαστικές δαπάνες του τακτικού προϋπολογισµού που αφορούν
δύο κωδικούς. Τις λειτουργικές δαπάνες των Νοµαρχιακών
Αυτοδιοικήσεων και τα βοηθήµατα κοινωνικής πρόνοιας τα οποία
ήταν αναγεγραµµένα µέχρι τώρα ως δαπάνες του τακτικού
προϋπολογισµού και µεταφέρονται ως Κ.Α.Π. στις Νοµαρχιακές
Αυτοδιοικήσεις και οι οποίες δαπάνες κατά το έτος 1998 ανέρχονται
στο ποσόν των ογδόντα τεσσάρων δισεκατοµµυρίων
(84.000.000.000) δραχµών. Για τις αντίστοιχες δαπάνες που τώρα
αναλαµβάνουν την υποχρέωση να πληρώσουν οι Νοµαρχιακές
Αυτοδιοικήσεις, το αντίστοιχο ποσό του 1999 είναι ενενήντα
δισεκατοµµύρια (90.000.000.000) δραχµές. ∆ηλαδή κινείται η
αύξηση αυτή µια µονάδα πάνω από τη µέση αύξηση του
προϋπολογισµού που είναι 4,5%. Η αντίστοιχη αύξηση είναι 5,5%.
Κατά συνέπεια, τα ενενήντα δισεκατοµµύρια (90.000.000.000)
δραχµές καλούνται να καλύψουν αυτές τις δαπάνες που υπόκεινται
στο καθεστώς της δηµοσιονοµικής πειθαρχίας και θα πρέπει η
Κυβέρνηση να το επιβλέψει έτσι ώστε να µη σηµειωθούν αποκλίσεις
οι οποίες δηµιουργούν προβλήµατα στη δηµοσιονοµική πολιτική.
Υπάρχει όµως το τρίτο τµήµα των δηµοσίων επενδύσεων και θα
σας πω πώς υλοποιείται. Αν θα δείτε τη συνολική διατύπωση µε τις
προσθήκες που έχουµε κάνει και µε την ανάγνωση του

προϋπολογισµού για φέτος στο πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων
έχει αναγραφεί το ποσόν των δεκατεσσάρων δισεκατοµµύριων
(14.000.000.000) δραχµών, ως απόδοση προς τις Νοµαρχιακές
Αυτοδιοικήσεις από εθνικούς πόρους για να χρηµατοδοτήσει τις
αντίστοιχες επενδυτικές δαπάνες των Νοµαρχιακών
Αυτοδιοικήσεων.
Κατά συνέπεια, λοιπόν, εδώ υπάρχει ένα επιπλέον ποσόν από τα
ενενήντα δισεκατοµµύρια (90.000.000.000) δραχµές, που είναι άλλα
δεκατέσσερα δισεκατοµµύρια (14.000.000.000) δραχµές και που
αφορούν την περίπτωση των δικών τους επενδύσεων. 'Οµως
πρέπει να συνυπολογίσετε και κάτι άλλο.
Είπα και πριν, ότι οι εισροές προς τους Κ.Α.Π. είναι σε σταθερά
ποσοστά επί των αναγραφοµένων εσόδων. Αν θα δει κανείς τώρα
τον προϋπολογισµό του 1999, θα διαπιστώσει ότι τα αντίστοιχα
ποσοστά στα αναγραφόµενα έσοδα του προϋπολογισµού,
πρόκειται να αποδώσουν 109,8 δισεκατοµµύρια δραχµές, στο τέλος
του 1999. Αυτό σηµαίνει, ότι θα πρέπει στο ποσόν των ενενήντα
δισεκατοµµυρίων (90.000.000.000) δραχµών, να υπολογίσουµε τα
δεκατέσσερα δισεκατοµµύρια (14.000.000.000) δραχµές που είναι
αναγεγραµµένα σε ξεχωριστό κεφάλαιο και κάνουµε τη ρύθµιση, ότι
θα παραµείνουν αναγεγραµµένα στο πρόγραµµα δηµοσίων
επενδύσεων και στη συνέχεια έχουµε προσδοκόµενα έσοδα για
τους Κ.Α.Π. άλλα περίπου είκοσι δισεκατοµµύρια (20.000.000.000)
δραχµές. Αυτή η χρήση πέραν του επιπλέον ποσού ας δούµε τι θα
γίνει. 'Οποιος έχει µελετήσει το νοµοσχέδιο αυτό αντιλαµβάνεται ότι
εδώ έχουµε τη λειτουργία του αποθεµατικού κεφαλαίου
Νοµαρχιακών Αυτοδιοικήσεων, δηλαδή το Α.Κ.Ν.Α. Αυτό το
κεφάλαιο οργανώνει ό,τι επιπλέον έσοδα προκύπτουν από τους
αντίστοιχους φόρους για να χρηµατοδοτήσουν τους κεντρικούς
αυτοτελείς πόρους της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης από το οποίο
το 50% διατίθεται µε κοινές αποφάσεις των Υπουργών Εσωτερικών
και Εθνικής Οικονοµίας στις Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις για
επενδυτικούς σκοπούς. ∆ηλαδή, πάλι για την ΣΑΝΑ-1.
Με βάση ότι έχουµε προσδοκόµενα έσοδα περίπου είκοσι
δισεκατοµµύρια (20.000.000.000) δραχµές, το 50% είναι άλλα δέκα
δισεκατοµµύρια (10.000.000.000) δραχµές, τα οποία θα εισρεύσουν
για τη χρηµατοδότηση των επενδυτικών τους προγραµµάτων στη
ΣΑΝΑ-1, αυτά που χρηµατοδοτούνται από εθνικούς πόρους και
εποµένως η ΣΑΝΑ-1 ανέρχεται για το 1999 στο ποσό των είκοσι
τεσσάρων δισεκατοµµυρίων (24.000.000.000) δραχµών και υπάρχει
και ένα αποθεµατικό για πρώτη φορά στο Α.Κ.Ν.Α. της τάξης των
δέκα δισεκατοµµυρίων (10.000.000.000) δραχµών και το οποίο
αποθεµατικό είναι ένα ισχυρότατο εργαλείο για την οικονοµική
αυτοτέλεια των Νοµαρχιακών Αυτοδιοικήσεων, γιατί θα κληθεί
ενδεχοµένως σε περιόδους υστέρησης εσόδων, να χρηµατοδοτήσει
αυτές τις υστερήσεις. Και όχι µόνον δεν υπάρχει απόκλιση προς την
κατεύθυνση της µείωσης των συµφωνηθέντων εσόδων που θα
πρέπει να εισρεύσουν στις Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις, αλλά
σίγουρα υπάρχει µια αυξηµένη εισροή η οποία οργανώνεται
σύµφωνα µε τη δοµή που έχει το νοµοσχέδιο αυτό.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΚΟΥΡΗΣ: Μια διακοπή µου επιτρέπετε, κύριε
Υπουργέ;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Παρακαλώ.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΚΟΥΡΗΣ: Αυτήν την ερµηνεία που κάνετε ότι τα
ποσοστά των φόρων και των τελών θα αποδίδονται κατ'αυτόν τον
τρόπο που λέτε στη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση, δηλαδή καθαρά,
χωρίς να γίνονται οι αφαιρέσεις που κάνει το Γενικό Λογιστήριο,
από επιστροφές φόρων και από διάφορα άλλα δηµοσιονοµικά
έξοδα, την κάνετε και για την πρωτοβάθµια αυτοδιοίκηση; Γιατί δεν
ισχύει αυτό για την πρωτοβάθµια.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Μη θέτουµε τώρα παράλληλα
ζητήµατα. Εγώ σας λέω µε πολύ σαφείς και καθαρές διατάξεις τι
πρόκειται να συµβεί εδώ.
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Σύµφωνα µε τη δοµή του νοµοσχεδίου, µαζί µε τον πίνακα που
έχουµε των προσδοκόµενων εσόδων από τον προϋπολογισµό, που
έχει καταθέσει το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, τα χρήµατα που
θα εισρεύσουν προς τις Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις είναι ακριβώς
αυτά.
Υπήρξε µία συζήτηση όσον αφορά τα κριτήρια κατανοµής για τους
ΚΑΠ. Εδώ βεβαίως στη χώρα µας υπάρχει ένα έλλειµµα στο θέµα
αυτό. ∆εν έχουµε καταφέρει ακόµα ενώ περίπου κλείνουµε δέκα
χρόνια λειτουργίας και εφαρµογής του ν. 1828/89 να συµφωνήσει
και η ΚΕ∆ΚΕ στα ειδικά κριτήρια κατανοµής αυτών των πόρων
προς την Πρωτοβάθµια Αυτοδιοίκηση και εν πάση περιπτώσει σε τι
ποσοστό συµµετέχει το κάθε ένα από τα κριτήρια αυτά.
Είναι αλήθεια, ότι υπήρξε µία ενδιαφέρουσα πρόταση από το
Συνασπισµό για να διευρυνθούν τα κριτήρια κυρίως µε την έννοια
της οικονοµικής µειονεκτικότητας κλπ. 'Οµως η διατύπωση του
νόµου επιτρέπει αυτό έτσι και αλλιώς. Τα κριτήρια είναι ενδεικτικά.
Η διατύπωση λέει "λαµβάνονται υπόψη ιδίως...".
Αυτό που θα έχει ιδιαίτερη σηµασία είναι η 'Ενωση Νοµαρχιακών
Αυτοδιοικήσεων να προσδιορίσει -γι'αυτό βάλαµε χρόνο εφαρµογής
από την 1-1-2000, επειδή δεν είναι έτοιµοι αυτοί, ούτε εµείς ακόµα-
µε περισσότερη σαφήνεια τα κριτήρια στην κατεύθυνση της
συνοχής, γιατί θα πρέπει και στη χώρα µας να υπάρξουν πολιτικές
συνοχής στο εσωτερικό της. ∆εν είµαστε µόνο χώρα του Στόχου- 1,
όσον αφορά την Ευρωπαϊκή 'Ενωση, πρέπει και στο εσωτερικό της
χώρας να διαµορφώσουµε ή να επιλέξουµε τις περιοχές του
Στόχου-1, δηλαδή της εσωτερικής συνοχής, στις οποίες θα
κατευθύνουµε χρήµατα ανάλογα µε τις ανάγκες τις αναπτυξιακές
που υπάρχουν και όχι ανάλογα µε τον πληθυσµό που έχουν αυτές
οι περιοχές. ∆ιότι η πολιτική αυτή της κατά κεφαλήν απόδοσης στα
επενδυτικά προγράµµατα της αυτοδιοίκησης ουσιαστικά οδηγεί στη
διατήρηση των ανισοτήτων.
Θα πρέπει, λοιπόν, να υπάρξει σε συνεννόηση µε τα όργανα της
ΚΕ∆ΚΕ και της ΕΝΑΕ µία συζήτηση αναλυτική για το πώς θα
πρέπει να κατευθύνουµε από εδώ και πέρα τη χρηµατοδότηση των
κεντρικών αυτοτελών πόρων.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα ∆ηµοκρατία µας κατηγορεί για
δειλά και για άτολµα βήµατα. Θέλω να πω, ότι αυτά τα βήµατα τα
οποία έρχεται εκ των υστέρων να αποδεχθεί, αποδεικνύονται
τολµηρά. 'Οµως εγώ στη συζήτηση αυτή που κάναµε στην Ελληνική
Αντιπροσωπεία θα περίµενα να περιγράψει ή να µπει στον κόπο να
περιγράψει ποια είναι τα δικά της τολµηρά βήµατα, τα οποία
αντιτίθενται ή αντιπαρατίθενται στα δικά µας δειλά. Επειδή ακριβώς
βρισκόµαστε σε µία περίοδο όπου η Νέα ∆ηµοκρατία αρκείται στο
να περιγράφει απλώς γενικές καταστάσεις, χωρίς να µπαίνει στον
κόπο, ακόµα και όταν συζητούµε ειδικές ρυθµίσεις, να εξειδικεύει τις
δικές της πολιτικές, διότι αυτές δεν υπάρχουν, αντιλαµβάνεται
κανείς ότι εδώ δεν πρόκειται για κάποια συγκεκριµένη πρόταση.
Βεβαίως η διαφωνία, η καταψήφιση ενός νοµοσχεδίου µπορεί να
έχει διαφορετικές αφετηρίες. Υπάρχουν απόψεις που µας
κατηγορούν ότι δεν παίρνουµε περισσότερο τολµηρές και
προοδευτικές πρωτοβουλίες. Και εκεί θα µπορούσε κανείς να
συζητήσει για το τι είναι προοδευτικό και τι είναι τολµηρό ή
ενδεχοµένως θα µπορούσε να πει ότι σίγουρα δεν τα καταφέρνουµε
και τόσο καλά στο επίπεδο αυτό.
Η Νέα ∆ηµοκρατία έχει αρνηθεί το σύνολο της διοικητικής
µεταρρύθµισης της χώρας. Και αυτή η διοικητική µεταρρύθµιση δεν
γίνεται από ιδεολογικές µονοµανίες. 'Ολα αυτά συγκροτούνται στην
περιφέρεια, διαµορφώνουµε ισχυρούς θεσµούς στην περιφέρεια για
να εξυπηρετήσουµε κυρίως τον πολίτη. Οι ισχυροί δήµοι του
προγράµµατος "ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ" είναι αυτοί πλέον που
αποτελούν τη βάση αποδοχής και νέων αρµοδιοτήτων και νέων
οικονοµικών πόρων, για να µπορέσουν να εξυπηρετήσουν τους
πολίτες στο χαµηλότερο δυνατό επίπεδο, γιατί η αρχή της
επικουρικότητας είναι αυτή που πρέπει να µας καθοδηγεί.
Η αρχή της επικουρικότητας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι
τίποτα άλλο παρά η άσκηση της διοίκησης από θεσµούς που

βρίσκονται πιο κοντά στον πολίτη. Γι'αυτό, λοιπόν, εµείς λέµε, ότι
όσον αφορά αυτές οι αρµοδιότητες που θέλουµε να ασκηθούν
πρέπει να υπάρχουν και κάποιοι για να τις ασκήσουν.
∆ηµιουργήσαµε την περιφέρεια, για να αποκτήσουν οι
αυτοδιοικήσεις έναν ισχυρό σύµµαχο. Γιατί η αντιπαλότητα ανάµεσα
στην αυτοδιοίκηση και στο κεντρικό κράτος απέβαινε πάντοτε άνιση
υπέρ του κεντρικού κράτους και σε βάρος της αυτοδιοίκησης. Η
περιφέρεια στην οποία συναρθρώνεται η Τοπική Αυτοδιοίκηση,
κυρίως στα πλαίσια του περιφερειακού συµβουλίου, είναι ένας
ισχυρός µοχλός για τη µεταφορά πολιτικής και οικονοµικής εξουσίας
στην περιφέρεια, η οποία θα αποβεί προς όφελος των Ελλήνων
πολιτών. Αυτή, λοιπόν, η συνολική θεσµική µεταρρύθµιση είναι
εκείνη που πιστεύουµε ότι θα οδηγήσει τη χώρα προς τον 21ο
αιώνα και θα δώσει τη δυνατότητα να ενταχθεί ισότιµα στις
ευρωπαϊκές διαδικασίες, έτσι ώστε να µετατραπεί σε ένα πράγµατι
ισχυρό κράτος µε κυρίως αξιοπρεπείς πολίτες.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Παυλόπουλος έχει το λόγο.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν σκόπευα να επιδοθώ σε κανενός
είδους ανασκόπηση σχετικά µε την Τοπική Αυτοδιοίκηση. Σκόπευα
να ασχοληθώ µε το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου και µόνο. Αλλά
επειδή ο κύριος Υφυπουργός έκρινε σκόπιµο να κάνει µια ιστορική
αναδροµή, κυρίως δηµιουργώντας εντυπώσεις και διαστρέφοντας
την πραγµατικότητα, είµαι υποχρεωµένος να ξεκινήσω από το τι
έχει συµβεί έως σήµερα. Και συναρτάται αυτό το πράγµα µε το τι
επιχειρείται αυτήν τη στιγµή και ποιο είναι το πραγµατικό νόηµα του
υπό συζήτηση σχεδίου νόµου, το οποίο, υποτίθεται, φροντίζει για τα
οικονοµικά της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης.
Θα ξεκινήσω αυτήν τη σύντοµη ιστορική αναδροµή παίρνοντας
ορισµένα από τα στοιχεία που εξέθεσε ο κύριος Υφυπουργός. Να
θυµίσω πρώτα -πρώτα στον κύριο Υπουργό ότι όταν το 1975 σ'
αυτήν την Αίθουσα ψηφιζόταν το Σύνταγµα του 1975, τότε το
ΠΑΣΟΚ ως Αντιπολίτευση όχι µόνο δεν έκανε τη διάκριση µεταξύ
προοδευτικών, όπως τις λέει σήµερα, και µη προοδευτικών
διατάξεων -γιατί απ' όσο γνωρίζω ότι το Σύνταγµα όταν ψηφίζεται,
σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις, δεν διακρίνεται σε διατάξεις που
είναι προοδευτικές και µη-αλλά αποχώρησε εντελώς.
Είπε στη συνέχεια ο κύριος Υφυπουργός ότι ορισµένες από τις
διατάξεις που ήταν προοδευτικές και που δεν τις ψήφισε παρόλα
αυτά την εποχή εκείνη, τις υλοποίησε -δεν µ' αρέσει η λέξη, αλλά εν
πάση περιπτώσει τη χρησιµοποιώ- το ΠΑΣΟΚ. Και µεταξύ αυτών
ανέφερε και τις διατάξεις που αφορούν την αποκέντρωση και την
Τοπική Αυτοδιοίκηση.
Εδώ επιτρέψτε µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να δούµε τι
ακριβώς συνέβη µετά το 1981 ως προς τις δύο αυτές συνταγµατικές
διατάξεις. Θα ξεκινήσω πρώτα -πρώτα, µιας και το ξεκίνησε και ο
κύριος Υφυπουργός προηγουµένως, από τις διατάξεις του άρθρου
101 του Συντάγµατος οι οποίες σχετίζονται µε την αποκέντρωση.
Ποιά υπήρξε η συνεισφορά ως σήµερα του κυβερνώντος κόµµατος
στην αποκέντρωση;
Πρώτον, το 1982 κατήργησε το θεσµό του ηµιµόνιµου νοµάρχη, τον
οποίο είχε θεσπίσει η Νέα ∆ηµοκρατία αυτοδεσµευόµενη -γιατί όταν
θεσπίζεις θεσµό ηµιµόνιµου νοµάρχη αυτοδεσµεύεσαι, αφού ο
νοµάρχης έχει θητεία και υπάρχει συγκεκριµένο όργανο που τον
αξιολογεί- και επανέφερε το θεσµό του µετακλητού νοµάρχη.
∆ηλαδή του διορισµένου κοµµατικού οργάνου το οποίο είχε ως
µόνο στόχο να µεταφέρει από το κέντρο στην περιφέρεια τις
κοµµατικές εντολές της Χαριλάου Τρικούπη και βεβαίως των
Υπουργών. ∆ηλαδή µας λέει ο κύριος Υφυπουργός πως απετέλεσε
πρόοδο το γεγονός ότι καταργήθηκε ο θεσµός του οργάνου
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εκείνου, που µε µεγάλη προσπάθεια είχε ξεφύγει από το παρελθόν,
και επανήλθε ένα ακραιφνώς κοµµατικό όργανο, το οποίο
διαιωνίσθηκε ως την ηµέρα που ο πρώτος βαθµός της
αποκέντρωσης ουσιαστικά καταργήθηκε. Αυτό το θεώρησε πρόοδο.
∆ηλαδή την επανεισαγωγή του κοµµατισµού µε νοµάρχες, οι οποίοι
δεν είχαν κανενός είδους άλλο προσόν από το ότι αποτελούσαν
κοµµατικά στελέχη ή ήταν αποτυχηµένοι υποψήφιοι. Αυτό ο κύριος
Υφυπουργός προσπαθεί να το φέρει στη Βουλή των Ελλήνων και
να το εµφανίσει ως πρόοδο και δήθεν προοδευτική εφαρµογή µιας
προοδευτικής διάταξης, όπως είναι κατά τη γνώµη του το άρθρο
101 του Συντάγµατος.
∆εύτερον, πάλι σε επίπεδο αποκέντρωσης. Ουσιαστικά, και το
ξέρουµε, το µέγα "επίτευγµα" αυτής της Κυβέρνησης είναι ότι
είµαστε η µόνη χώρα σε παγκόσµια κλίµακα η οποία έχει δεύτερο
βαθµό αποκέντρωσης, στην περιφέρεια, στερείται όµως πρώτου
βαθµού. Γιατί ουσιαστικά σήµερα, το ξέρετε, πρώτος βαθµός
αποκέντρωσης δεν υπάρχει. Αυτοί οι υπάλληλοι σε επίπεδο
νοµαρχίας που ασκούν κάποιες εντελώς υποβαθµισµένες
αρµοδιότητες δεν συνιστούν αποκέντρωση. Ουσιαστικά ο πρώτος
βαθµός αποκέντρωσης έχει πλήρως αποδυναµωθεί και αυτό
αποτελεί πρόοδο! Το γεγονός ότι είµαστε µια χώρα που πάµε
κατευθείαν σε επίπεδο περιφέρειας -δεν υπάρχει πρώτος βαθµός
αποκέντρωσης- είναι πρόοδος!
Τρίτον, πάλι σε επίπεδο αποκέντρωσης. Ποιος είναι επικεφαλής της
περιφέρειας και έχει κατ' εξοχήν τις αρµοδιότητες οι οποίες
σχετίζονται µε την άσκηση της πολιτικής σε επίπεδο περιφερειακό;
Ο γενικός γραµµατέας περιφέρειας. Και είµαστε εδώ µάρτυρες,
ψηφίσθηκε ένα σχέδιο νόµου, που είναι σήµερα νόµος του κράτους,
και καθορίζει ότι ο γενικός γραµµατέας περιφέρειας είναι µετακλητός
υπάλληλος, διοριζόµενος χωρίς κανένα απολύτως προσόν και
χωρίς θητεία. Είµαστε εδώ όλοι εκείνοι που το είπαµε στον κύριο
Υπουργό -ήταν ο κ. Παπαδόπουλος- να το δεχτούµε αλλά
επιτέλους να βάλουµε µια θητεία, να βάλουµε ορισµένα κριτήρια.
∆εν µπορεί οι αποτυχηµένοι πολιτευτές να γίνονται περιφερειάρχες.
∆εν µπορεί η αποκέντρωση να είναι το γέρας των αποτυχηµένων
πολιτικών και των κοµµατικών στελεχών. Το αρνήθηκε. Γιατί;
∆ηλαδή, είναι αποκέντρωση και είναι προοδευτική εφαρµογή του
άρθρου 101 το να έχουµε τον περιφερειάρχη µετακλητό υπάλληλο;
∆ηλαδή κοµµατικό όργανο, το οποίο δεν τολµάει να κινηθεί στην
κυριολεξία αν δεν εκτελέσει τις εντολές της Χαριλάου Τρικούπη ή
του εκάστοτε Υπουργού και ιδίως του Υπουργού Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης; Είναι αποκέντρωση αυτό;
∆ηλαδή, το γεγονός ότι το κοµµατικό όργανο είναι στην περιφέρεια
και εκτελεί τις κοµµατικές εντολές λέγεται αποκέντρωση;
Αποκέντρωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σηµαίνει βεβαίως
εφαρµογή κυβερνητικής πολιτικής. ∆εν έχει ο περιφερειάρχης, ούτε
το αποκεντρωµένο όργανο κανενός είδους αυτοτέλεια απέναντι
στην κυβερνητική πολιτική. Πρέπει να εκτελεί την κυβερνητική
πολιτική, αλλά στο πλαίσιο της νοµιµότητας. Και η νοµιµότητα είναι
µία. Αυτήν την οποία επιτάσσει το Σύνταγµα και όχι η κοµµατική
σκοπιµότητα. Και γνωρίζετε όλοι πως ασκούνται οι αρµοδιότητες
των περιφερειαρχών. Τις γνωρίσατε και στις πρόσφατες εκλογές.
Υπήρξαν συγκεκριµένες καταγγελίες παρεµβάσεων όλων αυτών
των κυρίων. Αυτό, ο κύριος Υφυπουργός το ονόµασε πρόοδο.
∆ηλαδή, από το 1981 ως σήµερα, την πλήρη κατάργηση του
πρώτου βαθµού αποκέντρωσης, την επαναφορά του κοµµατικού
νοµάρχη ως την πλήρη αποδυνάµωσή του και τη θεσµοθέτηση του
κοµµατικώς εγκαθέτου περιφερειάρχη. Αυτό το λέει πρόοδο και
εφαρµογή των διατάξεων του άρθρου 101 µε προοδευτικό τρόπο.
Τους τον χαρίζουµε. Και αν ως τώρα αντιδράσαµε είναι όχι γιατί δεν
θελήσαµε να συµπράξουµε στην πρόοδο, αλλά γιατί δεν θέλουµε να
θεωρηθούµε συνένοχοι σ' αυτόν τον απαράδεκτο κοµµατισµό, ο
οποίος µάστιζε και µαστίζει αυτόν τον Τόπο. Και δεν είναι δυνατόν
να βαφτίζουµε ως προοδευτισµό την προσπάθεια κοµµατικής
άλωσης στο όνοµα της δηµοκρατίας και στο όνοµα του δήθεν
εκσυγχρονισµού. Εδώ ισχύει ακριβώς αυτό που είχε πει ο

Οδυσσέας Ελύτης στο "'Αξιον Εστί": "Χρόνους πολλούς µετά την
αµαρτία που την είπαν αρετή µέσα στις εκκλησιές και την
ευλόγησαν". Περί αυτού πρόκειται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Αµαρτία είναι η Νοµαρχιακές Αυτοδιοίκηση;
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι πολιτικώς άηθες το να
προσπαθεί κανείς να εµφανίσει τη θεσµοθέτηση του κοµµατισµού
ως προοδευτική εφαρµογή των διατάξεων περί αποκέντρωσης. Και
αυτού του είδους τη φαλκίδευση των διατάξεων του Συντάγµατος
και τη διαστροφή της ίδιας της δηµοκρατικής αρχής, εµείς δεν
πρόκειται να την αποδεχθούµε.
Σε ό,τι αφορά την αυτοδιοίκηση, ας δούµε ποια είναι τα επιτεύγµατα
της Κυβέρνησης.
Ξεκινάω από την πρωτοβάθµια.
Το 1982, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήρθε η Κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ -και θυµάµαι τον αείµνηστο Γιώργο Γεννηµατά, ο οποίος
υπήρξε ο αρχιτέκτονας αυτής της πολιτικής, εγώ δεν του αποδίδω
κακές προθέσεις, αλλά το έχω πει από αυτό το Βήµα και το
ξαναλέω πολλές φορές, δυστυχώς, ο δρόµος για την κόλαση είναι
στρωµένος µε αγαθές προθέσεις και το ξέρετε-και τι έκανε;
Παραχώρησε συλλήβδην στους ΟΤΑ, χωρίς καµία φροντίδα
µεταβολής της υποδοµής, µία σειρά από αρµοδιότητες. Τους πέταξε
στον ωκεανό των αρµοδιοτήτων αυτών και τους είπε "κολυµπήστε".
Τους έδωσε το 1984 -σωστά το είπε ο κύριος Υφυπουργός- τις
αρµοδιότητες, οι οποίες σχετίζονται µε την επιχειρηµατική
δραστηριότητα των ΟΤΑ. Ποια επιχειρηµατική δραστηριότητα,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; 'Οσοι από σας προέρχεστε -και είσθε
αρκετοί- από την Τοπική Αυτοδιοίκηση δεν γνωρίζετε ότι οι
περισσότεροι δήµαρχοι είναι σήµερα υπόλογοι στα ποινικά
δικαστήρια για τα χρέη όλων αυτών των επιχειρήσεων που δεν
µπόρεσαν να λειτουργήσουν γιατί ήταν στηριγµένες πάνω σε
πήλινα πόδια; Αγνοείτε το γεγονός ότι αυτές οι αρµοδιότητες δεν
µπόρεσαν ποτέ να ασκηθούν, γιατί δεν δόθηκαν ποτέ οι οικονοµικοί
πόροι και η υποδοµή που απητούντο; Και είναι ενίσχυση της
Τοπικής Αυτοδιοίκησης η παραχώρηση αρµοδιοτήτων, κυρίως
εκείνων που δεν θέλει να ασκεί το κράτος, γιατί δεν το βολεύει
πολιτικά;
Το αποτέλεσµα είναι ότι καθίσταται αναξιόπιστη η Τοπική
Αυτοδιοίκηση, γιατί δεν µπορεί να τις ασκήσει και αναδεικνύεται η
"θεία χάρις του κράτους". ∆ηλαδή, κατ' αποτέλεσµα, καταλήγουµε
σε µία θεοποίηση του συγκεντρωτισµού και το αποτέλεσµα το
είδατε. Αναγκαστήκατε εσείς οι ίδιοι στο χώρο του ΠΑΣΟΚ να
ψηφίσετε έναν αντιδηµοκρατικό και έναν αναποτελεσµατικό, όπως
θα φανεί, νόµο, το νόµο για τις αναγκαστικές συνενώσεις, που στην
ουσία είναι η οµολογία της ίδιας σας της αποτυχίας. Και τούτο διότι
δεχθήκατε σαφώς ότι: "Αυτή η Αυτοδιοίκηση που φτιάχναµε από το
1982, αυτή η Αυτοδιοίκηση που τόσο ονειρευτήκαµε, δεν απέδωσε".
Γιατί εδώ σ' αυτό το Βήµα ο κύριος Υπουργός είπε "δεν µπορούµε
να προχωρήσουµε µε αυτήν την Αυτοδιοίκηση". Ποιος έφτιαξε
αυτήν την αυτοδιοίκηση; Από το 1982 ως το 1997 εσείς δεν
διαφεντεύατε την Τοπική Αυτοδιοίκηση από πλευράς θεσµικής; Και
όταν εσείς έρχεσθε και λέτε ότι δεν υπάρχει µέλλον µ' αυτούς τους
οργανισµούς, τι οµολογείται µε το γεγονός αυτό; 'Οτι όλη η πολιτική
σας γι' αυτήν την Τοπική Αυτοδιοίκηση δεν απέδωσε.
Από την εποχή του Ελευθερίου Βενιζέλου, από την εποχή του 1912,
όταν ψηφίστηκε ο νόµος ∆ΝΖ/1912 και όταν άρχισε να εφαρµόζεται
το 1914, ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι η Τοπική Αυτοδιοίκηση µε
πολλές δυσκολίες πήγαινε µπρος.
'Οταν  εσείς  ήρθατε  και  την  ρίξατε  στα  βαθιά  νερά  χωρίς  µέσα
και  χωρίς  πόρους,  αναγκαστήκατε  στο  τέλος  να  οµολογήσετε
την  αποτυχία  σας  και  να  προβείτε  σε  αναγκαστικές  συνενώσεις
µε  κριτήρια  καθαρώς  κοµµατικά.  Και  βεβαίως  η  απάντηση  σας
ήρθε  στις  δηµοτικές  εκλογές.  Εκεί  πήρατε  την  απάντηση  από
τον  Ελληνικό  Λαό  σε  ό,τι  αφορά  τον  τρόπο  µε  τον  οποίο
χωροθετήσατε  τις  αναγκαστικές  συνενώσεις.  Γιατί  ο  Ελληνικός
Λαός  σέβεται  πολύ  περισσότερο  από  εσάς
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 -και µιλάω για την κυβερνητική πλειοψηφία- την Τοπική
Αυτοδιοίκηση.
'Οσον αφορά το τι είπαµε εµείς, ή ο κύριος Υφυπουργός θέλησε να
διαστρέψει οτιδήποτε άκουσε ή δεν ήταν εδώ. 'Οχι µόνον ο Κώστας
Καραµανλής δεν είπε ότι αποδέχεται τις αναγκαστικές συνενώσεις,
αλλά επανέλαβε ρητώς -και αν δεν το θυµάται ο κύριος
Υφυπουργός θα του το θυµίσω εγώ- στη Λαµία στις 27
Σεπτεµβρίου ότι η Νέα ∆ηµοκρατία ως Κυβέρνηση θα καταργήσει
τις αναγκαστικές συνενώσεις. Και τούτο είναι προγραµµατική µας
δέσµευση.
Βεβαίως και είναι έτοιµη η σχετική πρόταση νόµου της Νέας
∆ηµοκρατίας. Αλλά και αν την καταθέσουµε αυτήν τη στιγµή τι
νόηµα θα έχει; Να τη φέρουµε εδώ για να συζητάµε µια πρόταση
νόµου που θα την απορρίψει η κυβερνητική πλειοψηφία;
Εµείς θα καταργήσουµε τον ψευδεπίγραφο "ΚΑΠΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ". Αυτό
το λέω για να µη µείνει καµία αµφιβολία για το ποιες είναι οι
προγραµµατικές µας θέσεις. 'Οχι µόνο δεν ενστερνιστήκαµε αυτό το
εξάµβλωµα που δηµιούργησε η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, αλλά αυτό
το εξάµβλωµα, εν ονόµατι της δηµοκρατίας και της λειτουργίας των
τοπικών κοινωνιών, σύµφωνα µε τον προορισµό τους, εµείς θα το
καταργήσουµε.
Σε ό,τι αφορά τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση, βεβαίως η αναδροµή
είναι αναγκαία. Εδώ όµως υπήρξε η πλήρης διαστροφή των
πάντων. Τι είπε ο κύριος Υφυπουργός; Είπε: "Εµείς θεσπίσαµε την
Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση µε το νόµο 1622/1986, , τον οποίο
καταψήφισε η Νέα ∆ηµοκρατία". Βεβαίως τον καταψηφίσαµε γιατί ο
νόµος αυτός ήρθε πρόχειρα και προσχηµατικά στη Βουλή. Και
αποδείχτηκε ότι ήρθε πρόχειρα και προσχηµατικά γιατί επί τρία
χρόνια που κυβέρνησε στη συνέχεια το ΠΑΣΟΚ δεν εφήρµοσε ποτέ
το νόµο αυτό. Γιατί ήταν ένας νόµος τραγελαφικός στην κυριολεξία.
Τον απεµπόλησε η ίδια η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ.
Αντιθέτως, η Νέα ∆ηµοκρατία, ως πλειοψηφούσα δύναµη στην
Κυβέρνηση Ζολώτα, ήρθε εδώ και µαζί µε όλες τις δυνάµεις του
Τόπου ψήφισε το νόµο 1878/1989 για τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση.
Τον ψηφίσαµε όλοι. Και αυτό το νόµο που ψηφίσαµε όλοι- µε αυτήν
την αυξηµένη δηµοκρατική νοµιµοποίηση και παρουσία, αυτό το
νόµο, το 1994, τον κατήργησε.
Το ΠΑΣΟΚ, εάν ήθελε να φανεί προοδευτικό γιατί δεν εφήρµοζε το
νόµο της οικουµενικής κυβέρνησης; Τον κατήργησε. Νόµο, όπως
σας είπα, µε αυξηµένη δηµοκρατική νοµιµοποίηση. Καταργεί το
νόµο αυτό και στη συνέχεια έρχεται και θεσπίζει το νόµο τον οποίο
έκανε εκείνη και τον οποίο βεβαίως και καταψηφίσαµε. Τον
καταψηφίσαµε γιατί ήταν υπαναχώρηση απέναντι σε µία δέσµευση
και σε µία οικουµενική κυβέρνηση. Τον καταψηφίσαµε γιατί ξέραµε
ότι ο νόµος αυτός δεν οδηγεί πουθενά, όπως και δεν οδήγησε. ∆ιότι
αν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο νόµος εκείνος του 1994, ενείχε
πρόοδο και προοπτική δεν θα έχανε τα τέσσερα κρίσιµα πρώτα
χρόνια η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση χωρίς πόρους και δεν θα
ερχόταν σήµερα η Κυβέρνηση εν έτει 1998, στο τέλος, να θεσπίσει
πόρους για τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση.
'Οταν φτιάχνεις θεσµούς τους θωρακίζεις µε τις δυνατότητες να
λειτουργήσουν. ∆εν έρχεσαι πρώτα να φτιάξεις τους θεσµούς και
κατόπιν να καθορίσεις τα οικονοµικά τους και έτσι, όπως θα τα
δούµε στη συνέχεια.
Απ'όλα αυτά τι προκύπτει; 'Οτι µονίµως το ΠΑΣΟΚ, σε ό,τι αφορά
τους θεσµούς, για λόγους εντυπωσιασµού και για λόγους
κοµµατικής άλωσης του θεσµικού πλαισίου µε το οποίο λειτουργεί η
χώρα, έβαζε πρώτα το κάρο και ύστερα τα βόδια.
Τι µας ζητάτε δηλαδή; Να συµπράξουµε σε µια τέτοια πολιτική; Σε
µια πολιτική που τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση αφού την ανήρεσε
δυο φορές στην πορεία της, στη συνέχεια την οδήγησε να µην έχει
αυτήν τη στιγµή πόρους; Αυτή είναι η προϊστορία της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης. Και µην επαίρεσθε γι'αυτήν την προϊστορία, γιατί αν
βρισκόµαστε εδώ από πλευράς Τοπικής Αυτοδιοίκησης, είναι από
εκείνους τους πειραµατισµούς που ξεκίνησαν το 1982 -εγώ να το
αναγνωρίσω- µε αγαθές προθέσεις, αλλά που κατέληξαν το 1998
σε µία προσπάθεια άλωσης της Τοπικής Αυτοδιοίκησης.

Τι λέει αυτό το σχέδιο νόµου, το οποίο έχουµε προ οφθαλµών και το
οποίο -το δηλώνω ευθύς- εµείς το καταψηφίζουµε; Είναι προς τη
γνωστή µίζερη κατεύθυνση: "Ε, δεν επιτρέπουµε µια µικρή πρόοδο;
Ψηφίστέ την επιτέλους".
Εσείς µας καλείτε µονίµως -και φάνηκε και από άλλες ενέργειες- µε
µικρά-µικρά βήµατα που νοµίζετε ότι κάνετε, να συµπράξουµε προς
αυτήν την κατεύθυνση, για να ευλογήσουµε την πολιτική σας. Μα η
πολιτική και οι τοµές στην Τοπική Αυτοδιοίκηση δεν γίνονται µε
ασήµαντα βήµατα. Γίνονται µε µεγάλες προσπάθειες, για τις οποίες
είµαστε έτοιµοι να συµπράξουµε. Αλλά δεν γίνονται µε ένα βήµα
µπρος και δύο βήµατα πίσω. Γιατί αυτό το σχέδιο νόµου είναι ένα
βήµα µπρος και δύο βήµατα πίσω και θα δούµε το γιατί.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκαθαρίζω ευθύς εξ αρχής ότι και
µόνο το γεγονός πως τεσσεράµισι χρόνια µετά τη λειτουργία της
Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης, όπως την ξέρουµε σήµερα, έρχεται η
Κυβέρνηση να φέρει νόµο για τα οικονοµικά της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης αποδεικνύει ότι όλο αυτό το χρονικό διάστηµα δεν
υπήρχε οικονοµική υποδοµή. Αυτό είναι το ένα.
∆εύτερον, άραγε αυτό οδηγεί προς την κατεύθυνση της προόδου;
'Οχι, κύριοι συνάδελφοι. 'Οχι µόνο δεν είναι πρόοδος, είναι
οπισθοδρόµηση. Και αυτό φαίνεται από το γεγονός ότι το ΠΑ.ΣΟ.Κ.
δεν έχει κανένα σκοπό να ενισχύσει πια την Τοπική Αυτοδιοίκηση.
'Οσο καιρό του ήταν χρήσιµη, το προσπάθησε. Στην αρχή ίσως µε
καλές προθέσεις -το είπα- αργότερα το έκανε υποκριτικά.
Μετά τις νοµαρχιακές και δηµοτικές εκλογές, όπου αποδείχθηκε
πλέον ότι η Τοπική Αυτοδιοίκηση δεν µπορεί να αποτελέσει το
δεκανίκι µιας πολιτικής κεντρικής κυβέρνησης, είναι φανερό ότι η
Κυβέρνηση δεν ενδιαφέρεται. Και αυτό αποδεικνύει το υπό
συζήτηση σχέδιο νόµου. Το οποίο όχι µόνο είναι πολιτικώς
απαράδεκτο, αλλά είναι και έξω από τη λογική του άρθρου 102 του
Συντάγµατος, που ορίζει ότι το κράτος µεριµνά για τα οικονοµικά
της Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Μόνο µέριµνα δε συνιστά το
νοµοσχέδιο αυτό.
Και να γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Ας πάρουµε µερικά
παραδείγµατα. Ποια είναι η ουσία του; Η ουσία αυτού του σχεδίου
νόµου είναι ότι υπάρχουν, δήθεν, κεντρικοί αυτοτελείς πόροι από τη
µία πλευρά -δεν µιλάω για τους εκτάκτους, αν το διαβάσετε είναι για
γέλια η κατάσταση, µου θυµίζει τα καταστατικά των ιδρυµάτων που
λένε ότι αυτοί και αυτοί είναι οι πόροι τους και από εκεί και κάτω και
ό,τι άλλο ήθελε προκύψει- και από την άλλη η έκτακτη επιχορήγηση
από τον προϋπολογισµό.
Ας δούµε, µε βάση τα όσα συµβαίνουν σήµερα, ποια είναι η ουσία.
Πόσο κόστισε η Τοπική Αυτοδιοίκηση από πλευράς λειτουργίας ως
σήµερα, το χρόνο που λήγει; Επτακόσια ογδόντα έξι
δισεκατοµµύρια (786.000.000.000) δραχµές. Τόσα ήταν τα έξοδα,
τα οποία είχε για το σύνολο των δαπανών της η Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση. Από αυτά τα επτακόσια ογδόντα έξι δισεκατοµµύρια
(786.000.000.000) δραχµές τα τετρακόσια δισεκατοµµύρια
(400.000.000.000) δραχµές αφορούν µισθοδοσία και νοσήλεια.
Αυτά τα ανέλαβε η Κυβέρνηση από εδώ και στο εξής.
Πρώτον, το ότι τα αναλαµβάνει αυτά τα πράγµατα η Κυβέρνηση
πάνω της σηµαίνει κάτι το οποίο είναι απλό. 'Οτι, δηλαδή, δεν
εµπιστεύεται τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση για να τα χειρισθεί, τα
παίρνει εκείνη.
Μπορεί να µου αντιτάξει η Κυβέρνηση: Μα, αµφιβάλλετε ότι µε τον
τρόπο αυτό εξασφαλίζεται η µισθοδοσία; Βεβαίως, να εξασφαλισθεί
η µισθοδοσία. Γιατί δεν εµπιστεύεται όµως, τα χρήµατα αυτά στη
Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση και θεωρεί ότι εκείνη είναι καλύτερος
διαχειριστής προς αυτήν την κατεύθυνση;
Από εκεί και πέρα, µένουν τα λοιπά δισεκατοµµύρια, τα οποία
κατανέµονται ως εξής:
Σε ό,τι αφορά τα θέµατα των λειτουργικών δαπανών: Οι
λειτουργικές δαπάνες, σύµφωνα µε τα όσα έχουµε σήµερα, είναι
εκατόν πέντε δισεκατοµµύρια (105.000.000.000) δραχµές.
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Αυτές οι λειτουργικές δαπάνες θα καλυφθούν από τους κεντρικούς
αυτοτελείς πόρους. ∆ηλαδή, εκατόν πέντε δισεκατοµµύρια
(105.000.000.000) δραχµές πρέπει να πάρει από τους κεντρικούς
αυτοτελείς πόρους η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση.
Το τι συµβαίνει µε τους κεντρικούς αυτοτελείς πόρους θα το δείτε
ως ακολούθως. Το έφερε σαν δείγµα προόδου και αυτό ο κύριος
Υπουργός.
Λέει η παράγραφος 3 του άρθρου 2 ότι αν τα ετήσια έσοδα από
τους κεντρικούς αυτοτελείς πόρους υπερβαίνουν τις αντίστοιχες
ετήσιες δαπάνες η διαφορά διατίθεται για το σχηµατισµό Ειδικού
Αποθεµατικού Κεφαλαίου, το οποίο µετά κατανέµεται από την
κεντρική εξουσία, δηλαδή από την Κυβέρνηση µε κοινές υπουργικές
αποφάσεις. ∆ηλαδή, τι συµβαίνει;
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως του
χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
Θα χρειασθώ δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
'Οταν έχει περίσσευµα τότε πάει στο αποθεµατικό για το οποίο και
πάλι δεν εµπιστεύεται η Κυβέρνηση τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση.
∆ηµιουργείται αποθεµατικό, πάει στο Ταµείο Παρακαταθηκών και
∆ανείων και είναι η Κυβέρνηση εκείνη που το καθορίζει. ∆ηλαδή,
από τα επτακόσια ογδόντα δισεκατοµµύρια (780.000.000.000)
δραχµές, που σας ανέφερα προηγουµένως -τα τετρακόσια
δισεκατοµµύρια (400.000.000.000) δραχµές ούτως ή άλλως τα
διαχειρίζεται η Κυβέρνηση από εδώ και πέρα, γιατί εκείνη θα
καθορίζει την τύχη τους - τα εκατόν πέντε δισεκατοµµύρια
(105.000.000.000) δραχµές ναι µεν είναι κεντρικοί αυτοτελείς πόροι
αν αποδώσουν -θα το δούµε στην πορεία και στην κατ' άρθρον
συζήτηση- κατά το υπερβάλλον δεν είναι αρµόδια η Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση. ∆εν είναι ώριµη να το διαχειρισθεί. Αποµένουν από
εκεί και πέρα περίπου διακόσια ογδόντα δισεκατοµµύρια
(280.000.000.000). Τι είναι αυτό; Είναι η επιχορήγηση από τον
τακτικό προϋπολογισµό.
Αυτή η επιχορήγηση από τον τακτικό προϋπολογισµό, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζετε ότι στην ουσία είναι και πάλι έλεγχος
απο την κεντρική εξουσία, η οποία τα δίνει, όπως ακριβώς εκείνη
επιθυµεί.
Αντιλαµβάνεστε ότι, όταν µιλάµε για το σύνολο των εσόδων που
είναι απαραίτητα για να λειτουργήσει η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση,
ουσιαστικά η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση έχει ένα ελάχιστο κοµµάτι,
περίπου εκατόν πέντε δισεκατοµµύρια (105.000.000.000) δραχµές.
Είναι δε χαρακτηριστικό -και φαίνεται αυτό το πράγµα- ότι µε τον
τρόπο αυτόν καταδεικνύεται ότι κανενός είδους εµπιστοσύνη δεν
υπάρχει πλέον από την Κυβέρνηση προς τη Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση. Αυτή είναι η ουσία αυτού του νοµοσχεδίου που
έχουµε προ οφθαλµών. 'Επρεπε να ρυθµίσει ορισµένα οικονοµικά
θέµατα, γιατί δεν πήγαινε άλλο το πράγµα. Τα ρυθµίζει όµως µε
τρόπο, ώστε η κεντρική εξουσία να είναι εκείνη η οποία στο µέλλον
θα έχει το λύειν και δεσµείν πάνω στη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση.
∆ηλαδή θα ποδηγετείται η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση εφεξής, για
οτιδήποτε συµβαίνει σε σχέση µε τα οικονοµικά της.
Πώς να γίνει διαφορετικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Απέδειξε η
Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση από το 1994 και µετά, ότι δεν υπήρξε το
χαϊδεµένο παιδί του ΠΑ.ΣΟ.Κ. Αντέδρασαν οι εκλεγµένοι νοµάρχες,
δεν µπόρεσε να ποδηγετήσει τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση η
Κυβέρνηση. Και τώρα αντιλαµβάνεται ότι δεν της είναι ιδιαιτέρως
χρήσιµη. Από εκεί και πέρα, για ποιο λόγο να την ενισχύσει;
Αν ουσιαστικά θέλαµε µία Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση αυτοδύναµη,
αυτό το νοµοσχέδιο έπρεπε να είναι εντελώς διαφορετικό. 'Επρεπε
οι κεντρικοί αυτοτελείς πόροι να αποτελούν την ραχοκοκκαλιά της
οικονοµικής τους αυτοδυναµίας και τη δυνατότητα να διαχειρίζονται,
όπως πρέπει, τα σχετικά κονδύλια, µε έλεγχο οπωσδήποτε και
βεβαίως κατασταλτικό έλεγχο νοµιµότητας, για να εξασφαλίζεται η
διαφάνεια.
Εδώ όµως τι λέτε; Λέτε "δεν τους εµπιστεύοµαι, εγώ θα τους
καθορίσω πώς θα λειτουργήσουν". Αυτή είναι η βασική µας
διαφορά πολιτικής. Εσείς δεν τους εµπιστεύεστε και τους τα δίνετε

µέσω της κεντρικής εξουσίας. Εµείς θα τους εµπιστευόµαστε, αλλά
θα είχαµε βάλει τη δαµόκλειο σπάθη του νόµου. Εκείνη που θα τους
επέτρεπε να διαχειρίζονται τα χρήµατα κάτω από έλεγχο και
διαφάνεια.
Αυτή είναι η βασική διαφορά νοοτροπίας που διαπνέει τις δύο
παρατάξεις: Εκείνη που κυβερνά σήµερα, εκείνη που θα κυβερνήσει
αύριο. Και εκείνη που αυτά που είπα σήµερα- που δεν είναι φυσικά
δικές µου θέσεις αλλά της παράταξης της οποίας εκπροσωπώ- ως
Κυβέρνηση θα τα κάνει πράξη. Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΠΑ.ΣΟ.Κ. κ. Τζανής έχει το λόγο.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, οµολογώ ότι έχω
περιέλθει σε σύγχυση, διότι ένα κόµµα που επαγγέλλεται- θα
µπορούσα να πω τη λέξη ονειρεύεται πρόωρα- την επάνοδό του
στην εξουσία και την εφαρµογή ενός συγκεκριµένου προγράµµατος
στο χώρο της Τοπικής Αυτοδιοίκησης και της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης δεν εµφανίστηκε µε ενιαία θέση σήµερα στη Βουλή.
Θέλω να σας θυµίσω τις αντιτιθέµενες -και αυτό θα µπορούσα να το
δεχθώ σαν στοιχείο δηµοκρατίας, αν δεν ενείχε σύγχυση-
τοποθετήσεις συναδέλφων της Νέας ∆ηµοκρατίας. Θα είµαι εντελώς
σαφής.
Υπήρξαν συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας που διαµαρτυρήθηκαν
ότι η εφαρµοζόµενη πολιτική της Κυβέρνησης, στο χώρο της
Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης στερεί από τη Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση αρµοδιότητες, όπως για παράδειγµα η αντιµετώπιση
της ανεργίας -ελέχθη χαρακτηριστικά από τον κ. Βεζδρεβάνη και
από τον συνάδελφο κ. Πολύζο από την Πιερία- στερεί από τη
Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση τη δυνατότητα της χάραξης στρατηγικής
για την ανάπτυξη του νοµού της, στερεί από τη Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση, µε βάση τουλάχιστον τις µοµφές των συναδέλφων
αυτών, αρµοδιότητες καθαρά κρατικού χαρακτήρα.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΚΟΥΡΗΣ: ∆εν είναι ψέµατα αυτό.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Από την άλλη µεριά υπήρξε η τοποθέτηση
άλλων συναδέλφων της Νέας ∆ηµοκρατίας, όπως για παράδειγµα
του κ.Παπαδηµόπουλου, ο οποίος ούτε λίγο ούτε πολύ είπε
"διαλύσατε το κράτος, κακώς δώσατε ό,τι δώσατε στη Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση, έχουµε πλέον µία σύγχυση εξουσιών,
υποβαθµίστηκε ο ρόλος της κεντρικής διοίκησης, υποβαθµίστηκε ο
ρόλος των Βουλευτών".
Αυτά, όπως αντιλαµβάνεστε, δεν χωρούν στο ίδιο σακί και τα δύο.
Πρέπει να ξεκαθαρίσετε µέσα σας, ποια είναι η φιλοσοφία σας για
την Τοπική και για τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση.
Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να ρωτήσω, επειδή ήµασταν εδώ
στη Βουλή και του 1993-1996, αν η σηµερινή ηγεσία της Νέας
∆ηµοκρατίας συµµερίζεται τις απόψεις, τις θέσεις και τις δεσµεύσεις,
της τότε ηγεσίας της Νέας ∆ηµοκρατίας, όπως τότε εκφράστηκαν,
ότι όταν η Νέα ∆ηµοκρατία- οψέποτε- γίνει κυβέρνηση θα
καταργήσει το θεσµό της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης.
Εξακολουθεί να ισχύει αυτή η δέσµευσή σας που είναι πολιτική
δέσµευση;
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝ∆ΑΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: Εξηγήστε µας τις
δεσµεύσεις.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Κύριε Ζαφειρόπουλε, εφαρµόζουµε ένα
θεσµό. ∆εν ισχυριστήκαµε ποτέ ότι πέτυχε το άριστο των
προσδοκιών µας. Ούτε το είπαµε ποτέ ούτε θα το πούµε.
Εσείς,  όµως,  µπορείτε  να  πείτε  µπροστά  στον  ελληνικό  λαό
ποιές  οι  θέσεις  και  οι  προτάσεις  σας  για  το  χώρο  της  Τοπικής
Αυτοδιοίκησης;  Τολµώ  να  πω,  αγαπητοί  συνάδελφοι,  ότι  µιλάτε
για  ένα  χώρο  που  δεν  τον  ξέρετε.  Μιλάτε  για  ένα  χώρο  που
δεν  τον  αγαπάτε  και  δεν  τον  αγαπάτε  γιατί  είσθε  το  κόµµα
που  κατ'  αρχήν  εκφράζεται  από  κεντρικοδιοικητικές  αντιλήψεις.
Είσθε  ένα  πολιτικό  κόµµα,  που  όποτε  κυβέρνησε,  ό,τι  έχτιζε  η
δική  µας  κυβέρνηση  στο  χώρο  της  αυτοδιοίκησης,  το
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γκρεµίζατε. Θέλετε να σας το θυµίσω; Θέλετε να σας θυµίσω ποια
είναι τα πεπραγµένα σας;
Αναφέρθηκε ο κ. Παυλόπουλος -και οµολογώ ότι πραγµατικά
χρειάζεται δικηγορική, νοµική και πολιτική δεξιοτεχνία, για να το
κάνει κανείς αυτό- στα οικονοµικά της Τοπικής Αυτοδιοίκησης.
Θέλετε να φέρουµε, κύριε Παυλόπουλε, το χάρτη των οικονοµικών
της Τ.Α. µέχρι το '81, για να τα συγκρίνουµε µε αυτά του '82 και
µετά; Θέλετε να δούµε πόσα χρήµατα προέρχονται από το
πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων για την Τοπική Αυτοδιοίκηση
µέχρι το '81 και πόσα από το '82 και µετά; Πάνω σ' αυτά συζητάµε
ό,τι ώρα θέλετε και εκεί θα φανεί ποιος είναι αυτός που έχει
ευαισθησίες απέναντι στην Τοπική Αυτοδιοίκηση και ποιος είναι
αυτός που διακατέχεται από γνήσιες αποκεντρωτικές αντιλήψεις.
Μην προσπαθήσετε να πείσετε γιατί ούτε τον εαυτό σας, µπορείτε
να πείσετε.
Πανηγυρίζατε για την πρόσφατη επιτυχία σας στις δηµοτικές και
νοµαρχιακές εκλογές. Θέλω να σας θυµίσω, ότι το πολιτικό τοπίο
και το τοπίο των συνεργασιών σας δεν σας δίνει αυτό το δικαίωµα.
'Οπου κατακτήσατε νίκες, δεν τις κατακτήσατε µόνοι σας, τις
κατακτήσατε και µε το ΚΚΕ µαζί και ένας Θεός ξέρει πώς θα τα
ξεµπερδέψετε τώρα.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Είπα ότι αποδοκιµαστήκατε.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: 'Ενας Θεός ξέρει, τώρα που θα κληθείτε να
διοικήσετε τους δήµους και τις νοµαρχίες, ποιες πολιτικές
φιλοσοφίες θα επικρατήσουν και ποια πολιτική θα κυριαρχήσει.
Αυτή που θέλει την κατάργηση της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης,
αυτή που θέλει την αποκέντρωση, όπως τουλάχιστον ισχυρίζεται το
ΚΚΕ; Στους δήµους τι πρόγραµµα θα εφαρµόσετε; Θα εφαρµόσετε
την ιδιωτικοποίηση της καθαριότητας ή την κρατική αντίληψη περί
καθαριότητας;
Για πείτε µας αλήθεια το πρόγραµµά σας για την Τοπική
Αυτοδιοίκηση την τετραετία που έρχεται -όπου πετύχατε ό,τι
πετύχατε- πού επικεντρώνεται και πού προσανατολίζεται.
Ακούστηκαν επίσης, αγαπητοί συνάδελφοι, και άλλα πολλά και
πραγµατικά αντιφατικά. Για παράδειγµα ο κ. Παυλόπουλος είπε:
Ξέρετε µετά την ήττα σας στις δηµοτικές και νοµαρχιακές εκλογές
φέρατε ένα νοµοσχέδιο, µε το οποίο προσπαθείτε να περιορίσετε -
κάπως έτσι το είπε ο κ. Παυλόπουλος- το ρόλο και την παρουσία
της Τοπικής και της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης. Νοµίζω ότι ξέρετε
πολύ καλά, ότι αυτό το νοµοσχέδιο έχει κατατεθεί στις 29 Ιουλίου
του 1998.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: ∆ύο µήνες πριν από τις εκλογές.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Ναι, βεβαίως και πιστεύω, ότι ούτε εσείς το
περιµένατε. 'Αλλωστε πανηγυρίζατε για πράγµατα που δεν
περιµένατε. Αυτό πετύχατε.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: 'Εκανε στροφή στη ∆ιεθνή 'Εκθεση
Θεσσαλονίκης ο κύριος Πρωθυπουργός.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Ας µην ετεροχρονίζουµε τις προθέσεις, δεν
είναι δίκαιο. Εγώ περιµένω την απάντησή σας, τι θα κάνετε µε τη
Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση. Είναι γραµµένη στα Πρακτικά η
δέσµευσή σας ότι θα την καταργήσετε. Θα το κάνετε;
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ποιο, τη νοµαρχιακή;
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Είναι γραµµένο στα Πρακτικά της Βουλής,
κατά τη συζήτηση του νόµου 2190, ότι θα τον καταργήσετε, όταν
γίνετε κυβέρνηση. Θα το κάνετε;
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΚΟΥΡΗΣ: Τον 2190;
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Βεβαίως, είναι η δήλωση του κ. Σιούφα, ως
κυβερνητικού σας εκπροσώπου, ότι είναι ο "νόµος της κολάσεως"
και ότι όταν γίνετε κυβέρνηση θα τον καταργήσετε. Πείτε µου,
λοιπόν, θα τον καταργήσετε όταν γίνετε κυβέρνηση; Είναι ευκαιρία
να πούµε κάποια πράγµατα.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Θα σας τα πει µετά ο κ. Κουρής.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Παρακαλώ, µη διακόπτετε.
Απαντήστε όταν έρθει η σειρά σας.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Πείτε µας, µια και λέτε, ότι θα καταργήσετε
τον "ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ", τι θα φέρετε; Πείτε µας ποιος είναι ο νέος
διοικητικός χάρτης της χώρας. Είσθε κόµµα εξουσίας, οφείλετε να
τα πείτε.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Τα έχουµε πει, αλλά θα τα πούµε
και µετά.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Λέω, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι µε
τέτοιες θολές πολιτικές συµπεριφορές ούτε τον τόπο υπηρετούµε,
ούτε τελικά µακροπρόθεσµα κερδίζουµε. Αντίθετα θα τα βρείτε
µπροστά σας πολύ σύντοµα όλα αυτά.
Οφείλω επίσης κάποιες απαντήσεις -και θα µπω στη συνέχεια,
κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντοµα στο νοµοσχέδιο- διότι είναι δέκα
άρθρα πολύ απλά, που µιλούν για τα χρήµατα της αυτοδιοίκησης -
οι τακτικοί και οι έκτακτοι πόροι είναι αυτοί- από εκεί θα τα
παίρνουµε, έτσι θα τα δίνουµε κλπ. Πρέπει να πούµε ότι το
νοµοσχέδιο που σήµερα συζητούµε, είναι προϊόν διαρκούς και
εποικοδοµητικού διαλόγου της Κυβέρνησης µε την Ε.Ν.Α.Ε. Αυτό
γιατί δεν αναδείχθηκε όση ώρα µιλάµε; Είναι η 'Ενωση
Νοµαρχιακών Αυτοδιοικήσεων της χώρας, που συζήτησε µε την
Κυβέρνηση, διότι πολλές φορές µας κατηγορείτε για έλλειψη
διαλόγου. Ποια άλλη απόδειξη θέλετε ότι η Κυβέρνηση συζητάει
πριν νοµοθετήσει;
Συζήτησε, λοιπόν, η ΕΝΑΕ µε την Κυβέρνηση και κατέληξε σε δέκα
διατάξεις. Αυτοί είναι οι πόροι, έτσι θα τους µοιράζουµε, αυτός είναι
ο ρόλος και η οικονοµική σχέση του κράτους µε τη Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση.
Θέλω όµως και εγώ να κάνω µία παρατήρηση προς την
Κυβέρνηση, την οποία είτε σήµερα είτε στο µέλλον, πρέπει να τη
λάβει υπόψη. Αφορά την κατανοµή των Κεντρικών Αυτοτελών
Πόρων. Πολύ καλά είναι τα κριτήρια και πραγµατικά είναι κριτήρια
που προσπαθούν -µιλάω για τα κριτήρια του άρθρου 2- και να
κάνουν την κατανοµή µε όσο πιο δίκαιο τρόπο.'Οµως δεν µπορεί να
είναι έξω από τα κριτήρια ο χαρακτήρας µιας περιοχής ως
προβληµατικής.'Ενα βασικό κριτήριο, που πρέπει να το έχετε
υπόψη είναι αυτό το οποίο εµπεριέχεται στην κοινή υπουργική
απόφαση των Υφυπουργών Ανάπτυξης και Εθνικής Οικονοµίας.
Εκεί καθορίζονται οι περιοχές, αφού προηγουµένως έχει προηγηθεί
µελέτη, που χαρακτηρίζονται ως φθίνουσες. Βεβαίως, η έννοια
"φθίνουσες περιοχές" δεν περιλαµβάνεται στο τελευταίο νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας. Είναι όµως µια πραγµατική
έννοια, που εµπεριέχεται στην κοινή υπουργική απόφαση. Αυτές τις
περιοχές δεν µπορούµε να τις δούµε µε το ίδιο µάτι -να µε
συγχωρέσουν τώρα οι συνάδελφοι των µη προβληµατικών
περιοχών- µε τη ∆ωδεκάνησο. ∆ηλαδή δεν µπορεί να ταυτίζεται µια
περιοχή της οποίας κλείνουν οι βιοµηχανίες -και όπου η
Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση έχει να αντιµετωπίσει αυξηµένα
προβλήµατα- µε περιοχές, οι οποίες δεν έχουν το ίδιο πρόβληµα.
Μια παρένθεση µε την παράκληση αυτό να ληφθεί υπόψη, όποτε
µπορεί να ληφθεί.
Είπαν οι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, για ποδηγέτηση της
Κυβέρνησης στη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση. Ειλικρινά, θα ήθελα να
ξέρω εάν γνωρίζετε τι έχει συντελεστεί τα τέσσερα χρόνια που
πέρασαν, µέσα στο χώρο της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης. Εάν
γνωρίζετε για τη δηµιουργία γραφείων βιοµηχανικής αλλαγής στις
Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις. Εάν γνωρίζετε για το έργο που έχουν
να επιδείξουν, τα κέντρα επαγγελµατικής κατάρτισης των
νοµαρχιών. Εάν γνωρίζετε για τη γενικότερη παρουσία του κάθε
νοµού σε διεθνείς χώρους, στον τοµέα του τουρισµού, στον τοµέα
της βιοµηχανίας, αν αυτά τα γνωρίζετε πριν απορρίψετε συνολικά
το θεσµό.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΚΟΥΡΗΣ: ∆εν τα απορρίπτουµε.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Σας είπα, κύριε Κουρή, την προσωπική σας
άποψη µην τη συγχέετε µε την πολιτική δέσµευση του κόµµατός
σας. Εγώ περιµένω απάντηση εκεί.
Θέλω  να  οµολογήσω,  αγαπητοί  συνάδελφοι,  ότι  περίµενα  ότι  η
ρύθµιση  αυτού  του  νοµοσχεδίου  θα  αποτελούσε  για  όλους  µας
την  αφορµή  ενός  βαθύτατου  προβληµατισµού,  ώστε  εκ  του
ελάσσονος  να  οδηγηθούµε  στο  µείζον.  Μέχρι  τώρα  οµολογώ
ότι  εάν  εξαιρέσει  κανείς  την  τοποθέτηση  του  κ.  Καλαφάτη  και
αναφέροµαι  σε  αυτήν,  η  οποία  διακατέχεται  από  µία  διάθεση
προβληµατισµού  και  φιλοσοφικής  αντιµετώπισης  του  θέµατος
της  Νοµαρχιακής  Αυτοδιοίκησης  και  κατ'επέκταση  της  ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης,  ότι  κανείς  άλλος  δεν  θέλησε  να  αγγίξει  αυτό  το
θέµα.  Παρασυρθήκαµε  από  τη  γνωστή  τακτική
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των µικροκοµµατικών αντιπαραθέσεων και αγνοούµε ένα και βασικό
πράγµα. Εδώ µιλάµε για το µεγάλο ασθενή της χώρας. Μιλάµε για
τη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση, µέρος της οποίας είναι και η Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση. Εσείς τι περιµένατε δηλαδή, στα τέσσερα χρόνια που
πέρασαν, η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση να είναι κάτι άλλο έξω,
τελείως διαφορετικό και τελείως αλλιώτικο από αυτό που αποτελεί
σήµερα η ∆ηµόσια ∆ιοίκηση στη χώρα µας; Μπορεί οι προθέσεις
µας να ήταν οι καλύτερες, αλλά ξέρουµε ότι µε ένα συγκεκριµένο
υλικό θα εφαρµόσουµε τους θεσµούς. Και αν σήµερα οι προσδοκίες
δεν υλοποιούνται στο σύνολό τους, αυτό δεν σηµαίνει ότι πρέπει να
καταργήσουµε το θεσµό ή να τον αµφισβητήσουµε ή να τον
απορρίψουµε.
Θεωρώ ότι θα αδικήσουµε τους εαυτούς µας, εάν περιοριστούµε
µόνο στις διατάξεις του νοµοσχεδίου, που άλλωστε είναι απλές.
Είπε ο κ. Παυλόπουλος ότι είναι περιορισµένοι οι πόροι της
Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης. Αγαπητέ µου, κύριε Παυλόπουλε, θα
µου επιτρέψετε να πω, ότι κάποιο λάθος κάνετε, σε ό,τι αφορά
τουλάχιστον τους θεσµοθετηµένους πόρους της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης για τα συγχρηµατοδοτούµενα έργα. Αυτοί οι πόροι
από ογδόντα δισεκατοµµύρια (80.000.000.000) δραχµές γίνονται
εκατόν οκτώ δισεκατοµµύρια (108.000.000.000) δραχµές. Είναι
απλά τα νούµερα.'Εχουµε µία αύξηση είκοσι οκτώ δισεκατοµµύρια
(28.000.000.000) δραχµές σε αυτό το αντικείµενο της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης.'Ολοι οι άλλοι πόροι παραµένουν σταθεροί.
Αλλά δεν θα µπω σε νούµερα. Ο Υπουργός είπε πολλά. Θα
επαναλάβω και πάλι ότι µεγάλη σύγχυση παρατηρείται όταν
συζητάµε για θέµατα της Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Για µας
τουλάχιστον που έχουµε περάσει από την Τοπική Αυτοδιοίκηση
είναι κατανοητό αυτό, γιατί αυτή η σύγκρουση Τοπικής
Αυτοδιοίκησης και κεντρικής διοίκησης είναι και διαχρονική και
διατοπική, δεν είναι µόνο φαινόµενο της χώρας. Η σύγκρουση αυτή
παρατηρείται σε όλα τα µήκη, και τα πλάτη της Ευρώπης και σε
όλες τις εποχές. Το κράτος δεν θέλει να δώσει αρµοδιότητες, του
κακοφαίνεται να δώσει αρµοδιότητες. Η Τοπική Αυτοδιοίκηση
ζητάει.
Είπαν λοιπόν, πολλοί συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, να
περιορίσουµε την Τοπική Αυτοδιοίκηση στην καθαριότητά της -το
είπε ο κ. Παπαδηµόπουλος- στο νερό, στο φως και αν τα πετύχει
αυτά ένας δήµαρχος, τα πέτυχε όλα. Και για µας Τοπική
Αυτοδιοίκηση δεν είναι αυτό.
H Τοπική Αυτοδιοίκηση για µας είναι το βασικό κύτταρο της
δηµοκρατίας, είναι το κύτταρο της ανάπτυξης, είναι ο τρόπος
επαφής του πολίτη µε την εξουσία. Εκεί ο πολίτης αισθάνεται την
επαφή του µε την εξουσία. ∆εν την αισθάνεται ούτε σε σχέση µε την
κεντρική διοίκηση ούτε σε σχέση µε τους Βουλευτές του, οι οποίοι,
να το ξεκαθαρίσουµε, δεν είναι εκτελεστική εξουσία, δεν είναι
διοικητική εξουσία οι Βουλευτές. Γι' αυτό και επαναλαµβάνω ότι
αυτη η ιδεολογικοπολιτική σας σύγχυση ζητάει επειγόντως
διευκρίνιση διότι και εµάς µπερδεύετε και το λαό.
Νοµίζω, αγαπητοί συναδελφοι, ότι µέσα µας πρέπει να
ξεκαθαρίσουµε δύο βασικά πράγµατα: Ποιες είναι οι τοπικές
υποθέσεις που αφορούν την Τοπική Αυτοδιοίκηση α' και β' βαθµού,
ποιες είναι οι µη τοπικές υποθέσεις που αφορούν την κεντρική
διοίκηση. Είναι ένα θέµα όχι και τόσο απλό. Ο κ. Παυλόπουλος
γνωρίζει ότι πολύ συχνά το Συµβούλιο της Επικρατείας ασχολείται
µε αυτό το θέµα και δεν έχει καταλήξει σε συγκεκριµένη άποψη, δεν
έχει ξεκαθαρίσει τι είναι το τοπικό και τι είναι το µη τοπικό. Αν αυτό
εµείς τουλάχιστον σαν Βουλή, µπορούµε να το προσδιορίσουµε
ώστε να ξεκαθαρίσουµε τι αφορά την Τοπική Αυτοδιοίκηση και τι
την κεντρική διοίκηση, νοµίζω ότι θα έχουµε προσφέρει πάρα
πολλά. Ειναι βέβαια γεγονός ότι στη χώρα µας υπάρχει ένα
φαινόµενο πολυεπίπεδης εξουσίας. Βρισκόµαστε σε µία εποχή -την
χαρακτηρίζω ως µεταβατική- όπου παρατηρείται το φαινόµενο της
σύγχυσης αρµοδιοτήτων ανάµεσα στα πολλά επίπεδα των
εξουσιών. Να σας θυµίσω τα συνοικιακά συµβούλια -
αποδυναµωµένα ήδη στην πράξη- να θυµίσω τον α' βαθµό Τοπικής
Αυτοδιοίκησης, υπάρχει ο β' βαθµός Τοπικής Αυτοδιοίκησης,

υπάρχουν οι νέοι δήµοι, πλέον, όπως διαµορφώθηκαν µε το σχέδιο
του "ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ", υπάρχει η Τοπική 'Ενωση ∆ήµων και
Κοινοτήτων, υπάρχει η περιφέρεια. Είναι πολλά για µια χώρα δέκα
εκατοµµυρίων. Είναι γεγονός αυτό. Και πρέπει το συντοµότερο
δυνατόν ο χώρος ευθύνης και αρµοδιότητας του καθενός να
ξεκαθαρίσει. ∆ιαφορετικά θα έχουµε διαρκή ανταγωνιστική σχέση, η
οποία δεν θα είναι προς όφελος του διοικητικού συστήµατος.
Βέβαια, η εξήγηση του φαινοµένου αυτού είναι εύκολο να δοθεί.
Βρίσκεται στις ιστορικές εξελίξεις του τόπου µας, στον θεσµικό
"µιµητισµό" που χαρακτηρίζει την ιστορική µας πορεία. Βρίσκεται
ακόµα και στις παλινωδίες της κεντρικής διοίκησης, κάθε φορά που
καλείται να εκχωρήσει ένα µέρος των αρµοδιοτήτων της. Βρίσκεται
ακόµα, αγαπητοί συνάδελφοι, και στην έλλειψη διαχρονικής
στρατηγικής, αλλά και στην αντίληψη, στην καταραµένη αυτή
αντίληψη ότι η επόµενη κυβέρνηση, πρέπει να αναιρεί το όποιο
θετικό έργο της προηγούµενης, αντίληψη που κάποτε πρέπει να
τελειώνει. Γι' αυτό και ειλικρινά ξαφνιάζοµαι. Μα, δεν βλέπετε τίποτα
θετικό στα όσα έχει κάνει η Κυβερνηση στον χώρο της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης, για να ξεκινήσετε από εκεί, όταν ο λαός σας φέρει
στην εξουσία;
Αγαπητοί συνάδελφοι, τόσο η Νοµαρχιακή όσο και η Τοπική
Αυτοδιοίκηση αποτελούν κρίκους της ίδιας αλυσίδας, της αλυσίδας
της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, που, όπως σας είπα, εξακολουθεί να
παραµένει ο µεγάλος ασθενής. Το σοβαρότερο πρόβληµα στην
προσπάθεια της χώρας για τον εξευρωπαϊσµό της, είναι σήµερα η
∆ηµόσια ∆ιοίκηση. ∆εν είναι τα οικονοµικά της µεγέθη. Είναι η
∆ηµόσια ∆ιοίκηση. Και δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι βασικό µέρος των
υποχρεώσεων της χώρας που προκύπτει απο τη Συνθήκη του
Μάαστριχτ αφορά την υποχρέωση της διοικητικής της
µεταρρύθµισης.
Τέθηκε, λοιπόν, το ερώτηµα και διατυπώθηκε ο προβληµατισµός -
και πολύ σωστά έγινε- αν πετυχε στην τετράχρονη πορεία της η
Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση. Η απάντηση στο ερώτηµα δεν µπορεί να
είναι ούτε µονολεκτική ούτε γυµνή, χωρίς δηλαδή επέκταση της
συζήτησής µας στο ευρύτερο θέµα της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης της
χώρας. Και επαναδιατυπώνω τον προβληµατισµό, εάν θα
µπορούσε η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση να πετύχει το βέλτιστο των
αποτελεσµάτων όταν το τοπίο στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση είναι αυτό που
είναι και το γνωρίζετε όλοι.
Τα πράγµατα, λοιπόν, είναι πολύ απλά. Αυτό που σήµερα καλείται
να πετύχει η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση, είναι η διόρθωση µιας
διοικητικής κατάστασης, που διαµορφώθηκε από τη συγκεκριµένη
πρακτική της κεντρικής διοίκησης για πάρα πολλά χρόνια. Και
νοµίζω ότι αυτό είναι πολύ να το ζητάει κανείς από τη Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση, χωρίς βεβαίως να αναιρείται το δικαίωµα της Βουλής
να κρίνει και την πορεία της, όπου πραγµατικά µπορούµε να
παρατηρήσουµε πολλά κακώς κείµενα, όπου µπορούµε να δούµε
αλαζονικές συµπεριφορές, όπου µπορούµε να δούµε
κακοδιαχείριση. Μα, όλα αυτά είναι σύµφυτα µε την έννοια της
άσκησης της εξουσίας. ∆εν ταιριάζουν µόνο στην τοπική
πρωτοβάθµια ή δευτεροβάθµια αυτοδιοίκηση.
Ο κ. Παυλόπουλος επεχείρησε µία ιστορική αναδροµή στο θεσµό
της Τοπικής Αυτοδιοίκησης και αναρωτήθηκα τι ήθελε να αποδείξει.
Τη συνεισφορά της Νέας ∆ηµοκρατίας στην εξέλιξη του θεσµού; Να
την αναλύσουµε και αυτή για να δούµε ποιος ήταν αυτός που
θεσµοθέτησε το ν.1235/82, µε τον οποίο νόµο θεσµοθετήθηκε το
αντιπροσωπευτικό νοµαρχιακό συµβούλιο δίπλα στο µετακλητό
νοµάρχη, δηµιουργώντας έτσι ένα πρόπλασµα για την εν συνεχεία
καθιέρωση του θεσµού της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης;
Να σας θυµίσω ακόµη ότι το ΠΑ.ΣΟ.Κ. καθιέρωσε µε το ν. 1622/86
τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση και εσείς πολύ απλά τη βάλατε στο
ψυγείο.
Σέβοµαι  ιδιαίτερα  -το  λέω  ειλικρινά-  τον  κ.  Παυλόπουλο,  αλλά
εδώ  υπήρξε  µία  αδυναµία  επιχειρηµάτων.  Τι  εµπόδισε  την
οικουµενική  κυβέρνηση  και  την  Κυβέρνηση  της  Νέας
∆ηµοκρατίας  στην  τετραετία  1989-1993  να  υλοποιήσει  το
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θεσµό της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης; Να ακούσουµε τι εµπόδισε.
Η άποψη ότι δεν είναι ώριµη η περίοδος; Μα, την ίδια αντίληψη την
είχατε και το 1994. Σας το θυµίζω και σας παραπέµπω στα
Πρακτικά, υπήρχαν κραυγές συναδέλφων της Ν∆, που πάµε, θα
διαλύσετε το κράτος, µην προχωράτε στη θεσµοθέτηση της
Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης". ∆εν είναι ώριµοι οι καιροί, έλεγε η
Νέα ∆ηµοκρατία για το 1994. Πότε θα ωριµάσουν οι καιροί για εσάς;
Το 1994 το ΠΑ.ΣΟ.Κ. προχώρησε στη θεσµοθέτηση της
Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης. Το ΠΑ.ΣΟ.Κ. προχώρησε στην
εφαρµογή του σχεδίου "ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ". Μη βιάζεστε να
πανηγυρίσετε για αποτυχία του θεσµού και µη δεσµεύεστε ότι θα
καταργήσετε το θεσµό. ∆εν θα τον καταργήσετε, είναι πολύ απλά τα
πράγµατα. Τότε θα βρείτε κάτι άλλο να πείτε, ότι δεν αλλάζουν
τώρα οι διαµορφωµένες καταστάσεις.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Μα, δεν θα έλθει...
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Οψέποτε βεβαίως, κύριε Καλαφάτη, κάποτε
θα έλθει. Σε δέκα, είκοσι χρόνια θα έλθει. Ας µην µπερδεύετε τα
πράγµατα και ας µην προσφεύγουµε στην αισιοδοξία που
παράγουν οι δηµοσκοπήσεις. Την ίδια αισιοδοξία παρήγαν και το
1996, αλλά πάλι στην Αντιπολίτευση βρέθηκε η Ν∆.
Εµείς είµαστε αυτοί που προχωρήσαµε στην παραχώρηση
αρµοδιοτήτων στην Τοπική Αυτοδιοίκηση, τις οποίες µε επιτυχία
υπηρέτησε η πρωτοβάθµια Τοπική Αυτοδιοίκηση. Ποια είναι,
λοιπόν, η δική σας σχέση, ιστορική, ηθική και πολιτική µε την
Τοπική Αυτοδιοίκηση και σήµερα εµφανίζεστε ως οι "πάτρονες" του
θεσµού;
Είπατε ότι η απάντηση δόθηκε από τον ίδιο το λαό στις δηµοτικές
εκλογές. Αγαπητοί συνάδελφοι, µη βιάζεστε, για τίποτα µη βιάζεστε.
Αυτό το θολό τοπίο που δηµιούργησαν οι δηµοτικές εκλογές δεν
είναι τοπίο δικής σας πολιτικής νίκης. Μην κάνετε το λάθος να το
θεωρείτε έτσι.
Και βεβαίως σε ό,τι αφορά τον ν.1878/90, και πάλι αιωρείται το
ερώτηµα, αγαπητέ µου κύριε Παυλόπουλε, γιατί δεν τον
υλοποιήσατε την περίοδο 1989-1993.
Θα ήθελα να κλείσω, αγαπητοί συνάδελφοι, λέγοντας ότι το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο είναι πολύ απλό και στη σύλληψή του και
στο περιεχόµενό του. 'Ενα τέτοιο νοµοσχέδιο καλούµαστε σήµερα
να ψηφίσουµε, ένα νοµοσχέδιο που είναι προϊόν διαλόγου,
συνεννόησης και συναίνεσης µεταξύ Κυβέρνησης και 'Ενωσης
Νοµαρχιακών Αυτοδιοικήσεων Ελλάδας, ένα νοµοσχέδιο που δεν
προσφέρεται για τη συναγωγή των συµπερασµάτων που σήµερα
εµφανιστήκατε να συνάγετε και ένα νοµοσχέδιο που δεν
προσφέρεται για αυτοκριτική της Νέας ∆ηµοκρατίας σε σχέση µε το
θεσµό της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, µία αυτοκριτική που αν θελήσετε
να την κάνετε, φοβάµαι ότι τα συµπεράσµατα θα είναι οδυνηρά για
σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Η Κοινοβουλευτική
Εκπρόσωπος του Συνασπισµού κ. ∆αµανάκη έχει το λόγο.
ΜΑΡΙΑ ∆ΑΜΑΝΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή η ώρα είναι
προχωρηµένη και επειδή το θεωρώ και κάπως περιττό, θα µου
επιτρέψετε, δεν πρόκειται να υπεισέλθω στη συζήτηση που έγινε
για τη στάση των κοµµάτων απέναντι στους θεσµούς της
αυτοδιοίκησης. Νοµίζω ότι οι πολίτες που µας παρακολουθούν, -
όσο µας παρακολουθούν πια- έχουν κάποια µνήµη ώστε να
εκτιµήσουν τη στάση κάθε κόµµατος απέναντι στις προσπάθειες
που γίνονται, έστω και καθυστερηµένα στον τόπο µας για την
αποκέντρωση και να βγάλουν βεβαίως τα συµπεράσµατά τους.
Η δική µου προσωπική εµπειρία -και επιτρέψτε µου να αναφερθώ
σε αυτή- µε πείθει ότι όσο λιγότερο τα κόµµατα αναφέρονται γενικά
στην αυτοδιοίκηση τόσο καλύτερο της κάνουν και καλό είναι να
υπάρχει µία αυτοσυγκράτηση από όλους στον τοµέα αυτό. Νοµίζω
ότι το πιο σηµαντικό είναι να δούµε τις προκλήσεις που σήµερα
διαγράφονται µπροστά και στο θεσµό της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης, να δούµε πώς απαντά το νοµοσχέδιο και να δούµε
τι περιθώρια υπάρχουν για να δοθούν απαντήσεις που πραγµατικά
θα βοηθούν ένα θεσµό που βρίσκεται στα πρώτα του βήµατα.
Στα τέσσερα πρώτα χρόνια, λοιπόν, λειτουργίας της η Νοµαρχιακή

Αυτοδιοίκηση παρά τις οικονοµικές και διοικητικές αδυναµίες της,
νοµίζω ότι αποδείχθηκε θεσµός ωφέλιµος για τον πολίτη.
Σε αυτό το ερώτηµα πρέπει όλοι και όλες να απαντήσουµε. 'Ολα τα
κόµµατα πρέπει να τοποθετηθούν, πολύ περισσότερο που
παλαιότερα υπήρχαν επιφυλάξεις ή και αντιρρήσεις για το θεσµό
αυτό. Εγώ δεν θέλω να υπεισέλθω στη συζήτηση ποιος τις είχε.
Πρέπει, όµως, το ερώτηµα να απαντηθεί. Βοήθησε ο θεσµός αυτός
σε αυτά τα τέσσερα χρόνια; Εάν βοήθησε, πρέπει να στηριχθεί και
να ενισχυθεί.
Το ερώτηµα, βεβαίως, είναι εάν το σηµερινό νοµοσχέδιο απαντά σε
αυτήν την ανάγκη. Αυτή νοµίζω ότι είναι η βάση της συζήτησης η
οποία έχει µεγαλύτερη σηµασία και για τη Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση και για την Αυτοδιοίκηση συνολικά και είναι νοµίζω η
βάση η οποία µπορεί να µας βοηθήσει να δούµε µπροστά. Τα
υπόλοιπα δεν ξέρω εάν συµβάλλουν στην όλη συζήτηση.
Επειδή, όµως, έγινε αρκετή αναφορά στην Αυτοδιοίκηση γενικά,
θέλω να πω πως είναι φυσικό η υπόθεση της αποκέντρωσης να
προχωρά µε δυσκολίες. Και εγώ εδώ εννοώ τη µεταφορά
αρµοδιοτήτων σε όργανα αιρετά. Αυτή, λοιπόν, η υπόθεση είναι
φυσικό να προχωρά µε δυσκολίες.
Νοµίζω ότι είναι ανάγκη να παραδεχθούµε όλοι ότι η Ελλάδα, παρά
τα βήµατα που έχουν γίνει ή δεν έχουν γίνει, είναι µία από τις
τελευταίες χώρες της Ευρώπης στο θέµα της περιφερειακής
οργάνωσης και της ουσιαστικής αποκέντρωσης. Το αµφισβητεί
κανείς αυτό;
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΚΟΥΡΗΣ: Η τελευταία.
ΜΑΡΙΑ ∆ΑΜΑΝΑΚΗ: Η τελευταία. Εγώ εν πάση περιπτώσει, για να
υπερασπισθούµε και την πατρίδα µας, είπα µια από τις τελευταίες.
Είναι η τελευταία.
'Αρα, το θέµα είναι τι έχουµε µπροστά µας να κάνουµε και κατά
πόσο ανταποκρινόµαστε πραγµατικά όλοι και ως πολιτικό σύστηµα
και η Κυβέρνηση βεβαίως, απέναντι σε αυτήν την ανάγκη. Κατά τη
γνώµη µου υπάρχει µία κατάσταση η οποία υπολείπεται
πραγµατικά των αναγκών. Τα βήµατα µέχρι τώρα είναι άτολµα.
Χρειάζεται µε µεγαλύτερη τόλµη και ευθύνη να προχωρήσουµε και
χρειάζεται να απαντήσουµε σε θέµατα πια που τίθενται στην
ηµερήσια διάταξη µε ένα σαφή και συγκεκριµένο τρόπο,
αναλαµβάνοντας τις ευθύνες µας και για το ρόλο της Αυτοδιοίκησης
και για τα οικονοµικά της και για τη διοικητική οργάνωσή της.
Νοµίζω ότι κάπως έτσι πρέπει να το δούµε.
Ξέρετε ότι ο Συνασπισµός, στον οποίο ανήκω, είχε στηρίξει τα
βήµατα τα οποία έγιναν ακόµα και αν είχαµε κριτική απέναντι σε
αυτά, ακόµη και αν τα θεωρούσαµε ατελή. Είχαµε ψηφίσει και το
νοµοσχέδιο για τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση και τον
"ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ" παρά τις αντιρρήσεις µας. Αυτό, όµως, δεν
σηµαίνει ότι κατά τη γνώµη µου πρέπει να υπάρχει από τη µεριά της
Κυβέρνησης µια επανάπαυση διότι ασφαλώς η Ελλάδα είναι -
επαναλαµβάνω- καθυστερηµένη στον τοµέα αυτό και ασφαλώς
πολλά πρέπει να γίνουν.
Θέλω επίσης να πω ευθύς εξ αρχής ότι κατά τη γνώµη µου και η
Τοπική Αυτοδιοίκηση κρίνεται στο πεδίο του κατά πόσο
ανταποκρίνεται στις προσδοκίες των πολιτών. Και τουλάχιστον δεν
είµαστε πια στη φάση όπου θεωρούµε ότι όλα όσα κάνει η Τοπική
Αυτοδιοίκηση είναι καλά. Υπάρχουν σοβαρότατες ευθύνες για το
πώς και η Τοπική Αυτοδιοίκηση α' βαθµού και η Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση διαχειρίζεται τα όσα της δίνονται.
Αυτή είναι µία συζήτηση που κάποια στιγµή πρέπει επίσης να
ανοίξει µε όρους πραγµατικής ειλικρίνειας και πραγµατικής ευθύνης
και όχι µε γενικές και αφηρηµένες διακηρύξεις περί του ρόλου και
των αρµοδιοτήτων της. Η Τοπική Αυτοδιοίκηση θέλουµε να είναι
θεσµός που να έχει αυτοτέλεια; Εάν θέλουµε, αυτό σηµαίνει, κατά
τη γνώµη µου και εξασφάλιση των δικών της πόρων, αυτό σηµαίνει,
κατά τη γνώµη µου και φοροεισπρακτική ικανότητα, αυτό σηµαίνει
αναθεώρηση του Συντάγµατος το οποίο δεν είναι και το άπαν, ούτε
είναι το τέλειο Σύνταγµα αυτό το οποίο υπάρχει.
∆εν εννοώ εδώ ότι θα πρέπει η Τοπική Αυτοδιοίκηση να
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επιβαρύνει διπλά και τριπλά τους πολίτες, διότι υπάρχει και αυτή η
άποψη. Επιβαρύνονται µέσω της φορολογίας και έρχονται µετά και
κάποιοι δήµαρχοι και βάζουν δηµοτικά τέλη δήθεν ανταποδοτικά -
διότι δεν είναι ανταποδοτικά- όσοι θέλουν και έρχονται και βάζουν
φοροεισπρακτική ικανότητα από πάνω. Μιλάω για µια γενναία
φορολογική µεταρρύθµιση. Παραδείγµατος χάριν ορισµένοι πόροι,
όπως είναι ο φόρος ακίνητης περιουσίας, να δοθούν ολόκληροι
στην Τοπική Αυτοδιοίκηση. Αυτό βεβαίως προϋποθέτει και
συνταγµατική αναθεώρηση.
Αυτός κατά τη γνώµη µου είναι ο δρόµος στον οποίο πρέπει να
κινηθούµε, εάν µιλάµε για ουσιαστική οικονοµική αυτοτέλεια των
Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης.
Είναι ανάγκη επιτέλους να µελετηθεί το σύστηµα αυτό, διότι όπως
είµαστε τώρα αυτός ο οποίος επιβαρύνεται τελικά από τον όλο
ανορθολογισµό και την όλη κατάσταση είναι ο πολίτης. Και
επιβαρύνεται και από την Τοπική Αυτοδιοίκηση η οποία κινδυνεύει
να δυσφηµισθεί και αυτή ως ένα µέρος του κεντρικού πολιτικού
συστήµατος και της κεντρικής εξουσίας.
Είναι φανερό ότι όταν µεταβαίνουµε από ένα διοικητικό σύστηµα σε
ένα άλλο, υπάρχουν δυσκολίες. Στη συγκεκριµένη περίπτωση αυτό
συµβαίνει. Υπήρξε ένας θεσµός, η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση, η
οποία προχωρά στα πρώτα της βήµατα και υπάρχουν δυσκολίες.
Το νοµοσχέδιο κάνει ορισµένα βήµατα κατά τη γνώµη µου θετικά -
και γι' αυτό εµείς το ψηφίζουµε- στην κατεύθυνση της απόδοσης
πόρων συγκεκριµένων στην Τοπική Αυτοδιοίκηση. Εγώ θεωρώ
ιδιαίτερα θετικό το γεγονός ότι περιλαµβάνονται στους πόρους της
Τοπικής Αυτοδιοίκησης και δυναµικοί φόροι, όπως είναι ο φόρος
προστιθέµενης αξίας και τα τέλη κυκλοφορίας των αυτοκινήτων.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Α'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ Ν. ΚΡΗΤΙΚΟΣ)
Νοµίζω ότι αυτό είναι µια σηµαντική θεσµική τοµή, η οποία πρέπει
να αναγνωριστεί. ∆εν είναι δυνατό να µην αναγνωριστεί.
Από εκεί και πέρα όµως υπάρχουν σοβαρά προβλήµατα τα οποία
είναι ανάγκη να τα δούµε. Θα ήθελα εδώ να συνεννοηθούµε λίγο
καλύτερα µε τον κύριο Υπουργό.
Είναι γεγονός ότι υπάρχει ένας διάλογος µε την Ε.Ν.Α.Ε. για το
θέµα του ύψους των πόρων. 'Ακουσα προσεκτικά όσα είπε ο κύριος
Υπουργός. Πού υπάρχει το πρόβληµα, κύριε Υπουργέ; Το
πρόβληµα που υπάρχει, απ'ό,τι συζητήσαµε και εµείς -φαντάζοµαι
θα έχετε συζητήσει και εσείς µε την Ε.Ν.Α.Ε.- είναι ότι υπάρχει µια
αντίφαση. 'Αλλο είναι το ποσόν το οποίο εγγράφεται στον
προϋπολογισµό και άλλο είναι το ποσόν το οποίο θεσµικά -ας
χρησιµοποιήσω αυτήν την έκφραση- προβλέπεται στο νοµοσχέδιο.
Παραδείγµατος χάρη αναφερθήκατε ήδη ότι για το 1999 έχει
γραφτεί ένα ποσόν ενενήντα δισεκατοµµύρια (90.000.000.000)
δραχµές, ενώ κανονικά θα έπρεπε µε βάση και τη συµφωνία µε την
Ε.Ν.Α.Ε. να είναι εκατόν δέκα πέντε δισεκατοµµύρια
(115.000.000.000) δραχµές.
Να δούµε αν µπορεί αυτό το ποσόν να συµπληρωθεί. Μας λέτε ότι
ένα µέρος του ποσού θα συµπληρωθεί, διότι θα δοθεί ένα ποσόν
από τις δηµόσιες επενδύσεις δεκατεσσάρων δισεκατοµµυρίων
(14.000.000.000) δραχµών, εάν θυµάµαι καλά. Αυτό πράγµατι
συµβαίνει γιατί φέρατε µια τροπολογία την οποία είδα και εγώ
σήµερα, όπου λέτε ότι στους κεντρικούς αυτοτελείς πόρους δεν
υπάγονται για το 1999 όµως µόνο, οι πόροι που θα εγγραφούν
χωριστά στο πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων.
'Αρα, για το 1999, για να είµαστε συγκεκριµένοι, έχετε λύσει το θέµα
όσον αφορά το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων. Το ερώτηµά
µου είναι τι γίνεται από το 2000 και µετά. ∆ιότι το θέµα δεν είναι τι
ευχές κάνουµε.
Εφόσον, λοιπόν, από το 2000 θα κοπεί η δυνατότητα να υπάρχει
χωριστό κονδύλι από τις δηµόσιες επενδύσεις, το θέµα θα πάει ...
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Θα αναλάβει η Νέα ∆ηµοκρατία!

ΜΑΡΙΑ ∆ΑΜΑΝΑΚΗ: ∆εν έχει τόση σηµασία ποιος θα αναλάβει.
∆εν είναι τώρα η ώρα των προβλέψεων. 'Εχει σηµασία να δούµε
πώς θεσµικά κατοχυρώνουµε ορισµένα πράγµατα.
Εποµένως, από το 2000 και µετά, που δεν υπάρχει η δυνατότητα
επιπλέον χρηµατοδότησης από τον προϋπολογισµό δηµοσίων
επενδύσεων, δεν θα είναι τα πράγµατα τόσο απλά.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Το δεύτερο θέµα τώρα, διότι επιτέλους πρέπει να συζητήσουµε και
για το νοµοσχέδιο, κύριε Πρόεδρε: Ακούσαµε ποιος θα πάρει τις
εκλογές, να δούµε τώρα τι γίνεται και µε το νοµοσχέδιο.
∆εύτερο λοιπόν θέµα: Αναφέρθηκε ο κύριος Υπουργός -και τον
παρακολούθησα- στο θέµα του αποθεµατικού. Ούτε αυτό είναι
σαφές. ∆ιότι παραδείγµατος χάρη, στη συζήτηση που εγώ
παρακολουθώ για τον προϋπολογισµό, οι απόψεις του Υπουργού
Οικονοµικών για τη χρήση του αποθεµατικού είναι εντελώς
διαφορετικές. ∆εν θέλω τώρα να µπω στη συζήτηση αυτή.
∆εν είναι κατά τη γνώµη εξασφαλισµένο αυτό το οποίο λέτε. Γιατί
αυτό που είπατε -αυτό κατάλαβα ότι είπατε- είναι ότι η συµφωνία µε
την Ε.Ν.Α.Ε. θα τηρηθεί και ό,τι είναι θα συµπληρωθεί από το
αποθεµατικό. ∆εν είναι καθόλου σαφές, ούτε είναι κατοχυρωµένο.
Εποµένως, εγώ επανέρχοµαι στην πρόταση που είχε κάνει η
Ε.Ν.Α.Ε. να υπάρξει ίσως µια µεγαλύτερη απόδοση από κάποιο
φόρο, ώστε να συµπληρωθεί το ποσόν και να αλλάξουν και τα
σχετικά κονδύλια στον προϋπολογισµό. 'Ετσι µόνο εγώ
αντιλαµβάνοµαι ότι υπάρχει νόηµα.
Επιπλέον, θα ήθελα να ρωτήσω κάτι, αν και αυτό είναι επιµέρους,
αλλά µια και έθιξα το θέµα των πόρων να το πω: Φέρατε µια
τροπολογία όπου αναδιατυπώνεται το ποσοστό το οποίο εισπράττει
η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση και βάζετε ένα νέο τέλος ταξινόµησης
αυτοκινήτων, όπου είναι 4,25%. Το ποσόν το οποίο θα εισπραχθεί
απ'αυτό είναι ίδιο µε το ποσόν το οποίο προβλέπατε εξαρχής; Θα
ήθελα σ'αυτό µια απάντηση, γιατί ενδεχοµένως να υπάρχει και νέα
µείωση των προβλεπόµενων πόρων από τη νέα αναδιατύπωση την
οποία έχετε κάνει.
Συµπερασµατικά, λοιπόν, εγώ νοµίζω ότι έχει µια σηµασία να
κατοχυρώσουµε ότι οι πόροι αυτοί οι οποίοι υπάρχουν θα δοθούν.
'Οσον αφορά τώρα το θέµα της κατανοµής τους, ο Συνασπισµός
είχε κάνει µια πρόταση στην οποία θέλω να επανέλθω. Να
προστεθούν στα κριτήρια, κριτήρια τα οποία έχουν σχέση κυρίως µε
την οικονοµική και κοινωνική συνοχή των διάφορων νοµών.
Υπάρχουν διάφορα κριτήρια, τα οποία είναι σοβαρά και λογικά. ∆εν
είναι δυνατόν όµως, τα κριτήρια αυτά τα οποία τα ξαναείδα, να
καλύψουν το θέµα της κοινωνικής συνοχής ενός ορισµένου νοµού.
∆εν ξέρω εάν θα πάµε στη λογική των φθινουσών περιοχών που
είπε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑ.ΣΟ.Κ., ούτε είναι
τόσο απλό να πούµε για περιοχές που δεν έχουν αναπτυχθεί, διότι
εδώ υπάρχει ο εξής κίνδυνος τον οποίο αντιλαµβάνοµαι: Εάν
υπάρχουν νοµοί στους οποίους έχουν ανοίξει µεγάλα έργα, εάν
θεωρήσουµε τους νοµούς αυτούς ανεπτυγµένους, ενδεχοµένως τα
έργα να µείνουν στη µέση. Και αυτό το αντιλαµβάνοµαι. 'Οµως το
κριτήριο της απασχόλησης και της ανεργίας είναι βασικό.
Πρέπει, λοιπόν, το κριτήριο αυτό µε τον ένα ή τον άλλο τρόπο να
ληφθεί υπόψη και πρέπει νοµίζω να µπει στο νοµοσχέδιο
ενδεικτικά.
Η απάντησή σας ότι αυτά είναι ενδεικτικά κριτήρια δεν καλύπτει.
Εµείς προτείνουµε να µπει τουλάχιστον το κριτήριο της
απασχόλησης ή κάποιο αντίστοιχο κοινωνικό κριτήριο στα κριτήρια
της κατανοµής.
Από  εκεί  και  πέρα,  ασφαλώς  είναι  ένα  θέµα  και  η  ΕΝΑΕ  να
αναλάβει  τις  ευθύνες  της,  ώστε  πολύ  γρήγορα  να  δώσει  τις
προτάσεις,  αλλά  και  εσείς  πολύ  γρήγορα  να  βγάλετε  τις
αποφάσεις,  διότι  είδα  ότι  µετατίθενται  και  από  την  πλευρά
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της ΕΝΑΕ και από εσάς οι προθεσµίες για µία ακόµα φορά.
'Οσον αφορά τα θέµατα της δηµοσιονοµικής πειθαρχίας στα οποία
αναφέρθηκε και ο εισηγητής του Συνασπισµού, µε την τροποποίηση
που κάνετε, εάν κατάλαβα καλά, βγάζετε τις επενδύσεις από τη
δηµοσιονοµική πειθαρχία. Εάν αυτό συµβαίνει, είναι σοβαρό και
θετικό, έτσι πρέπει να γίνει. ∆εν µπορεί η δηµοσιονοµική πολιτική
της Κυβέρνησης να καθορίζει τέτοιου είδους στόχους, πολύ
περισσότερο που ορισµένες νοµαρχίες θα θέλουν να αυξήσουν και
την ίδια συµµετοχή µε σκοπό να έχουν συµµετοχή στα ευρωπαϊκά
προγράµµατα και τις δυνατότητες που υπάρχουν.
'Οσον αφορά τώρα τη µετατόπιση της εφαρµογής του
διπλογραφικού συστήµατος -αναφέροµαι στο άρθρο 7 του
νοµοσχεδίου- νοµίζω ότι πρέπει να επιταχύνουµε την ιστορία. ∆εν
καταλαβαίνω για ποιο λόγο υπάρχει αυτή η καθυστέρηση. Πρέπει
να πω ότι και οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης θα πρέπει
επιτέλους να σκεφθούν σοβαρά γύρω από το πρόβληµα αυτό. Τους
βολεύει να µην υπάρχει διπλογραφικό σύστηµα, διότι αυτό
εγκυµονεί διάφορες καταστάσεις που έχουν σχέση µε τη διαφθορά.
Πρέπει να επιταχύνουµε και να µην υπάρξει παραπέρα
καθυστέρηση.
Τέλος, θέλω να αναφερθώ σε δύο θέµατα που δεν έχουν θιγεί στη
συζήτηση µέχρι τώρα και τα θεωρώ σοβαρά. Το πρώτο είναι ότι
υπάρχουν ορισµένες τροπολογίες που έχουν σχέση µε τη
δυνατότητα της Τοπικής Αυτοδιοίκησης να προχωρά σε ρυθµίσεις
για την καύση των νεκρών. Είναι µεγάλο κοινωνικό θέµα και όσοι
ζουν την Τοπική Αυτοδιοίκηση ξέρουν ότι υπάρχει µία κατάσταση
στα νεκροταφεία που έχει φθάσει στα µη περαιτέρω. Πρέπει να
δούµε το θέµα το οποίο δεν αφορά µεµονωµένες οµάδες. Είναι ένα
σοβαρό κοινωνικό θέµα. Υπάρχουν κάποιες τροπολογίες
συναδέλφων και θα ήθελα να υπάρχει µια τοποθέτηση από τη
πλευρά της Κυβέρνησης, ένα χρονικό όριο για το πότε θα το
αντιµετωπίσει. ∆εν µπορεί συνεχώς να κλείνουµε τα µάτια και να το
αγνοούµε.
Τέθηκαν επίσης κάποια θέµατα -εάν και δεν είναι µέσα στο
νοµοσχέδιο- που έχουν σχέση µε την ανάδειξη των οργάνων της
αυτοδιοίκησης. Απ' ό,τι µάθαµε, θα προχωρήσει η Κυβέρνηση στην
έκδοση προεδρικού διατάγµατος που αφορά την ανάδειξη των
οργάνων της αυτοδιοίκησης. Νοµίζω ότι το θέµα είναι πολύ σοβαρό
και πρέπει να βρεθεί ένας τρόπος να συζητήσουµε γι'αυτό στη
Βουλή, να πουν τη γνώµη τους τα κόµµατα και να γίνει διάλογος.
Εάν µιλάµε για µία αυτοδιοίκηση έτσι όπως πολλοί από το Βήµα
αυτό την επαγγέλλονται, αυτή η αυτοδιοίκηση πρέπει να είναι
οργανωµένη µε όργανα τα οποία να µπορούν να την εκπροσωπούν
επάξια.
Επαναλαµβάνω κλείνοντας, ότι εµείς ψηφίζουµε το νοµοσχέδιο
παρά τις παρατηρήσεις που κάναµε, διότι θεωρούµε ότι είναι
ανάγκη να στηριχθούν τα βήµατα τα οποία γίνονται στην
κατεύθυνση να αποκτήσει η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση πόρους και
αυτοτέλεια.
(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κηρύσσεται
περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής...
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΚΟΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Εχουµε δέσµευση να
τελειώσουµε το νοµοσχέδιο σε αυτήν την εµβόλιµη συνεδρίαση.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΚΟΥΡΗΣ: Ας κάνουµε και άλλη εµβόλιµη.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εν υπάρχει άλλη
εµβόλιµη. Υπάρχει µία συµφωνία. Θέλετε να πάµε µέχρι το βράδυ
και εν συνεχεία να µπούµε στο άλλο νοµοσχέδιο; Θα
καταπονηθούµε. Σας προτείνω να δευτερολογήσετε στα άρθρα, κάτι
που γίνεται συχνά.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΚΟΥΡΗΣ: Είναι πολλά τα άρθρα. ∆εν προλαβαίνουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Θα τελειώσει το
νοµοσχέδιο, ανεξαρτήτως ώρας. Αυτό είναι δέσµευση όλων των
κοµµάτων στη ∆ιάσκεψη των Προέδρων.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΚΟΥΡΗΣ: Χωρίς συζήτηση;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Θα συζητήσουµε όσο
θέλετε, αλλά το νοµοσχέδιο πρέπει να ψηφιστεί µέσα στο 1998.
Γι'αυτό γίνεται η εµβόλιµη συνεδρίαση. Εκανα, λοιπόν, την
παράκληση να πείτε τις απόψεις σας επί των άρθρων, και θα έχετε
το χρόνο να το κάνετε.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΚΟΥΡΗΣ: Να δευτερολογήσω για τρία λεπτά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ανοίγει νέος κύκλος
µακράς συζητήσεως. Ακούστε µε, το λέω από εµπειρία...
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΚΟΥΡΗΣ: ∆εν άνοιξα εγώ τον κύκλο, ο Υπουργός τον
άνοιξε.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Ας αυξηθεί ο χρόνος κατά ένα ή δύο λεπτά
στη συζήτηση των άρθρων.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Εγώ αυτό πρότεινα,
γιατί έχω µία εµπειρία εδώ και γνωρίζω πού πάει η συζήτηση όταν
ανοίξει νέος κύκλος. Θα τελειώσει το νοµοσχέδιο στις 18.00' , 19.00'
ή 20.00'.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: 'Ο,τι ώρα πάµε κύριε Πρόεδρε.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΚΟΥΡΗΣ: Θα µειώσουµε το χρόνο της δευτερολογίας,
κύριε Πρόεδρε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΣΤΑΪΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ορίστε, έχετε το λόγο.
Πόσο χρόνο θέλετε να σας δώσω;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΣΤΑΪΚΟΣ: 'Οσπου να τελειώσω. ∆εν θα αργήσω
πολύ. 'Αλλωστε, µου οφείλετε και ένα περίπου πεντάλεπτο από την
πρωτολογία µου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εν οφείλουµε.
Οφειλές δεν υπάρχουν. Τα γνωρίζετε αυτά και αφήστε τα της
Λοκρίδος πονηρά...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΣΤΑΪΚΟΣ: Κατ'αρχήν δεν κατάγοµαι από τη Λοκρίδα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Τα της Φθιώτιδας.
∆εν θέλω να σας περιορίσω την περιφέρεια, είναι ευρύτατη. Και δεν
είστε µόνο γνωστός στη Φθιώτιδα. Και πέραν αυτής ακτινοβολείτε
και πέραν του Πουρναρίου, που είναι η γενέτειρά σας.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΣΤΑΪΚΟΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Να είστε καλά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΣΤΑΪΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Παυλόπουλος µίλησε
για κοµµατικό µετακλητό νοµάρχη. Πράγµατι εµείς είχαµε
καθιερώσει τότε τον µετακλητό νοµάρχη και αντέδρασε η Νέα
∆ηµοκρατία ακριβώς µε αυτό το επιχείρηµα. 'Οµως, όταν έγινε
κυβέρνηση η Νέα ∆ηµοκρατία, παρ'ότι τον κατηγόρησε γι'αυτόν το
λόγο, δεν τον κατήργησε, τουναντίον στο τέλος της κυβερνητικής
της θητείας, το 1993, τον "φόρτωσε" και µε άλλες πολλές
αρµοδιότητες. Ποιο ήταν το επιχείρηµά της τότε;
∆ιάβασα τα Πρακτικά και την οµιλία που έκανε ο τότε εισηγητής,
όπου έλεγε ότι αυτός θα µπορεί να αντιστέκεται στην κοµµατική
κυβέρνηση. Ο κοµµατικός µετακλητός λοιπόν νοµάρχης θα
αντιστέκονταν το 1993, στον οποίο έδωσαν επαναλαµβάνω και
άλλες αρµοδιότητες. ∆ηλαδή, άλλα έλεγαν τότε και άλλα λένε τώρα.
Επίσης, µίλησαν για κινδύνους. Τώρα, όµως, παρουσιάζονται ως
υπερασπιστές του θεσµού της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης στον
οποίο προσωπικά πιστεύω ότι ποτέ δεν πίστεψε η Νέα ∆ηµοκρατία.
'Αλλοτε µιλούσαν για διάλυση του Kράτους µε την εισαγωγή του
θεσµού της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης και άλλοτε µιλούσαν για
εξάρθρωση. Μάλιστα ο κ. 'Εβερτ τότε είχε πει ότι θα επέλθει η
διάλυση του κράτους µε την καθιέρωση του θεσµού. 'Οταν, όµως,
έγινε Αρχηγός της Νέας ∆ηµοκρατίας την ανάγκη φιλοτιµία
ποιούµενος και διότι πιέστηκε από τους σκληρούς της Νέας
∆ηµοκρατίας και διότι ήταν διαφορετικές οι απόψεις της ΚΕ∆ΚΕ,
δηλαδή υπέρ του θεσµού της ΝΑ ήλθε και είπε ότι "εµείς είµαστε
υπέρ του θεσµού της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης".
Επίσης ο κ. Παυλόπουλος µίλησε στη ∆ιαρκή Επιτροπή για το ν.
3200/55 και ότι η Ν∆ θεσµοθέτησε για πρώτη φορά τη Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: 'Οχι, την αποκέντρωση.



2466 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΣΤΑΪΚΟΣ: Ναι, την αποκέντρωση.
Ξέρετε τι σήµαινε ο ν. 3200/55, κύριε Πρόεδρε; Το νοµαρχιακό
συµβούλιο απαρτίζονταν από δηµοσίους υπαλλήλους, και από
Νοµαρχιακούς Συµβούλους οι οποίοι εκλέγονταν από τους
δηµοτικούς και Κοινοτικούς συµβούλους και οι οποίοι άκουσον-
άκουσον δεν είχαν δικαίωµα ψήφου. Τα ξέρω γιατί ήµουν δύο
φορές νοµαρχιακός σύµβουλος προχουντικά. Μόλις απολύθηκα
από φαντάρος, νέος δικηγόρος, εξελέγην στην περιφέρειά µου.
∆ικαίωµα ψήφου είχαν οι διευθυντές των δηµοσίων υπηρεσιών,
δηλαδή ο διευθυντής Πυροσβεστικής, ο διευθυντής της
∆ιευθύνσεως Γεωργίας, ο διευθυντής της ∆ασικής Υπηρεσίας κ.ο.κ.
και όχι οι εκλεγµένοι Νοµαρχιακοί Σύµβουλοι.
Μάλιστα ο εισηγητής τότε της Νέας ∆ηµοκρατίας -δεν µιλάω για το
1955- αλλά για το 1982, όταν δίπλα στον µετακλητό νοµάρχη
υπήρχε παράλληλα το νοµαρχιακό συµβούλιο-είπε ότι θα ήταν
προτιµότερο το νοµαρχιακό συµβούλιο να απαρτίζεται από
δηµοσίους υπαλλήλους -αυτό είπε ο συνάδελφος της Νέας
∆ηµοκρατίας και είναι γραµµένα στα Πρακτικά- και όχι από
νοµαρχιακούς συµβούλους, οι οποίοι θα εξέφραζαν τις
παραγωγικές τοπικές τάξεις, για να υπάρχει δυνατότητα
παρέµβασης της τοπικής κοινωνίας στα προγράµµατα ανάπτυξης
κλπ.
Επίσης υποστηρίχθηκε -και µάλιστα και προχθές στη ∆ιαρκή
Επιτροπή- ότι µε την καθιέρωση του θεσµού της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης θα επήρχετο η διαίρεση της ενότητας του κράτους,
όπως και η διάσπασή του.
Κατά πόσο αυτά ευσταθούν, νοµίζω ότι έχει αποδειχθεί από τη
συζήτηση και δεν αντέχουν στον έλεγχο της στοιχειώδους λογικής.
Μίλησαν για Καντονοποίηση, µίλησαν για αδυναµία άσκησης
κοινοβουλευτικού ελέγχου και πολύ σωστά αντικρούστηκαν τα
επιχειρήµατα αυτά τόσο από τον κ.Φλωρίδη, όσο και από τον
κ.Παυλόπουλο µε την καθηγητική του ιδιότητα που είναι επαϊων και
ο πλέον ειδήµων, ότι η άσκηση του κοινοβουλευτικού ελέγχου
γίνεται στους Νοµάρχες, µέσω των οικείων Υπουργών.
Κλείνοντας τη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να
καταλήξω ότι η Νεα ∆ηµοκρατία όλα αυτά τα οποία επικαλείται, τα
επικαλείται µόνο και µόνο για να τα επικαλείται δεδοµένου ότι
ουδέποτε επίστευσε στο θεσµό της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης.
Να συνεχίσω για τα άρθρα;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Οχι, στα άρθρα
τώρα, έχουµε άλλο στάδιο. ∆εν τελειώσαµε την αρχή.
Ο κ. Κουρής έχει το λόγο.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΚΟΥΡΗΣ: Κατ'αρχήν το πρώτο θέµα, το οποίο υπάρχει
και το οποίο ο κύριος Υπουργός µε την τοποθέτησή του δεν έλυσε,
είναι αυτό της διαφοράς που υπάρχει µεταξύ των εκατόν πέντε
δισεκατοµµύριων (105.000.000.000) που έχει συµφωνηθεί µε την
ΕΝΑΕ για το 1998, και των ενενήντα δισεκατοµµυρίων
(90.000.000.000) που αναγράφει ο προϋπολογισµός για το 1999.
Προσπαθήσατε µε αυτήν την τροποποίηση που κάνατε στη
διατύπωση, να µπαλώσετε το πράγµα. Θα σας θυµίσω ότι ο
προϋπολογισµός γράφει συγκεκριµένα στη σελίδα 230 ότι "το
συνολικό ποσό των πιστώσεων για απόδοση των ΚΑΠ, ανέρχεται
σε 90,1 δισεκατοµµύρια δραχµές". Τα εκατό εκατοµµύρια
(100.000.000) είναι για τα ∆ωδεκάνησα, είναι ένα ειδικό κονδύλι.
∆ηλαδή έχουµε ενενήντα δισεκατοµµύρια (90.000.000.000).
Και έρχεται και ο κ. Χριστοδουλάκης µε µία εγκύκλιό του στους
νοµάρχες, που λέει ότι σύµφωνα µε το σχετικό σχέδιο νόµου που
κατετέθη στη Βουλή, τα κονδύλια αυτά -εννοεί τα ενενήντα
δισεκατοµµύρια, που έχει προαναφέρει- πρόκειται να
ανακατανεµηθούν µε κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών
και Οικονοµικών, βάσει των κριτηρίων και θα διατεθούν κατά
προτεραιότητα για κάλυψη των δαπανών, πρώτον βοηθηµάτων
υγειονοµικής περίθαλψης και πρόνοιας, δεύτερον επενδύσεων
(ΣΑΝΑ) και τρίτον λοιπών λειτουργικών.
Εποµένως, είναι σαφές ότι τα ενενήντα δισεκατοµµύρια

(90.000.000.000) του προϋπολογισµού αναφέρονται στα
λειτουργικά, στις δαπάνες υγείας πρόνοιας αλλά και στο
πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων των νοµαρχιών. Αυτό δε το 14
δισ. που αναγράφει ο προϋπολογισµός στο ειδικό πρόγραµµα για
τις νοµαρχίες, είναι "ουρές" που µένουν αδιάθετες από
προηγούµενα υπόλοιπα και που πρόκειται να διαθέσετε φέτος,
δεκατέσσερα δισεκατοµµύρια (14.000.000.000) όπως λέει ο
προϋπολογισµός και γι'αυτό παρουσιάζουν µία µείωση της τάξεως
του 44%. ∆ιότι τα εκατόν πέντε δισεκατοµµύρια (105.000.000.000)
που λέτε ότι συµφωνήσατε µε την ΕΝΑΕ σαν προϊόν διαλόγου,
πρέπει να έχουν και µία τιµαριθµική αναπροσαρµογή για το 1999.
Και εποµένως, βγαίνει µία διαφορά της τάξεως των είκοσι και
παραπάνω δισεκατοµµυρίων, σε σχέση µε αυτά που λέει ο
προϋπολογισµός.
Ενδεχοµένως, για το 1999 να καλύπτεται το θέµα µε τις "ουρές" των
δηµοσίων επενδύσεων µε τα αδιάθετα υπόλοιπα, αλλά το
πρόβληµα, εφόσον µιλάµε για κεντρικούς αυτοτελείς πόρους που
τους νοµοθετούµε σήµερα και θα ισχύουν για µία σειρά ετών, θα
εξακολουθήσει να παραµένει για τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση.
'Ερχοµαι στο θέµα που ετέθη παρενθετικά από εµένα πρώτο, αλλά
το έθεσε και η κ. ∆αµανάκη ως Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του
Συνασπισµού, στο θέµα του τρόπου εκλογής των συλλογικών
οργάνων της πρωτοβάθµιας αυτοδιοίκησης, των ΤΕ∆Κ και της
ΚΕ∆ΚΕ για τις οποίες εκλογές προωθείται ένα συγκεκριµένο
προεδρικό διάταγµα. Εµείς καταγγέλουµε για µία ακόµη φορά ότι το
προεδρικό διάταγµα, το σχέδιο αυτό που κυκλοφορεί στα όργανα
της αυτοδιοίκησης, δεν λαµβάνει υπόψη ούτε το πληθυσµιακό
κριτήριο ούτε το κριτήριο της εκπροσώπησης συγκεκριµένων
γεωγραφικών ενοτήτων, συγκεκριµένων περιφερειών της χώρας, µε
αποτέλεσµα οι διοικήσεις που θα προκύψουν από τέτοιες επιλογές
που κάνετε, να µην είναι αντιπροσωπευτικές, ποιοτικά και
ποσοτικά, των αιρετών της αυτοδιοίκησης. Και είναι ένα µεγάλο
θέµα, που το βάζω τώρα. Σας καλούµε να κάνετε διάλογο µε τα
πολιτικά κόµµατα ή να κάνουµε διάλογο και στη Βουλή για το τι
σχέδιο είναι αυτό που προωθείτε και µε βάση ποιες αρχές το έχετε
διατυπώσει. Πάντως όχι µε την αρχή της αντιπροσωπευτικότητας.
Ελέχθησαν διάφορα για τη στάση της Νέας ∆ηµοκρατίας, σε σχέση
µε το θεσµό της αυτοδιοίκησης. Θα σας πω µόνο δύο πράγµατα.
Θα σας διαβάσω δείκτες που δείχνουν το βαθµό αποκέντρωσης
στην Ελλάδα και που έχουν διανεµηθεί κατά καιρούς σε συνέδρια
της ΚΕ∆ΚΕ. 'Εχω µπροστά µου δείκτες που έχουν διανεµηθεί το
Νοέµβριο του 1995 στο συνέδριο που δείχνουν ότι ο βαθµός
αποκέντρωσης στην Ελλάδα από το 1948 µέχρι το 1989 που ήταν
το ΠΑΣΟΚ στην Κυβέρνηση µειωνόταν συνεχώς. 'Αρχισε µία
ανάκαµψη το 1993. Είναι δείκτες που έχουν να κάνουν µε το
ποσοστό των εσόδων της Τοπικής Αυτοδιοίκησης σε σχέση µε τα
συνολικά έσοδα του δηµοσίου. Και να πω ακόµα σ' αυτό που είπε η
κ. ∆αµανάκη ότι όντως είµαστε πολύ πίσω σε σχέση µε όλες τις
χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Είµαστε τρεις φορές πίσω σε
σχέση µε την προτελευταία χώρα που είναι το Λουξεµβούργο. Εκεί
όπως αντιλαµβάνεσθε, δεν έχουν ανάγκη αποκέντρωσης γιατί είναι
πολύ µικρή χώρα. Είµαστε κατά συνέπεια πάρα πολύ πίσω.
Θέλω να πω στον κ. Στάικο τελειώνοντας ότι εµείς είµαστε ένα
φιλελεύθερο κόµµα και πιστεύουµε σε µια ανοιχτή πολυκεντρική
κοινωνία. Εποµένως πιστεύουµε στους αυτοδιοικητικούς θεσµούς.
Το πρόβληµα είναι µε άλλα κόµµατα τα οποία επί σειρά ετών είχαν
σαν ιδεολογική τους αρχή τον προγραµµατισµό εκ των άνω, τη
συγκέντρωση και στην κοινωνία και στην οικονοµία. Γι' αυτό
παρουσίασαν µορφώµατα τέτοια που δεν µπόρεσαν να
ανταποκριθούν στη διάρκεια του χρόνου. Γι' αυτό βλέπετε και τα
αποτελέσµατα που σας είπα και είναι και στη διάθεση του κυρίου
Υπουργού τα στοιχεία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Μπούτας έχει το
λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΟΥΤΑΣ: Κύριοι συνάδελφοι, αν άκουγε κάποιος
τη σηµερινή συζήτηση ιδιαίτερα την τοποθέτηση του
Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του ΠΑΣΟΚ αλλά και του
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Συνασπισµού καθώς και την οµιλία του κυρίου Υπουργού, θα νόµιζε
ότι εδώ γίνεται κάποια κοσµογονία. Βέβαια θα έφερνε στο νου του
αυτό που γινόταν πριν πέντε χρόνια, εκείνες τις υποσχέσεις για τη
Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση που τροφοδοτήθηκε ο λαός ότι θα
λύνονταν τα προβλήµατα καθώς και η ευφορία που υπήρχε εκείνη
την εποχή.
Ειπώθηκε ότι θα είναι αναπτυξιακοί οι προϋπολογισµοί της
Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης. Θέλω να ρωτήσω µε αφέλεια πόσα θα
πάρει η Καρδίτσα, κύριε Υφυπουργέ. Πέρυσι είχε τετρακόσια
εκατοµµύρια (400.000.000). Φέτος θα πάρει ένα δισεκατοµµύριο
(1.000.000.000) δραχµές; Τι ανάπτυξη θα γίνει µ' αυτά τα λεφτά σε
ένα νοµό που φθίνει καθηµερινά;
Ο ρόλος της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης αυτός που ζήσαµε τα
τελευταία τέσσερα χρόνια ήταν καθαρά ρόλος που υπονόµευε κάθε
προσπάθεια που γινόταν από τους κατοίκους των περιοχών για
ανάπτυξη πιέζοντας την κεντρική εξουσία και έµπαινε σαν
κυµατοθραύστης για να µην περάσει αυτή η πολιτική της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης που προωθούσε η Κυβέρνηση. Κοντολογίς ο
λαός λέει το εξής: Μας δείξαν µαυροµάτα και µας δώσαν
τσιµπλοµάτα. Πίστευε ο λαός µε τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση θα
λύνονταν πάρα πολλά προβλήµατα. ∆εν είναι τυχαίο ότι στις
τελευταίες νοµαρχιακές εκλογές, επειδή ήµουνα και υποψήφιος για
νοµάρχης διεπίστωσα µε τα µάτια µου και τα αυτιά µου ποια είναι η
άποψη του κόσµου για τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση. Η
συµπεριφορά της Κυβέρνησης και ο τρόπος µε τον οποίο δεν
έδωσε αρµοδιότητες είναι ένα τίποτα. Σκέφτεται ο καθένας να πάω
στο νοµάρχη και να κάνω τι; Παλαιότερα έλεγε πως έκανε µια
πορεία, έδινε ένα ψήφισµα γιατί ήταν εκπρόσωπος της
Κυβέρνησης. Τώρα δεν έχουν πού να δώσουν και το ψήφισµα. ∆εν
υπάρχει εκπρόσωπος του κράτους στο νοµό. Εκεί φθάσαµε.
Και επειδή δυσανασχέτισε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΠΑΣΟΚ και µίλησε για ανίερες συµµαχίες, πώς το λέτε, εγώ δεν τα
πολυκαταλαβαίνω αυτά τα πράγµατα...
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Συµµαχίες. Σκέτο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΟΥΤΑΣ: Κοιτάξτε να δείτε, όπου υπήρξε ένα
πρόγραµµα που πήγαινε έστω ένα βήµα µπροστά και αν αυτό το
πρόγραµµα έδινε τις προϋποθέσεις ότι ο συγκεκριµένος υποψήφιος
θα το τηρούσε ή θα το τηρήσει και βοηθούσε στο να υπάρξει
ανάθεση του αγώνα -γιατί πρέπει να ανατραπεί όλη αυτή η
πολιτική, µε µερεµέτια δεν γίνεται τίποτα- θέλαµε σ' αυτήν την
προσπάθεια να µπει και η Νοµαρχιακή και η Τοπική Αυτοδιοίκηση.
Γιατί εµείς πιστεύουµε ότι ο νοµάρχης και ο δήµαρχος δεν είναι για
να φτιάξουν ένα µέτρο ή ένα χιλιόµετρο άσφαλτο ή για να βάλουν
πέντε στύλους για φωτισµό, αλλά είναι για τα προβλήµατα που
αντιµετωπίζει ο λαός, για την ανεργία, την ακρίβεια, για το
ξεκλήρισµα, για την υπανάπτυξη των περιοχών. Και εκεί πρέπει να
µπαίνουν µπροστά.
'Οσοι, λοιπόν, είχαν αυτά τα εχέγγυα ότι θα µπουν µπροστά,
βεβαίως τους στηρίξαµε και θα συνεχίσουµε να τους στηρίζουµε.
Εκεί είναι η διαχωριστική γραµµή και όχι µεταξύ ΠΑ.ΣΟ.Κ και Νέας
∆ηµοκρατίας. Το ακούσαµε άλλωστε εδώ, δεν υπάρχουν και
µεγάλες διαφορές, να µη γελιόµαστε τώρα. Η διαχωριστική γραµµή
είναι µεταξύ των εκµεταλλευτών και των εκµεταλλευόµενων. Εµείς
διαλέξαµε αυτήν τη διαχωριστική γραµµή να αναδείξουµε και βέβαια
καταλαβαίνουµε ότι σας πονάει γιατί θέλετε να το παίζετε σε
δικοµµατικό ταµπλό, πότε εσείς και πότε εµείς. Εµείς όµως θέλουµε
να προσανατολισθεί ο αγρότης, ο εργαζόµενος στην πραγµατική
διαχωριστική γραµµή µεταξύ κεφαλαίου και εργαζόµενων.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Τσαφούλιας έχει
το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Η λειτουργία του διπολισµού στην
Ελλάδα επέφερε τη δικαιωµατική -µπορεί να πει κανείς-
κατοχύρωση του συγκεντρωτισµού, της άσκησης της
συγκεντρωτικής εξουσίας. Και η άσκηση της συγκεντρωτικής
εξουσίας, δηλαδή το ότι θέλει να µην απεµπολίσει αρµοδιότητες και

εξουσία, φαίνεται από το 1986.
Από το 1986 που έγινε ο νόµος, τον έκλεισε στο συρτάρι ο
µακαρίτης ο Κουτσόγιωργας τέσσερα χρόνια και διαγωνίστηκε µετά
από το 1989 ο Κούβελας άλλα τέσσερα χρόνια. Να µη µιλάει
εποµένως ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑ.ΣΟ.Κ ότι τον
έκλεισε στο συρτάρι ο Κούβελας. 'Αλλα τόσα χρόνια τον έκλεισε και
ο Κουτσόγιωργας. ∆ιαγωνίστηκαν πώς θα αποµακρύνουν το νόµο
της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης, διότι ήταν ένας θεσµός, ο οποίος
ενδεχοµένως να αφαιρούσε εξουσίες από το συγκεντρωτικό κράτος.
Και δεν το ήθελε κανένα από τα µεγάλα κόµµατα. ∆ιότι η λειτουργία
του διπολισµού µε τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση βλάπτεται, άλλο αν
είναι αυτή τη στιγµή κακοµοίρα η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση. Είπε
ένα ρητό ο κ. Μπούτας, εκείνο για τη µαυροµάτα και εγώ το αλλάζω
και το κάνω "άλλο µου έδειξες και άλλο µου έβαλες"! Αυτό είναι ο ν.
2218.
Γι' αυτό το λόγο θέλω να πω ότι επειδή είναι κακοµοίρης ο θεσµός
ακόµα, είναι πειθαρχηµένος, είναι εγκλωβισµένος, καταδιωγµένος,
δεν έχει τη δυνατότητα ακόµα τραβήγµατος αρµοδιοτήτων οι οποίες
θα είναι σε θέση να µειώσουν την αξία της έννοιας της κεντρικής
εξουσίας.
∆ηλαδή, η κεντρική εξουσία αυτή τη στιγµή δεν βλάπτεται από το
θεσµό της Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Από τη στιγµή, όµως, που
υπήρχε η δυνατότητα να βλαφθεί η κεντρική εξουσία από το θεσµό
της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης, από τότε θα αρχίσουµε να
κουβεντιάζουµε.
Εποµένως, αν οι νοµάρχες είχαν στα χέρια τους αρµοδιότητες και
οικονοµικά µέσα και ήταν ελεύθεροι από το κοµµατικό πηλίκιο του
διπολισµού και δεν φορούσαν πηλίκιο κοµµατικό ούτε του ΠΑ.ΣΟ.Κ
ούτε της Νέας ∆ηµοκρατίας, η κάθε κυβέρνηση θα ήταν πολύ
δύσκολο να παραµείνει στην εξουσία, αν οι πενήντα νoµάρχες της
χώρας ήθελαν να επιβάλουν πραγµατική θέληση του λαού ως
λειτουργία πρωτοπόρου κυττάρου της εφαρµογής της αρχής της
λαϊκής κυριαρχίας.
Εδώ είναι το µεγάλο ψητό ότι αυτήν τη στιγµή του δίνουν µε το
σταγονόµετρο τις εξουσίες και τους πόρους, για να µη φθάσει σε
ένα σηµείο να διακινδυνεύσει η κεντρική εξουσία. Εποµένως τα
κόµµατα τα οποία διεκδικούν την εξουσία έχουν κάθε λόγο να
αποκεντρώνουν τις εξουσίες και τους πόρους, για να µπορέσουν να
επιβιώσουν. Είναι µία αντίθεση µεταξύ της άσκησης της ηρωϊκής
εξουσίας και της άσκησης της περιφέρειας.
Γι' αυτό µιλάµε για περιφερειακή ανάπτυξη και Τοπική Αυτοδιοίκηση
σαν παραµύθι και όχι σαν πραγµατικότητα. Η δε φιλοσοφία της
εναρµόνισης της λειτουργίας της εξουσίας της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης και της Τοπικής Αυτοδιοίκησης σε σχέση µε τη
συλλογική εξουσία που ασκεί το κράτος στην κεντρική εξουσία θα
ήταν το ιδεώδες της πολιτείας. ∆εν χρειαζόταν να βασιλέψουν οι
σοφοί, οι σοφοί να γίνουν βασιλείς. Χρειαζόταν να εναρµονιστεί η
κεντρική εξουσία µε την πραγµατική εξουσία της τοπικής κοινωνίας,
όταν πραγµατικά θα υπήρχε πρόθεση συνεργασίας και σύγκλισης
και όταν πραγµατικά θα εδίδοντο οι αρµοδιότητες αυτές και οι
πόροι. Αλλά επειδή υπάρχει ο φόβος και δεν υπάρχει εµπιστοσύνη
από σας ότι θα εναρµονίσετε το λαϊκό αίσθηµα και τις εξουσίες που
θα δώσετε και τους πόρους που θα δώσετε προς το κεντρικό
καθοδηγητικό σας όργανο, γι' αυτό απέχετε. Γι' αυτό και πολεµάτε
για να διατηρηθείτε. Θα υπήρχε πραγµατική πολιτική αν ήσασταν σε
θέση και τα δύο µεγάλα κόµµατα να εναρµονίσετε την κεντρική
εξουσία µε τις τοπικές εξουσίες.
Εκείνο που θέλω να πω είναι ότι τα κονδύλια αυτά τα ενενήντα
πέντε που γράφει ο προϋπολογισµός, καλά τα είπε ο κ. Κουρής, τα
δεκατέσσερα που είπε ότι αναγράφονται σε άλλον κωδικό,
πράγµατι για δηµόσιες επενδύσεις, δεν έχουν καµία σχέση µε
εκείνα που ζήτησαν για λειτουργικές δαπάνες οι νοµάρχες. ∆εν
έκανε και κανένα πόλεµο η ΕΝΑΕ. Γιατί αν έκανε πόλεµο η ΕΝΑΕ
πραγµατικά θα εξέθετε σε όλους τους νοµάρχες και στο λαό των
νοµαρχιών την πραγµατική εικόνα που έπρεπε να επικρατήσει από
απόψεως οικονοµικών παροχών.
Στο λαό δεν υπάρχει τίποτα. ∆εν ξέρει ο λαός ακόµη τι
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είναι Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση ούτε τι πρέπει να δοθεί και τι
περιεχόµενο εξουσίας πρέπει να ασκεί. Απλούστατα παραµένει στο
παλιό κοινοβουλευτικό σύστηµα του διορισµένου νοµάρχη.
Το Ταµείο Παρακαταθηκών και ∆ανείων είναι δικό σας. ∆εν είναι
των νοµαρχιών. Εσείς θα κανονίσετε αν υπάρχουν υστερήσεις. Και
για να κρίνετε τις υστερήσεις, θα εφαρµόσετε τα κριτήρια τα οποία
κριτήρια είναι απολυταρχικά, είναι αυθαίρετα και είναι κριτήρια της
αρεσκείας σας. ∆εν είναι κριτήρια υπαγόµενα στην αντικειµενική
αξιολόγηση και λογική του λαϊκού αισθήµατος και των στερήσεων
του λαού στο συγκεκριµένο νοµό σε σχέση µε τα έργα. Είναι
κριτήρια απολυταρχικά δικά σας. Είναι εργαλεία, είναι κλαρίνα δικά
σας και εποµένως το ποσό αυτό είναι δικό σας, δεν είναι της
Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης. Και συµφωνώ στο σηµείο αυτό ότι
πράγµατι στο Ταµείο Παρακαταθηκών και ∆ανείων θα είναι λεφτά
που θα υπολογίζετε ανά πάσα στιγµή ότι είναι δικά σας και όχι της
Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης.
Η επιχορήγηση από τον κρατικό προϋπολογισµό είναι αόριστη δεν
είναι ασφαλής. Είναι επισφαλής αυτή η υπόθεση. Θα το κανονίσετε
εσείς όπως όπως. Εξασφάλιση πάει να πει σταθερό ποσοστό.
(Στο σηµείο αυτό, κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ολοκληρώστε
παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
'Εναν καταστατικό χάρτη πόσα θα δώσετε στις Νοµαρχιακές
Αυτοδιοικήσεις όλης της χώρας, πότε και πόσα σε κάθε
Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση. Τι θα περισσέψει και τι υπολογίζεται
κατά τον προϋπολογισµό σας ότι θα υπάρξει υστέρηση σε αυτές,
ώστε να πάρετε από το Ταµείο Παρακαταθηκών και ∆ανείων.
Τέτοια δεν τα κάνετε, διότι ούτε τα υπολογίζετε ούτε τα θέλετε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κηρύσσεται
περαιωµένη...
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Θα καταπονηθεί το
Σώµα, κύριοι συνάδελφοι. Πρέπει να τελειώσει σήµερα το
νοµοσχέδιο και θα ταλαιπωρηθούµε αν δεν συντοµεύσουµε το
χρόνο των οµιλιών.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: ∆ύο κουβέντες, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ορίστε έχετε το λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: ∆εν πήρα απάντηση από τον κύριο
Υπουργό στην παρατήρηση που έκανα περί Νοµαρχιακών
Αυτοδιοικήσεων. ∆εν είναι παρωνυχίδα. Πρόκειται για αισθητικό
εξάµβλωµα, αλλά και για νοηµατική χασµωδία. Εάν δεν είναι έτσι,
πείτε µου ότι δεν είναι έτσι.
Περί ανίερων συµµαχιών νοµίζω ότι έχει περάσει ο καιρός. Αν το
ΠΑΣΟΚ έχασε κάποιους δήµους και κάποιες νοµαρχίες επειδή το
ΚΚΕ συνεργάσθηκε µε τη Νέα ∆ηµοκρατία δεν νοµίζω ότι εθίγησαν
τα ιερά και τα όσια της φυλής, του έθνους και της πολιτείας και της
κοινωνίας. Καλά έκανε και συνεργάσθηκε. Εµείς από το 1975 δεν
συνεργαζόµασταν µε την Αριστερά για να κερδίσουµε δήµους και το
1994 και νοµαρχίες; Αν το ΚΚΕ νοµίζει ή ο Συνασπισµός ή οι κατά
τόπους συµµαχίες που δηµιουργούνται ότι πρέπει τα ηνία της
χώρας να τα αναλάβει η Νέα ∆ηµοκρατία ή κάποιες άλλες πολιτικές
δυνάµεις, ας γίνει. ∆εν κατέχουµε την εξουσία ως αυτοσκοπό. Την
κατέχουµε για να υπηρετήσουµε την κοινωνία και το έθνος.
Αν ο λαός και οι πολιτικές του δυνάµεις, όπως αυτές
εκπροσωπούνται, θέλουν να ανεβάσουν τη Νέα ∆ηµοκρατία στην
εξουσία, µε γεια τους µε χαρά τους.
Τι σηµαίνει αποκέντρωση: ∆εν είναι µόνο οι δείκτες, αγαπητέ κύριε
Κουρή, του ΟΗΕ. Αυτό αφορά το διοικητικό µέρος. Η αποκέντρωση
στην ουσία είναι αν µπορέσουµε να δηµιουργήσουµε -να δώσουµε
πόρους, όχι µόνο οικονοµικούς- συνθήκες για την ανάπτυξη της
επαρχίας. Αν αυτό δεν το πετύχουµε, ό,τι θεσµούς και να κάνουµε,

αν τα χωριά και οι πόλεις της επαρχίας αδειάζουν, φεύγουν οι
κάτοικοί τους, τότε ποιο είναι το νόηµα της αποκέντρωσης και της
περιφερειακής ανάπτυξης; 'Οταν κάνουµε στα χωριά µας άσφαλτο
να περπατούν και πλατείες ωραίες, αλλά δεν υπάρχουν παιδιά να
περπατήσουν και να παίξουν, τι να την κάνουµε την αποκέντρωση
και όλα αυτά;
Ελπίζω ότι η κριτική που έκανα, ήταν οξεία κριτική, δεν ήταν µία
κριτική που µηδένισε. 'Ηταν µία κριτική επειδή θέλει το θεσµό και
ξεκινάει από αυτήν την αγωνία.
Εγώ θα εκφράσω µία απορία. Αν µπορέσω, θα µιλήσω και στα
άρθρα να πω και τα υπόλοιπα που έχω σηµειώσει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Εχουµε και τα άρθρα,
όπου θα µπορέσουµε να τα πούµε.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Γιατί ο κ. Παυλόπουλος, τον οποίο
τόσο εκτιµώ και σέβοµαι -και το γνωρίζει αυτό και δηµοσίως έχω
εκφραστεί ότι είναι από τους ανθρώπους, που όποιος τον ακούσει
κάτι έχει να κερδίσει- σήµερα επεφύλαξε στον εαυτό του αυτό τον
άχαρο ρόλο; ∆εν µπορώ να καταλάβω για για ποιο λόγο. Αν αυτήν
την ιστορική αναδροµή, που κάνατε, την ακούσει ο απλός πολίτης
της επαρχίας, θα γελάσει καταφανώς. Για ποιο λόγο το κάνατε αυτό;
∆εν καταλαβαίνω, γιατί απαξιώνετε την ίδια σας την πολιτική
παρουσία σήµερα µόνο, κατά τη δική µου άποψη, την οποία
επαναλαµβάνω µε όλη την εκτίµηση που σας τρέφω και το λέω µε
πάρα πολύ καλή διάθεση.
Πιστεύω ότι θα έπρεπε η Νέα ∆ηµοκρατία, αν πιστεύει στη
Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση, έστω και σήµερα, να έρθει και να πει
"εµείς, κύριοι, είχαµε κάποιες διαφορετικές απόψεις και για την
Τοπική και για τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση. Αυτές η ζωή τις
ανέτρεψε". Αυτό το έχουµε κάνει εµείς. Η αυτοκριτική είναι στοιχείο
της πολιτικής ζωής. Και το έχουµε κάνει αυτό ως ΠΑ.ΣΟ.Κ. και δεν
ντρεπόµαστε, είµαστε υπερήφανοι γι'αυτό. Κάντε το και πείτε ότι το
νοµοσχέδιο αυτό δεν είναι σωστό γι'αυτούς και γι'αυτούς τους
λόγους. Αλλά µην προσπαθείτε να ανατρέψετε όλη την
προϋπηρεσία που έχουµε εµείς ως ΠΑ.ΣΟ.Κ. στην Τοπική
Αυτοδιοίκηση, χωρίς να γίνεσθε πειστικός ούτε στον ίδιο σας τον
εαυτό. 'Ετσι πιστεύω κατά βάθος, δεν πείθετε ούτε τον ίδιο σας τον
εαυτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Σπυριούνης έχει
το λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Επιγραµµατικά. Πόροι, µεγάλο
κεφάλαιο για την τοπική αυτοδιοίκηση, για την πραγµάτωση της
αποστολής της. Το "δει δη χρηµάτων" ήτο αν όση "γνώµη, ρώµη
∆ηµόσθενες είχες" κλπ., είναι κραυγαλέα απήχηση της σηµασίας
που παίζει η δυνατότητα της οικονοµίας για να σχεδιάσεις και να
υλοποιήσεις. Και ασφαλώς χρειάζεται και η βούληση. Πιστεύω ότι
είναι καταφανής η εξέλιξη του θεσµού και ο ρόλος που έπαιξε το
κόµµα µου, παρά τα λάθη και τη βραδυπορία για την εµπέδωση
αυτού του θεσµού. Το νοµοσχέδιο εντάσσεται σ'αυτήν την
ευαισθησία, χωρίς να αδικώ τα άλλα κόµµατα.
Με εξέφρασε ο συνάδελφός µου κ. Καλαφάτης. Και εγώ να πω,
κύριοι Υπουργοί, µην αναζητούµε για τις δικές µας ευθύνες τη
σύµπραξη της Νέας ∆ηµοκρατίας µε το Κ.Κ.Ε. ή µε το Συνασπισµό
κλπ. Γιατί σας ενοχλεί αυτή η σύµπραξη, δεν µπορώ να το
καταλάβω. Εµένα -και το δηλώνω, κύριε Καλαφάτη- δεν µε ενοχλεί
καθόλου. Μάλιστα, χαίροµαι. Γιατί αν έχουµε σοφία να αξιολογούµε
τα µηνύµατα, πρέπει σαν µήνυµα να το αξιολογήσουµε ως θετικό
και σαν µια δηµοκρατική εξέλιξη στην πατρίδα µας. Μεγάλος
παράγοντας η δηµοκρατική εξέλιξη, για την οποία και εµείς, για τη
συµβολή µας, είµαστε περήφανοι.
Τα προσόντα του περιφερειάρχη, κύριε Πρόεδρε. ∆εν µπορεί -και
εγώ τότε είχα κραυγάσει, νοµίζω, κύριε Μπένο κι εσείς είχατε
κραυγάσει, αν το θυµάµαι καλά. Να γίνεται περιφερειάρχης ένας
χωρίς να είναι καθορισµένα τα προσόντα του. ∆εν µπορεί να µην
είναι πτυχιούχος ανωτάτης σχολής. Και δεν βάλαµε κανένα προσόν.
Βάλαµε για την τελευταία δακτυλογράφο προσόντα και για



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΜΕ' - 15 ∆ΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 1998 (ΠΡΩ'Ι') 2469

την νοµενκλατούρα δεν βάζουµε τίποτα. Ε, δεν πάει έτσι, δεν
τραβάει ο θεσµός.
Τρίτο σηµείο. Η εικόνα της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης είναι νέος
θεσµός. ∆εν µπορεί η εικόνα να ικανοποιεί πλήρως το λαό. Και οι
οικείες αµαρτίες, εξ ιδίων σφαλµάτων είναι η προσωπική ευθύνη, η
ευθύνη των προσώπων. Είναι ο κοµµατισµός.
Αφήσαµε τις τοπικές κοινωνίες να δουλέψουν; Γίνεται στρατιωτικό
προσκλητήριο, κοµµατικό προσκλητήριο και εκεί γίνονται όλες οι
συναλλαγές για το ποιον θα επιλέξουµε ως υποψήφιο, σε ποια
οµάδα ανήκει, τι γίνεται παραπέρα κλπ. Πιστεύω ότι αυτό γίνεται σε
όλα τα κόµµατα, κύριοι συνάδελφοι, δεν γίνεται µόνο στο δικό µου
το κόµµα.
Ο εκσυγχρονισµός είναι βαρύτατη έννοια και οφείλει το νέο
ΠΑ.ΣΟ.Κ., µε την εµπειρία των ετών, να πραγµατώσει αυτές τις
υποσχέσεις στο λαό.
Ο ρόλος του Βουλευτή ποιος είναι; Το άρθρο 56 περί εκλογιµότητας
του Συντάγµατος, για τους υποψήφιους Βουλευτές, µήπως θα
πρέπει να ισχύσει και για τους υποψήφιους συµβούλους
∆ηµοτικούς, νοµαρχιακούς κλπ., για να αναζητήσουµε αυτές τις
αιτιάσεις, για να βρούµε τις διεξόδους σε έναν πιεσµένο θεσµό, για
να αποδεσµευθεί και να προχωρήσει;
Τα κριτήρια -θα προσθέσω και εγώ στη φωνή του Συνασπισµού-
δεν µπορεί να µην περιλαµβάνουν εµφαντικά τις ακριτικές και
φτωχές περιοχές.
Ψηφίζω το νοµοσχέδιο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Παυλόπουλος
έχει το λόγο.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, να ευχαριστήσω
πρώτα πρώτα τον κ. Καλαφάτη. ∆εν ανταποδίδω φιλοφρονήσεις
λέγοντας ότι τον τιµώ ιδιαιτέρως και ξέροντας και τον αγώνα που
έχει δώσει για την Τοπική Αυτοδιοίκηση. Αλλά όπως γνωρίζετε, τα
γεγονότα, κύριοι συνάδελφοι, λειτουργούν αντικειµενικά. Το να
ανταλλάσουµε φιλοφρονήσεις αποκρύπτοντας την πραγµατικότητα,
δεν νοµίζω ότι µας οδηγεί πουθενά.
Πρέπει να πω ότι η πολιτική την οποία ακολούθησε το ΠΑ.ΣΟ.Κ.,
ανεξάρτητα από τις προθέσεις συγκεκριµένων ανθρώπων σε ό,τι
αφορά την Τοπική Αυτοδιοίκηση, υπήρξε µία πολιτική η οποία είχε
την εξής πορεία: 'Οσο καιρό ήταν στην Αντιπολίτευση, µέχρι το
1981, επιχείρησε µέσω της Τοπικής Αυτοδιοίκησης να
χρησιµοποιήσει κέντρα εξουσίας που δεν µπορούσε να έχει επειδή
ακριβώς δεν βρισκόταν στην Κυβέρνηση. Και τούτο για να ασκήσει
µέσω αυτών την εξουσία, πράγµα και που πέτυχε εν πολλοίς. Εκεί
ήταν και η µεγάλη του επιτυχία ως το 1981.
Ως Κυβέρνηση στη συνέχεια πράγµατι -και το είπα από την αρχή-
επιχείρησε να µεταβιβάσει αρµοδιότητες, εγώ θέλω να πιστεύω
καλοπίστως από ορισµένες περιπτώσεις. Μόνο που υπήρξε
εντελώς ανορθολογική η στάση του. ∆ιότι ή από τη µία πλευρά
µεταβίβασε αρµοδιότητες που δεν ανήκαν στην Τοπική
Αυτοδιοίκηση ή έδωσε αρµοδιότητες χωρίς να δώσει και τα µέσα.
Με αποτέλεσµα να καταλήξουµε τον τελευταίο καιρό να οµολογούµε
την αποτυχία της Τοπικής Αυτοδιοίκησης και να καταλήγουµε σε
αναγκαστικές συνενώσεις.
Τι ανακριβές έχει αυτό το οποίο λέω; Είναι ή δεν είναι ακριβές ότι
από αυτό το Βήµα ο Υπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης
και Αποκέντρωσης είπε ότι αυτή η αυτοδιοίκηση δεν πάει πουθενά;
Το ερώτηµα είναι το εξής: 'Οταν κυβερνήσατε από το 1981 ως το
1997, επί δεκατέσσερα συναπτά έτη -και κυβερνήσαµε τρία- και
οµολογείτε εδώ ότι το όλο εγχείρηµα απέτυχε, τίνος είναι η
αποτυχία; Αν πραγµατικά εσείς θεωρείτε ότι είσαστε οι πατριάρχες
της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, εκείνοι που ξεκίνησαν τη µεταρρύθµιση
και την επανάσταση, γιατί οµολογήσατε εδώ την αποτυχία και
αναγκαστήκατε να κάνετε αναγκαστικές συνενώσεις;
Αναφέρθηκε ο κ. Στάικος στο νόµο 3200/1955. Κύριε Στάϊκε όταν
έγινε ο νόµος 3200/1955, ήταν µία από τις σπουδαιότερες
διοικητικές µεταρρυθµίσεις. Και δεν είναι δικά µου τα λόγια. Αν
ανοίξετε το ν. 1232/1982 και διαβάσετε τα Πρακτικά, θα δείτε τι

έλεγε ο Γεώργιος Γεννηµατάς ως αρµόδιος Υπουργός, την εποχή
εκείνη. Μην κρίνετε από τα σηµερινά γεγονότα. Ο ν. 3200/1955
υπήρξε µία µεγάλη κατάκτηση. Και ξέρετε κάτι; ∆εν είναι τυχαίο -και
εδώ είναι οι Υπουργοί σας- το ότι αυτήν τη στιγµή που µιλάµε ισχύει
σε πολλά σηµεία του. ∆εν τον έχει καταργήσει το Υπουργείο. Θα
σας το πουν.
Αν πραγµατικά είναι αποτυχηµένος γιατί δεν τον καταργήσατε τόσα
χρόνια; Το ότι ισχύει σήµερα -ιδίως ως προς την αποκέντρωση
ισχύει µε µεγάλη επιτυχία- είναι γιατί έχει κάνει ένα σηµαντικό βήµα.
Είναι εκείνος που δηµιούργησε τον έλεγχο νοµιµότητας και
περιόρισε µόνο στον έλεγχο νοµιµότητας τις πράξεις της κεντρικής
εξουσίας επί των αποκεντρωµένων οργάνων. Και αυτό για την
εποχή αποτέλεσε µία πολύ µεγάλη κατάκτηση.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΣΤΑΪΚΟΣ: Μιλάµε για το νοµαρχιακό συµβούλιο, όχι
για τις άλλες διατάξεις.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Μα, µε συγχωρείτε, είπατε
συλλήβδην ο ν. 3200/1995.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ κύριε
Στάϊκο.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Επειδή φαίνεται, κύριε Πρόεδρε και
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι όλα τα δεινά αυτού του τόπου για
ορισµένους συναδέλφους από το χώρο του ΠΑ.ΣΟ.Κ. προέρχονται
από την τριετία της Νέας ∆ηµοκρατίας που κυβέρνησε από το 1990
µέχρι το 1993, προτελευταίο θέµα που θέλω να θίξω...
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: ∆εν το υποστηρίξαµε, κύριε
Παυλόπουλε.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Πολλοί το είπαν. Και είπαν,
παραδείγµατος χάρη, τι κάναµε εµείς το 1990-1993;
Θα καταθέσω στα Πρακτικά τη µελέτη που έχει κάνει το Κέντρο
Μελετών Οικονοµικής Πολιτικής του Παντείου Πανεπιστηµίου. Είναι
τα στατιστικά στοιχεία για τα οικονοµικά των ΟΤΑ στην Ελλάδα και
τις άλλες χώρες. Ακροθιγώς το ανέφερε ο εισηγητής µας ο κ.
Κουρής. Εκείνος µου έδωσε τα στοιχεία, για να µην διεκδικώ την
πατρότητα στοιχείων, τα οποία δεν είναι δικά µου.
Εδώ φαίνεται καθαρά πού βρίσκεται η Ελλάδα από πλευράς
αποκέντρωσης. Τον όρο decentralisation τον µεταφράζουµε
αποκέντρωση. Η αλήθεια είναι ότι πρέπει να κάνουµε διάκριση
µεταξύ αποκέντρωσης και αυτοδιοίκησης. 'Αλλο αποκέντρωση,
άλλο αυτοδιοίκηση. Αλλά όταν µιλάει για βαθµό αποκέντρωσης
εδώ, µιλάει για το βαθµό µε τον οποίο εκχωρούνται εξουσίες είτε σε
αποκέντρωση ή Τοπική Αυτοδιοίκηση, εκτός κεντρικής εξουσίας.
'Εχει, λοιπόν, αυτά τα στατιστικά στοιχεία και πέραν του ότι
αποδεικνύεται, όπως είπε ο κ. Κουρής ότι είµαστε κάτω από το 1/3
του µέσου όρου των κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης σε
ό,τι αφορά την αποκέντρωση, ακούστε τι γράφει για την πορεία των
πραγµάτων τη περίοδο 1980-1989 και 1990-1993: από το δηµόσιο
κορβανά ως επί τοις εκατό από την πλευρά της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης.
Το 1981 τα πήρατε σε επίπεδο 4,37% και τα πήγατε 5,77%, δηλαδή
τα αυξήσατε κατά 1,5%. Και σε ό,τι αφορά τα ίδια έσοδα -τι ίδια
έσοδα αποκόµισε η Τοπική Αυτοδιοίκηση- τα πήρατε από 3,17%
και τα πήγατε στο 3,02%, δηλαδή µείωση 0,15% σε οκτώ χρόνια.
Τα στοιχεία αυτά είναι στη Βουλή θα σας δοθούν.
Εµείς την περίοδο 1990-1993, τα πήραµε από εσάς 5,77% και τα
πήγαµε στο 6,56%, δηλαδή µία µονάδα σε τρία χρόνια, όσα εσείς
κάνατε σε οκτώ χρόνια. Και όσον αφορά τα ίδια έσοδα, τα πήραµε
3,02% από εσάς µε µείωση από εσάς 0,15% και τα πήγαµε στο
4,8%, δηλαδή αύξηση 1,6% στα τρία χρόνια, ενώ εσείς σε οκτώ
χρόνια τα µειώσατε κατά 0,15.
Σας  παρακαλώ  πολύ,  όταν  ακριβώς  µιλάµε,  ας  µη  µιλάµε  µε
συνθήµατα.  Ας  µιλάµε  µε  στοιχεία.  Η  Νοµαρχιακή  Αυτοδιοίκηση
είναι  κατάκτηση  όλων,  αλλά  για  να  είναι  κατάκτηση  όλων
πρέπει  να  µπορεί  να  επιβιώσει  και  όχι  να  σέρνεται,  όπως
σέρνεται  σήµερα.  Τη  Νοµαρχιακή  Αυτοδιοίκηση  τη  φτιάξαµε  για
λόγους  εντυπωσιασµού.  Και  αν  η  Νέα  ∆ηµοκρατία  τότε  είπε
όχι,  το  είπε  γιατί  ήταν  ένα  σύνθηµα  εντυπωσιασµού.
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'Αλλως το 1989 είπε ναι και ήταν εκείνη µαζί µε τις άλλες πολιτικές
δυνάµεις, που ψήφισε το σχετικό νόµο.
Και θα παρακαλούσα πολύ την κυβερνητική πλειοψηφία να πάψει
να οδηγεί τον τόπο σε αυτές τις διληµµατικές καταστάσεις. "Θέλετε
αυτή τη µικρή πρόοδο ή δεν θέλετε τίποτα;" Ε, όχι µπορεί να
υπάρχουν δυνάµεις που την πρόοδο τη θέλουν στο σύνολό της.
Θα ξαναθυµίσω πάλι λίγο από τη "Μαρία Νεφέλη" του Οδυσσέα
Ελύτη που έλεγε "τρώγε την πρόοδο και µε τα φλούδια και µε τα
κουκούτσια της". Εµείς έτσι τη θέλουµε.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Πολύζος έχει το
λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΠΟΛΥΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να καταθέσω την
εµπειρία µου, διότι υπηρέτησα την Τοπική Αυτοδιοίκηση περίπου
έξι χρόνια ως ∆ήµαρχος.
Είναι γεγονός ότι, προκειµένου να φτάσουµε στο σηµερινό σχήµα
των νέων δήµων που προέκυψαν από τον "ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ",
περάσαµε από τους αναπτυξιακούς συνδέσµους και από τα
συµβούλια περιοχής.
Κατά το διάστηµα που είχαµε τους αναπτυξιακούς συνδέσµους ή
στη συνέχεια τα συµβούλια περιοχής, αυτά απευθύνονταν σε
διαφορετική γεωγραφική περιοχή. 'Εγιναν ορισµένα τοπικά
αναπτυξιακά προγράµµατα, ξοδεύτηκαν ορισµένα χρήµατα για τις
µελέτες που απευθύνονταν σε µία περιοχή. Τώρα, µε τη νέα
κατάσταση αντιλαµβάνεσθε ότι υφίστανται ορισµένες δυσκολίες,
προκειµένου να καλύπτονται ακόµα και οι δαπάνες των έργων και
να συµβάλουν τα ΤΑΠ στην ανάπτυξη του συγκεκριµένου
γεωγραφικού χώρου λόγω όπως είπα, διαφοροποίησης της
περιοχής.
Πριν από δυόµισι χρόνια, που ήµουν ∆ήµαρχος Κολινδρού και
πρόεδρος του συµβουλίου περιοχής, είχα κάνει ένα πρόγραµµα το
λεγόµενο "ΤΕRRA", το οποίο κατευθείαν χρηµατοδοτείται από την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση και το οποίο σήµερα δεν καλύπτει το
συγκεκριµένο συµβούλιο περιοχής, από το οποίο προέκυψε.
Αντιλαµβάνεσθε τις δυσκολίες, οι οποίες υφίστανται.
Θα ήθελα να παρακαλέσω στο νέο νοµοσχέδιο, το οποίο πρόκειται
να έρθει -απ' ό,τι διαβάζω στις εφηµερίδες- το 1999 να υπάρξει
κάποια πρόβλεψη, ούτως ώστε και οι µελέτες οι οποίες έγιναν για
τα τοπικά αναπτυξιακά προγράµµατα, αλλά και τα προγράµµατα τα
οποία τρέχουν να µπορέσουν να διατεθούν.
'Ενα δεύτερο θέµα, το οποίο ήθελα να πω, είναι το ξεκαθάρισµα
των αρµοδιοτήτων. Πράγµατι, γίνονται πορείες µαθητών, γίνονται
πορείες εργαζοµένων και πηγαίνουν στον αιρετό νοµάρχη. Με ποια
ιδιότητα να τους δεχθεί ο αιρετός νοµάρχης; Πρόκειται για ένα
νοµικό πρόσωπο στην ουσία. ∆εν είναι ο εκπρόσωπος του
κράτους.
Συµφωνώ ότι θα πρέπει η Κυβέρνηση και τα πολιτικά κόµµατα να
δουν ότι θα πρέπει επιτέλους να υπάρχει εκπρόσωπος του
κράτους. Ποιος θα αντιµετωπίσει αυτά τα προβλήµατα; Και όπου
µεν παλαιότερα ταυτίζονταν ο νοµάρχης µε το κυβερνών κόµµα,
µπορούσε κάτι να πει ο άνθρωπος. Τώρα έχουµε είκοσι επτά
Νοµαρχες που δεν ανήκουν αυτήν τη χρονική στιγµή στην
κυβερνητική πλειοψηφία. Πώς θα ενεργούν αυτοί οι άνθρωποι;
Ποιον θα βρίσκει ο εργαζόµενος που έχει ένα πρόβληµα µε τις
βιοτεχνίες που κλείνουν ή ποιον θα βρίσκουν οι µαθητές που έχουν
πρόβληµα µε το νοµοσχέδιο της µεταρρύθµισης;
Τέλος, νοµίζω ότι πρέπει να υπάρξει και µια αποσαφήνιση στο θέµα
του προγραµµατισµού των έργων. Αυτή τη στιγµή προγραµµατίζουν
οι δήµοι, προγραµµατίζουν οι νοµαρχίες, προγραµµατίζει η
περιφέρεια, προγραµµατίζει το κράτος.
Ξέρετε, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, τι έγινε προεκλογικά;
Οι υποψήφιοι νοµάρχες είχαν ως πρόγραµµα και αυτά τα οποία
είχαν οι δήµοι και οι περιφέρειες και το ίδιο το κράτος. ∆ηλαδή αυτό
το κοµφούζιο που νοµίζω ότι δεν βοηθάει στο να προχωρήσουµε
προς τη σωστή κατεύθυνση, κάποια στιγµή το Υπουργείο των
Εσωτερικών, θα πρέπει να το δει, προκειµένου να προχωρήσουµε

σωστά και να µην έχουµε αυτό το πρόβληµα το οποίο έχουµε µέχρι
τώρα. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριε Υπουργέ, θα
σας δώσω το λόγο για να απαντήσετε αµέσως µετά.
Θα παρακαλέσω να κηρύξουµε πρώτα περαιωµένη τη συζήτηση
επί της αρχής και στη συνεχεια να απαντήσετε αν θέλετε, σε
κάποιες αιτιάσεις, µόλις µπούµε στα άρθρα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Εντάξει, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κηρύσσεται
περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής του νοµοσχεδίου του
Υπουργείου Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης:
"Οικονοµικοί πόροι της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης και άλλες
διατάξεις" .
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΟΥΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Συνεπώς, το
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και
Αποκέντρωσης "Οικονοµικοί πόροι της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης
και άλλες διατάξεις", έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία.
Θα εισέλθουµε στη συζήτηση επί των άρθρων.
Θα παρακαλέσω να συζητηθούν τα άρθρα ως µια ενότητα για να
διευκολυνθεί η συζήτηση και σε άλλη µια ενότητα οι τροπολογίες.
Θα παρακάλεσω τον κύριο Υφυπουργό να δώσει µια απάντηση και
να µας αναφέρει τυχόν τροποποιήσεις επί των άρθρων στην
ενότητα αυτή.
Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Προσπαθούσα να αντιληφθώ τι
στοιχεία παρουσιάζει αυτή η µέτρηση, σε ποιο σηµείο βρίσκεται η
αυτοδιοίκηση και η αποκέντρωση στη χώρα. ∆εν ξέρω από πότε
είναι αυτά τα στοιχεία και αν έχουν λάβει υπόψη τους τα σηµερινά
δεδοµένα.
∆εν θέλω να τα αµφισβητήσω, αλλά θα πρέπει να ξέρουµε ότι
βρισκόµαστε σε µια συγκεκριµένη χώρα, εδώ ζούµε και πρέπει να
έχουµε υπόψη µας τι συµβαίνει. Αυτή, λοιπόν, η χώρα σήµερα έχει
ισχυρές περιφέρειες µε επτά χιλιάδες υπαλλήλους, µε δικές τους
αρµοδιότητες.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΚΟΥΡΗΣ: ∆εν είναι αυτοδιοίκηση αυτό το πράγµα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Με συγχωρείτε.
Πρώτον,η νοµαρχιακή αυτοδιοίκηση έχει το δικό της περιφερειακό
συµβούλιο, το οποίο είναι αυτοδιοικητικό συµβούλιο. Σας λέω,
λοιπόν, ότι δεν υπάρχει καµία χώρα στην Ευρώπη, στην οποία η
αντίστοιχη οργανωτική δοµή να έχει τόσες αρµοδιότητες όσες στην
Ελλάδα. Πείτε µου µια. Πουθενά δεν είναι τόσο ισχυρή.
∆εύτερον, η Τοπική Αυτοδιοίκηση έχει τις εσωτερικές δικές της
ταχύτητες που είναι διαφορετικές.
Αλλά επειδή αναφερθήκατε σε οικονοµικά στοιχεία, θα πρέπει να
σας πω πόσο σηµαντικά βοήθησε η θεσµοθέτηση των κεντρικών
αυτοτελών πόρων το 1989 από την Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. µε το
νόµο 1828. Μόνο µια εξέλιξη θα σας πω ότι το πρώτο έτος
απόδοσης που είναι το 1990 είχαµε απόδοση ογδόντα οκτώ
δισεκατοµµύρια (88.000.000.000). Ξέρετε πόσο κλείνει σήµερα το
1998; Είναι διακόσια εβδοµήντα τέσσερα δισεκατοµµύρια
(274.000.000.000), επειδή ακριβώς επρόκειτο για δυναµικούς
φόρους που απέδωσαν εξ ίσου δυναµικά εισροές προς τους
κεντρικούς αυτοτελείς πόρους. Μέσα δηλαδή περίπου σε µια
οκταετία έχουµε υπερτριπλασιασµό. Τα νούµερα ξεφεύγουν
τελείως. Τα µεγέθη πρέπει να είναι συγκριτικά. Πάντα πρέπει να
λαµβάνουµε υπόψη µας από πού ξεκινάµε και πού έχουµε φθάσει,
µε τις ρυθµίσεις που έχουµε κάνει.
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Σχετικά µε το νοµοσχέδιο προσπάθησα µε την οµιλία µου να
διευκρινίσω κάποια πράγµατα, αλλά ίσως πάλι δεν έγιναν
κατανοητά. Ενδεχοµένως να φταιει ο τρόπος που τα διατύπωσα. Με
το νοµοσχέδιο ο υπολογισµός των κεντρικών αυτοτελών πόρων
γίνεται επί των αναγεγγραµµένων εσόδων στον προϋπολογισµό. Ας
ξεχάσουµε, λοιπόν, για εφέτος ότι υπάρχει πρόγραµµα δηµοσίων
επενδύσεων. Αυτή η αναγραφή µας δίνει προσδοκόµενα έσοδα -
αλλιώς δεν µπορούµε να τα υπολογίσουµε, έτσι είναι και στον 1828-
για το 1999, µε βάση τις εγγραφές που υπάρχουν 109,8
δισεκατοµµύρια. Ας ξεχάσουµε ότι υπάρχουν τα δεκατέσσερα και
ότι δεν θα υπάρχουν τα άλλα χρόνια.
Απ' αυτά, λοιπόν, οι Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις καλούνται να
αντιµετωπίσουν δυο πράγµατα. Τις πρώην δαπάνες της γενικής
κυβέρνησης, του τακτικού προϋπολογισµού που είναι βοηθήµατα
πρόνοιας και τις λειτουργικές τους δαπάνες, οι οποίες κατά το 1998
ήταν ογδόντα τέσσερα δισεκατοµµύρια (84.000.000.000).
Εφέτος, λοιπόν αυτά, είναι ενενήντα δισεκατοµµύρια
(90.000.000.000), υπάρχει µία αύξηση 5,5%. Είναι µία µονάδα
πάνω από τη µέση αύξηση των δαπανών του προϋπολογισµού.
Με βάση, λοιπόν, τα προσδοκόµενα έσοδα, αποµένουν 19,8 δισ.,
άλλα είκοσι δισεκατοµµύρια (20.000.000.000) τα οποία πάνε στη
ΣΑΝΑ-1, εάν δεν υπάρχει τίποτα άλλο. Η ΣΑΝΑ-1 το 1998 είχε
χρηµατοδοτηθεί µε είκοσι δύο δισεκατοµµύρια (22.000.000.000).
Για το 1999 υπάρχει επιλογή κυβερνητική -και θα σας εξηγήσω
γιατί- να µειωθεί η χρηµατοδότηση του επενδυτικού προγράµµατος
από εθνικούς πόρους, δεδοµένου ότι το πρόγραµµα δηµοσίων
επενδύσεων διαρθρώνεται για το 1999 στη βάση της
χρηµατοδότησης του Β' Κοινοτικού Πλαισίου.
Οι Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις που υλοποιούν το αναπτυξιακό
τους κυρίως πρόγραµµα, που είναι η ΣΑΝΑ-2 -δεν είναι η ΣΑΝΑ-1-
φέτος, θα έχουν να πάρουν εκατόν οκτώ δισεκατοµµύρια
(108.000.000.000), αντί για ογδόντα που πήραν πέρυσι. ∆ηλαδή,
δίδεται έµφαση στην υλοποίηση των µεγάλων έργων που
υλοποιούν οι Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις στα όρια του νοµού τους,
στα πλαίσια του Β' Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης και αυτό
αντίστοιχα κατεβάζει το ποσό, το οποίο θα λάβουν από τις εθνικές
επιδοτήσεις, προκειµένου να εκτελέσουν το δικό τους µικρό
αναπτυξιακό, το οποίο ούτως ή άλλως δεν ήταν αξιόλογο.
Μας λένε πολλές φορές, η ΣΑΝΑ-2 είναι προσδιορισµένη. ∆ηλαδή,
είναι ούτως ή άλλως ενταγµένα έργα. Σας λέω, λοιπόν, ότι αυτό δεν
είναι έτσι στην πράξη για τον εξής λόγο: Οι Νοµαρχιακές
Αυτοδιοικήσεις ουσιαστικά στα πλαίσια της ΣΑΝΑ-2, στην τετραετία
που µας πέρασε, κατήρτισαν και υλοποιούν ένα δεύτερο
πρόγραµµα από την αρχή. ∆ηλαδή αν σας πω για το Νοµό Κιλκίς, η
ΣΑΝΑ-2 ήταν πέντε δισεκατοµµύρια (5.000.000.000) περίπου µέσα
σε αυτήν την τετραετία και τα υλοποιούµενα έργα αυτήν τη στιγµή
είναι δέκα δισεκατοµµύρια (10.000.000.000). Και αυτό προέκυψε
πώς; Προέκυψε από την ετοιµότητα που είχαν τα νοµαρχιακά
συµβούλια και όλες οι Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις της χώρας, να
αξιοποιήσουν τα τµήµατα εκείνα τα οποία προέκυπταν, ως
διαφορές, από έργα που δεν υλοποιούνταν µε τις ταχύτητες που
έπρεπε. ∆ηλαδή, ο ρόλος που θέλαµε για τη Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση ήταν κυρίως η συµβολή στην τοπική ανάπτυξη και η
συµβολή στην τοπική ανάπτυξη έρχεται µέσα από τέτοιους είδους
προγραµµατισµούς, από τους οποίους καταφέρνεις να έχεις εισροές
στο νοµό σου για την υλοποίηση σηµαντικών έργων στα πλαίσια
του Β' και στη συνέχεια του Γ' Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης.
Εποµένως, λοιπόν, έστω και αν, για το 1999, δεν υπάρξει
πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων που το κατοχυρώνουµε µε το
νόµο -όπως είδατε γι'αυτό πλέον δεν υπάρχει καµία αµφισβήτηση
ότι είναι δεκατέσσερα δισεκατοµµύρια (14.000.000.000)- υπάρχει το
ποσό των είκοσι δισεκατοµµυρίων (20.000.000.000) περίπου, το
οποίο προέρχεται από τις εισροές που θα καλύψει τη ΣΑΝΑ-1 για το
1999.
Σας έκανα µία αναφορά στους ΚΑΠ της πρωτοβάθµιας
αυτοδιοίκησης, για να διαπιστώσουµε τι; 'Οτι οι φόροι οι οποίοι θα
αποδώσουν έσοδα στους ΚΑΠ είναι δυναµικοί. ∆ηλαδή τα τρία

τρισεκατοµµύρια που είναι εγγεγραµµένα στον προϋπολογισµό, ως
προσδοκία εσόδων από Φ.Π.Α., ξέρουµε όλοι πολύ καλά ότι θα
είναι πολύ περισσότερα, για τον απλούστατο λόγο ότι ο Φ.Π.Α. είναι
ένας φόρος για τον οποίο υπάρχουν µεγαλύτερες αποδόσεις από
τις αναγραφόµενες, επειδή ακριβώς οργανώνεται καλύτερα το
Υπουργείο Οικονοµικών κυρίως µε το σύστηµα TAXIS. Υπάρχει
δηλαδή µία περιστολή της φοροδιαφυγής διαρκώς. Η χθεσινή
ανακοίνωση του Υπουργείου Οικονοµικών το πιστοποιεί αυτό. Τα
έσοδα φέτος σε σχέση µε τα αναγεγραµµένα στον Προϋπολογισµό
του 1998 της γενικής κυβέρνησης, είναι κατά διακόσια τριάντα
δισεκατοµµύρια (230.000.000.000) περισσότερα απ'αυτά τα οποία
προσδοκούσε η Κυβέρνηση, ως εγγραφές, στον Προϋπολογισµό
του 1998.
Αντιλαµβάνεται, λοιπόν, κανείς ότι επειδή οι ΚΑΠ συνδέονται µε
φόρους που είναι δυναµικοί, σίγουρα τα ποσά αυτά θα καλύπτουν
αυτό που συµφωνήθηκε κατ'αρχήν µε την ένωση Nοµαρχιακών
Aυτοδιοικήσεων.
Πρέπει δε να σας πω ότι το Υπουργείο Οικονοµικών σε µια τελική
χθεσινή συνάντηση που είχαµε, ήδη σκέπτεται σοβαρά να
µεταφέρει προς τους ΚΑΠ µε άλλες δραστηριότητες που θα πρέπει
κυρίως η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση να ασχολείται. Xθες δηλαδή
συζητούσαµε, αλλά δεν υπήρχε χρόνος να το κάνουµε
συγκεκριµένο και να το εισάγουµε στο νοµοσχέδιo, την οργάνωση
της µεταφοράς των µαθητών, που ούτως ή άλλως κάνουν οι
Nοµαρχιακές Aυτοδιοικήσεις. Εκεί δηµιουργείται ένα τεράστιο
πρόβληµα, γιατί οι χρηµατοδοτήσεις πολλές φορές αργούν από το
κέντρο και δηµιουργούνται ζητήµατα.
Πιθανότατα πολύ σύντοµα αυτό θα έρθει, ως συµπλήρωση των
χρηµατοδοτήσεων, που θα κάνουµε προς αυτούς.
Τώρα, όσον αφορά δύο παρεµπίπτοντα ζητήµατα που έχουν τεθεί.
Το προεδρικό διάταγµα το οποίο αποστέλλεται στο Συµβούλιο της
Επικρατείας για επεξεργασία και αφορά την εκλογή των οργάνων
της πρωτοβάθµιας αυτοδιοίκησης, δεν έκανε τίποτα άλλο, παρά να
ενσωµατώσει, κυρίως τις αποφάσεις των συνεδρίων της ΚΕ∆ΚΕ.
(Στο σηµείο αυτό χτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Υπουργού)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Θερµή παράκληση,
κύριε Υφυπουργέ, να τελειώνετε. ∆εν έχουµε την πολυτέλεια των
µακρών αγορεύσεων, γνωρίζετε ότι είµαστε σε µία εµβόλιµη
συνεδρίαση για την ψήφιση αυτού του νοµοσχεδίου και θα
παρακαλέσω όλοι να συµβάλουν.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Ζητώ συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε,
σε ένα λεπτό ολοκληρώνω.
Χθες το βράδυ που είχαµε την τελική συνάντηση µε τη διοικούσα
επιτροπή της ΚΕ∆ΚΕ, µε την παρουσία και του προέδρου της,
διαπιστώθηκε ότι ενσωµατώσαµε στο διάταγµα και τις γραπτές
παρατηρήσεις που µας έκανε το Συµβούλιο της ΚΕ∆ΚΕ µετά την
αποστολή προς αυτήν του διατάγµατος, όπου υπάρχει µία πλήρης
οµοφωνία.
Aυτό το διάταγµα λοιπόν, ξέρετε ότι κατοχυρώνει την
αναλογικότητα, την εκπροσώπηση όλων.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΚΟΥΡΗΣ: Εκπροσωπείται άλλο κόµµα εκτός από εσάς
στη ΚΕ∆ΚΕ;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Εάν έχετε χρεώσει στο ΠΑ.ΣΟ.Κ.
το ∆ήµαρχο των Αθηνών και Πρόεδρο της ΚΕ∆ΚΕ,που ήταν χθες
εκεί, εµείς ευχαρίστως το δεχόµαστε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Αν τον έχουν
πιστώσει!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Για την καύση των νεκρών, προς
την κ. ∆αµανάκη απευθύνοµαι, σύντοµα θα φέρουµε ολοκληρωµένο
νοµοσχέδιο, γιατί η υπόθεση βαίνει πλέον προς πλήρη ωρίµανση,
γιατί και αυτό το θέµα θα πρέπει να αντιµετωπισθεί.
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ΜΑΡΙΑ ∆ΑΜΑΝΑΚΗ: Πότε κύριε Υπουργέ;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκεντρωσης): Υποθέτω στο επόµενο τρίµηνο
κυρία ∆αµανάκη.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Είδηση µεγάλη προς
πάσα κατεύθυνση.
Ο κ. Στάικος έχει το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΣΤΑΪΚΟΣ: Στο άρθρο 1 κύριε Πρόεδρε,
απαριθµούνται γενικά οι πηγές εσόδων Τοπικής Αυτοδιοίκησης, οι
οποίες προέρχονται από ίδια έσοδα, από κρατική επιχορήγηση και
τους κεντρικούς αυτοτελείς πόρους.
Στο άρθρο 2 προσδιορίζονται οι κεντρικοί αυτοτελείς πόροι, οι
οποίοι υπολογίζονται σε ποσοστό συµµετοχής της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης στα έσοδα του κρατικού προϋπολογισµού και
αποτελούν ποσοστά επί των αναφεροµένων σ' αυτά φόρων.
'Ηθελα να κάνω µία παρατήρηση εδώ. Είπε ο κύριος Υφυπουργός
ότι υπάρχει δυναµική στους φόρους αυτούς. 'Εχω κάποια
επιφύλαξη στο θέµα των φόρων από τη µεταβίβαση των αγροτικών
ακινήτων. ∆εν ξέρω αν έχετε υπόψη σας, κύριε Υφυπουργέ, τώρα
τελευταία τα αγροτικά ακίνητα παρουσιάζουν µία πτωτική τάση, η
οποία φθάνει µέχρι το 50% και αυτό είναι συνέπεια και απόρροια
και τελεί σε άµεση συνάρτηση και συνάφεια από τη µείωση του
αγροτικού εισοδήµατος.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΟΥΤΑΣ: Κακώς βγαίνουν οι αγρότες στο δρόµο!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΣΤΑΪΚΟΣ: Τώρα αν βγαίνουν καλώς ή κακώς, είναι
άλλο θέµα. Πάντως προσωπικά εσείς, κάνατε επάγγελµα τις
διαδηλώσεις και τις αγροτικές κινητοποιήσεις.
Μάλιστα ήδη έχουν συσταθεί επιτροπές του Υπουργείου
Οικονοµικών, οι οποίες θα κάνουν επαναπροσδιορισµό της αξίας
των αγροτικών ακινήτων, και οι οποίες τιµές -µιλάµε για
αντικειµενικό προσδιορισµό- θα αρχίσουν να ισχύουν από την
1.1.1999.
Συνεπώς θα πρέπει να δείτε αυτό το θέµα διότι δεν θα υπάρχει
ανταπόκριση στις προσδοκίες τις οποίες έχετε.
Τα έσοδα, λοιπόν, αυτά που θα εισπραχθούν, τα οποία
προσδιορίζουν οι κεντρικοί αυτοτελείς πόροι, θα καλύπτουν και τις
λειτουργικές δαπάνες της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης, καθώς και
τις δαπάνες για την χορήγηση των διαφόρων επιδοµάτων, όπως
επίσης και τις επενδύσεις της ΣΑΝΑ 1, που χρηµατοδοτείται
αποκλειστικά όµως από τους εθνικούς πόρους.
Με την παράγραφο 4 του ιδίου άρθου, προβλέπεται η δηµιουργία
του ΑΚΝΑ, του ειδικού αποθεµατικού κεφαλαίου της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης και έχει σκοπό, όπως κατά κόρον λέχθηκε, τη
χρηµατοδότηση της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης σε περιόδους
υστέρησης εσόδων, την αντιµετώπιση εκτάκτων και επειγουσών
δαπανών και την ενίσχυση των επενδύσεων της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης.
Στο άρθρο 3 προβλέπεται ο τρόπος και τα κριτήρια κατανοµής των
κεντρικών αυτοτελών πόρων στη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση.
Στο άρθρο 4 προβλέπεται η επιχορήγηση της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης από τον κρατικό προϋπολογισµό και ορίζονται οι
δαπάνες που καλύπτονται από την επιχορήγηση αυτή.
Στο άρθρο 5 προβλέπονται τα έσοδα που εγγράφονται στον
προϋπολογισµό της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης και ο χρόνος
ψήφισης του προϋπολογισµού και στο άρθρο 6 προβλέπεται ο
τρόπος παρακράτησης των εισφορών της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης -εδώ µάλλον ταιριάζει ο τρόπος παρακράτησης των
εισφορών των Νοµαρχιακών Αυτοδιοικήσεων- προς την ΕΝΑΕ
καθώς και ο τρόπος απόδοσης σ' αυτήν, για την κάλυψη των
δαπανών λειτουργίας της.
Αυτά ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε, για τα άρθρα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιωτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Κουρής έχει το
λόγο.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΚΟΥΡΗΣ: Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, να
αναφερθώ σε αυτά τα τελευταία που αναφέρθηκε ο κύριος

Υπουργός. Κατ' αρχήν για τους πόρους. Θα επαναλάβω και πάλι
ότι πιστεύω ότι δεν καλύπτονται οι πόροι της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης µακροχρόνια. Kαι µε την τροποποίηση που γίνεται
καλύπτονται µόνο για το 1999. Αυτό φαίνεται και από την εγκύκλιο
Χριστοδουλάκη που έχει σταλεί στις νοµαρχίες, φαίνεται και από την
εισηγητική έκθεση του προϋπολογισµού, αλλά θα το βρούµε και
µπροστά µας την επόµενη χρονιά.
Τώρα, όσον αφορά το θέµα της εκλογής των οργάνων των Τοπικών
Ενώσεων ∆ήµων και Κοινοτήτων και της ΚΕ∆ΚΕ. Θα σας πω, κύριε
Υπουργέ, το εξής φέρνοντας ένα συγκεκριµένο παράδειγµα. ∆εν
είναι ούτε αντιπροσωπευτικό το ∆.Σ. που θα βγει µε βάση το
πληθυσµιακό κριτήριο ούτε εκπροσωπούνται οι γεωγραφικές
περιφέρειες της χώρας. Και εδώ, κύριοι της Κυβερνήσεως, µη µου
πείτε τι σας είπε το ∆.Σ. της ΚΕ∆ΚΕ. Είναι µονοπαραταξιακό. Πώς
να το κάνουµε; Το ξέρει όλος ο κόσµος αυτό, διότι εφαρµόστηκε ένα
πλειοψηφικό σύστηµα το οποίο οι αιρετοί της αυτοδιοίκησης το
έχουν καταδικάσει. Και ζητούσαν αντιπροσωπευτικό µε βάση
παραταξιακά κριτήρια, µε βάση πληθυσµιακά κριτήρια και µε βάση
την αρχή της εκπροσώπησης των µεγάλων γεωγραφικών ενοτήτων
των περιφερειών της χώρας. Θα σας φέρω, επαναλαµβάνω, ένα
παράδειγµα. Ο Νοµός Κορινθίας. Με αυτό που έχετε κάνει θα
πετύχετε τα εξής. Να φέρετε σε ισοψηφία τη δική σας δηµοτική
παράταξη, η οποία έχει κερδίσει έξι δήµους µε συνολικό πληθυσµό
είκοσι οκτώ χιλιάδων κατοίκων, µε την παράταξη τη δική µας που
έχει κερδίσει εννιά δήµους µε εκατόν δέκα τρείς χιλιάδες κατοίκους.
Αυτό κάνετε. Και είναι πρόκληση αυτό. Θα πρέπει να το καταλάβετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Πώς να το κάνουµε; Από τους
συνδυασµούς εκπροσωπούνται.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΚΟΥΡΗΣ: Σας λέγω ότι είναι πρόκληση. Οι έξι µε είκοσι
εννέα χιλιάδες κατοίκους να ισοδυναµούν στο αποτέλεσµα της
ψηφοφορίας µε τους εννέα και µε εκατόν δεκατρείς χιλιάδες
κατοίκους. Εάν θέλετε να το καταλάβετε έχει καλώς. ∆ιαφορετικά να
µην κουβεντιάζουµε.
'Ερχοµαι στο άρθρο 1. Πιστεύω ότι είναι περιττή κατ' αρχήν και η
αναγραφή του άρθρου 1, δεδοµένου ότι αποτελεί αντιγραφή του
παρόµοιου άρθρου που υπήρχε στον αρχικό νόµο της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης του 1994 και απορώ γιατί το γράφετε.
Σηµειώνω µόνο ότι επιµένετε και τώρα ακόµα στις επιχορηγήσεις
φορέων του δηµόσιου τοµέα που αποτελούν την πιο αδιαφανή
πηγή χρηµατοδότησης της αυτοδιοίκησης στην Ελλάδα, που έχει
ευτελίσει στο παρελθόν και θεσµούς και πρόσωπα.
'Ερχοµαι στο άρθρο 2. Σας επαναλαµβάνω και πάλι ότι απ' όλους
τους φόρους και τα τέλη που έχετε βάλει, ο µοναδικός, δυναµικός,
που θα αποτελέσει µία πραγµατική πηγή εσόδων της
αυτοδιοίκησης, είναι µόνο ο Φ.Π.Α. 'Ολοι οι άλλοι έχουν και θα
έχουν συν τω χρόνω µία κατιούσα πορεία. Να σας πω και γιατί;
'Οταν τους αποδίδετε στην αυτοδιοίκηση δεν έχετε και κανένα
ενδιαφέρον να κάνετε και ποσοστιαίες αυξήσεις από εκεί και πέρα.
Παράδειγµα, τέλη κυκλοφορίας αυτοκινήτων, όπου κατά 65% έχουν
πάει στην αυτοδιοίκηση. Φέτος έχετε βάλει µηδενική αύξηση. Τα
τέλη που πληρώνει κανείς για τα ΚΤΕΟ που τα αποδίδετε 100%.
Και εδώ θα είναι µηδενική η αύξηση. Και πάει λέγοντας. 'Αρα,
λοιπόν, συν τω χρόνω αυτά θα αποµειούνται σε πραγµατικές τιµές.
Στο ίδιο άρθρο δεν προβλέπεται καµία διαδικασία για εισήγηση
κριτηρίων όταν κάνει την κατανοµή ο Υπουργός από το
αποθεµατικό. ∆ηµιουργείται ένα αποθεµατικό, το οποίο κατά το
ήµισυ µεν πηγαίνει στο Ταµείο Παρακαταθηκών και ∆ανείων και
µένει εκεί πέρα προκειµένου να καλύψει ενδεχοµένως κάποια
ελλείµµατα στο µέλλον και από την άλλη µεριά το µισό το
διαχειρίζεται ο Υπουργός κατά το δοκούν, όπως φαίνεται εδώ. ∆εν
λαµβάνει υπόψη του κανένα κριτήριο κατανοµής. Και βέβαια, εµείς
διαφωνούµε και στο σηµείο εκείνο που λέγει ότι τα περισσεύµατα
από  την  καλή  διαχείριση  µιας  συγκεκριµένης  νοµαρχίας  θα
πρέπει  να  ξαναγυρίσουν  σε  κάποιο  αποθεµατικό.  ∆εν
καταλαβαίνουµε  γιατί.  Μια  χρηστή  διαχείριση  που  περιορίζει  και
σέβεται το δηµόσιο χρήµα, δεν πρέπει να επιβρα-



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΜΕ' - 15 ∆ΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 1998 (ΠΡΩ'Ι') 2473

βεύεται; ∆εν πρέπει να πηγαίνει να καλύπτει κάποιες άλλες
πρόσθετες ανάγκες που υπάρχουν στη συγκεκριµένη Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση; Και πρέπει να ξαναγυρίζει στο Ταµείο
Παρακαταθηκών και ∆ανείων;
Τα κριτήρια: Τα κριτήρια είναι και αυτά αντιγραφή -µε εξαίρεση κανά
δύο, τα οποία δεν µπορείς να τα βάλεις στη Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση, γιατί δεν υπάρχουν αντίστοιχες αρµοδιότητες- των
κριτηρίων που καθιερώσατε στον "ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ". 'Εχετε φέρει
όµως σήµερα µία τροπολογία που, ενώ τα κριτήρια του
"ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ" έπρεπε να αρχίσουν να εφαρµόζονται από την
1.1.1999, τα αναβάλλετε για ένα χρόνο. Γιατί;
Βλέπετε ότι είναι κριτήρια, τα οποία πολύ δύσκολα µπορούν να
υλοποιηθούν, µπορούν να είναι πραγµατικά κριτήρια κατανοµής
πιστώσεων. Είναι γενικόλογα και θέλουν µια πολύ µεγάλη
επεξεργασία. Εµείς και πάλι επαναλαµβάνω, όπως φάνηκε και στη
∆ιαρκή Επιτροπή, επαναλαµβάνουµε ότι θα πρέπει να ληφθούν
υπόψη και άλλα γεωγραφικά κριτήρια. Είπαµε για τις ακριτικές
περιοχές και σεις, κύριε Υπουργέ, έχετε γνώση του θέµατος αυτού.
Είπαµε για τις παραµεθόριες περιοχές, είπαµε για ειδικές
περιπτώσεις όπου γίνονται επιλέξιµες συγκεκριµένες αναπτυξιακές
πρωτοβουλίες ίσως και όχι σε όλο το νοµό, αλλά σε συγκεκριµένες
περιφέρειες του νοµού. Είπαµε βέβαια και κάποιες δράσεις που ο
εκπρόσωπος της ΕΝΑΕ µας τις ανέφερε στη ∆ιαρκή Επιτροπή που
έχουν αναληφθεί από Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις και που
αναφέρονται στον πολιτισµό, στον αθλητισµό, στα άτοµα µε ειδικές
ανάγκες, σε προγράµµατα καταπολέµησης των ναρκωτικών και σε
πολλά άλλα, που πολλοί συνάδελφοι από εδώ θα µπορούσαν να
προσθέσουν. Και δεν καταλαβαίνουµε γιατί πρέπει να είναι µόνο
αυτά τα κριτήρια που οι ίδιοι εσείς µε τροπολογία σήµερα
οµολογείτε ότι είναι πολύ δύσκολα να εφαρµοστούν. Και γι'αυτό
στον "ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ" τα αναβάλετε για µια χρονιά.
'Ερχοµαι και στο τελευταίο, στο άρθρο 5. Πιστεύω ότι η διαδικασία
την οποία βάζετε όσον αφορά τους προϋπολογισµούς των
Νοµαρχιακών Αυτοδιοικήσεων είναι πάρα πολύ στενή χρονικά. Και
είναι βέβαιο ότι του χρόνου θα φέρετε κάποια τροπολογία. 'Οπως
σήµερα έχετε φέρει µια τροπολογία που λέτε να αλλάξει η
διαδικασία για τον τρόπο και τα χρονικά όρια που έχει βάλει το
προεδρικό διάταγµα του 1995 για τις χορηγίες των δηµάρχων ότι
πρέπει να εκδίδεται ένα τρίµηνο πριν από κάθε οικονοµικό έτος,
έτσι θα φέρετε και εδώ. Είναι συλλογικά όργανα. Αποτελούνται από
είκοσι-τριάντα ανθρώπους. Μπορείτε να τους υποχρεώσετε αυτούς
να κάνουν προϋπολογισµό σε ένα συγκεκριµένο µήνα τον
Αύγουστο και το Σεπτέµβριο; Πείτε ότι ο προϋπολογισµός δεν
παίρνει την πλειοψηφία. Τι θα γίνεται; Σας ρωτάω εγώ σε ένα πολύ
απλό θέµα, τι θα κάνετε;
Βάζετε δηλαδή προθεσµίες που οι ίδιοι µετά βλέπετε ότι δεν
µπορούν να τηρηθούν. Και σας φέρνω το παράδειγµα της χορηγίας
των δηµάρχων. Μπήκε µια πολύ σκληρή προθεσµία, η οποία τελικά
σας αναγκάζει σήµερα να την τροποποιήσετε. Γιατί βάζετε σε άλλο
άρθρο πάλι τέτοια σκληρή χρονική προθεσµία;
Και το τελευταίο, οι παράγραφοι 4 και 5 του άρθρου 5, πρέπει να
αλλαχθούν. ∆εν είναι δυνατόν να µεταχειρίζεσθε τη Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση κατά έναν τρόπο χειρότερο και απ'αυτόν που
µεταχειρίζεσθε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου. Τα νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου µπορούν τους τελευταίους µήνες του
προϋπολογισµού να αλλάξουν κωδικούς στις δαπάνες που κάνουν,
ενώ εδώ τους λέτε ότι δεν αλλάζει ο κωδικός, ό,τι γράψατε, γράψατε
στην αρχή και τέρµα. Μα, είναι δυνατόν αυτό; Τουλάχιστον,
χρησιµοποιείστε την ίδια µεταχείριση στις δύο αυτές παραγράφους
που υπάρχουν για τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου.
Τουλάχιστον, δηλαδή. Είναι αδιανόητο να µην µπορεί να αλλάξει
κωδικός σε προϋπολογισµό που ψηφίζεται την προηγούµενη
χρονιά, εάν έχει περίσσευµα ο ένας ή άλλος κωδικός. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Μπούτας έχει το
λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΟΥΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι δυνατόν να
συναινέσουµε για να δεχθούµε το σύνολο των άρθρων αυτού του
νοµοσχεδίου. Και ξεκινάω από το άρθρο 1 που βάζει τους φόρους

είτε είναι µε τη µορφή τελών, είτε είναι µε τη µορφή ανταποδοτικών
τελών, δικαιωµάτων κλπ.
Στο άρθρο 2, διαφωνούµε ριζικά και έχουµε τη γνώµη ότι θα πρέπει
στους κεντρικούς αυτοτελείς φόρους να µπει συγκεκριµένο
ποσοστό επί του κρατικού προϋπολογισµού όπου θα δίνεται η
δυνατότητα να παίξει πραγµατικά αναπτυξιακό ρόλο η Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση στο χώρο της.
Στο άρθρο 3 υπάρχουν τα κριτήρια για την κατανοµή των πόρων,
όπου πραγµατικά δεν εξασφαλίζει ούτε την ισονοµία ούτε τη
βοήθεια, αν θέλετε, στις περιοχές εκείνες που θα πρέπει να τύχουν
ιδιαίτερης µεταχείρισης λόγω του ότι είναι φθίνουσες, λόγω του ότι
υπάρχει µεγαλύτερο πρόβληµα.
Τέλος, στο άρθρο 5, είναι πραγµατικά ασφυκτικά αυτά τα πλαίσια.
Πώς να το χαρακτηρίσω; Είναι τυλιγµένη η Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση από ένα δίχτυ της κυβερνητικής πολιτικής που όταν
θέλει το ανοίγει η Κυβέρνηση και όταν θέλει το κλείνει.
Συνολικά τα άρθρα του νοµοσχεδίου δίνουν το στίγµα της
κυβερνητικής πολιτικής απέναντι στη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση
όποτε θέλει ένα διοικητικό µηχανισµό για να απορροφά τους
κραδασµούς και να περνάει την πολιτική της. Γι'αυτό
καταψηφίζουµε στο σύνολο τα άρθρα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Η κ. ∆αµανάκη έχει το
λόγο εάν επιθυµεί.
ΜΑΡΙΑ ∆ΑΜΑΝΑΚΗ: 'Οχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Οχι.
Ο κ. Τσαφούλιας έχει το λόγο.
Θέλω να υπενθυµίσω στο Σώµα ότι η συζήτηση γίνεται και µε τις
τροποποιήσεις τις οποίες έχει κάνει ο κύριος Υπουργός και τις
οποίες έχει ήδη διανείµει από νωρίς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, στο άρθρο 2 δεν
µπορούµε να συµφωνήσουµε, διότι πραγµατικά δεν υπάρχει
ποσοστό από τον προϋπολογισµό που να καλύπτει αυτά τα έσοδα
από τους κεντρικούς αυτοτελείς πόρους. ∆ιότι αν υπήρχε σταθερό
ποσοστό δεν θα υπήρχε διακύµανση του ποσού που θα παίρνουν
από τους κεντρικούς αυτοτελείς πόρους.
'Οπως είπε και ο εισηγητής της Πλειοψηφίας, πράγµατι τα ακίνητα
σε µεταβιβάσεις -ιδίως τα αγροτικά ακίνητα- πέφτουν όχι σε 30%,
αλλά και παραπάνω. Εάν εφαρµοστούν και τα αντικειµενικά
κριτήρια για αγρούς που είναι κοντά στις πόλεις και ενδεχοµένως να
τα θεωρήσετε και οικόπεδα, από εκεί και πέρα δεν θα µεταβιβάζεται
τίποτα. Επειδή κάθε δύο χρόνια ανεβαίνει η αντικειµενική αξία,
αντιλαµβάνεσθε ότι έχει γίνει και µείωση των µεταβιβάσεων. Είναι
ένα ποσοστό που δεν λέει τίποτα, διότι εφόσον αυτό είναι µειωµένο
-και θα είναι µειωµένο- για ποιους κεντρικούς αυτοτελείς πόρους
µιλάτε;
'Οσον αφορά τα τέλη κυκλοφορίας των αυτοκινήτων δεν είναι
δυνατόν να ανέβουν. Θα υπάρξει κάποια διαµαρτυρία, κάποια
αντίσταση του λαού, διότι όπως ξέρετε το αυτοκίνητο είναι το πρώτο
όπλο στον πολιτικό αγώνα της χώρας. Από το φόρο µεταβίβασης,
από τα τέλη κυκλοφορίας αυτό που είναι για την ταξινόµηση,
δηλαδή για τους τεχνικούς ελέγχους των οχηµάτων, τα τέλη
διενέργειας, το ποσοστό 100%, αυτό είναι περιορισµένο. Ιδίως
σήµερα χρησιµοποιούνται καινούρια αυτοκίνητα τελευταίας
τεχνολογίας στα οποία γίνεται κάθε τέσσερα χρόνια τεχνικός
έλεγχος, οπότε και αυτά είναι µειωµένα.
Γενικότερα δεν υπάρχει προοπτική ότι µέσα από αυτόν τον
προσδιορισµό των εσόδων από κεντρικούς αυτοτελείς πόρους
πρόκειται να υπάρξει διαδικασία ανάπτυξης και σταθεροποίησης
της οικονοµικής πορείας των Ο.Τ.Α. και της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης. Πάλι µε κοινή απόφαση των Υπουργών
Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης και
Οικονοµικών καθορίζεται ο τρόπος υπολογισµού του ετήσιου ύψους
του Α.Κ.Ν.Α. Και εκεί δική σας δουλειά είναι. ∆εν είναι ούτε της
Τοπικής Αυτοδιοίκησης ούτε της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης.
'Οσον αφορά τα κριτήρια στο άρθρο 3, λέει καθαρά ότι "µε
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κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης
και Αποκέντρωσης και Οικονοµικών, που εκδίδεται ύστερα από
πρόταση της 'Ενωσης Νοµαρχιακών Αυτοδιοικήσεων Ελλάδος,
καθορίζονται τα κριτήρια και οι διαδικασία κατανοµής των εν λόγω
εσόδων στις Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις". Αυτή είναι δική σας
υπόθεση, όπως σας είπα, και δεν είναι δυνατόν να αποτελέσει
έσοδο. Εδώ γιατί δεν βάζετε ποιες είναι οι φτωχές Νοµαρχιακές
Αυτοδιοικήσεις της χώρας λόγω γεωγραφικής θέσης, οικονοµικών
λόγων, ανεργίας, αποβιοµηχάνισης κλπ.; Να χαρακτηρίσετε εδώ τις
φτωχές ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Και αν αύριο γίνουν
πλούσιες; Είναι αστάθµητο το κριτήριο που ζητάνε να µπει.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Γίνεται µε την αποβιοµηχάνιση στην
Πάτρα, στην Κοζάνη κλπ. να γίνουν πλούσιοι; Με λιβάνια θα γίνουν
πλούσιοι, κύριε Πρόεδρε; Εδώ είναι καθαρές κουβέντες. Η µελέτη
της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής εκφράζει µία ευχή.
Ακούστε τι λέει: "Τέλος η κοινή υπουργική απόφαση για τον τρόπο
υπολογισµού της κατανοµής των εσόδων σε διάφορες βαθµίδες µε
βάση τα κριτήρια του άρθρου 3, πρέπει να αποβλέπει και στην
προστασία των ασθενέστερων οικονοµικά Νοµαρχιακά
Αυτοδιοικήσεων". Το "πρέπει" εδώ είναι µία συµπεριφορά ευγένειας
της Επιστηµονικής Επιτροπής.
Το πρέπει, ξέρετε τι πάει να πει σύµφωνα µε σας; Καταδίκη όλων
των φτωχών Νοµαρχιακών Αυτοδιοικήσεων. Θα τις καταδικάσετε
πέρα για πέρα. Εάν δεν τις καταδικάζετε να τις αναφέρετε στα
κριτήρια.
Εγώ θα πω τώρα σε όλο το λαό της Ελλάδος ότι έχετε καταδικάσει
τις πιο φτωχές Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις της Ελλάδος. Εάν δεν
έχετε τέτοια πρόθεση, να τις κατανοµάσετε, διότι εσείς θα είσαστε
αυτοί που τις καταδικάζετε από τώρα.
Να το κριτήριο να καθαρίσετε τα χέρια σας µε το λαό, µε τις φτωχές
Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις, µε εκείνες που έχουν
αποβιοµηχάνηση και ανεργία. Καθαρίστε τα χέρια σας. ∆εν τα
καθαρίζετε, διότι έχετε κοµµατικούς και πελατειακούς λόγους. Εάν
είναι στις φτωχές Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις αντίθετοι οι νοµάρχες
ή οι δήµαρχοι, γιατί να βάλετε κριτήρια; Γιατί όσο δεν δίνετε
οικονοµικούς πόρους, τόσο θα µπορέσετε να ελέγξετε την
κατάσταση, να τους πολεµήσετε και να τους φθείρετε. Γιατί οι
αναφορές και η αγανάκτηση του λαού, δεν θα έρχεται σε σας. Ο
λαός θα πηγαίνει αγανακτησµένος σε αυτούς και την άλλη
τετραετία, καίτοι θα είναι δηµοκράτες και αγωνιστές, δεν θα τους
βγάλει. Γι'αυτό το φυλάτε το όπλο αυτό. Γράφτε το εδώ, εάν είστε
παλικάρια και εξηγείστε µε το λαό, ένα προς ένα, και πείτε ότι οι
φτωχές Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις είναι οι κάτωθι, για να
µπορέσει να σας πιστέψει ο λαός και να µην σας πάει ακόµα από το
6,5% µε 7%, πιο κάτω από τη Νέα ∆ηµοκρατία.
Οπωσδήποτε θα σας πάει πολύ κάτω. Και εάν έχετε κότσια, ας µην
αλλάξετε τον εκλογικό νόµο, να δείτε που θα πάτε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ,
ολοκληρώστε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Κρατήστε τον εκλογικό νόµο σαν
πορτοφόλι, βάλτε φυλαχτό σας τον εκλογικό νόµο για να δώσετε
την εξουσία κατευθείαν εκεί που πρέπει να τη δώσετε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, επί του
νοµοσχεδίου.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Και εάν δεν το κάνετε, έχετε υπογράψει
όλο το Υπουργικό Συµβούλιο, να παραδώσετε ατόφια την εξουσία
στον Καραµανλή. 'Εχετε υπογράψει και γι'αυτό κάνετε αυτά που
κάνετε τώρα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, κύριε
Τσαφούλια, επί του νοµοσχεδίου.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Αφού φωνάζετε, κύριε Πρόεδρε,
σταµατάω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κάποτε έρχεται και το
πλήρωµα του χρόνου να τελειώσετε. Και η κόπωση το επιβάλλει.
Ο κ. Γκελεστάθης. Απών, διαγράφεται.
Ο κ. ∆αβάκης. Απών. ∆ιαγράφεται.
Ο κ. Ζαφειρόπουλος. Απών. ∆ιαγράφεται.

Ο κ. Σπυριούνης έχει το λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΟΥΡΙΟΥΝΗΣ: Για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι η συνολική διάρθρωση του νοµοσχεδίου προβλέπει µε
συγκεκριµένα κριτήρια, συγκεκριµένα ποσά και µε συγκεκριµένες
διαδικασίες την τρίτη διάσταση, τους πόρους.
Αναµφισβητήτως όλα αυτά, εάν η οικονοµική κατάσταση της
πατρίδος το επέτρεπε, η ευαισθησία µας θα τα παρουσίαζε σε
υψηλότερα µεγέθη. Αλλά πρέπει τα πάντα να ρυθµίζονται και µέσα
από τον παράγοντα, ποια είναι η κατάσταση της οικονοµίας και τι
απαιτήσεις επιβάλλουν οι συγκλιτικές πορείες.
'Ενα δεύτερο σηµείο που θέλω να αναφερθώ είναι το εξής: Στους
κεντρικούς αυτοτελείς πόρους, στην παράγραφο ε', εάν θυµάµαι,
αναφέρετε και τους συνολικούς πόρους, 100% µάλιστα, από τους
τεχνικους ελέγχους στα αυτοκίνητα.
'Ηθελα να παρακαλέσω κύριοι Υπουργοί, να ρίξετε µία µατιά, γιατί
πολλά λέγονται γι'αυτές τις λειτουργίες. 'Εχει καταντήσει έτσι το
σύστηµα που εάν δεν πληρώσεις δεν µπορείς να περάσεις το
αυτοκίνητο από τεχνικό έλεγχο. Ρίξτε µία µατιά που υπάρχει και
πόσο υπάρχει η αλήθεια και πάρετε άµεσα µέτρα, πάταξης της
διαφθοράς.
'Εχω συγγενικό µου πρόσωπο που πήγε δύο τρεις φορές. Του είπα
"να υποβάλεις µήνυση γιατί αλλιώς είναι αλληλέγγυος". Είναι
συγγενικό µου πρόσωπο, κύριε Πρόεδρε. Πήγε δύο-τρεις φορές και
δεν µπόρεσε να περάσει από τεχνικό έλεγχο. 'Οταν έδωσε το
φακελάκι µε τις τριάντα χιλιάδες (30.000), σαράντα χιλιάδες
(40.000) πέρασε αµέσως και ούτε γάτα ούτε ζηµιά.
Η συντήρηση αυτού του συστήµατος συµβάλλει µαζί µε όλες τις
άλλες αναθυµιάσεις στη σήψη, στο φακελάκι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆υστυχώς, το
"φακελάκι" λειτουργεί ως ηλεκτρονικό κοµπιούτερ. Ανοίγει τις
πόρτες.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, τα "φακελάκια"
ανοίγουν τις πόρτες.
Από γραµµατική και µόνο ερµηνεία µε µία διαστολή αναζήτησης,
πιστεύω ότι στα κριτήρια περιέχεται όλο το πνεύµα, µέχρι τα
κοινωνικά κριτήρια. 'Αµα, δηλαδή, µιλάµε για βατότητα, για
κοινωνική πλευρά, ασφαλώς περιλαµβάνουµε τις ακριτικές περιοχές
-είµαι σίγουρος γι'αυτό- µε ιδιαίτερη ευαισθησία και τις περιοχές που
είναι φτωχές.
Κάνω, λοιπόν, την πρόταση να περιληφθούν τώρα στα κριτήρια, για
να δοθεί έµφαση στην ευαισθησία, οι ειδικές ακριτικές περιοχές και
οι περιοχές εκείνες που είναι χαρακτηριστικά φτωχές. Να µπουν,
λοιπόν, µέσα σαν κριτήρια αποδεικτικά της ευαισθησίας που
υπάρχει και στο γράµµα και στο πνεύµα των κριτηρίων του άρθρου
3.
Οι επιχορηγήσεις του κρατικού προϋπολογισµού αναφέρονται σε
µερικές κεντρικές κατηγορίες, όπως είναι των δαπανών για την
παιδεία, για την περίθαλψη, για την υγεία, για τις λειτουργικές
ανάγκες κλπ.
Νοµίζω ότι το σύνολο των διαρθρωµένων διατάξεων δίνει τη βάση
να υποστηριχθεί ότι και µε το νοµοσχέδιο αυτό ολοκληρώνεται η
εικόνα της προσπάθειας για τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το
λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ορίστε, κύριε
Παυλόπουλε, έχετε το λόγο.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επί της ουσίας του
νοµοσχεδίου αναφερθήκαµε στη συζήτηση επί της αρχής.
∆υστυχώς, η συζήτηση ήταν τέτοια που δεν µας επιτρέπει να
µπούµε σε πολλές λεπτοµέρειες.
Θα  µου  επιτρέψετε  να  κάνω  δύο  αναφορές.  Η  µία  σχετίζεται
µε  τον  τρόπο  δηµιουργίας  και  διαχείρισης  του  αποθεµατικού,
στην  περίπτωση  κατά  την  οποία  έχουµε  υπέρβαση  των
αυτοτελών  πόρων.  Και  η  δεύτερη  σχετίζεται  µε  τον  τρόπο  µε
τον  οποίο  ετοιµάσατε  το  διάταγµα.  Είναι  ευχής  έργον  ότι  ένας
από  τους συµβούλους του Υπουργού µετέχει στο πέµπτο τµήµα
του Συµβουλίου της Επικρατείας, το οποίο θα επεξερ-
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γαστεί το σχετικό διάταγµα. Και καλό θα ήταν να ακούσει,
παίρνοντας τα Πρακτικά της Βουλής, σε τι αντισυνταγµατικότητες
οδηγείται µε αυτό το πράγµα η Τοπική Αυτοδιοίκηση.
Σε ό,τι αφορά το αποθεµατικό η Επιστηµονική Υπηρεσία της
Βουλής -το είπε και ο κ. Τσαφούλιας- κοµψά επισηµαίνει ότι ούτε
λίγο ούτε πολύ, δεν υπάρχουν κριτήρια, εκτός από τις δύο µεγάλες
κατηγορίες.
Στην περίπτωση αυτή δεν µπορώ να διανοηθώ, κύριοι Υπουργοί, το
εξής απλό πράγµα, και το λέω και για τους συναδέλφους που
προέρχονται από την Τοπική Αυτοδιοίκηση. Σκεφθείτε πόσο
υποβαθµίζεται µε τη διάταξη αυτή η Τοπική Αυτοδιοίκηση, όταν ένα
οποιοδήποτε νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου που έχει έσοδα τα
οποία υπερβαίνουν τον προϋπολογισµό του, µπορεί να τα
διαχειρίζεται όπως εκείνο θέλει. Πείτε µου ένα νοµικό πρόσωπο του
δηµόσιου τοµέα είτε δηµόσιου είτε ιδιωτικού δικαίου, το οποίο δεν
έχει αυτή την ευχέρεια. Αν η Ολυµπιακή ή ο ΟΤΕ βγάλει κάτι
παραπάνω µπορεί να το διαχειριστεί όπως θέλει στο πλαίσιο
βέβαια της κυβερνητικής πολιτικής. Και εγώ το αντιλαµβάνοµαι.
Αλλά αυτό που έχουν τα νοµικά πρόσωπα δηµόσιου και ιδιωτικού
δικαίου του δηµόσιου τοµέα που ασκούν απλώς λειτουργική
αυτοδιοίκηση, δεν το έχει η Τοπική Αυτοδιοίκηση, την οποία δεν
εµπιστεύεται το κράτος.
Γιατί άραγε, αυτή η capitis deminutio maxima των οργανισµών
Τοπικής Αυτοδιοίκησης; ∆εν µπορούν να διαχειριστούν τα του οίκου
τους; Εσείς πρέπει να τους ποδηγετείτε, κύριε Υπουργέ;
Και κάτι άλλο. Γιατί δεν βάζετε ένα κριτήριο και να πείτε ρητά -σας
το προτείνουµε σαν τροπολογία εδώ- ότι σκοπός της δηµιουργίας
αυτού του αποθεµατικού είναι η ενίσχυση των Νοµαρχιακών
Αυτοδιοικήσεων, που είναι οικονοµικά ασθενέστερες. 'Οπως το
έχετε αυτήν τη στιγµή, είναι "λυτά τα χέρια σας", κάνετε ό,τι νοµίζετε.
Είναι δίκαιος ο φόβος που εκφράστηκε προηγουµένως, γιατί τα
δείγµατα γραφής που έχετε δώσει µέχρι σήµερα δεν αποδεικνύουν
και τη µεγαλύτερη δυνατή αντικειµενικότητα.
Σκοπεύετε να ενισχύσετε τις νοµαρχίες, οι οποίες έχουν εκλέξει
νοµάρχες που στηρίζονται από σας και το κυριότερο απ' όλα, εκείνο
το περίφηµο 50% θα πηγαίνει σε έργα τα οποία χρηµατοδοτούνται
αποκλειστικά από το δηµόσιο. ∆ηλαδή έτσι και αλλιώς, τα έχει
αναλάβει το δηµόσιο, αλλά αφού τα έχει αναλάβει το δηµόσιο, το
50% να το δώσει στη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση. ∆ηλαδή από τους
γλίσχρους πόρους που έχει, αν περισσέψει τίποτα, να ενισχυθεί και
το δηµόσιο.
Για ποια οικονοµική αυτοδυναµία µιλάτε; Εδώ µας λέτε ότι ή θα είναι
στο όριο για να ζήσουν ή αν έχουν κάτι παραπάνω πρέπει το 50%
να το δίνουν στο ελληνικό δηµόσιο. Πώς θα δηµιουργηθεί η
αυτοδυναµία για το µέλλον;
Και µόνον αυτή η διάταξη αποδεικνύει τη νοοτροπία την οποία
έχετε. Μια νοοτροπία που είναι "όλα µε το σταγονόµετρο στη
Τοπική Αυτοδιοίκηση", η οποία δεν θα µπορέσει ποτέ να αποκτήσει
έτσι αυτοδυναµία. Τη µεταχειρίζεσθε σαν να τίθεται υπό επιτροπεία
ή υπό κηδεµονία. Λυπούµαι, λοιπόν, να σας το πω ότι µε αυτό το
νοµοσχέδιο θεσµοθετείτε την επί των οικονοµικών θεµάτων
κηδεµονία της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης της Χώρας.
Τίθεται επίσης ένα θέµα αντισυνταγµατικότητας του προεδρικού
διατάγµατος το οποίο βρίσκεται -εάν βρίσκεται- στο Συµβούλιο
Επικρατείας.
'Οπως έχετε διατυπώσει στο σχετικό προεδρικό διάταγµα, για να
βγουν οι εκπρόσωποι στην Τοπική 'Ενωση ∆ήµων και Κοινοτήτων,
δεν λαµβάνετε υπόψη τα εξής:
Πρώτον, δεν λαµβάνετε υπόψη καθόλου την πλειοψηφία µε την
οποία έχει βγει ένα δηµοτικό συµβούλιο. Παραδείγµατος χάρη, από
τους επτά εκπροσώπους, οι τέσσερις θα προέρχονται από την
πλειοψηφία και τρεις από τη µειοψηφία και ας έχει πάρει 80% το
οποιοδήποτε δηµοτικό συµβούλιο.
∆εύτερον, δεν λαµβάνετε υπόψη καθόλου το πληθυσµιακό κριτήριο.
Λέτε ότι από ένα ποσοστό και πάνω δεν πάει να έχει οσοδήποτε
πληθυσµό, επτά εκπροσώπους θα βγάλει. Και παρατηρείται το
φαινόµενο στην Συκιώνα της Κορίνθου που έχει δέκα οκτώ χιλιάδες

τριακόσιους τριάντα τρεις κατοίκους, να βγαίνουν επτά εκπρόσωποι
και η Κόρινθος, που έχει τριάντα τρεις χιλιάδες τετρακόσιους
τριάντα πέντε κατοίκους, να βγάζει πάλι επτά εκπροσώπους. Και
ακούστε γιατί το κάνετε:
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Είναι αποκεντρωτικό.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ποιο είναι αποκεντρωτικό, κύριε
Υπουργέ; Με τον "ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ", τον ψευδεπίγραφο
"ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ", τι κάνατε;
Η Κόρινθος, που έχει τριάντα τρεις χιλιάδες τετρακόσιους τριάντα
πέντε κατοίκους, έχει είκοσι εννέα δηµοτικούς συµβούλους, ενώ το
Ξυλόκαστρο, που έχει δέκα έξι χιλιάδες οχτακόσιους κατοίκους,
δηλαδή τους µισούς, έχει τριάντα ένα δηµοτικούς συµβούλους.
Πάνω σ' αυτά προσπαθείτε να µας πείτε ότι διαµορφώνετε την
Τοπική 'Ενωση ∆ήµων και Κοινοτήτων. ∆εν είναι σοβαρά πράγµατα
αυτά.
Κάνατε τον "ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ" για να σας βγουν οι εκλογές. ∆εν σας
βγήκαν οι εκλογές και διαµορφώνετε ένα προεδρικό διάταγµα. Θα
γίνετε πλειοψηφία µε το έτσι θέλω; ∆εν είναι λογική αυτή.
Το διάταγµα αυτό φυσικά δεν πρόκειται να µείνει έτσι. Πιστεύω ότι
το Συµβούλιο Επικρατείας δεν πρόκειται να οµονοήσει αυτού του
είδους τα φαινόµενα τα οποία παρατηρούνται στην επεξεργασία.
Εδώ µιλάµε για µία πλήρη διαστροφή της έννοιας της πλειοψηφίας
και της λαϊκής ετυµηγορίας. Είναι σαφές ότι το διάταγµα αυτό θα
προσβληθεί κατευθείαν στο Συµβούλιο Επικρατείας. Ελπίζω το
Συµβούλιο Επικρατείας να το πάει στην ολοµέλεια -γιατί είναι µείζον
θέµα- και εκεί να κριθεί το ζήτηµα της αντισυνταγµατικότητάς του ή
όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Το πλειοψηφικό κρίθηκε
συνταγµατικό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ να µη
γίνεται διάλογος.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Αν εννοείτε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι -ιδίως από το χώρο της Αριστεράς- ως αναλογικό
σύστηµα οι τριάντα τρεις χιλιάδες τετρακόσιοι τριάντα πέντε κάτοικοι
ενός δήµου και οι δέκα έξι χιλιάδες οκτακόσιοι κάτοικοι ενός άλλου
δήµου να εκλέγουν επτά εκπροσώπους και οι δύο επειδή έχει
καθορισθεί ότι εκλέγει ο ένας είκοσι εννέα δηµοτικούς συµβούλους
και ο άλλος τριάντα ένα δηµοτικούς συµβούλους και ότι ανεξάρτητα
από την πλειοψηφία που έχει επιτευχθεί θα βγάλει η πλειοψηφία
τέσσερις και η µειοψηφία τρεις, τότε σκεφθείτε για ποια αναλογική
εσείς µιλάτε και προσπαθείτε να συνεννοηθείτε µε την Κυβέρνηση
του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Καλαφάτης έχει
το λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Πιστεύω ότι η δηµιουργία του ΑΚΝΑ
είναι µία ευφυής έµπνευση στο άρθρο 2.
'Οσον αφορά το άρθρο 3. Πιστεύω ότι ανάµεσα στα κριτήρια που
υπάρχουν στο νοµοσχέδιο για την κατανοµή των πιστώσεων για τη
χρηµατοδότηση, θα πρέπει ιδιαιτέρως να λάβουµε υπόψη µας τους
νοµούς οι οποίοι βρίσκονται ή βρέθηκαν στις προηγούµενες
δεκαετίες υπό κατάρρευση, εάν θέλουµε πραγµατικά µε αυτό το
νοµοσχέδιο και µε τις γενικότερες νοµοθετικές ρυθµίσεις της
Κυβερνήσεως του ΠΑ.ΣΟ.Κ., να δηµιουργήσουµε όρους
αποκέντρωσης και περιφερειακής ανάπτυξης.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Γ'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΛΟΥΚΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΙ∆ΗΣ)
'Οσοι έχουν εκλάβει το νοµοθέτηµα του Ιωάννη Καποδίστρια ως
οµολογία αποτυχίας από την Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. των
προηγούµενων προσπαθειών της στο χώρο της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης, προφανώς βρίσκονται εκτός γηπέδου.
∆εν  κατανοούν  ούτε  το  τι  έχει  συµβεί  ούτε  ποιοι  λόγοι  και
ποιες  ανάγκες  οδήγησαν  την  Κυβέρνησή  µας  στη  δηµιουργία
αυτού  του  νοµοθετήµατος.  Θα  πρέπει  να  ξέρετε  ότι  είµαστε
υπερήφανοι  γι'αυτά  που  έχουµε  πράξει  ιδιαιτέρως  στο  χώρο
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της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, όπου πρωτοπορήσαµε µετά από
πολλές δεκαετίες. 'Οµως, ο κάθε δρόµος, αγαπητοί φίλοι της Νέας
∆ηµοκρατίας, έχει το δικό του τέρµα. Και ο δρόµος είναι επιτυχής,
όταν αυτό το τέρµα σε οδηγεί σε ένα άλλο δρόµο, σε ένα δρόµο
καλύτερο που δηµιουργεί νέες προοπτικές για το θεσµό. Αυτό
ακριβώς είναι το δηµιούργηµα "ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ".
Τελειώσαµε ένα δρόµο και µπήκαµε σε έναν άλλο πολύ καλύτερο
για την Τοπική Αυτοδιοίκηση.
'Οσον αφορά για κάποιο έγγραφο που βγάλατε µε κάποια στοιχεία.
Τα στοιχεία δηµιουργούνται, έρχονται και παρέρχονται και δεν
ξέρουµε και πια σκοπιµότητα υπηρετούν. Το καλύτερο στοιχείο για
να κρίνεις το θεσµό της Τοπικής Αυτοδιοίκησης και ποια κυβέρνηση
εξυπηρέτησε καλύτερα, είναι η ίδια µας η ζωή και όλοι εµείς και όσοι
άλλοι έχουν υπηρετήσει το θεσµό της Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Και
γνωρίζουµε πολύ καλά ότι από το 1981 και µετά υπήρξε ένα άλλο
τοπίο, πολύ καλύτερο στο χώρο της Τοπικής Αυτοδιοίκησης.
Καλύτερα όµως όλων το γνωρίζουν οι κάτοικοι της περιφέρειας,
που έζησαν την άνοιξη και στην περιφέρεια και στην ελληνική
ύπαιθρο µετά το 1981.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Η κ. ∆αµανάκη έχει το
λόγο.
ΜΑΡΙΑ ∆ΑΜΑΝΑΚΗ: Με όλη την καλή διάθεση προς τον
κ.Παυλόπουλο, θέλω να του πω ότι το ποιος είναι πραγµατική
αριστερά, είναι ένα πρόβληµα το οποίο θα το λύσει η Αριστερά
µεταξύ της, και πάντως όχι η άλλη πλευρά. ∆εν µπορεί η άλλη
πλευρά να αναγορεύσει το ποιος είναι πραγµατική Αριστερά. Αυτό
αφήστε να το βρούµε εµείς, της ευρύτερης Αριστεράς µεταξύ µας .
'Οµως, το θέµα που θέσατε, είναι πολύ ενδιαφέρον, πέρα από τους
προσδιορισµούς. Το θέµα για την αναλογική εκπροσώπηση και την
ανάδειξη των οργάνων της Τοπικής Αυτοδιοίκησης είναι σοβαρό και
εγώ νοµίζω ότι χρειάζεται περισσότερη συζήτηση. Βέβαια, και ο
Συνασπισµός έχει διατυπώσει πολύ συγκεκριµένες θέσεις. 'Οµως,
δεν ξέρω πώς η Κυβέρνηση θα τις λάβει υπόψη. Και υπάρχουν και
πλευρές που δεν τις θίγει επιµελώς ο εκπρόσωπος, όχι της ∆εξιάς,
της Νέας ∆ηµοκρατίας, θα πω εγώ. Τι λέει π.χ. για την ex oficio
συµµετοχή στην ΚΕ∆ΚΕ του ∆ηµάρχου Αθηναίων; Επειδή είναι
στέλεχος της Νέας ∆ηµοκρατίας, το ξεχνάµε αυτό; ∆εν µας κόπτει
ότι αφορά την αναλογική; Τι λέει για το θέµα; 'Οτι ουσιαστικά µε το
σύστηµα ενισχύονται σε κάποιο βαθµό, γιατί το σύστηµα είναι
σχετικώς αναλογικό. Αφού, λοιπόν, το θίξαµε το θέµα, ενισχύονται
οι δύο πρώτοι συνδυασµοί; Υπάρχουν και άλλα θέµατα. 'Ισως
κάποια στιγµή πρέπει να συζητηθεί. Αλλά αν επικαλούµαστε αρχές,
να τις επικαλούµαστε µέχρι τέλος. 'Οχι εκεί όπου θεωρούµε ότι
συµφέρει το κόµµα, να τις ξεχνούµε.
'Ερχοµαι στο θέµα του αποθεµατικού και των πόρων. Σωστά
αναφέρθηκε ότι η κατανοµή των πόρων του αποθεµατικού, δεν
γίνεται µε τον ίδιο τρόπο που γίνεται η κατανοµή των άλλων πόρων.
Αυτό είναι ένα θέµα. Επιπλέον λέω -επιµένω να το ισχυρίζοµαι,
παρ' όλο που απάντησε ο κύριος Υπουργός- ότι δεν είναι
κατοχυρωµένα τα ποσά, όσον αφορά το αποθεµατικό. Βεβαίως η
θεσµοθέτηση στο νοµοσχέδιο είναι σηµαντικό. ∆εν την υποτιµούµε
και γι'αυτό ψηφίζουµε το νοµοσχέδιο. Ως τόσο έχουµε ζήσει επί
πολλά έτη την παρακράτηση πόρων. Γιατί αν δεν εγγραφούν αυτά
στον προϋπολογισµό, δεν υπάρχει κατοχύρωση ότι δίνονται.
Υπάρχει και το θέµα της κατανοµής και το θέµα του πώς
κατοχυρώνονται ότι θα υπάρξουν αυτά. Και επιπλέον, επεδή γίνεται
συζήτηση στα πλαίσια του προϋπολογισµού, που δεν καλύπτει
απολύτως την καλή προαίρεση που εµφανίζει εδώ ο κύριος
Υπουργός, νοµίζω ότι το θέµα αυτό πρέπει να αποσαφηνιστεί.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Πολύζος έχει το
λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΠΟΛΥΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να αναφερθώ στα
κριτήρια του άρθρου 3 περί κατανοµής των κεντρικών αυτοτελών
πόρων. Πιστεύω ότι αν ισχύσουν µόνο αυτά τα συγκεκριµένα
κριτήρια, που διαλαµβάνονται, σίγουρα θα φθάσουµε σε νοµαρχίες
δύο ή τριών ταχυτήτων. Θέλω να επιµείνω -επειδή και εσείς, κύριε
Υπουργέ, κατάγεστε από αγροτική περιοχή- ότι θα πρέπει να
συµπεριληφθούν ως κριτήρια κατανοµής η αγροτική περιοχή, η
φθίνουσα περιοχή, η ανεργία και οι ορεινές και οι παραµεθόριες
περιοχές.
Αντιλαµβάνεσθε ότι πράγµατι υπάρχει πρόβληµα στις
συγκεκριµένες περιοχές.

'Οσο για το θέµα των ΤΕ∆Κ θα σας πω ένα χαρακτηριστικό
παράδειγµα που συµβαίνει στην ιδιαίτερή µου πατρίδα τον
Κολινδρό. Εξελέγη δήµαρχος µε 75% και έχει τρεις εκπροσώπους
για την εκλογή της ΤΕ∆Κ και δύο εκπροσώπους έχει η
αντιπολίτευση µε ποσοστό 25%. Αυτό δεν θέλω να το χαρακτηρίσω
ότι θίγει τη µία πλευρά ή την άλλη, απλούστατα δεν είναι δίκαιο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Φλωρίδης έχει το
λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Κύριε Πρόεδρε, µε βάση τις
παρατηρήσεις που έγιναν θέλω να κάνω δύο προσθήκες στο
νοµοσχέδιο.
Στο άρθρο 2 παράγραφος 3 εδάφιο 2 προσθέτουµε τα εξής: "Η
κατανοµή του Α.Κ.Ν.Α. στις Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις γίνεται
ύστερα από πρόταση της ΕΝΑΕ, λαµβάνονται δε υπόψη ιδίως τα
κριτήρια της παραγράφου 3 του άρθρου 3 του παρόντος νόµου".
Στο άρθρο 3, παράγραφος 3, στα κριτήρια κατανοµής προσθέτουµε
κριτήριο στ': "Η οικονοµική µειονεκτικότητα και οι δείκτες
απασχόλησης".
Με αυτές τις προσθήκες νοµίζω ότι αντιµετωπίζουµε τα θέµατα που
έχουν τεθεί.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριοι συνάδελφοι,
ολοκληρώθηκε η συζήτηση επί της ενότητας των άρθρων 1 έως 10
και προχωρούµε στην ψηφοφορία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κατα πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς το άρθρο 1
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, ως έχει.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 όπως τροποποιήθηκε
από τον κύριο Υφυπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς το άρθρο 2
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υφυπουργό.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 όπως τροποποιήθηκε
από τον κύριο Υφυπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς το άρθρο 3
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υφυπουργό.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς το άρθρο 4
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, ως έχει.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 όπως τροποποιήθηκε
από τον κύριο Υφυπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς το άρθρο 5
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υφυπουργό.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς το άρθρο 6
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, ως έχει.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 όπως τροποποιήθηκε
από τον κύριο Υφυπουργό;
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ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς το άρθρο 7
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υφυπουργό.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς το άρθρο 8
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία ως έχει.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς το άρθρο 9
έγινε δεκτό ως έχει.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς το άρθρο 10
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία ως έχει.
Κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των τροπολογιών
των κυρίων Υπουργών.
Προτείνω οι τέσσερις τροπολογίες να συζητηθούν ως µία ενότητα.
Η πρώτη είναι µε γενικό αριθµό 2134 και ειδικό 200, η δεύτερη είναι
µε γενικό αριθµό 2135 και ειδικό 201, η τρίτη είναι µε γενικό αριθµό
2136 και ειδικό 202 και η τέταρτη είναι µε γενικό αριθµό 2291 και
ειδικό 207.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΠΕΝΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Κύριε Πρόεδρε, το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ορίστε, κύριε
Υφυπουργέ.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΠΕΝΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Κύριε Πρόεδρε, στην τροπολογία
που έχω καταθέσει έχω διανείµει κάποιες αναδιατυπώσεις και θέλω
να πω πώς προέκυψαν αυτές οι αναδιατυπώσεις. Σας είχα δώσει
βέβαια το κείµενο και ήταν οι παρατηρήσεις που κάνατε όλοι σας
στο κείµενο αυτό.
'Οµως, θα µου επιτρέψετε να µιλήσω λίγο ετεροχρονισµένα γιατί
εγώ σεβάστηκα την έκκληση που µου έκανε το Προεδρείο...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Υφυπουργέ, µε
συγχωρείτε. Αυτή η αναδιατύπωση έχει καταχωρισθεί στα
Πρακτικά;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΠΕΝΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Το έχω δώσει στο Προεδρείο και
το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης
και Αποκέντρωσης κ. Σταύρος Μπένος καταθέτει για τα Πρακτικά
τις προαναφερθείσες αναδιατυπώσεις οι οποίες έχουν ως εξής:
"ΑΝΑ∆ΙΑΤΥΠΩΣΗ ∆ΙΑΤΑΞΕΩΝ
Του άρθρου............. σχετικά µε τη διακίνηση εγγράφων µε
ηλεκτρονικά µέσα (τηλεοµοιοτυπία-ηλεκτρονικό ταχυδροµείο)
- Παράγραφος 1: Μετά τη λέξη "φυσικών" να προστεθεί η λέξη
"προσώπων".
Να διαγραφεί ο σύνδεσµος "και".
Μετά τη λέξη "ιδιωτικού δικαίου" να προστεθεί "και ενώσεων
προσώπων".
- Παράγραφος 3: Μετά τη λέξη "φυσικά" να προστεθεί η λέξη
"πρόσωπα".
Να διαγραφεί το µόριο "ή".
Μετά τη λέξη "ιδιωτικού δικαίου" να προστεθεί "και ενώσεις
προσώπων".
- Παράγραφος 5: Μετά τη λέξη "φυσικά" να προστεθεί η λέξη
"πρόσωπα".
Να διαγραφεί το µόριο "ή".

Μετά τη λέξη "ιδιωτικού δικαίου" να προστεθεί "και ενώσεις
προσώπων".
- Παράγραφος 9: Η λέξη "λήπτη" να αντικατασταθεί µε τη λέξη
"παραλήπτη".
- Παράγραφος 13: Η παράγραφος αυτή να αντικατασταθεί ως
ακολούθως:
"Τα εισερχόµενα µε τηλεοµοιοτυπία στις υπηρεσίες της παρ. 1
έγγραφα πρωτοκολλούνται µε την ηµεροµηνία και κατά τη σειρά
λήψης τους. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης καθορίζεται ο τρόπος συγκρότησης
και τήρησης ενιαίου πρωτοκόλλου για τα έγγραφα που περιέρχονται
στην υπηρεσία, είτε κατατίθενται σε αυτήν είτε αποστέλλονται µε το
ταχυδροµείο ή τηλεοµοιοτυπία".
Παράγραφος 16: Μετά τη λέξη "νοµικά πρόσωπα" να προστεθούν
οι λέξεις "ή ενώσεις προσώπων".
Παράγραφος 17: Στο τέλος της παραγράφου να προστεθεί το
ακόλουθο εδάφιο: "Η αποστολή µηνύµατος µε ηλεκτρονικό
υπολογιστή δεν συνεπάγεται έναρξη των προθεσµιών άσκησης
διοικητικών προσφυγών, ένδικων βοηθηµάτων και ένδικων µέσων".
Να προστεθεί νέα παράγραφος µε αριθµό 25, ως ακολούθως:
"Η ισχύς του παρόντος άρθρου αρχίζει δύο (2) µήνες από τη
δηµοσίευση του νόµου αυτού στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως".").
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Μάλιστα, κύριε
Υφυπουργέ.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΠΕΝΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Θα µου επιτρέψετε, λοιπόν, για
δύο-τρία λεπτά να κάνω µερικά σχόλια για τον πυρήνα του
νοµοσχεδίου.
Αγαπητοί συνάδελφοι, υποτιµήσαµε το νοµοσχέδιο µε τη συζήτηση
που κάναµε στο Κοινοβούλιο και θα σας εξηγήσω γιατί.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): 'Οχι, κύριε Υφυπουργέ.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΠΕΝΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Ακούστε, κύριε Πρόεδρε, µου
έκανε έκκληση το Προεδρείο να µη µιλήσω και µόνο για λίγο όταν
φθάσουµε στο στάδιο των τροπολογιών και το σεβάστηκα. Πρέπει
να σας πω ότι είναι καταχώρηση άποψης. ∆εν θα ξεπεράσω τα
πέντε λεπτά συνολικά. Μεγαλύτερος αυτοπεριορισµός δεν υπήρξε
έναντι όλων των συναδέλφων. 'Οµως θέλω να πω δυο-τρια
πράγµατα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Εντάξει, κατανοητό.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΠΕΝΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Είπα, λοιπόν, ότι αδικήσαµε το
νοµοσχέδιο, γιατί την πολιτική ιστορία της αυτοδιοίκησης, αγαπητέ
συνάδελφε και συµπατριώτη κύριε Παυλόπουλε, εσείς τη διαβάζετε
ακαδηµαϊκά και εν πολλοίς νοµικά. Το έχω επισηµάνει και άλλη
φορά στην Αίθουσα και υπάρχει ο κίνδυνος να υπάγεται η πολιτική
σας πλευρά στη νοµική.
Αυτός είναι ένας υπαρκτός κίνδυνος. 'Εχει δείξει, λοιπόν, ότι στην
Πρωτοβάθµια Αυτοδιοίκηση το µεγαλύτερο πέταγµα -δεν θα µιλήσω
και εγώ για ιστορική αναδροµή- έγινε από το ν. 1828 και µετά. Kαι
αυτό γιατί:
Ξέρετε, µπερδεύουµε τους όρους της αυτοτέλειας µε την
αυτοδυναµία. Η διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια είναι άλλος
όρος από την αυτοδυναµία. Η αυτοδυναµία είναι όρος ποσοτικός. Η
αυτοτέλεια είναι όρος ποιοτικός. Σήµερα, λοιπόν, γίνεται ένα µεγάλο
ποιοτικό βήµα στα οικονοµικά της αυτοδιοίκησης, όχι ποσοτικό,
γιατί η αυτοδυναµία θα είναι πάντα ένα ζητούµενο.
Είπατε εσείς για το άλλο κοµµάτι του προϋπολογισµού που
συνεχίζει να το παίρνει η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση από το δηµόσιο
κορβανά; Πρέπει να φθάσουµε και σε αυτό το επίπεδο. Το γεγονός
όµως ότι τα νοµαρχιακά συµβούλια θα αποφασίζουν εκείνα για την
κατανοµή των πόρων είναι ένα πολύ µεγάλο ποιοτικό βήµα, το
οποίο θα αλλάξει και την αισθητική του θεσµού. Και αν θα έκανα
εγώ µία ιστορική αναδροµή µε πολιτικούς όρους, θα έλεγα ότι από
τη Μεταπολίτευση και µετά η αυτοδιοίκηση έχει διαγράψει δύο
µεγάλους κύκλους και καλείται τώρα να διαγράψει τον τρίτο.
Ο πρώτος, στην πρώτη δεκαετία, από το 1974 µέχρι το
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1984, ήταν το µεγάλο αίτηµα της οικονοµικής και διοικητικής
αυτοτέλειας. Τα συνέδριά της όλα τα µονοπωλούσε αυτός ο στόχος.
'Οταν αυτός ο στόχος άρχισε να επιτυγχάνεται, ήλθε ο άλλος
µεγάλος κύκλος, ο δεύτερος, η συµµετοχή της αυτοδιοίκησης στην
ανάπτυξη, κύκλος που δεν έχει ολοκληρωθεί αλλά που έχει κάνει
πολύ σηµαντικά βήµατα.
Ο τρίτος µεγάλος κύκλος που ανοίγει τώρα και κατά τη γνώµη µου,
αγαπητοί συνάδελφοι, είναι ο πιο σηµαντικός, είναι το επίπεδο και η
ποιότητα παροχής υπηρεσιών της αυτοδιοίκησης στους πολίτες.
Γιατί µπορεί εµείς να µιλούµε για αποκέντρωση, για θεσµούς, πώς
θα αλλάξει το κράτος, όµως αυτό που αντιλαµβάνεται ο πολίτης
είναι αν από τους θεσµούς, κεντρικούς ή αυτοδιοικητικούς, έχει
καλύτερο επίπεδο παροχής υπηρεσιών.
Αν θέλετε να µιλήσουµε και αυτοκριτικά για το θεσµό της
Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης, δεν νοµίζω ότι σε όλες τις περιοχές
της χώρας ο πολίτης έχει αυτήν την αίσθηση.
Θα κάνω και ένα τελευταίο σχόλιο, κύριε Παυλόπουλε, που για µένα
-αν θέλετε- δίνει και µία εικόνα του προοδευτικού µε το συντηρητικό.
Υπήρξαν εδώ πρωτοβουλίες, όπως αυτή της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης, που πραγµατικά στην Αίθουσα αυτή την είχατε
καταδικάσει. Τώρα εµείς χαιρόµαστε που λέτε ότι στηρίζετε το
θεσµό σήµερα. Και εγώ πιστεύω ότι το κάνετε. 'Εγινε, όµως, ένας
κύκλος, αναλήφθηκε µία πρωτοβουλία, απευθύνθηκε στην κοινωνία
και αυτή σας εξανάγκασε να κάνετε αυτήν την αναδίπλωση. Και
ορθώς κάνετε. Το ίδιο θα συµβεί και να το θυµάστε σε αυτήν την
Αίθουσα και µε τον "ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ". Και νοµίζω ότι κακώς
δεσµευθήκατε, γιατί είσαστε στέλεχος που θα κληθείτε να γράψετε
µία ιστορία στην παράταξή σας. Και βεβαίως ήταν πολύ άτυχος και
ο συσχετισµός που κάνατε, που λέει ότι εσείς οδηγήσατε τα
πράγµατα στην αυτοδιοίκηση. Τα πράγµατα στην αυτοδιοίκηση µε
τους εκατό, διακόσιους, τριακόσιους κατοίκους δεν τα δηµιούργησε
καµιά παράταξη. Είναι µία ιστορία της πόλης που κρατά πάνω από
εκατό χρόνια. Το λέω αυτό γιατί πολύ σύντοµα θα σας εξαναγκάσει
η κοινωνία η ίδια και το κίνηµα της αυτοδιοίκησης που είναι πολύ
δυναµικό να κάνετε πλήρη αναδίπλωση σε ό,τι αφορά τον
"ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ". Και µην το λέτε τόσο εύκολα ότι εµείς θα το
αναθεωρήσουµε το θέµα στο κυβερνητικό µας πρόγραµµα κλπ.
Η τροπολογία, αγαπητοί συνάδελφοι, για την εισαγωγή του FAX και
του ηλεκτρονικού ταχυδροµείου απαντά στο επίπεδο παροχής
υπηρεσιών κυρίως της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης.
Από µία µελέτη που έχουµε κάνει στο Υπουργείο έχει φανεί ότι
περίπου το 70% των ροών των πολιτών µε το σύνολο της διοίκησης
είναι στη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση.
Η διάταξη που έχουµε φέρει είναι µία διάταξη που µας απασχόλησε
περίπου ένα έτος. 'Εγινε πρώτα µία επιτροπή για να δει τι γίνεται σε
όλο τον κόσµο και κυρίως στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση και εν συνεχεία
έγινε ειδική νοµοπαρασκευαστική επιτροπή υπό τον κ. Μενουδάκο,
που είναι εδώ δίπλα µου σήµερα µήπως χρειαστεί οποιαδήποτε
διευκρίνιση, που έφθασε σε αυτό το συµπέρασµα που έχετε
µπροστά σας.
Τη διάταξη αυτή την είχα µοιράσει σε όλους τους συναδέλφους και
στις αναδιατυπώσεις περιέχονται οι παρατηρήσεις που µου
ενεχείρησαν όλοι οι συνάδελφοι.
Θα παρακαλέσω το Σώµα να αποδεχθεί αυτήν την τροπολογία, η
οποία πιστεύω ότι θα φέρει µία µικρή επανάσταση στο χώρο της
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και στο εσωτερικό της -θα βελτιώσει πολύ και
το εσωτερικό του συστήµατος- αλλά και στην επικοινωνία των
πολιτών µε τη διοίκηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Στάϊκος έχει το
λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΣΤΑΪΚΟΣ: ∆εν θέλω να πω τίποτα, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Κουρής έχει το
λόγο.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΚΟΥΡΗΣ: Για όλες τις τροπολογίες συζητούµε, κύριε
Πρόεδρε;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ναι, για τις τέσσερις
τροπολογίες, κύριε Κουρή.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΚΟΥΡΗΣ: Σ' αυτά που είπε όσον αφορά την
τροπολογία βέβαια γιατί για τα άλλα έχω πάρα πολλά να πω που
δεν επαρκεί ο χρόνος, δεν θα προσθέσω ή θα διαφωνήσω µε τον κ.
Μπένο, όσον αφορά την τροπολογία για το FAX και για το E-MAIL.
Υπάρχουν όµως προβλήµατα µε τις άλλες τροπολογίες. Κατ' αρχήν
η 2134 µε ειδικό αριθµό 200 κάνει µια αυθεντική ερµηνεία µιας
διάταξης, η οποία είναι και πολύ σαφής και δεν έχει καµία αµφίβολη
έννοια. Αφορά απ' ό,τι ξέρω µια επιλογή γενικού διευθυντού
περιφέρειας, η οποία έχει οδηγηθεί στα δικαστήρια της χώρας. Αν
δεν κάνω λάθος έχει έρθει και στην Αίθουσα αυτή η επιλογή αυτή, η
οποία ήταν παρά το νόµο και προσπαθείτε µέσα από αυτήν τη
διάταξη εκ των υστέρων να κουκουλώσετε την υπόθεση και να
µπαλώσετε τα πράγµατα. Πιστεύω ότι πραγµατικά αυτή η
διαδικασία δεν συνάδει στο πνεύµα το οποίο προσπάθησε πιο πριν
ο κ. Μπένος να περάσει στην Αίθουσα αυτή όσον αφορά το
νοµοσχέδιο που συζητάµε.
'Ενα δεύτερο σηµείο για την ίδια τροπολογία. Πιστεύω ότι στο
άρθρο το οποίο αναφέρεται στη σύσταση αυτής της επιτροπής στο
Υπουργείο Εσωτερικών ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης
αποτελεί µια πρόσθετη πολυτέλεια την ώρα που αν δεν κάνω λάθος
στο ίδιο Υπουργείο υπάρχει επιτροπή πάλι θεσµοθετηµένα, µια
επιτροπή θεσµών αν δεν κάνω λάθος, η οποία κάλλιστα µπορεί να
ασχοληθεί µε αυτό ακριβώς το θέµα δηλαδή µε την οριοθέτηση των
βαθµών και των αρµοδιοτήτων αυτοδιοίκησης και τις θέσεις που
έχουν µε την κεντρική εξουσία. ∆εν καταλαβαίνω γιατί κάποιοι
πρέπει να ξαναδιοριστούν σε κάποια επιτροπή, η οποία κατά όλως
τυχαία σύµπτωση είναι και αµοιβόµενη βέβαια, προκειµένου να
φτιάξουν κάτι το οποίο είναι µέσα στα υπηρεσιακά τους καθήκοντα.
Εν πάση περιπτώσει λειτουργούν παρόµοιες επιτροπές που
µπορούν να αναλάβουν αυτό το έργο. Αυτό όσον αφορά την µία
τροπολογία.
'Οσον αφορά τη δεύτερη τροπολογία, η οποία έχει τον αριθµό 2136
µε ειδικό αριθµό 202 πρέπει να πω ότι αυτή και η αµέσως επόµενη
υπουργική τροπολογία αποδεικνύει την αδυναµία του κράτους και
της Κυβέρνησης να ανταπεξέλθει στις υποχρεώσεις που η ίδια
δηµιούργησε.
Πριν από ένα χρόνο ψηφίσαµε εδώ κατά πλειοψηφία το νόµο των
αναγκαστικών συνενώσεων δήµων και κοινοτήτων. Υπήρχαν
κάποιες υποχρεώσεις που είχε αναλάβει η Κυβέρνηση και τα
Υπουργεία να υλοποιήσουν. Και ερχόµαστε τώρα µερικές µέρες
πριν από την έναρξη εφαρµογής του νόµου, µετά από ένα χρόνο να
πούµε ότι µπορούν να προσλαµβάνουν χωρίς τις διατυπώσεις που
η ίδια πάλι η Κυβέρνηση έχει νοµοθετήσει από το 1993 µέχρι
σήµερα µε ειδικές διαδικασίες προσωπικό για τους νέους δήµους.
Γιατί; Γιατί αγοράσαµε τα µηχανήµατα, αγοράσαµε τα λεωφορεία ή
δεν ξέρω εγώ τι άλλο εξοπλισµό έχετε αγοράσει και δεν έχετε λάβει
πρόνοια να αρχίσετε τις διαδικασίες αυτές έγκαιρα.
Εµείς δεν έχουµε αντίρρηση στο να προσληφθεί µε βάση βέβαια το
ν. 2190 το απαραίτητο προσωπικό το οποίο χρειάζεται για τη
λειτουργία αυτών των µηχανηµάτων και του άλλου εξοπλισµού που
έχετε πάρει. Αλλά εδώ πέρα πρέπει να κάνετε -πρέπει να το
δεχθείτε αυτό- µια τροποποίηση της τροπολογίας σας. ∆ηλαδή
πρέπει η τροπολογία αυτή να αφορά αποκλειστικά και µόνο δήµους
οι οποίοι έχουν πάρει τέτοια µηχανήµατα. Μην αρχίσουµε και
διορίζουµε σε δήµους που δεν έχουν πάρει τέτοια µηχανήµατα
προσωπικό. ∆ιότι έτσι όπως είναι διατυπωµένη η τροπολογία
αναφέρεται σε όλους τους δήµους που έχετε δηµιουργήσει µε το
λεγόµενο σχέδιο "ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ" ανεξάρτητα αν θα πάρουν από
την κατανοµή του Υπουργείου µηχανήµατα ή δεν θα πάρουν.
Στην  ίδια  τροπολογία  όσον  αφορά  το  δεύτερο  κοµµάτι
παράγραφος  3  πιστεύω  ότι  δεν  πρέπει  να  δώσουµε  στον
περιφερειάρχη  τη  δυνατότητα  να  διορίζει  και  να  δείχνει  ότι
ενδιαφέρεται  για  την  καλή  λειτουργία  των  Οργανισµών  Τοπικής
Αυτοδιοίκησης.  Πιστεύω  ότι  αντί  να  λέει  όταν  διαπιστωθεί  η
έλλειψη  του  υπολόγου  του  ελεγκτού  εσόδων  εξόδων  να  µην
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τον διορίζει ο περιφερειάρχης, αλλά να καλεί τον αρµόδιο στο
συγκεκριµένο δήµο να τον διορίσει και µόνο αν µέσα από ένα
συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα δεν το κάνει, τότε να µπορεί να τον
διορίσει ο περιφερειάρχης. 'Οχι να δώσουµε εξ αρχής το δικαίωµα
στον περιφερειάρχη και να αφαιρέσουµε αυτήν την αρµοδιότητα
από τον Οργανισµό της Τοπικής Αυτοδιοίκησης.
'Ερχοµαι στην τελευταία τροπολογία µε γενικό αριθµό 2135 και
ειδικό 201. Η παρατήρηση αυτή για τα πρώτα σηµεία είναι η ίδια.
Σας την έκανα όταν µιλούσα στα άρθρα. Πιστεύω ότι καλώς αίρετε
αυτήν την ασφυκτική χρονική προθεσµία που υπάρχει, όσον αφορά
τις χορηγίες των δηµάρχων, αλλά από τη µία µεριά µας κάνετε αυτό
µε την τροπολογία, από την άλλη µεριά όµως στο συγκεκριµένο
άρθρο του νοµοσχεδίου, στο βασικό κείµενο βάζετε ασφυκτικές
προθεσµίες, όσον αφορά τους προϋπολογισµούς της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης. Σας είπα ότι δεν θα τηρηθούν. Και θα µας φέρνετε
του χρόνου άλλες τροπολογίες, προκειµένου να αλλάξουµε αυτά
που ψηφίσαµε σήµερα.
Και το δεύτερο σηµείο, όσον αφορά τη συγκεκριµένη, είναι πάλι µε
τα κριτήρια κατανοµής. Ορίζετε κριτήρια κατανοµής κατά τέτοιο
τρόπο που είναι τόσο ασαφής, που και εσείς δεν µπορείτε να τα
εξειδικεύσετε, µε αποτέλεσµα να αρχίσουν να λειτουργούν οι νέοι
δήµοι, που εσείς δηµιουργήσατε µε τις αναγκαστικές συνενώσεις,
αλλά χωρίς η κατανοµή να γίνεται µε τους πόρους που προβλέπει
το νοµοσχέδιο, που εσείς αποκαλέσατε "ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ", για τη
συνένωση των δήµων και κοινοτήτων. Και παραπέµπετε ένα χρόνο
µετά, διότι επί ένα χρόνο το Υπουργείο -και µε συγχωρείτε δηλαδή
για την έκφραση που θα πω- όσον αφορά την αντιµετώπιση αυτών
που εσείς οι ίδιοι νοµοθετήσατε -και κύριε Υφυπουργέ δεν αφορά
εσάς αλλά τον προκάτοχό σας- ήταν σε µία πολιτική αφασίας. ∆εν
έχει προχωρήσει τίποτα. ∆ηλαδή το µόνο που κάνατε, παραγγείλατε
µηχανήµατα. Τα κριτήρια κατανοµής; Τα παραπέµπεται για του
χρόνου. Τα αφήσατε. 'Ενας χρόνος πέρασε δεν µας λέτε τι κάνατε.
Το προηγούµενο που σας είπα, πάλι παραπέµπεται προς τα πίσω.
Τι έχετε κάνει µε τις προσλήψεις; Τίποτα. Το φέρατε εκτάκτως, τώρα
την παραµονή. ∆ηλαδή αν δεν επέµεναν οι νοµάρχες να συζητηθεί
το νοµοσχέδιο, τι θα γινόταν µε τους δήµους και τις κοινότητες τις
καινούριες; ∆εν θα είχαν προσωπικό; ∆ηλαδή δείχνετε ότι είστε
ανέτοιµη σαν Κυβέρνηση να εφαρµόσετε ακόµη και αυτά που
ψηφίζετε οι ίδιοι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Μπούτας έχει το
λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΟΥΤΑΣ: 'Οχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Η κ. ∆αµανάκη έχει το
λόγο.
ΜΑΡΙΑ ∆ΑΜΑΝΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, κατ' αρχήν θεωρώ θετικό το
γεγονός ότι ο κύριος Υφυπουργός έκανε δεκτές ορισµένες από τις
προτάσεις που κάναµε στα άρθρα και δίνει το καλό παράδειγµα,
γιατί συνήθως οι Υπουργοί εδώ ό,τι φέρνουν θεωρούν απαραίτητο
ότι πρέπει να το ψηφίσουν όπως ακριβώς το έφεραν.
'Οσον αφορά τις τροπολογίες:
Θέλω να πω ότι η τροπολογία που εισάγει ο κ. Μπένος, που αφορά
τη χρήση του FAX, του e-mail της τηλεοµοιοτυπίας και του
ηλεκτρονικού ταχυδροµείου στο δηµόσιο, είναι θετική και
ουσιαστική, έστω και αν έρχεται µε µεγάλη καθυστέρηση. Εγώ,
παραδείγµατος χάρη, δεν γνώριζα ότι δεν γίνονται δεκτά όλα αυτά
στο δηµόσιο. Κι αυτό δείχνει αν θέλετε και πόσο πίσω είµαστε. Εν
πάση περιπτώσει, γίνεται ένα σηµαντικό βήµα και πρέπει να το
χαιρετίσουµε.
'Οσον αφορά τις υπόλοιπες τροπολογίες:
Σε µία τροπολογία έχω ορισµένες αντιρρήσεις. Αναφέροµαι στην
τροπολογία εκείνη που προβλέπει ότι στους νέους δήµους, αυτούς
που φτιάχνονται µετά τον "ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ", µετά τις συνενώσεις,
µπορούν να προχωρούν οι οργανισµοί εσωτερικής υπηρεσίας,
χωρίς τη γνώµη του υπηρεσιακού συµβουλίου. ∆εν συµφωνώ.
Καταλαβαίνω ότι υπάρχει ανάγκη να υπάρξουν ταχύρρυθµες
διαδικασίες. Αλλά µην ξεχνάτε ότι µιλάµε για οργανισµούς που
φτιάχνονται για µία φορά. Μην ξεχνάτε επίσης ότι στη συζήτηση
τότε του νοµοσχεδίου υπήρχαν πολλές ενστάσεις από την πλευρά

των υπαλλήλων, των εργαζοµένων, οι οποίες τότε είχαν
διασκεδαστεί µε ακριβώς την επίκληση αυτής της διάταξης: "Ε, όταν
φτιάξουµε τους οργανισµούς, θα µετέχετε µέσω του υπηρεσιακού
συµβουλίου και θα τα πείτε".
'Αρα, το γεγονός ότι τώρα, στο όνοµα της ταχύτητας, αφαιρούµε τη
δυνατότητα του υπηρεσιακού συµβουλίου, που είναι το µόνο
όργανο που µετέχουν οι εργαζόµενοι, να πουν έστω τη γνώµη τους,
διότι όπως ξέρετε δεν έχουν πλειοψηφία, νοµίζω ότι δεν είναι
σωστά. Στο όνοµα δηλαδή της ταχύτητας ας µην οδηγηθούµε σε
οργανισµούς που αργότερα µπορούν να ταλαιπωρούν την
αυτοδιοίκηση για πάρα πολλά χρόνια.
'Ερχοµαι στο θέµα των προσλήψεων. Κατ'αρχήν θέλω να πω ότι
δεν συµφωνώ µε αυτά που ακούστηκαν για ρουσφέτια, γιατί οι
προσλήψεις γίνονται πράγµατι µε το ν. 2190 και υπάρχουν κάποιες
εγγυήσεις ότι θα τηρηθούν διαδικασίες και κάποια κριτήρια. 'Οµως
εγώ εκφράζω µία ορισµένη επιφύλαξη για τον αριθµό των
προσλήψεων που θα γίνουν, γιατί έτσι όπως είναι εδώ δεν υπάρχει
κανένας φραγµός, δεν υπάρχει καµία αντικειµενικοποίηση -
επιτρέψτε µου αυτήν την έκφραση- κάποιων κριτηρίων. Ο κάθε ΟΤΑ
µπορεί να προσλάβει όσους θέλει τελικώς ή αν θέλετε κάποιοι οι
οποίοι έχουν µία διάθεση να απλώσουν το πάπλωµά τους πέρα
από τις δυνατότητές τους, µπορούν να προχωρήσουν. Θα µου
πείτε βέβαια ότι αυτές οι προσλήψεις είναι για ένα ορισµένο χρονικό
διάστηµα.
Ξέρουµε τις καταστάσεις που δηµιουργούνται στο δηµόσιο και τις
πιέσεις που ασκούνται εκ των υστέρων στη νοµιµοποίηση και στη
µονιµοποίηση αυτών των καταστάσεων.
Νοµίζω, λοιπόν, ότι παρ' όλο που καταλαβαίνω ότι εφόσον υπήρξε
µία καθυστέρηση, για την οποία πάντως υπάρχουν ευθύνες, πρέπει
τα πράγµατα να επιταχυνθούν, αλλά να µπει κάποιο πλαίσιο,
κάποια όρια, κάποια κριτήρια, γιατί αλλιώς πώς θα ελεγχθεί το όλο
σύστηµα;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ευχαριστούµε, κυρία
∆αµανάκη.
Ο κ. Τσαφούλιας έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν συµφωνώ µε το
άρθρο 2 ούτε για την επιτροπή ούτε και µε το θέµα της
δεκαπενταετίας.
Τι γίνεται µε τη δεκαπενταετία; ∆ηλαδή ένας που είναι µέσα στα
πράγµατα και έχει πτυχίο δεκαπέντε ετών γίνεται περιφερειακός
διευθυντής, ενώ ο άλλος που έχει δεκαπέντε χρόνια υπάλληλος,
αλλά το πτυχίο το πήρε αργότερα, δεν γίνεται. Για ποια απονοµή
δικαίου αγωνιζόσαστε µε αυτήν την τροπολογία; ∆ηλαδή ποιοι είναι
οι δικοί σας και ποιοι είναι οι ξένοι, ή ποιοι είναι οι ξένοι και ποιοι
είναι οι δικοί σας; ∆εν µπορώ να το καταλάβω. Καλύτερα να το
αφήνατε έτσι, παρά τώρα, διότι τώρα δηµιουργεί µεγαλύτερη αδικία.
Συνιστάται επιτροπή του Υπουργείου Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης. Αυτή η επιτροπή είναι µόνο από
υπαλλήλους. Η πλειοψηφία εδώ έπρεπε να είναι από τη
Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση. ∆εν είναι πλειοψηφία, είναι όλο
υπάλληλοι. Και αν παίρνατε µία απόφαση εσείς χωρίς τους
υπαλλήλους, δεν θα γινόταν δεκτή; ∆ηλαδή είτε εσείς το
αποφασίσετε είτε η επιτροπή που συζητάτε, για µένα είναι περιττό,
δεν έχει καµία αντικειµενικότητα.
Αναφέρθηκε η κ. ∆αµανάκη στον 2190. Ναι, κυρία ∆αµανάκη,
έγιναν µε τον 2190, αλλά χωρίς την έγκριση της επιτροπής της
παραγράφου 2 του άρθρου 2, της ΠΥΣ 236/94, χωρίς την
προϋπόθεση του δευτέρου εδαφίου του άρθρου 10, παράγραφος
18, του 2503 κλπ. Ο τρόπος µε τον οποίο προσπαθούν να
προσλάβουν το προσωπικό, έστω µε το ν. 2190, είναι τόσο ταχύς
που θα λάβουν γνώση µόνο οι δικοί σας. Μόνο οι δικοί σας θα
λάβουν γνώση. Είναι ρουσφετολογικό.
∆ηλαδή  από  τον  καιρό  που  ψηφίστηκε  ο  "ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ"
µέχρι  σήµερα,  δεν  µπορούσατε  να  πάρετε  όλες  τις
απαραίτητες  προϋποθέσεις,  για  να  είναι  έτοιµο  το  προσωπικό,
να  έχει  επιτύχει  και  τώρα  να  προσληφθεί;  'Η  όλα  όσα  κάνετε
στις  τροπολογίες  που  φέρνετε,  µπορούσατε  να  τα  είχατε
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κάνει; Γιατί δεν τα κάνατε τότε και τα κάνετε τώρα; ∆ηλαδή, τι σας
εµπόδισε από τότε που ψηφίστηκε ο "ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ" µέχρι
σήµερα, να συµπληρώσετε όλες αυτές τις διατάξεις και να είχατε
φέρει τις τροπολογίες σε εύθετο χρόνο κλπ.; Το αφήσατε για την
τελευταία στιγµή, για την 1η Γενάρη;
Και το άλλο που λέτε για τους συµβασιούχους πάλι, οδηγούς
λεωφορείων, χειριστές οδικών µηχανηµάτων, προσωπικό
υπηρεσιών, το ίδιο είναι. Λες και κάνατε δηλαδή µια συναλλαγή µε
εκείνους που θέλετε να προσλάβετε, διότι µέσα σε δεκαπέντε-είκοσι
µέρες, µέσα σε ένα µήνα, σε ενάµιση µήνα µε τις γιορτές που έχει ο
κόσµος, θα γίνονται οι δουλειές αυτές για τους δικούς σας. Αυτά δεν
τα ψηφίζω.
'Οσον αφορά του κ. Μπένου, το ψηφίζω και σας το είπα ότι θα το
ψηφίσω.
∆ιαφωνώ και µε την τροπολογία την οποία φέρνει ο κύριος
Υπουργός. Είναι τροπολογίες µε σπουδή µέσα στις γιορτές, να τις
καταλάβουν λίγοι, να µην πάρει χαµπάρι ο κόσµος και να έρθουν
εκείνοι, που είναι ειδοποιηµένοι, όπως γινόταν µε τις Νοµαρχιακές
Αυτοδιοικήσεις, µε τον κρατικό διαγωνισµό, που έπαιρναν τα
τηλέφωνα µέσα από τις νοµαρχίες πόσα µόρια έχει η Νοµαρχία
Κιλκίς κλπ. Το ΠΑΣΟΚ, οι ηµέτεροι και τα στελέχη τα έκαναν τότε.
Το ίδιο θα γίνει και τώρα.
Με τέτοια τερτίπια, λοιπόν, δεν γίνονται δουλειές, διότι το µέγεθος
µιας και της αυτής απολαύσεως διά της αδιαλείπτου συνεχίσεως
αυτής, φθίνει µέχρις ότου επέλθει τελικά ο κόρος. Αυτά τα
κυβερνητικά τεχνάσµατα για να επιτύχετε εξυπηρετήσεις και να
σχηµατίσετε πλειοψηφικό ρεύµα θα είναι αντίθετα του κεφαλιού
σας, θα σας έρθει από πάνω. ∆εν κάνετε τίποτα µε αυτά.
'Οσον αφορά το άλλο διάταγµα, που φέρνετε για την ΚΕ∆ΚΕ, θέλω
να σας πω ότι εξυπηρετείτε τον Αβραµόπουλο. Ο Αβραµόπουλος
δεν το θέλει, θέλει να είναι ανεξάρτητος. Αν το κάνετε για τον
Αβραµόπουλο, καλύτερα να το γυρίσετε πίσω. Αν δεν το κάνετε για
τον Αβραµόπουλο, γιατί ο Αβραµόπουλος θέλει ελευθερία,
ανεξαρτησία κλπ., για να επιδιώξει τα δικά του σχέδια και πάλι
κάνετε λάθος, διότι τα τερτίπια αυτά είναι κυβερνητικά τεχνάσµατα,
για να δηµιουργήσετε πλειοψηφίες -δηλαδή να έχετε κάποια
πλειοψηφία εκεί που έχετε πραγµατική µειοψηφία- και αυτά τα
κυβερνητικά τεχνάσµατα τα βλέπει ο κόσµος και θα είναι πάλι εις
βάρος σας.
Εγώ θα σκεφθώ µόνο την περίπτωση του Καράβολα στην Πάτρα
που εκεί κάνατε τα αδύνατα δυνατά προκειµένου να σχηµατίσετε
πλειοψηφικό ρεύµα. Τα έβλεπε ο κόσµος και ήρθε τ' ανάποδα η
δουλειά.
Λοιπόν, αυτά καλύτερα να τα γυρίσετε πίσω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Παυλόπουλος έχει
το λόγο.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ως προς τις τρεις τροπολογίες,
κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω δύο λόγια.
Σε ό,τι αφορά την τροπολογία που αφορά το fax και το e-mail τα
έχουµε πει και διά ζώσης µε τον κύριο Υπουργό. Είµαστε
σύµφωνοι. Και πράγµατι συµφωνούµε και µε τις τροποποιήσεις -δεν
θα τις έλεγα, τροπολογίες- που έκανε στο κείµενο και ιδίως σχετικά
µε εκείνη σύµφωνα µε την οποία, για λόγους ασφάλειας της
οικονοµίας ιδίως, δεν αποτελούν οι αποστολές µε τον τρόπο αυτόν
αφετηρία για την άσκηση διοικητικών προσφυγών ή ένδικων
βοηθηµάτων και µέσων.
Θα διαφωνήσουµε όµως ριζικώς µε τις δύο άλλες τροπολογίες.
'Ερχοµαι στο πιο σπουδαίο ζήτηµα. Αντιλαµβάνοµαι, κύριοι
Υπουργοί, τις ανάγκες, που διαµορφώνονται ιδιαίτερα για το πρώτο
πεντάµηνο, των νέων δήµων που έχουν προκύψει από τις
αναγκαστικές συνενώσεις.
'Εχω όµως την εντύπωση ότι, αν δεν είναι σκόπιµη η διατύπωση,
είναι τουλάχιστον ατυχής. Γιατί; ∆εν έχετε βάλει κανένα φραγµό
απολύτως και λέτε ότι θα µπορούν να προσλαµβάνουν µε τις
διαδικασίες -κουτσουρεµένες βεβαίως- του ν. 2190/1994 οδηγούς
λεωφορείων, χειριστές οδοποιητικών µηχανηµάτων, φορτωτών και

διαµορφωτών ισοπεδωτών και προσωπικό υπηρεσιών
ανταποδοτικού χαρακτήρα πλην διοικητικού.
Γιατί δεν βάλατε τουλάχιστον ένα κριτήριο ότι πράγµατι υπάρχουν οι
ανάγκες αυτές; Ποιος είναι εκείνος που θα κρίνει αν πράγµατι ένας
δήµος έχει ανάγκη από οδηγό λεωφορείου ή οδοποιητικού
µηχανήµατος; 'Ετσι όπως βγάλατε τις προϋποθέσεις, θα µπορούν
να προσλαµβάνουν ανεξάρτητα από το αν έχουν τις ανάγκες και
επίσης ανεξάρτητα από το αν έχουν αγοράσει τα µηχανήµατα.
Αν θέλετε, κύριε Υπουργέ, µπορείτε να µου απαντήσετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Αν είναι έτσι, αυτό θα το
ρυθµίσουµε τώρα.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό είναι ένα ζήτηµα. Γιατί δεν
µπορεί να είναι ξέφραγο αµπέλι οι προσλήψεις χωρίς να υπάρχουν
ανάγκες. Κάποιος θα πρέπει να διαπιστώνει την ανάγκη.
∆εύτερον, είναι καθαρή απόδειξη νεποτισµού αυτή η περίφηµη
αυθεντική ερµηνεία -πέραν του ότι είναι νοµικά εσφαλµένη και ας µε
κατηγορήσει ο φίλος µου ο κ. Σταύρος Μπένος για νοµικισµό και
πάλι- του πως νοείται κανείς, όταν έχει τα προσόντα του κλάδου
ΠΕ.
Πρώτα-πρώτα ξέρω για ποια περίπτωση το φέρνετε. Το ζήτηµα
αυτό το είχα φέρει µε ερώτηση εδώ. Ξέρω ποια περίπτωση θέλετε
να καλύψετε. Μία µεµονωµένη περίπτωση.
Το ερώτηµα είναι ότι, αν πραγµατικά σκοπός σας είναι να καλύψετε
αυτή τη µεµονωµένη περίπτωση, επειδή µιλάτε για αληθή έννοια
της διάταξης του άρθρου 2 παράγραφος 5 εδάφιο ζ' του ν.
2503/1997, αφού είναι ψευδοερµηνευτική διάταξη, αποκλείεται να
έχει αναδροµική ισχύ. Εποµένως, αποκλείεται να την εφαρµόσει
δικαστήριο αναδροµικώς, γιατί είναι ψευδοερµηνευτική. 'Αρα, αν
θέλετε να την κάνετε για να εξυπηρετήσετε κάτι, πέστε το ευθέως ότι
ζητάτε να έχει αναδροµική ισχύ.
Αλλά µην λέτε ότι είναι δυνατόν ποτέ να αποτελεί αληθή έννοια του
νόµου, όταν δεν µπορεί να υπάρξει πιο ξεκάθαρη έννοια από αυτήν
που έχει ο νόµος, ο οποίος λέει "µε τα προσόντα της κατηγορίας
ΠΕ". 'Οταν λέει "µε τα προσόντα της κατηγορίας ΠΕ" ο νόµος εννοεί
ότι κάποιος πρέπει στα δεκαπέντε αυτά χρόνια να έχει τα προσόντα
αυτά. 'Ερχεστε και λέτε, ναι και αν δεν τα είχε, αλλά εξοµοιώθηκε το
πτυχίο του και αυτός είναι µέσα. ∆ηλαδή, πέραν του γεγονότος ότι
µε τον τρόπο αυτό παραβιάζετε την ίδια την έννοια του νόµου,
κάνετε και κάτι άλλο. Εξοµοιώνετε δύο κατηγορίες ανθρώπων που
δεν είναι ίσοι. 'Εναν άνθρωπο που το είχε από την αρχή το προσόν
αυτό και έναν που δεν το είχε, αλλά εξοµοιώθηκε ο τίτλος λόγω, αν
θέλετε, υποβιβασµού των πάντων. Γιατί αυτές οι εξοµοιώσεις
έγιναν, επειδή ορισµένα πτυχία εξοµοιώθηκαν για λόγους
υπηρεσιακών αναγκών. Και έχετε βάλει ανθρώπους που πράγµατι
είχαν αυτά τα προσόντα της κατηγορίας για δεκαπέντε χρόνια µε
ανθρώπους που δεν τα είχαν.
Κάνετε δύο πράγµατα, δηλαδή αποδεικνύοντας πόσο φθηνά
νοµοθετούµε ορισµένες φορές µέσα στη Βουλή. ∆εν µπορεί από τη
µια πλευρά να λέτε ότι είναι αληθής η έννοια, ενώ δεν είναι -και το
ξέρετε ότι δεν είναι- και δεν µπορεί να λέτε από την άλλη πλευρά ότι
µε τον τρόπο αυτό υπηρετείτε την αρχή της ισότητας, όταν βάζει
στον ίδιο κορβανά και θα κριθούν µε τον ίδιο τρόπο για την ίδια
θέση ανθρώπους που δεν είναι ίσοι. Γιατί ο ένας το είχε το προσόν
και ο άλλος δεν το είχε.
Αυτές οι µικρές λεπτοµέρειες δείχνουν ότι εκσυγχρονισµός είναι κάτι
που φαίνεται στην πράξη. Και επειδή ο πατέρας µου µου έλεγε "εξ
όνυχος τον λέοντα", εγώ παίρνω αυτόν τον όνυχα για να κρίνω το
λέοντα του εκσυγχρονισµού έστω και από αυτήν την ασήµαντη
τροπολογία τούτη την αρκετά προχωρηµένη ώρα στη Βουλή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ορίστε, κύριε
Υφυπουργέ, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Κύριε Πρόεδρε, θα κάνουµε
πράγµατι µια προσθήκη στην τροπολογία µε γενικό
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αριθµό 2136 και ειδικό 202, για να λύσουµε το ζήτηµα του αριθµού
του προσωπικού που έχει τεθεί, καθώς και των δήµων που έχουν
δικαίωµα να το κάνουν αυτό. Αναφέροµαι σε αυτό που αφορά τους
οδηγούς λεωφορείων, φορτηγών αυτοκινήτων, χειριστές
οδοντιατρικών µηχανηµάτων κλπ.
Εποµένως, στην παράγραφο 2, µετά το εδάφιο β' προσθέτουµε τα
εξής: "Ο αριθµός του προσωπικού αυτού των ανωτέρω εδαφίων α'
και β' δεν πρέπει να υπερβαίνει κατά ανώτατο όριο τον αριθµό των
µηχανηµάτων και µέσων που θα χορηγηθούν στους ΟΤΑ κατά το
έτος 1999, από το Υπουργείο Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και
Αποκέντρωσης".
Αυτό λύνει και το ζήτηµα του ποιοι µπορούν να πάρουν και πόσους
µπορούν να πάρουν.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριοι συνάδελφοι,
κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της ενότητος των
τροπολογιών: Πρώτη είναι η τροπολογία µε γενικό αριθµό 2134 και
ειδικό 200, δεύτερη, η µε γενικό αριθµό 2135 και ειδικό 201, τρίτη, η
µε γενικό αριθµό 2136 και ειδικό 202, όπως τροποποιήθηκε και
τέταρτη, η µε γενικό αριθµό 2291 και ειδικό 207, όπως
τροποποιήθηκε.
Ας ξεκινήσω από την τελευταία τροπολογία που γίνεται δεκτή
οµοφώνως.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Και η προτελευταία, κύριε Πρόεδρε,
µετά την προσθήκη του κυρίου Υπουργού.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ερωτάται το Σώµα:
Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό 2291 και ειδικό 207,
όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς η τροπολογία
µε γενικό αριθµό 2291 και ειδικό 207 έγινε δεκτή οµοφώνως, όπως
τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό
2136 και ειδικό 202, όπως τροποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς η τροπολογία
µε γενικό αριθµό 2136 και ειδικό 202 έγινε δεκτή οµοφώνως, όπως
τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό
2134 και ειδικό 200;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΚΟΥΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς η τροπολογία
µε γενικό αριθµό 2134 και ειδικό 200 έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό

2135 και ειδικό 201;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΚΟΥΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς η τροπολογία
µε γενικό αριθµό 2135 και ειδικό 201 έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία.
Θα προχωρήσουµε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΚΟΥΡΗΣ: 'Εχουµε και άλλες τροπολογίες εµπρόθεσµα
κατατεθειµένες, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Θα κάνετε κάποιες
απ'αυτές δεκτές, κύριε Υπουργέ;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): 'Οχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Υπάρχει µία παράκληση
εκ µέρους του Προεδρείου, επειδή κάποιος πρώην συνάδελφος, ο
'Αµαλος Τάσος κηδεύεται σε µία ώρα, όσον αφορά το θέµα του
χρόνου.
Ευχαριστώ όλους τους συναδέλφους για την κατανόησή τους.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς το
ακροτελεύτιο άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Εποµένως, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης: "Οικονοµικοί πόροι της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης και άλλες διατάξεις" έγινε δεκτό επί της αρχής και επί
των άρθρων κατά πλειοψηφία και η ψήφισή του στο σύνολο
αναβάλλεται για άλλη συνεδρίαση.
'Εχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της συνεδρίασης της Πέµπτης 3
∆εκεµβρίου 1998 και ερωτάται το Σώµα εάν επικυρούνται.
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς τα Πρακτικά
της συνεδρίασης της Πέµπτης 3 ∆εκεµβρίου 1998 επικυρώθηκαν.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 15.46' λύεται η συνεδρίαση
για σήµερα ηµέρα Τρίτη 15 ∆εκεµβρίου 1998 και ώρα 18.00', µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο,
συζήτηση αναφορών και ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία,
συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και του συνόλου του
νοµοσχεδίου του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων: "Οργανωτική και λειτουργική αναδιάρθρωση των
φορέων κοινωνικής ασφάλισης και άλλες διατάξεις".

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ                                                                                     ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


